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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 14 /2023 
Caràcter: ordinari 
Data: 27 de juliol de 2023 
Horari: de 10:00 h a 18:27 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
Jaime Martínez Llabrés (PP) 
 
Assistents: 
Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX PALMA) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Miguel Busquets Salom  (PP) 
María Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Sara Cerdó Frias (VOX PALMA) 
Oscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Kika Coll Borràs (MÉS per Palma) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX PALMA) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS per Palma) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX PALMA) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX PALMA) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
María Luisa Marqués Rattier (PP) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX PALMA) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (Grup Mixt) 
Elena Navarro Duch  (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió constitutiva de 17 de juny de 2023. 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023. 
 
3. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària i urgent de 7 de juliol de 2023. 
 
4. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis. 
 
5. Donar compte al Ple l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels membres del 
Consell de Capitalitat de Palma. 
 
6. Donar compte al Ple de l'acord de Junta de Govern nomenament del representant 
municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat. 
 
7. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern del cessament i nomenament 
dels membres del Consell d'Administració de la Societat mercantil Palau de Congressos 
de Palma, SA. 
 
8. Aprovar la modificació de la composició de la Comissió de Suggeriments i 
Reclamacions i de la Comissió de Serveis a la Ciutadania. 
 
9. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 22 d'abril al 21 de juliol de 
2023. 
 
10. Ratificar el decret núm. 202308877 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 175/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
11. Ratificar el Decret 202310422 i personar-se en el recurs contenciós administratiu, 
procediment ordinari núm. 287/2023 de la Sala contenciosa administrativa del TSJIB. 
 
12. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència núm. 109/2023, dictada per la Sala 
tercera contenciosa administrativa del Tribunal Suprem. 
 
13. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència 133/2023 dictada per la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB en el PO 120_2021. 
 
14. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de 17 de maig de 2023 de la 
modificació del Pla per l’estratègia transformadora 2023-2030: la innovació del model 
d'atenció social. 
 
15. Sol·licitar a UNICEF ESPANYA l’inici dels tràmits per a renovar el reconeixement 
de Palma com a Ciutat Amiga de la Infància. 
 
16. Autoritzar la comptabilitat al Sr. Àngel Torres Pallarés, professor músic de la Banda 
Municipal de Música, per a l’exercici d’una segona activitat pública com a professor de 
música en el Conservatori Superior de Música de les Illes Balears. 
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17. Reconèixer a la Sra. Apolonia Ordinas Cerdà la compatibilitat de la seva feina amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte propi consistent en la conducció d’un vehicle 
de servei públic de transport de viatgers (taxi). 
 
18. Reconèixer al Sr. Juan Cabrera Díaz la compatibilitat de la seva feina amb l’exercici 
de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un camió en una 
empresa de transports i distribució de mercaderies. 
 
19. Reconèixer el deute a l'entitat AGA TRAVEL SERVICES SL per un import de 
416,16€. 
 
20. Reconèixer el deute a l'entitat MAUS VIAJES SL per un import de 506,96€. 
 
21. Reconèixer el deute  al Sr. Rafael Blanc Bofarull per un import de 2.123,55€. 
 
22. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria SL per un import de 
15.185€ (mes de març). 
 
23. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria SL per un import de 
14.930€ (mes d'abril). 
 
24. Reconèixer el deute a l'entitat Caixabank SA per un import de 20.944,24€ i de 
21.933,98 €  respectivament. 
 
25. Reconèixer el deute al Teatre municipal Mar i Terra per un import de 14.701,50€. 
 
26. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL DE CORREOS 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 463.304,21€. 
 
27. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 44.160,46€. 
 
28. Reconèixer el deute a l'empresa José Luis Quadreny Guasp per un import de 
568,70€. 
 
29. Reconèixer el deute amb l'entitat DYRECO PALMA SL per un import de 127,62€. 
 
30. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import total de 2.012,01€. 
 
31. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import de 5.612,46€. 
 
32. Reconèixer el deute a l'entitat FUNDACIÓ SURT per un import de 227,45€. 
 
33. Reconèixer el deute a diverses empreses per un import de 7.820,23€. 
 
34. Reconèixer el deute a l'empresa Sociedad Española de Radiodifusión SLU per un 
import de 2.394,64€. 
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35. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 43.725,64€. 
 
36. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 358.978,86€. 
 
37. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 193.862,42€. 
 
38. PalmaActiva Reconèixer el deute a l'empresa FOTOCOPISTERIA IMPRESRAPIT 
SL per un import de 89,25€. 
 
39. Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20230427_01_016 de data 27/04/2023. 
 
40. Rectificar l'acord de Ple 20230427_01_013 de dia 27 d'abril de 2023. 
 
41. Deixar sense efecte l'acord plenari núm. PLE 20230330 01 022 de data 30 de març 
de 2023. 
 
42. IME. Aprovar la modificació de crèdit extraordinari núm. 1 finançat amb la baixa de 
crèdits en el pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport per a 2023. 
 
43. IMI. Aprovar la no disponibilitat de crèdit per a l'exercici 2023. 
 
44. Autoritzar l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, S.A. (EMAYA), perquè 
subscrigui una operació d’endeutament a llarg termini per import màxim de 
6.827.532,16€. 
 
45. Aprovar la modificació de crèdit número 4, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
46. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS01, finançada amb romanent de 
tresoreria per a despeses generals i modificació 2023/BA01 tipus baixa per anul·lació. 
 
47. Aprovar la comprovació de l'Inventari de béns d'aquesta Corporació fins al 30 
d'abril de 2023. 
 
48. Aprovar inicialment amb prescripcions la modificació del PGOU que té per objecte 
canviar l’ús assignat en una parcel·la situada al carrer Gabriel Fuster, 16, qualificada 
com equipament religiós. PA22-0003. 01PRAI298. 
 
49. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que afecta a la parcel·la 
situada a l’Av. Pablo Picasso, 21, Col·legi Sant Gaietà. PA22-0006. 01PRAI297. 
 
50. Aprovar definitivament el Projecte de Modificació de l’ àmbit de les UE/71-03 i 
UE/71-04, i canvi de  la modalitat del sistema de reparcel·lació, de cooperació a 
compensació en la UE/71-04. PJ22-0001. 09PRAD35. 
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51. Considerar anul·lat el Pla Especial de Protecció del Jonquet exclusivament pel que 
afecta a les determinacions que comporten la demolició de la part de l’immoble situat al 
C/ Gambins, 17. 
 
73. Grup MÉS relativa al futur de Son Busquets. 
 
81. Grup PSIB-PSOE relativa al projecte de 830 habitatges públics de Son Busquets. 
 
56. Grup VOX relativa al Reglament de normalització lingüística. 
 
57. Grup VOX relativa al desmantellament del poblat de Son Riera-Son Banya. 
 
52. Grup Mixt relativa al compromís amb els drets de les persones LGBTI+. 
 
53. Grup MÉS relativa al rebuig a la censura i suport als treballadors i treballadores de 
la cultura. 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a la protecció dels drets fonamentals i de rebuig a la 
censura. 
 
54. Grup MÉS relativa a l'ús de la llengua catalana a l'Ajuntament. 
 
55. Grup MÉS relativa al rebuig a la declaració de Sa Feixina com a bé catalogat i bé 
d'interès cultural. 
 
58. Grup VOX relativa a un pla per a la conservació, restauració i divulgació del 
patrimoni històric artístic de la ciutat de Palma. 
 
59. Grup PSIB-PSOE relativa a la participació d'entitats i grups municipals als actes 
organitzats per l'Ajuntament. 
 
60. Grup PSIB-PSOE relativa a la col·laboració amb les entitats veïnals. 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa a incloure "Feminisme" a l'Àrea de Serveis Socials, 
Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat. 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa als dispositius policials a les festes veïnals de la ciutat de 
Palma. 
 
64. Grup VOX relativa a les rebaixes fiscals en la promoció d'habitatges. 
 
65. Grup VOX relativa als policies locals agraviats pel cas Sancus/Cursach. 
 
66. Grup VOX relativa a la revisió dels estats financers intermedis de les empreses 
mercantils municipals del període d'1 de gener a 17 de juny de 2023. 
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67. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de tresoreria per a retribucions del 
personal. 
 
68. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de tresoreria per a despeses generals. 
 
69. Grup VOX relativa al servei de les OAC de Palma. 
 
70. Grup VOX relativa a la necessitat que Palma sigui una ciutat accessible. 
 
71. Grup PSIB-PSOE relativa al projecte del bulevard del parc de Sa Riera. 
 
72. Grup Mixt relativa al compromís amb la lluita contra el canvi climàtic. 
 
74. Grup MÉS relativa a corregudes de bous i menors. 
 
75. Grup MÉS per Palma relativa a la reprovació del batle i del regidor d'Urbanisme. 
 
76. Grup VOX relativa a la reducció de tarifes de l'SMAP. 
 
77. Grup VOX relativa a la falta de taxis en el centre de Palma 
 
78. Grup VOX relativa a l'agilitació en la concessió de llicències urbanístiques. 
 
79. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adopció de mesures per a la creació de refugis 
climàtics a Palma i per a protegir als treballadors i treballadores davant les elevades 
temperatures i els episodis de calor extrema. 
 
80. Grup PSIB-PSOE relativa a recuperar el carril bici a les Avingudes de Palma. 
 
82. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Mixt del Sr. Batle. 
 
83. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA del regidor de l'Àrea 
de Mobilitat i Polígons Industrials. 
 
84. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA del regidor de 
l’Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials. 
 
85. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de l'Àrea 
Delegada de Seguretat Ciutadana. 
 
86. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de la regidora de l'Àrea 
de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i 
Igualtat. 
 
87. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de l'Àrea 
d'Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics. 
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88. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de l'Àrea 
de Mobilitat i Polígons Industrials. 
 
89. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 26.04.23, pròrroga extraordinària del 
contracte de l'Spa del Personal de l'Ajuntament adoptat amb informe Intervenció amb 
OBJECCIONS (Reparo): 2023CINT000170 30/03/2023 Exp. X2021000066. 
 
90. Donar compte al Ple morositat mes d'abril. 
 
91. Donar compte al Ple acord Junta Govern 14.6.3 aprovar l’adquisició voluntària de 
les dues parcel·les cadastrals adoptat amb omissió de la funció interventora, nº informe 
de la Intervenció: 2023CINT000277 24/05/2023 Exp.X2022000319. 
 
92. Donar compte al Ple de l’informe anual sobre els resultats de la funció interventora 
efectuada per la Intervenció de l’Ajuntament de Palma a l’exercici 2021. 
 
93. Donar compte al Ple de l’informe anual sobre els resultats de la funció interventora 
efectuada per la Intervenció de l’Ajuntament de Palma a l’exercici 2022. 
 
94. Donar compte al Ple informe anual control financer 2021. 
 
95. Donar compte al Ple informe anual control financer 2022. 
 
96. Donar compte al Ple informe resum anual control intern 2021. 
 
97. Donar compte al Ple informe resum anual control intern 2022. 
 
98. Donar compte al Ple acord Junta Govern 14.06.23, adquisició de 16 títols de 
propietat que formen la finca Lluís Sitjar, adoptat amb omissió de la funció interventora, 
nº informe de la Intervenció: 2023CINT000315 13/06/2023 Exp.X2022000319. 
 
99. Donar compte al Ple resolució president PMI de l'aprovació del conveni entre el 
Govern Balear i el Patronat Mpal d'Escoles Infantils, adoptat amb omissió de la funció 
interventora,  Expedient X2022000084 nº informe 2023CINT000001 11/01/2023. 
 
100. Donar compte al Ple de l'informe definitiu del programa de control financer 
CF/2022 en matèria de despesa: àrea subvencions. 
 
102. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a garantir el control de la legionel·losi 
durant les obres del laboratori municipal. 
 
FOD 1. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la posada en marxa de l'ascensor de 
la plaça Major. 
 
FOD 2. Moció Grup PSIB-PSOE relativa a l'atenció presencial a les OACS. 
 
FOD 3. Acord prendre en consideració la renuncia al càrrec de regidor del Sr. Jose F. 
Hila Vargas. 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió constitutiva de 17 de juny de 2023 
 
Es proposa:  
 
"Aprovació de l'acta de la sessió constitutiva de 17 de juny de 2023" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023" 
 
Sobre la taula 
 
3. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària i urgent de 7 de juliol de 2023 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària i urgent de 7 de juliol de 2023" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
4. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1786 Protocol general d’actuacions entre la Conselleria d’Educació i Formació 
Professional i l’Ajuntament de Palma per impulsar el Pla Educatiu d’entorn de Son 
Gotleu (Registrat el 29. 03. 23) 
 
1787 Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i l’Institut Balear de 
l’Habitatge per a la cessió de la gestió i administració de set habitatges al municipi de 
Palma (Registrat el 05.05.2023) 
 
1788 Conveni de 8.05.2023 entre l’Ajuntament de Palma i Filmin Mallorca SL per a 
l’organització de l’Atlàntida Mallorca Film Fest del 23 al 30 de juliol de 2023 a Palma 
(Registrat el 12.05.2023) 
 
1789 Conveni de 12.05.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Centre Cultural Casa 
Planas regulador de la concessió d’una subvenció nominativa per a ajudar a gestionar 
aquest espai durant l’any 2023 (Registrat el 16.05.2023) 
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1790 Conveni de 24 05 2023 entre l’Ajuntament de Palma i la Fundació Teatre del Mar, 
regulador d’una subvenció nominativa per tal de contribuir a l’estabilitat i seguretat del 
Teatre del Mar l’any 2023 (Registrat el 01.06.2023) 
 
5. Donar compte al Ple l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
membres del Consell de Capitalitat de Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a integrants d’aquest Ajuntament al Consell de Capitalitat de Palma als 
següents titulars de regidories d’àrees: 
 
Sr. Jaime Martínez Llabrés, president 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz 
 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero 
 
Sra. Belén Soto Mateu 
 
2. Sol·licitar a la Presidència de la Comunitat Autònoma i a la Presidència del Consell 
de Mallorca la designació de tres titulars de conselleries autonòmiques i de tres titulars 
de conselleries insulars respectivament. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme, i 
comunicar-ho als  interessats. 
 
6. Donar compte al Ple de l'acord de Junta de Govern nomenament del 
representant municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant municipal al Fons Mallorquí de Solidaritat : 
 
- La regidora de Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat, Sra. Lourdes Roca Calafell (titular) 
- La coordinadora general de Serveis Socials, Sra. Patricia Pizá Noguera (suplent)  
 
2. Com a conseqüència d’aquests nomenaments cessen els representants anteriors 
agraint-los els serveis prestats. 
 
3. Comunicar el present acord al Fons Mallorquí de Solidaritat i als interessants. 
 
4. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme.   
 
7. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern del cessament i 
nomenament dels membres del Consell d'Administració de la Societat mercantil 
Palau de Congressos de Palma, SA 
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El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Cessar, agraint els serveis prestats, els membres de l’actual Consell d’Administració 
de Palau de Congressos de Palma, SA: 
 
Sra. Elena Navarro Duch 
Sr. Francisco Ducrós Salvà 
Sr. Marcos Cañabate Figuerola 
Sr. Daniel Oliveira de Souza 
 
2. Designar membres del Consell d’Administració de Palau de Congressos de Palma, 
SA els següents: 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz 
Sra. Victoria Mulet Aguiló 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell 
Sra. Carmen Lliteras Arañó 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero 
 
3. Els consells d’administració comptaran amb l’assistència, amb veu i sense vot, de la 
Secretaria i Intervenció municipals. 
 
4. Comunicar el present acord a la Societat Mercantil Palau de Congressos de Palma, 
SA i donar-ne compte al Ple de la Corporació a la primera sessió ordinària que es 
convoqui. 
 
8. Aprovar la modificació de la composició de la Comissió de Suggeriments i 
Reclamacions i de la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
1. Designar membre de la Comissió de Suggeriments i Reclamacions el regidor  Sr. 
Francisco Ducrós Salvà del Grup Municipal PSIB-PSOE, en substitució de la regidora 
Sra. Elena Navarro Duch. 
 
2. Designar membre de la Comissió de Serveis a la Ciutadania la regidora  Sra. Elena 
Navarro Duch del Grup Municipal PSIB-PSOE, en substitució del regidor Sr. Francisco 
Ducrós Salvà. 
 
3. Comunicar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
9. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 22 d'abril al 21 de juliol 
de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 22 
d’abril fins dia 21 de juliol de 2023. 
 
10. Ratificar el decret núm. 202308877 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 175/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 175/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB, serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls 
faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
11. Ratificar el Decret 202310422 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 287/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 287/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls 
faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
12. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència núm. 109/2023, dictada per la 
Sala tercera contenciosa administrativa del Tribunal Suprem 
  
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient s'assabenta de la proposta. 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 109/2023 de data 
31 de gener de 2023, dictada per la Sala tercera contenciosa administrativa del Tribunal 
Suprem en el recurs de cassació, rotllo sala núm. 8318/2021, interposat per l’entitat 
HABTUR BALEARES contra l’Acord aprovat pel Ple, de data 26-07-18, i la 
documentació de la delimitació provisional de les zones aptes per a la comercialització 
de les estades turístiques en habitatges d'ús residencial en el municipi de Palma, en el 
sentit de revocar la sentència núm. 486/2021 de 10 de setembre de 2021 dictada per la 
Sala contenciosa administrativa del TSJIB, desestimant el recurs. 
 
Aquest Ple, com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte i disposa 
que per part dels Serveis Jurídics es comuniqui la sentència al departament municipal 
adient.   
 
13. Donar compte al Ple del veredicte de la sentència 133/2023 dictada per la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB en el PO 120_2021 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient s'assabenta de la proposta. 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
1. L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 133/2023 data  
22 de  febrer de 2023, dictada per la Sala de lo contenciós administrativa del Tribunal 
Superior de Justícia de les Illes Balears en el procediment ordinari núm. 120/2021 
interposat per JUNTA DE COMPENSACIO DEL PLA PARCIAL DEL SECTOR 59-
01 DE SON AMETLLER II, contra acord del Ple de l'Ajuntament de Palma, adoptat en 
sessió ordinària de data 26-11-20, pel qual es desestimen les al·legacions  posa fi a la 
tramitació del Pla Parcial del SUNP 59-01, Són Ametller, per entendre que els terrenys 
en ell inclosos en el sector han passat a classificar-se automàticament com a sòl rústic, 
estimant el recurs. 
 
2. El Regidor d’Hisenda, Innovació i Funció Publica, coma responsable de la seva 
execució, acusa rebut del veredicte i disposa que per part dels Serveis Jurídics es 
comuniqui la sentència al departament municipal adient per tal que prengui les mesures 
pertinents per donar compliment de la mateixa. 
 
3. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
14. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de 17 de maig de 2023 de 
la modificació del Pla per l’estratègia transformadora 2023-2030: la innovació del 
model d'atenció social 
 
La Comissió de Serveis a la Ciutadania s'assabenta de la proposta 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
PRIMER.- Aprovar la modificació del Pla per l’estratègia transformadora 2023-2030: la 
innovació del model d’atenció social, el qual es va aprovar per Acord de la Junta de 
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Govern de 22 de març de 2023 i del qual es va donar compte al Ple Municipal de 30 de 
març de 2023;  incorporant-se al mateix l’annex VI que estableix les àrees de serveis 
socials per l’Ajuntament de Palma (codis MA 12.00 en endavant) de conformitat amb 
les prescripcions determinades Pla Estratègic de Serveis Socials 2022-2026  (aprovat el 
20 de març de 2023per Acord del Consell de Govern de les Illes Balears). 
 
SEGON.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament de Palma de l’aprovació d’aquesta 
modificació del Pla per l’estratègia transformadora 2023-2030: la innovació del model 
d’atenció social. 
 
TERCER.- Publicar aquest annex VI en la pàgina web municipal, juntament amb la 
resta de documentació del Pla que figura en l’esmentada web corporativa. 
 
15. Sol·licitar a UNICEF ESPANYA l’inici dels tràmits per a renovar el 
reconeixement de Palma com a Ciutat Amiga de la Infància 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Sol·licitar a UNICEF Espanya iniciar els tràmits per a obtenir la condició de 
renovació del reconeixement de Palma com a Ciutat Amiga de la Infància; així com 
comptar amb el seu suport i col·laboració en el desenvolupament, la millora contínua i 
la innovació de les polítiques d'infància i adolescència al nostre municipi. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
16. Autoritzar la comptabilitat al Sr. Àngel Torres Pallarés, professor músic de la 
Banda Municipal de Música, per a l’exercici d’una segona activitat pública com a 
professor de música en el Conservatori Superior de Música de les Illes Balears 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans, per 8 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA i Grup Mixt) i 1 
abstenció (MÉS per Palma) 
 
Es proposa: 
 
Primer. Autoritzar la comptabilitat al Sr. Àngel Torres Pallarés, professor músic de la 
Banda Municipal de Música, per a l’exercici d’una segona activitat pública com a 
professor de música en el Conservatori Superior de Música de les Illes Balears, 
dependent de la Fundació per als Estudis Superiors de Música i Arts Escèniques de les 
Illes Balears, de caràcter temporal,amb una dedicació no superior a la del temps parcial 
(8,25 hores setmanals) i amb una durada des del  23 de març i fins al14 de juliol de 
2023, corresponent a l’ampliació de la durada del contracte. 
 
Segon. L’autorització de la compatibilitat està condicionada a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
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personal al servei de les administracions públiques, i els articles concordants del Reial 
decret 598/1985, de 30 d’abril, sobre incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions de l’estat, de la seguretat social i dels ens, organismes i empreses 
dependents.  
 
Tercer. L’autorització de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local.  
 
Quart. Les infraccions en matèria d’incompatibilitats es consideren molt greus als 
efectes prevists dins la normativa de Règim Local. La resolució qualificadora de faltes 
greus o molt greus automàticament suposarà la revocació de l’autorització o 
reconeixement de la compatibilitat atorgada. 
 
Quart. Notificar aquesta resolució a la persona interessada. 
 
Cinquè. Notificar aquesta resolució al Conservatori Superior de Música de les Illes 
Balears, dependent de la Fundació per als Estudis Superiors de Música i Arts 
Escèniques de les Illes Balears. 
 
Sisè. Comunicar aquesta resolució a la Banda de Música Municipal. 
 
Setè. Comunicar aquesta resolució al Registre de Personal. 
 
Aprovat per 26 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA i Grup Mixt) i 3 
abstencions (MÉS per Palma) 
 
17. Reconèixer a la Sra. Apolonia Ordinas Cerdà lla compatibilitat de la seva feina 
amb l’exercici de l’activitat privada per compte propi consistent en la conducció 
d’un vehicle de servei públic de transport de viatgers (taxi) 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 2 abstencions 
(MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer a la treballadora Apolonia Ordinas Cerdà, peó especialista del Servei de 
Neteja adscrita a l’Àrea de Qualitat Urbana, la compatibilitat de la seva feina amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte propi consistent en la conducció d’un vehicle 
de servei públic de transport de viatgers (taxi), d’acord amb les condicions detallades a 
la seva sol·licitud. 
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, la 
treballadora ha de complir en tot cas amb les següents condicions: 
1. La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals.  
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2. En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina. 
3.En cas que l’horari de treball del servei que presta a EMAYA canviés a torn de matí, 
segons les necessitats de l’empresa ien els horaris especificats per a cada tipus de servei, 
en aplicació de la clàusula addicional del seu contracte, aquesta situació passaria 
automàticament a ser desfavorable perdent la condició de comptabilitat, llevat que la 
treballadora adaptés l’horari que realitza a dia d’avui com autònoma al nou torn de matí 
assignat.  
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA) i 4 abstencions (MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
18. Reconèixer al Sr. Juan Cabrera Díaz la compatibilitat de la seva feina amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un 
camió en una empresa de transports i distribució de mercaderies 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 2 abstencions 
(MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador Juan Cabrera Díaz, conductor recollidor de primera del 
Servei de Recollida de Nit, adscrit a l’Àrea de  Qualitat Urbana, la compatibilitat de la 
seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la 
conducció d’un camió en una empresa de transports i distribució de mercaderies del 
sector de l’alimentació, d’acord amb les condicions detallades a la seva sol· licitud.  
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
 
a) La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball, és a dir,inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals.  
 
b) En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina. En cas que l’empresa de transports per a la qual 
realitza la segona activitat privada, modifiqués l’horari i/o la jornada exercint la facultat 
que té prevista a la clàusula addicional del contracte de treball, afectant a l’horari i/o 
jornada que el treballador té assignat a EMAYA, això suposaria la pèrdua automàtica de 
la compatibilitat. 
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c) Al conduir en ambdós llocs de feina, el treballador ha de complir amb els temps 
màxims de conducció i els períodes de descans en els termes establerts en cada moment 
en la normativa en matèria social aplicable al sector del transport, sent exclusivament 
responsabilitat del mateix i de l’empresa contractant assegurar-ne el compliment de les 
obligacions que els són imposades per la normativa general i sectorial que els resulti 
d’aplicació. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA) i 4 abstencions (MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
19. Reconèixer el deute a l'entitat AGA TRAVEL SERVICES SL per un import de 
416,16€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer els crèdits de les factures següents, que ascendeixen a un import total de 
416,16 euros:  
 
-  Factura núm.  A 92922, de data 15 de juny  de 2022, de l’entitat AGA TRAVEL 
SERVICES SL, amb NIF B57093635, per import de 155,76 euros, l’IVA inclòs. 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023005498 
Núm. op. 220230013403 
 
- Factura núm. A 94225, de data 15 de setembre  de 2022, de l’entitat AGA TRAVEL 
SERVICES SL, amb NIF B57093635, per import de 105,63 euros, l’IVA inclòs 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023005500   
Núm. op. 220230013409 
 
- Factura núm. A 95871, de data 4 de gener de 2023, de l’entitat AGA TRAVEL 
SERVICES SL, amb NIF B57093635, per import de 154,77 euros, l’IVA inclòs 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023002704 
Núm. op. 220230004198 
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2. Carregar l’import total de 416,16 euros, l’IVA inclòs,  a l’aplicació pressupostària 06 
91200  23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
20. Reconèixer el deute a l'entitat MAUS VIAJES SL per un import de 506,96€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer els crèdits de les factures següents, que ascendeixen a un import total de 
506,96 euros:  
 
- Factura núm. F-04916, de data 26 d’abril de 2023, de l’entitat MAUS VIAJES SL, 
NIF B16653131, per import de 70,08 euros, l’IVA inclòs. 
 
Aplicació pressupostària:  06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
 Núm. ref. 22023006448  
Núm. op. 220230015996 
 
- La factura núm. F-005597, de data 26 d’abril de 2023, de l’entitat MAUS VIAJES SL, 
NIF B16653131, per import de 82,58 euros, l’IVA inclòs. 
 
Aplicació pressupostària:  06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023006449 
Núm. op. 220230015997  
 
- La factura núm. F-05598, de data 26 d’abril de 2023, de l’entitat MAUS VIAJES SL, 
NIF B16653131, per import de 261,00 euros, l’IVA inclòs. 
 
Aplicació pressupostària:  06 91200 23000-ÒRGANS DE GOVERN-DIETES 
Núm. ref. 22023006450 
Núm. op. 220230016019 
 
- La factura núm. F-005601, de data 26 d’abril de 2023, de l’entitat MAUS VIAJES SL, 
NIF B16653131, per import de 93,30 euros, l’IVA inclòs.  
 
Aplicació pressupostària:  06 91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023006453 
Núm. op. 220230016024 
 
2. Carregar l’import total de 245,96 euros, l’IVA inclòs,  a l’aplicació pressupostària 06 
91200  23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
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3. Carregar l’import total de 261,00 euros, l’IVA inclòs,  a l’aplicació pressupostària 06 
91200  23000-ÒRGANS DE GOVERN-DIETES 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
21. Reconèixer el deute  al Sr. Rafael Blanc Bofarull per un import de 2.123,55€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer els crèdits de la factura següent, que ascendeixen a un import total de 
2.123,55 euros, corresponents a la factura núm.  A-05/23, de data 18 d’abril de 2023, Sr. 
Rafael Blanc Bofarull (NIF 43070209Y), per un import total de DOS MIL CENT 
VINT-I-TRES EUROS AMB CINQUANTA-CINC CÈNTIMS (2.123,55€, BI 1.755,00 
€, IVA 368,55 € i al qual s’ha de deduir l’import de l’IRPF per 263,25 €) 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 22799 – ÒRGANS DE GOVERN.-TREBALL 
REAL.PER ALTRES EMPRESES  
Núm. ref. 22023005716  
Núm. op. 220230015164 
 
2. Carregar l’import total de 2.123,55 euros, l’IVA inclòs, i al qual s’ha de descomptar 
la retenció de l’IRPF per 263,25 euros, a l’aplicació pressupostària 06 91200 22799 – 
ÒRGANS DE GOVERN.-TREBALL REAL.PER ALTRES EMPRESES. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
22. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria SL per un import 
de 15.185€ (mes de març) 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVVM realitzat durant el mes de març  de 2023, degudament 
facturada amb núm. Fac. T23-5, de 12 d’abril  de 2023, per un import de 15.185’-€ 
(QUINZE MIL CENT VUITANTA-CINC EUROS) IVA exempt. 
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2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVM degudament facturat, per un 
import total de 15.185’-€ (QUINZE MIL CENT VUITANTA-CINC EUROS),  IVA 
exempt, amb càrrec a l’aplicació pressupostària  20 23121 22711, VIOLÈNCIA DE 
GÈNERE.- PREST. SERV. ATENCIÓ INTEGRAL, Ref. 22023005345, Op. 
220230012460. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
23. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria SL per un import 
de 14.930€ (mes d'abril) 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVVM realitzat durant el mes d’abril  de 2023, degudament facturada 
amb núm. Fac. T23-6, de 7 de maig  de 2023, per un import de 14.930’-€ (CATORZE 
MIL NOU-CENTS TRENTA) IVA exempt. 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVM degudament facturat, per un 
import total de 14.930’-€ (CATORZE MIL NOU-CENTS TRENTA),  IVA exempt, 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària  20 23121 22711, VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- 
PREST. SERV. ATENCIÓ INTEGRAL, Ref. 22023006664, Op. 220230017539. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
24. Reconèixer el deute a l'entitat Caixabank SA per un import de 20.944,24€ i de 
21.933,98 €  respectivament 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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1. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdits de les factures número 
CBK0016008 i CBK0016009 de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de 
prestació del servei de recaptació de tributs i preus públics de manera telemàtica o 
mitjançant TPV entre els mesos de juliol a setembre i d’octubre a desembre 2022, per 
imports de 20.944,24 i de 21.933,98 euros, respectivament 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa i reconèixer l’obligació amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 02.93203.22799 (RC núm. ref. 22023002723 op. 220230004226) a favor 
de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de prestació del servei de 
recaptació de tributs i preus públics de manera telemàtica o mitjançant TPV entre els 
mesos de juliol a setembre 2022, per import de 20.944,24 euros, corresponents a la 
factura número CBK0016008. 
 
3. Autoritzar i disposar la despesa i reconèixer l’obligació amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 02.93203.22799 (RC núm. ref. 22023002724 op. 220230004233) a favor 
de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de prestació del servei de 
recaptació de tributs i preus públics de manera telemàtica o mitjançant TPV entre els 
mesos d’octubre a desembre 2022, per import de 21.933,98 euros, corresponents a la 
factura número CBK0016009. 
 
4. Notificar aquest acord a l’interessat i al Servei de Comptabilitat. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
25. Reconèixer el deute al Teatre municipal Mar i Terra per un import de 
14.701,50€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Autoritzar i disposar la despesa i reconèixer l’obligació d’acord amb l’article 29 de 
les Bases d’execució del pressupost 2023, el deute extrajudicial de crèdit amb l’entitat 
relacionada a continuació i per un import total de 14.701,50 euros (IVA inclòs) amb 
motiu de les següents factura d’acord amb l'informe emès pel coordinador general de 
cultura del 25 de maig de2023: 
 
1) FACTURA: 1000 de data 30/01/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de gener 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta)  
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21105, Ref. 7082 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/1741 
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2) FACTURA: 1008 de data28/02/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de febrer 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta)  
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21114, Ref. 7084 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/3452 
 
3) FACTURA: 1018 de data 04/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de març 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENTS COMPTABLES: 21130, Ref. 7086 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/5447 
 
4) FACTURA: 1024 de data 28/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes d’abril 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENT COMPTABLE: 21135, Ref. 7088 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/6686 
 
5) FACTURA: 1 1030 de data 18/05/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de maig 2023. 
IMPORT: 1.633,50 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta)  
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21096, Ref: 7081 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/9744 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PP i MÉS per Palma) i 15 abstencions (PSIB-PSOE, VOX 
PALMA i Grup Mixt) 
 
26. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL DE CORREOS 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 463.304,21€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
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Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 463.304,21 euros (quatre-cents seixanta-tres 
mil tres-cents quatre euros amb vint-i-un cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma,corresponents a la factura núm. 
4600085252 amb el núm. d’operació 220230019979 i referència 22023006616 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per import de 
463.304,21 euros factura núm. 4600085252 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230019979, referència 22023006616 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
27. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 44.160,46€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 44.160,46 € (quaranta-quatre mil cent 
seixanta euros amb quaranta-sis cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
 
1) Factura núm. 4600085250 per un import de 32.470,31 € (trenta-dos mil quatre-cents 
setanta euros amb trenta-un cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230020167 i referència 22023007021 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4600085242 per un import de 11.690,15 € (onze mil sis-cents noranta 
euros amb quinze cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 220230020166 i 
referència 22023007020 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 
02.9320122729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 44.160,46 € factures núm. 4600085250 i 4600085242, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
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28. Reconèixer el deute a l'empresa José Luis Quadreny Guasp per un import de 
568,70€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar el Reconeixement de Deute, per la quantitat i empresa que es relaciona tot 
seguit, en concepte de serveis. 
 
CONTRACTISTA: José Luis Quadreny Guasp. 
NIF: ***2096** 
IMPORT: 568,70 euros (BI 470,00 + IVA 98,70). 
CONCEPTE: Posar ferradures a cavalls 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa, i reconèixer l’obligació  de 568,70 €, IVA inclòs, 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.13200. 227.99 – Policia - treballs assist. i 
repar, sec. muntada (Ref. 7044 / OP. 20292). 
 
3. Aprovar les factures  núm. 28 de data 08/05/2023, núm. 29 de data 10/05/2023, núm. 
30 de data 15/05/2023 i núm. 31 de data 17/05/2023. 
 
4. Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
29. Reconèixer el deute amb l'entitat DYRECO PALMA SL per un import de 
127,62€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit amb l’entitat DYRECO PALMA 
SL (NIF B07125537), corresponent a la factura 2020/01/003829 en concepte de 
subministrament de lleixiu 25 litres x 10, per un import total de 127,62 euros, dels quals 
22,15 euros corresponen al 21% d’IVA . Tot això atesa la Memòria justificativa del 
Servei de Logística de 31/05/2023, on es justifica i motiva les circumstàncies que han 
originat el reconeixement de deute, per la necessitat de desinfecció durant l’estat 
d’alarma (COVID 19), l’albarà d’entrega del subministrament, la factura i l’informe 
d’omissió de la funció interventora emès per la Intervenció municipal el 08/06/2023, 
documents tots ells annexos i que es donen íntegrament per reproduïts. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 24 - 

 
2n. Autoritzar i disposar la despesa i abonar la factura esmentada per un import total de 
127,62 euros, donat que està degudament conformada i signada pel personal 
responsable, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 11.45900.2219 LOGÍSTICA.- 
SUBMINISTRAMENT MATERIALS DIVERSOS, Ref. núm. 22023007837 i Op. 
núm. 220230021814, del vigent pressupost de despeses. 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada, al Servei de Logística i a la 
Secció de Comptabilitat.  
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
30. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import total de 2.012,01€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 2.012,01€ (DOS MIL 
DOTZE EUROS I UN CÈNTIM), per les quantitats i empreses que es relacionen tot 
seguit, en concepte de subministrament de material i efectuats i necessaris per dur a 
terme accions formatives de l’Escola Municipal de  Formació: 
 
CONTRACTISTA: ILU-SION BALEAR, SL  
NIF: B57121733 
IMPORT: 1.294,70 euros IVA inclòs 
CONCEPTE:  subministrament recurs permanent per formacions pràctiques bombers 
NÚM. FACTURA: 1/2201675 
 
CONTRACTISTA:  LAERDAL MEDICAL AS 
NIF: W0281641A 
IMPORT:  284,65€ (IVA inclòs) 
CONCEPTE: subministrament recurs permanent per formacions pràctiques bombers 
NÚM. FACTURA:  2022/E02595  
 
CONTRACTISTA:  LAERDAL MEDICAL AS 
NIF: W0281641A 
IMPORT: 432,66 €(IVA inclòs) 
CONCEPTE: subministrament recurs permanent per formacions pràctiques bombers 
NÚM. FACTURA:  2022/E02607 
 
2.Autoritzar i disposar la despesa, i reconèixer les obligacions següents: 1.294,70 euros 
IVA inclòs , amb càrrec a l’aplicació pressupostària  09.13600.16200 (cursos formació 
bombers) (Ref.2441 / Op. 2957);  284,65€ IVA inclòs, amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 09.13600.16200 (cursos formació bombers) Ref 4023/ Op 8262.); i 
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432,66 euros IVA inclòs, amb càrrec a l’aplicació pressupostària  09.13600.16200 
(cursos formació bombers) (Ref. 4024 / Op 8263)   
 
3.Aprovar la factura núm. 1/2201675  de data 2/12/2022 de ILU-SION BALEAR, SL, 
la factura núm.2022/E02595 de data 15/12/2022, i la factura núm. 2022/E02607 de data 
16/12/2022. 
 
4.Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
31. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import de 5.612,46€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Aprovar el reconeixement  extrajudicial de crèdit, per un import total de 5.612,46 € 
(cinc mil sis-cents dotze euros quaranta-sis cèntims) per la quantitat, empreses i partides 
que es relaciona tot seguit, en concepte de serveis i subministres efectuats al Servei 
Contra Incendis i Salvaments a l’any 2022 i 2023. 
 
Aplicació pressupostària  
12.13500.22105 PROTECCIÓ CIVIL.- ADQUIS. PROD. ALIM. CONSUM PREST. 
SERVEI 
 
CONTRACTISTA:  PASTELERIA ANGEL SL  
RC ref. 3790 op. 7376  OPA 7608 
NIF/CIF: B57190191                                       
IMPORT: 227,50 euros (BI 206,82 + IVA 20,68) (-cents vint-i-set euros i cinquanta 
cèntims) 
CONCEPTE: Avituallaments preventius     
NÚM. FACTURA:  F/033 
 
Aplicació pressupostària  
12.13600.22109 BOMBERS.- SUBMINISTRAMENTS DIVERSOS 
 
CONTRACTISTA:  SOCIAS Y ROSSELLO SL  
RC ref. 6681 op. 17728  OPA 20273 
NIF/CIF: B07036569                                       
IMPORT: 1.467,35 euros (BI 1.212,69 + IVA 254,66) (mil quatre-cents seixanta-set 
euros i trenta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Material manteniment     
NÚM. FACTURA:  10223020135 
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CONTRACTISTA:  SOCIAS Y ROSSELLO SL  
RC ref. 6683 op. 17731  OPA 20273 
NIF/CIF: B07036569                                       
IMPORT: 1.367,17 euros (BI 1.129,89 + IVA 237,28) (mil tres-cents seixanta-set euros 
i desset cèntims) 
CONCEPTE: Material manteniment     
NÚM. FACTURA:  10223010021 
 
CONTRACTISTA:  SOCIAS Y ROSSELLO SL  
RC ref. 6684 op. 17732  OPA 20273 
NIF/CIF: B07036569                     
IMPORT: 1.224,21 euros (BI 1.011,74 + IVA 212,47) (mil dos-cents vint-i-quatre euros 
i vint-i-un cèntims) 
CONCEPTE:Material manteniment     
NÚM. FACTURA:  10223031764 
 
CONTRACTISTA:  SOCIAS Y ROSSELLO SL  
RC ref. 7892 op. 22439  OPA 22321 
NIF/CIF: B07036569                                       
IMPORT: 1.326,23 euros (BI 1.096,06 + IVA 230,17) (mil tres-cents vint-i-sis euros i 
vint-i-tres cèntims) 
CONCEPTE: Material manteniment     
NÚM. FACTURA:  10223050121 
 
2n.- Reconèixer l’obligació de pagament de la factura esmentada, degudament 
conformada i signada pel personal responsable. 
 
3r.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents de l’import amb càrrec a l’aplicació pressupostària que s'indica del vigent 
pressupost de despeses. 
 
4t.- Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
32. Reconèixer el deute a l'entitat FUNDACIÓ SURT per un import de 227,45€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 227,45€ (IVA 
exempt)(DOS -CENTS VINT-I-SET EUROS I QUARANTA-CINC CÈNTIMS) per la 
quantitat i empresa que es relaciona tot seguit, en concepte de servei efectuat i necessari 
per dur a terme accions formatives de l’Escola Municipal de  Formació: 
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CONTRACTISTA:  FUNDACIÓ SURT  
NIF: G64404213 
IMPORT:  227,45€ (IVA exempt) 
CONCEPTE:  Jornades 360º Violències masclistes 2018 
NÚM. FACTURA:  87 
 
2.Autoritzar i disposar la despesa,i reconèixer l’obligació  de 227,45€ € (IVA exempt), 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària  09.92020.227.07- EMF – Treballs realitzats per 
altres empreses i professionals (Ref  4030 . Op 8272) 
 
3.Aprovar la factura núm. 87 de data 07/05/2018  de FUNDACIÓ SURT.   
 
4.Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
33. Reconèixer el deute a diverses empreses per un import de 7.820,23€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer el deute  per un import total de 7.820,23 euros (IVA inclòs) corresponent 
a les següents factures: 
 
EMPRESA NIF FACTURA  DATA IMPORT     (IVA INCLÒS)
 REF/OP 
DI7 S.L. B07649825 2301002 18/01/2023 1940,60 7833/21796 
DI7 S.L. B07649825 2212072 29/12/2022 2156,22  
DI7 S.L. B07649825 2212074 30/12/2022 1424,41  
UNIDAD EDITORIAL EDICIONES LOCALES SL B81819179 120040008
 30/04/2020 2299,00 7840/21859 
 
2.-Carregar l’import de 7.820,23 euros (IVA inclòs), a la aplicació pressupostaria 
02.92061.22602 Comunicació-Premsa, difusió y patrocinis del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
34. Reconèixer el deute a l'empresa Sociedad Española de Radiodifusión SLU per 
un import de 2.394,64€ 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 28 - 

S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer el deute  per un import total de 2.394,64 euros (IVA inclòs) corresponent 
a les següents factures: 
 
Nº EMPRESA NIF FACTURA  DATA IMPORT     (IVA 
INCLÒS) REF/OP 
1 SOCIEDAD ESPAÑOLA DE RADIODIFUSIÓN SLU B28016970
 225043PA01940 30/11/2022 513,14 8275/25659 
2 SOCIEDAD ESPAÑOLA DE RADIODIFUSIÓN SLU B28016970
 225043PA02180 31/12/2022 684,18  
3 SOCIEDAD ESPAÑOLA DE RADIODIFUSIÓN SLU B28016970
 225043PA01569 30/09/2022 1197,32  
 
2.-Carregar l’import de 2.394,64 euros (IVAinclòs), a la aplicació pressupostaria 
02.92061.22602 Comunicació-Premsa, difusió y patrocinis del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
35. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 43.725,64€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicilio a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 43.725,64 € (quaranta-tres mil set-cents vint-
i-cinc euros amb seixanta-quatre cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
 
1) Factura núm. 4003700579 per un import de 33.709,45 € (trenta-tres mil set-cents nou 
euros amb quaranta-cinc cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 220230028103 i 
referència 22023008383 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 
02.9320122729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003702322 per un import de 10.016,19 € (deu mil setze euros amb 
dinou cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 220230027901 i referència 
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22023008379 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 
(Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 43.725,64 € factures núm. 4003700579 i 4003702322, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
36. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 358.978,86€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 358.978,86 euros (tres-cents cinquanta-vuit 
mil nou-cents setanta-vuit euros amb vuitanta-sis cèntims) IVA inclòs, relatiu a la 
prestació des Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la 
factura núm. 4003702848 amb el núm. d’operació 220230024406 i referència 
22023008173 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 
(Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per import de 
358.978,86 euros factura núm. 4003702848 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230024406, referència 22023008173 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
37. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 193.862,42€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
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Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 193.862,42 (cent noranta-tres mil vuit-cents 
seixanta-dos euros amb quaranta-dos cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la factura núm. 
4003730853 amb el núm. d’operació 220230030967 i referència 22023009216 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar  l’obligació de la despesa per import de 
193.862,42 euros factura núm. 4003730853 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230030967, referència 22023009216 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
38. PalmaActiva Reconèixer el deute a l'empresa FOTOCOPISTERIA 
IMPRESRAPIT SL per un import de 89,25€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que se detallen a continuació, 
que fan un total de 89,25 euros (VUITANTA NOU EUROS AMB VINT-I-CINC 
CÈNTIMS). 
 
EXERCICI 2023 
 
Aplicacions pressupostàries:  
40.43310.2200000 ACCIÓ DESENV. EMPRESARIAL.-MATERIAL OFICINA 
 
FOTOCOPISTERIA IMPRESRAPIT SL CIF: B57082323 
Import total:  89,25,00 euros 
Data:       30/11/22 
 
2n. Autoritzar, disposar i reconèixer les obligacions a favor del tercer relacionat,  amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 40.43310.2200000 de l’exercici 2023, per import 
total de 89,25 euros (VUITANTA NOU EUROS AMB VINT-I-CINC CÈNTIMS). 
 
3r. Proposar a la Gerència de l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de 
Palma l’ordenament del pagament a favor de FOTOCOPISTERIA IMPRESRAPIT SL 
CIF: B57082323. 
 
4t. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
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5è. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió 
ordinària que celebri 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
39. Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20230427_01_016 de data 27/04/2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20230427_01_016 de data 27/04/2023, en el sentit què allà on diu:   
 
" 
2 MARISA SUSANNE MARIKO SAKURA DALNÄS X4430581E 22/067
 20/09/2022 
" 
Ha de dir:  
 
" 
2 DALNAES MARISA SUSANNE MARIKO SAKURA X4430581E 22/067
 20/09/2022 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
40. Rectificar l'acord de Ple 20230427_01_013 de dia 27 d'abril de 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Rectificar l’ acord de Ple_20230427_01_013, de dia 27/04/2023, en el seu dispositiu 
primer i allà on diu: 
 
- TIRME S.A, amb NIF A07326473 i domicili a Palma, factura núm. 2022180393, de 
5/12/2022 per un import de 73.054,01€ per cànon incineració novembre 2022 
ha de dir: 
 
- TIRME S.A, amb NIF A07326473 i domicili a Palma, factura núm. 2022180322, de 
5/12/2022 per un import de 73.054,01€ per cànon incineració novembre 2022 
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2.- Autoritzar, disposar la despesa i reconèixer l’ obligació en càrrec a la partida 
14.16230.22799 MEDI AMBIENT – TRACTAMENT RESIDUS SÒLIDS del 
pressupost de despeses de 2023 (Op. 220230004915; Ref. 22023003429). 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
41. Deixar sense efecte l'acord plenari núm. PLE 20230330 01 022 de data 30 de 
març de 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 

 
1r.- DEIXAR sense efecte l’autorització, disposició de la despesa i reconeixement de 
l’obligació, d’acord amb l’article 29 de les Bases d’execució del pressupost 2023, del 
deute extrajudicial de crèdit amb el següent proveïdor, aprovat per acord plenari núm. 
PLE 20230330 01 022 de data 30 de març de 2023, tota vegada que s’ha detectat que 
aqueixa factura ja va ser abonada pel negociat de Cultura mitjançant decret de batlia 
núm. DEC 2022 22715 de data 14 de desembre de 2022 
 
8)Factura núm. EX22-04309 de data 13/09/2022  
Proveïdor: MALLA SA (A07015605) 
Núm. Reg. 2022/19018 
Concepte: 5 Opis "Premis MIA" 
Import de 84,70 euros (dels quals 14,70 euros corresponen al 21% d’IVA)  
Aplicació pressupostària: 03.33400.22602 (Cultura.- Publicitat i propaganda)  
RC Op. 2263 i Ref. 2306 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i a l’interessat. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
42. IME. Aprovar la modificació de crèdit extraordinari núm. 1 finançat amb la 
baixa de crèdits en el pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport per a 2023 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“En primer lugar, desde el Grupo Municipal Socialista nos congratulamos que este punto se 
apruebe. Además con voto a favor de todos los grupos. Que no se haya retirado tampoco del 
orden de día al final. Porque al fin y al cabo estamos hablando de un tema muy importante que 
es la mejora de las condiciones de los trabajadores del IME. Esto corresponde al Complemento 
de Productividad de los trabajadores y trabajadoras del Instituto Municipal de Deportes y 
consideramos que es un avance importante. En este sentido también instarles al equipo de 
gobierno que hay diferentes cuestiones en materia de condiciones de trabajo que están 
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acordadas entre el IME y el Comité de Empresa y esperemos e insistiremos. Les estamos 
dejando un plazo para que vayan ejecutando, para que lo puedan poner en marcha, como son la 
carrera profesional, diferentes mejoras en temas de horario y la aprobación definitiva del 
convenio colectivo. Y aprovechando que hablamos de deporte, esta semana, precisamente ayer 
y anteayer, una noticia que es importante que es el CampusEsport, que pertenece a la UIB, que 
ha anunciado el cierre de muchas actividades, lo que ha generado una gran confusión y malestar 
a muchas familias de Palma. Y esto va a tener una repercusión en mucha gente que va a vere 
como sus actividades deportivas no las van a poder desarrollar. Y quería aprovechar la 
oportunidad por si el Regidor tiene algo que decir sobre esta cuestión. ¿Qué quiere plantear el 
equipo de gobierno para hacer frente a una situación que es su gente y que va a dejar en la 
estacada a muchas familias que no van a poder practicar deporte o desarrollar actividades 
deportivas en un centro de referencia para nuestra ciudad? Gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Referente al CampoEsport. Hoy hemos solicitado una reunión con la 
Universidad para que nos aclaren la situación en la que se va a encontrar de ahora en adelante y 
después tomaremos decisiones una vez haya tenido la reunión. Muchas gracias.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit  extraordinari núm. 1 finançat amb la baixa de 
crèdits en el pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport per a 2023, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Aplicacions que es volen crear o augmentar: 
 
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicials Modificacions Crèdits totals 
20 34000 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. SERVEIS GENERALS  

0,00 57.473,18 57.473,18 
21 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. EXTERIORS   
       0,00 19.043,48 19.043,48 
22 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. SON MOIX    
      0,00 14.908,34 14.908,34 
23 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. S'ESTEL,T.SERVERA,M.CRESPÍ 
      0,00 11.364,03 11.364,03 
24 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT.GERMANS ESCALAS  
       0,00 19.386,53 19.386,53 
25 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. SON HUGO   
       0,00 12.878,43 12.878,43 
27 34200 15000 RETRIBUCIÓ PRODUCTIVITAT. RUDY FERNANDEZ  
        0,00 9.246,01 9.246,01 
   Total modificacions 0,00 144.300,00 144.300,00 
 
B) Aplicacions que es volen disminuir: 
 
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicials  Modificacions Crèdits 
totals 
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20 34000 13002 ALTRES REMUNERACIONS PERSONAL FIX SERVEIS GENERALS
       110.254,00 34.447,67
 75.806,33 
20 34000 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORALTEMPORAL SERVEIS 
GENERALS      73.696,00 23.025,51
 50.670,49 
21 34200 13002 ALTRES REMUNERA. P. LABORAL FIX EXTERIORS  
       32.719,00 10.222,70
 22.496,30 
21 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORAL EXTERIORS 
       28.232,00 8.820,78 
 19.411,22 
22 34200 13002 ALTRES REMUNERACIONS PERSONAL LABORAL FIX SON MOIX
        20.238,00 6.323,14 
 13.914,86 
22 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORALSON MOIX 
        27.478,00 8.585,20 
 18.892,80 
23 34200 13002 ALTRES REMUNERACIONS PER.LAB.FIX 
S'ESTEL,T.SERVERA,M.CRESPÍ      
 32.632,00 10.195,51 22.436,49 
23 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORAL S'ESTEL 
        3.740,00  1.168,52
  2.571,48 
24 34200 13002 ALTRES REMUNERACIONS PERSONALLABORAL FIX G.ESCALAS
        25.547,00 7.981,88 
 17.565,12 
24 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORAL GERMANS 
ESCALAS       36.502,00 11.404,65
 25.097,35 
25 34200 13002 ALTRES REMUNERACIONS PERSONAL FIX SON HUGO  
       10.946,00 3.419,96 
 7.526,04 
25 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORAL SON HUGO 
        30.273,00 9.458,47 
 20.814,53 
27 34200 13002 ALTRES REMUNERACIONS PERSONAL LABORAL FIX R.FERNÁNDEZ
        20.819,00 6.504,67 
 14.314,33 
27 34200 13102 ALTRES REMUNERACIONS LABORAL TEMPORAL RUDY FERNÁNDEZ
       8.774,00  2.741,34 
 6.032,66 
   Total modificacions  461.850,00 144.300,00 317.550,00 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
4.- Donar compte de la resolució al Consell Rector de l’IME, a la primera sessió que es 
celebri, conformement disposa l’article 17 d) dels Estatuts. 
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Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA) 
 
43. IMI. Aprovar la no disponibilitat de crèdit per a l'exercici 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i PSIB-PSOE), i 4 abstencions (VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1. Declarar como no dotats els llocs de treball següents: 
 
• Cap de serveis corporatius de l’IMI, classificada amb el codiL01350001 a la relació de 
llocs de feina de l’ Institut Municipal d’Innovació. 
• Cap d’àrea TIC- C, classificada amb el codi L01360013 a la relació de llocs de feina 
de l’Institut Municipal d’Innovació. 
 
2. Aprovar la no disponibilitat dels crèdits de les aplicacions pressupostàries que 
s’assenyalen a continuació amb l’objectiu de dotar el lloc de cap de departament 
d’Innovació de l’àrea d’Economia i Hisenda , per un import de : 
 
• Aplicació pressupostària 00.92050.13000 (sous i salaris): 60.558,21 € 
• Aplicació pressupostària 00.92050.13002:altres remuneracions: 17.036,12 € 
• Aplicació pressupostària 00.92050.16000:assegurances socials: 16.130,57 € 
 
3. Remetre aquesta proposta a la Junta de Govern perquè siguin elevada a Ple de 
l’Ajuntament de Palma per a la seva aprovació. 
 
4. Comunicar aquesta resolució al Registre de Personal 
 
Aprovat per 19 vots a favor (PP i PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
44. Autoritzar l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, S.A. (EMAYA), 
perquè subscrigui una operació d’endeutament a llarg termini per import màxim 
de 6.827.532,16€ 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX):  
 
“Queríamos cambiar el sentido del voto a favor.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Por parte del Grupo Socialista queríamos explicar nuestro sentido del voto en este punto. 
Especialmente porque entendemos la importancia de este artículo vistas las declaraciones que 
hizo el Alcalde hace unas escasas semanas. Este punto reconoce y escribe en negro sobre blanco 
las inversiones que ha tenido esta ciudad con cargo a canon de saneamiento. Toda la explicación 
de este saneamiento viene con cargo a canon y reconoce de facto que esta ciudad ha tenido unos 
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hitos históricos de inversión durante las últimas legislaturas que deben mantenerse. Inversiones 
que han permitido afrontar grandes proyectos como la depuradora, el tanque de tormentas, a la 
vez que intervenir en nuestros barrios o intervenir en la mejora de la red de nuestros polígonos. 
Inversiones además que suponen una mejora sustancial para evitar la pérdida de agua, mejorar 
nuestro medio ambiente, para evitar la contaminación de nuestro medio marino. Unas 
inversiones que entendemos que han de continuar. El acuerdo de hoy se trae a Pleno firmado 
por el Regidor Ramon Perpinyà, una de sus últimas intervenciones, entendemos que es muy 
positivo desde el Grupo Municipal Socialista que sigan continuando esos proyectos en marcha, 
que sigan inaugurando los vehículos que compramos la pasada legislatura y que sigan 
presentando los trabajadores y trabajadoras que contratamos la pasada legislatura. Y que sigan 
apoyando los proyectos que hicimos la pasada legislatura. Con esa línea de continuidad seguro 
que irán bien. Pero sí que nos preocupa y lo queremos hacer constar que estas inversiones no 
paren. Porque lo cierto es que cuando el Partido Popular gobernó por última vez Baleares y 
Palma, este canon de saneamiento, estas inversiones, brillaron por su ausencia. La última vez 
que la derecha gobernó la comunidad y la ciudad las inversiones pararon, los recortes llegaron y 
los proyectos se estancaron. Yo solo le diré Sr. Bauzá que tienen ustedes 3 cifras. 120 millones, 
la depuradora, se firmó un convenio. Si el Alcalde no lo encuentra enséñeselo usted. Está 
firmado por EMAYA. 33, 9, canon de saneamiento del periodo 16-19 del Govern de les Illes 
Balears. 57 millones, canon 50-23. Estas son las cifras y el listón que va usted que tener que 
sobrepasar, o al menos igualar, para defender lo que a esta ciudad le toca por derecho propio. 
Estaremos expectantes para que ese canon siga llegando, para que esas inversiones sigan 
estando y no vayamos otra vez a perder los fondos.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Autoritzar, en compliment de l’article 54 del Reial decret legislatiu 2/2004, 
de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, 
l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, S.A. (EMAYA), perquè subscrigui una 
operació d’endeutament a llarg termini per import màxim de 6.827.532,16 euros, per fer 
front a inversions específiques detallades als expedients als expedients INS 394/21, INS 
396/21, INS 403/21 i INS 405/21, les quals són indemnitzables per la Conselleria de 
Medi Ambient, Agricultura i Pesca, d’acord amb el Decret 51/1992, de 30 de juliol, 
sobre indemnitzacions i compensacions per obres i instal·lacions de depuració d’aigües 
residuals, amb les següents condicions: 
 
• Import de l’operació: 6.827.532,16 euros 
• Termini de l’operació: 10 anys, sense carència 
• Tipus d’interès màxim: EURIBOR + 1,5% 
• Comissions exemptes 
 
SEGON.- Facultar el gerent o la directora de Serveis Corporatius d’EMAYA perquè 
puguin subscriure la documentació pública o privada necessària per dur a terme les 
operacions en tots els seus tràmits. 
 
Aprovat per unanimitat 
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45. Aprovar la modificació de crèdit número 4, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (VOX PALMA) i 4 
abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 4, tipus crèdit extraordinari en el pressupost 
propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de despeses    

     
Crèdit anterior Augment 

Crèdit 
definitiu 

 05 23120 1200101 PROJECTE OAC - RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP A2 0,00 39.615,12 39.615,12 

 05 23120 1210001 PROJECTE OAC - COMPLEMENT DESTÍ  0,00 21.909,01 21.909,01 

 05 23120 1210101 PROJECTE OAC - COMPLEMENT ESPECÍFIC 0,00 51.958,35 51.958,35 

 05 23120 1210301 PROJECTE OAC - ALTRES COMPLEMENTS 0,00 2.723,83 2.723,83 

 05 23120 1600001 PROJECTE OAC - ASSEGURANCES SOCIALS 0,00 37.011,70 37.011,70 

     0,00 153.218,01 153.218,01 

B) Disminució de despeses (baixes per anul·lació)    

     
Crèdit anterior Disminució 

Crèdit 
definitiu 

 05 23120 22726 
BENESTAR SOCIAL INTERV.PSICOSOCIAL GRUPAL I 
COMUNITARI 400.000,00 153.218,01 246.781,99 

     400.000,00 153.218,01 246.781,99 
RCT Nº Op. 220230032409  Nº Ref. 22023009415 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
46. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS01, finançada amb romanent 
de tresoreria per a despeses generals i modificació 2023/BA01 tipus baixa per 
anul·lació 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Cambiamos el sentido del voto en el sentido afirmativo.” 
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Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies. En principi explicar un poc la proposta que noltros presentam. Presentam avui una 
proposta que suposa la incorporació dels romanents de l’Ajuntament de Palma. exactament 
26.040.065,12 euros. Aquests 26 milions d’euros que proposava incorporar al pressupost del 
2023 provinents dels romanents, nos suposaria la certesa de poder fer front a la pujada del 2,5% 
dels treballadors del 2023. Per tant, un cop estigui això aprovat podríem ja passar a pagar 
aquesta pujada de sou des de dia 1 de gener de 2023 fins que s’acabi l’any. I per altra part també 
nos permetria reincorporar, reingressar al pressupost de 2023 totes aquelles despeses, totes 
aquelles quantitats, que han hagut de ser abonades amb doblers de 2023 i que formen part de les 
factures de 2022. Això és una pràctica totalment habitual i l’únic que suposa es tornar equilibrar 
el pressupost que teníem previst pel 2023. Així mateix això nos garantiria reforçar el pressupost 
de 2023 en lo que fa referència a la defensa jurídica dels funcionaris. El Partit Popular ja va 
avisar en el seu moment i va ser així recolzat per tota la oposició, que la previsió en el 2023 era 
minsa per les dificultats que havien hagut d’afrontar molts funcionaris de la casa i que, 
previsiblement, seria  insuficient per abonar-lis les factures de la seva defensa jurídica. 
Evidentment aquesta situació ha succeït i ara demanam que s’incorpora 1.256.000 i pocs euros 
per fer front a aquestes despeses jurídiques dels funcionaris d’aquest Ajuntament. Així mateix 
hi ha una ampliació de capital d’EMAYA pendent de concloure. Pendent de registrar com 
empresa. I per tant necessitam incorporar 10 milions d’euros per fer front a aquest compromís. 
Compromís polític que se va assumir la legislatura passada i que, com no pot ser d’una altra 
manera, hem de continuar. Per tant, era una ampliació de capital de 15 milions. Hi havia 5 
milions per dur-la a terme, nos en falten 10. I aquests 10 milions l’equip de govern considera 
que, evidentment, s’han de posar en marxa i se feria amb romanents. Així mateix després hi ha 
una sèrie de despeses que corresponen a projectes que estan iniciats i que, per les dificultats que 
hi ha avui en dia amb les obres, s’han desviat els pressuposts. I per tant hi ha aproximadament 
uns 163.000 euros que suposa poder finalitzar algunes obres, com pot ser la recepció de la plaça 
de Sant Cosme, que consider molt important. S’ha d’acabar. I després unes necessitats 
imperioses del Cos de Bombers en quan fa referència a material que necessiten, sobre tot 
equipaments per la seva seguretat i també previsió d’una reparació d’un vehicle que en aquest 
moment no podríem afrontar amb el pressupost de 2023 tal i com estar. Per tant això a l’engròs, 
evidentment, els partits polítics han disposat de tota la informació que han necessitat per valorar 
aquesta proposta. I bueno, s’hi ha més qüestions les contestaré, com no pot ser d’altra manera.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Acabam de presenciar un moviment molt interessant, la modificació o el canvi del sentit del 
vot per part de Vox de 3 punts i aquest mateix que esteim ara debatent. Allà a on s’havien estès 
fa una setmana i ara voten a favor. Per mi un símptoma claríssim de que esteim a punt de veure 
publicat un acord entre PP i Vox per governar aquesta ciutat i aquest ajuntament. Una notícia 
lamentable però ja imaginàvem que arribaria després dels resultats del juliol. Supòs que ho nos 
anunciaran durant aquest plenari perquè comença a ser evident que la relació ja és molt ferma i 
molt contundent. En relació a aquest punt, noltros ja vàrem manifestar des del Grup Més, que 
noltros esteim d’acord que part del romanent se destinàs a diferents partides que estan aquí 
proposades perquè eren despeses que estaien condicionades o relacionades directament amb 
l’anterior legislatura. I per un exercici de responsabilitat institucional i de lleialtat amb les 
decisions preses com anterior equip de govern, recolzaríem aquesta proposta en relació a 
destinar part del romanent en aquestes despeses. Lo que passa és que ja vàrem demanar que 
poguéssim fer una votació separada de lo que suposava despeses de l’anterior legislatura i les 
despeses que se proposen pel nou equip de govern per la legislatura vigent i noltros poguéssim 
valorar quins punts de les propostes del Partit Popular per aquesta nova legislatura podíem i 
quins no. Perquè, evidentment, les nostres prioritats són diferents a les del Partit Popular. Com 
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que aquest exercici no s’ha facilitat ni s’ha fet realitat perquè esteim amb un acord conjunt que 
només podem fer una votació, a noltros no nos queda més remei que votar en contra com ja 
vàrem fer a la comissió. Tot i que esteim d’acord amb algunes d’aquestes partides que se 
proposen per destinar romanent a despeses que són absolutament necessàries. I un altre costat 
un recordatori, el fet del subministra elèctric que té la ciutat per enllumenat i altres subministres 
que tenim a les instal· lacions públiques, demanaria una agilització de tota la tramitació 
necessària per a que l’Ajuntament de Palma s’adheresqui a EMAYA, com empresa pública 
d’energies renovables, per a què sigui EMAYA que subministri l’energia també al conjunt de 
l’Ajuntament. Com ja s’ha fet l’adhesió de diferents organismes autònoms d’aquest ajuntament 
aquests passats mesos. Per a què sigui EMAYA que pugui garantir un preu molt més baix del 
que està pagant a hores d’ara l’Ajuntament. Perquè és una evidència, tenim altres exercicis allà 
a on s’ha vist baixat el preu de les factures elèctriques en els organismes que se varen adherir a 
EMAYA. I per un altre costat garantir que aquest subministra prové d’energies renovables. 
També un objectiu important per a la ciutat i per aquest ajuntament.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Sra. Truyol, al margen de sus juicios de valor, le quiero manifestar que el motivo por el que 
hemos cambiado el sentido del voto, básicamente, es porque hemos recibido información que en 
el momento en que el cual se nos subministró inicialmente no había tiempo de analizarla. 
Analizamos todos los remanentes de tesorería y consideramos que teníamos que cambiar el 
sentido del voto. Precisamente para poner en marcha determinados pagos de gastos que son 
necesarios acometer ya. Es una cuestión puramente técnica, de análisis de los remanentes de 
tesorería en el momento que se nos presentaron con falta de tiempo para analizarlos. Nada más.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo crec que tots coincidim amb lo que acabam de veure. I lo que acabam de 
veure és la materialització del pacte del Partit Popular amb Vox. Que és molt greu. És molt greu 
no només perquè marca l’entrada de la ultradreta a les institucions, si no també perquè 
s’evidencia que, ara que no tenim eleccions, no fa falta dir mentides als ciutadans i pensam que 
això no és una manera coherent de funcionar ni de començar la legislatura en aquesta institució. 
Jo volia remarcar una qüestió d’aquesta incorporació de romanent. Perquè aquesta incorporació 
de romanents, el romanent d’aquesta institució és el 7% del pressupost. Això és un debat 
important. És un debat de gestió importantíssim. A més és una altra qüestió, aquesta institució 
està sanejada. Més sanejada que mai. Aquest equip de govern s’ha trobat una institució molt 
diferent a la que se va trobar el pacte d’esquerres quan va començar a governar al 2015. S’ha 
reduït l’endeutament en 150 milions d’euros. Un 43%. El termini de pagament de proveïdors és 
de 10 dies, quan el límit màxim és de 30 dies. Tenim un romanent de tresoreria de 60 milions 
d’euros, d’un pressupost de devers 500. Més del 10% del seu pressupost. Després d’aquest 
romanent de tresoreria hi ha 16 milions que són d’obligacions pendent d’aplicar en el 
pressupost. 46 milions per fer lo que aquesta institució consideri a favor dels barris, dels 
palmesans i de les palmesanes. Aquest és un debat molt important. Si Vox vota juntament amb 
el Partit Popular en la qüestió més important de gestió que se dur en aquest Plenari, és perquè se 
marca l’inici d’entrada de Vox a l’Ajuntament de Palma i no té una altra explicació. Noltros 
vàrem demanar explicacions sobre el contingut d’aquesta modificació de crèdit. Les hem rebut 
avui dematí. Bàsicament no canvia la idea de què dur aquesta incorporació de romanent de 
crèdit. I dur, efectivament, algunes factures pendents d’aplicar en el pressupost. Les quals 
estaríem absolutament d’acord. Tota una sèrie de previsions de despesa, que són bosses per fer 
lo que l’equip de govern consideri. Perquè així se gestiona un pressupost de l’ajuntament. I 
després tota una sèrie de decisions discrecionals de l’equip de govern. Per això noltros 
demanàvem que això, si s’havia de votar en aquest consistori, fos una votació i una informació 
compartida i vàrem demanar el vot per separat de determinades qüestions. Òbviament, 
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l’increment del 2,5% en els treballadors públics estàvem absolutament d’acord. Estàvem 
absolutament d’acord amb les gratificacions. Òbviament estàvem absolutament d’acord en 
pagar aquelles factures de l’anterior legislatura. Però la resta són decisions discrecionals de 
l’equip de govern que haurà de convèncer a l’oposició per demanar el seu vot a favor. I aquesta 
circumstància no s’ha donat. Aquesta circumstància no s’ha donat. Vox està fent un acte de fe. 
Està fent un acte polític per entrar dins el govern. Està acotant el cap perquè considera que així 
se va allanant el camí i així acabarem aquesta pantomima que hem tengut fins a l’hora de les 
eleccions. Noltros consideram que no ha canviat res. Hem demanat vot separat perquè volíem 
que sortissin endavant aquelles qüestions que consideram que han de sortir endavant. Però, 
òbviament, no estàvem d’acord amb les decisions discrecionals del govern perquè no teníem la 
informació suficient per tenir un criteri. Aquest vot per separat que hem demanat per escrit no 
s’ha donat, amb lo qual mantindrem el nostre vot en contra. Moltíssimes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Després de sentir la responsabilitat dels partits Més i Psoe. L’hem vista fa un moment. Punts 
del 19 al 38, factures per pagar. Qui ha aixecat la mà dient sí me pos devora l’equip de govern i 
faig front a aquetes factures que són pagaments extrajudicials de crèdit? S’han estès. Aquesta és 
la seva responsabilitat. I ara nos ve a dir que no, que si noltros haguéssim dividit. Lo que sap 
que no se pot dividir perquè jo no els hi he d’ensenyar a vostès com funcionen aquestes coses, 
perquè això hagués suposat arribar setembre i boicotejar la feina i el 2,5% als treballadors i 
moltes altres coses. Vostès lo que volien era enredar, perquè quan han tengut l’oportunitat de 
recolzar aquest equip de govern amb responsabilitats que són seves, se han abstenido. Per tant, 
de responsabilitats vostès, amb tot respecte, poques lliçons poden donar. No així com altres que 
han tengut un acte de responsabilitat. Perquè el que vostè ha dit que és discrecional, i torn 
repetir, esteim parlant de coses urgents i importants pels Bombers. A vostè li pareix 
discrecional? És que clar, quan un no s’ha enterat de res durant 8 anys, de les necessitats dels 
Bombers i dels Policies, li pareix discrecional que noltros volguem posar 114.000 euros de 26 
milions. 114.000 euros per ajudar-los a fer la seva feina. Aquesta és la responsabilitat que vostès 
han tingut durant 8 anys i aquesta és la responsabilitat que han tornat demostrar avui. Avui han 
demostrat aquesta responsabilitat. Responsabilitat nostra, com equip de govern, de fer front a un 
acord polític de que EMAYA ampliï capital. És una ampliació de capital que va proposar l’antic 
govern i que noltros vàrem estar darrere. I ara els hi deim, escoltin, és que s’han de posar els 
doblers. És que vostès fan lo mateix, fa un moment nos han donat una lliçó de la depuradora. I 
de l’emissari i de no sé què més. És que vostès prediquen molt. Però els doblers a on són? 
Encara no ho nos han dit. Encara no ho nos han dit perquè saben perfectament que no ho poden 
dir, perquè no saben a on són. I aquí noltros una ampliació de capital que era seva i que vostès 
no sabien com havien de treure els doblers els hi deim, els tenim. Els posam damunt la taula. Ai, 
no. Ara arrufam. Com vol que ho fagem? No hi ha alternativa. No hi ha alternativa. Sí, una 
alternativa que se me va proposar per part d’aquesta banda de l’oposició és un crèdit. I per què 
hem de menester un crèdit si tenim els doblers en el banc? Això són les maneres de fer, 
hipotecar, endeutar, hipotecar, endeutar. L’estil de sempre durant 8 anys que, evidentment, 
noltros no hem vengut a fer lo mateix que han fet vostès en 8 anys. Si no a fer polítiques 
absolutament diferents per arribar a lo que se necessita. Se necessita suport jurídic pels policies i 
funcionaris que han patit durant molts anys una pressió tremenda damunt les seves esquenes. 
Els hi duim els doblers damunt la taula. Els hi duim els doblers de l’ampliació de capital, els hi 
duim els doblers del 2,5% pels treballadors i els hi duim 114.000 euros per ajudar als Bombers a 
fer front a les seves necessitats. Per tant si vostès en un acte de responsabilitat ni tan sols es 
dignen a abstenir-se, si no que votaran en contra, després no nos diguin que per separat ho 
haguessin fet. Gràcies.” 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposta 3 vots a favor (PP), 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/BA01, tipus baixa per anul·lació en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses 
 
    
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicials Disminució Crèdit Definitiu 

14 16300 85090 
AMPLIACIÓ DE CAPITAL 
EMAYA 5.000.000,00 5.000.000,00 0,00 

    5.000.000,00 5.000.000,00 0,00 
       
B) Modificació del pressupost d'ingressos 
    
   Eco. Descripció Crèdits anteriors Disminució Crèdit Definitiu 
  91300 PRÉSTECS A LLARG TERMINI 22.289.441,18 5.000.000,00 17.289.441,18 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Modificar les Bases d’Execució del Pressupost municipal per a l’any 2023, en el sentit 
d’excloure de la base 65 l’aplicació prevista per a l’ampliació de capital d’EMAYA. Per 
tant la base 65 ha de quedar redactada en el següent sentit: 
 
On diu: 
 
BASE 65: Operació d’endeutament 
Les següents despeses d’inversió estan finançades amb una operació d’endeutament 
prevista a l’aplicació d’ingressos 91300 Préstecs a llarg termini, per import de 
20.304.750,00 euros. Per evitar un desequilibri pressupostari se supedita la realització de 
la despesa a l’existència del reconeixement del dret. 
 

Org. Prog. Econòmica Descripció aplicació Import 

02 93203 64102 
ADM.FINANCIERA.- IMPLEMENTACIÓ APLICACIÓ GESTIÓ 
TRIBUTARIA 1.651.740,00 

03 33210 62200 BIBLIOTECA.- INVERSIÓ I REPARACIÓ EDIFICIS 3.500,00 

03 33311 62900 MUSEU BELLVER.- ALTRES INVERSIONS 45.000,00 

03 33312 62900 MUSEUS.- SOLLERIC.- MATERIAL INVENTARIABLE 10.000,00 

03 33312 63202 MUSEUS.- SOLLERIC.- INVERSIONS I REPARACIONS 18.000,00 

03 33330 62900 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE 10.000,00 

03 33330 63900 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE DE REPOSICIÓ 8.000,00 

03 33390 62200 SALES D'ASSAIG.- OBRES 400.000,00 

03 33400 63400 CULTURA.- ELEMENTS DE TRANSPORT. 10.000,00 

03 33430 62900 MÚSICA.- ADQUISICIÓ MATERIAL INVENTARIABLE 18.000,00 

03 33600 61900 
PROT. I GEST. PATRIMONI HIST-ARTÍS.- RESTAURACIÓ I 
REPOSICIÓ 60.950,00 

03 33600 6190099 
EDUSI.- OPERACIÓ SON CATLARET.- REST. PORTAL SON 
CATLARET 39.750,00 

04 34200 71000 ESPORTS.- TRANSFERÈNCIA CAPITAL IME INVERS. 8.542.550,00 
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Org. Prog. Econòmica Descripció aplicació Import 
ESPORTIVES 

08 15100 60906 GÈNOVA EQUIP. SOCIOCULTURAL - ESPAI PÚBLIC 122.260,00 

08 15100 64000 PROJECTE ASSIST. TÈCNICA CENS ACTIVITATS 2023 100.000,00 

08 33602 64000 
BALUARD PRINCEP.-CONTINGUTS I MAT.  SUPORT CENTRE 
INTERP. 40.000,00 

08 33750 62304 
CASALS DE BARRI I ALTRES.- MAQ.INSTAL.TÈCNIQUES 
GENOVA 123.700,00 

08 92000 62200 EDIFICIS ÚS ADMINISTRATIU, PROJECTES I OBRES 50.000,00 

10 32110 71200 TRANSF. CAPITAL PMEI 2.940.000,00 

11 17104 61100 PARCS I JARDINS- INVERSIÓ PARC S'INDIOTERIA 100.000,00 

11 45000 62600 
ADM.GRAL. INFRAESTRUC.- ADQUIS. EQUIPS 
PROC.INFORMACIÓ 6.000,00 

11 93320 62201 EDIFICI POSADA DE LLUC - DEMOLICIÓ 81.540,00 

12 13200 62200 
POLICIA.- ALTRES INVER.NOVES 
EDIFIC.FUNC.OPER.SERVEIS 20.000,00 

12 13200 62300 POLICIA.- MAQUIN., INSTAL. I UTILLATGE 25.000,00 

12 13200 62400 POLICIA.- INVERSIÓ  VEHICLES 32.370,00 

12 13200 62900 POLICIA.- ARMAMENT 29.600,00 

12 13200 63900 
POLICIA.- ALTRES INVERSIONS NOVES ASSOC.AL 
FUNC.DEL SERVEI 30.000,00 

12 13600 62600 BOMBERS.- ADQUISIC.MATERIAL INFORMÀTIC 15.000,00 

12 13600 62900 BOMBERS.- ALTRE MATERIAL INVENTARIABLE 128.310,00 

12 13600 62902 EQUIPAMENT RESPIRACIÓ.- ERAS 60.000,00 

12 13600 63303 BOMBERS.- OBRES I INSTAL.LACIONS PARCS 491.500,00 

14 16300 85090 AMPLIACIÓ DE CAPITAL EMAYA 5.000.000,00 

15 13400 62400 MOBILITAT.- ELEMENTS DE TRANSPORTS 14.980,00 

16 33750 63200 
CASAL DE BARRI I ALTRES CENTRES.- EDIFICIS I ALTRES 
CONSTR. 10.000,00 

20 23121 62300 
VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- INVERS. MAQUINARIA INSTAL. I 
UTILLATGE 42.000,00 

20 23121 62500 VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- MOBILIARI 25.000,00 

   Sumen… 20.304.750,00 
 
Ha de dir: 
 
BASE 65: Operació d’endeutament 
Les següents despeses d’inversió estan finançades amb una operació d’endeutament 
prevista a l’aplicació d’ingressos 91300 Préstecs a llarg termini, per import de 
15.304.750,00 euros. Per evitar un desequilibri pressupostari se supedita la realització de 
la despesa a l’existència del reconeixement del dret. 
 

Org. Prog. Econòmica Descripció aplicació Import 

02 93203 64102 
ADM.FINANCIERA.- IMPLEMENTACIÓ APLICACIÓ GESTIÓ 
TRIBUTARIA 1.651.740,00 

03 33210 62200 BIBLIOTECA.- INVERSIÓ I REPARACIÓ EDIFICIS 3.500,00 

03 33311 62900 MUSEU BELLVER.- ALTRES INVERSIONS 45.000,00 

03 33312 62900 MUSEUS.- SOLLERIC.- MATERIAL INVENTARIABLE 10.000,00 
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Org. Prog. Econòmica Descripció aplicació Import 

03 33312 63202 MUSEUS.- SOLLERIC.- INVERSIONS I REPARACIONS 18.000,00 

03 33330 62900 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE 10.000,00 

03 33330 63900 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE DE REPOSICIÓ 8.000,00 

03 33390 62200 SALES D’ASSAIG.- OBRES 400.000,00 

03 33400 63400 CULTURA.- ELEMENTS DE TRANSPORT. 10.000,00 

03 33430 62900 MÚSICA.- ADQUISICIÓ MATERIAL INVENTARIABLE 18.000,00 

03 33600 61900 
PROT. I GEST. PATRIMONI HIST-ARTÍS.- RESTAURACIÓ I 
REPOSICIÓ 60.950,00 

03 33600 6190099 
EDUSI.- OPERACIÓ SON CATLARET.- REST. PORTAL SON 
CATLARET 39.750,00 

04 34200 71000 
ESPORTS.- TRANSFERÈNCIA CAPITAL IME INVERS. 
ESPORTIVES 8.542.550,00 

08 15100 60906 GÈNOVA EQUIP. SOCIOCULTURAL – ESPAI PÚBLIC 122.260,00 

08 15100 64000 PROJECTE ASSIST. TÈCNICA CENS ACTIVITATS 2023 100.000,00 

08 33602 64000 
BALUARD PRINCEP.-CONTINGUTS I MAT.  SUPORT CENTRE 
INTERP. 40.000,00 

08 33750 62304 
CASALS DE BARRI I ALTRES.- MAQ.INSTAL.TÈCNIQUES 
GENOVA 123.700,00 

08 92000 62200 EDIFICIS ÚS ADMINISTRATIU, PROJECTES I OBRES 50.000,00 

10 32110 71200 TRANSF. CAPITAL PMEI 2.940.000,00 

11 17104 61100 PARCS I JARDINS- INVERSIÓ PARC S’INDIOTERIA 100.000,00 

11 45000 62600 
ADM.GRAL. INFRAESTRUC.- ADQUIS. EQUIPS 
PROC.INFORMACIÓ 6.000,00 

11 93320 62201 EDIFICI POSADA DE LLUC – DEMOLICIÓ 81.540,00 

12 13200 62200 
POLICIA.- ALTRES INVER.NOVES 
EDIFIC.FUNC.OPER.SERVEIS 20.000,00 

12 13200 62300 POLICIA.- MAQUIN., INSTAL. I UTILLATGE 25.000,00 

12 13200 62400 POLICIA.- INVERSIÓ  VEHICLES 32.370,00 

12 13200 62900 POLICIA.- ARMAMENT 29.600,00 

12 13200 63900 
POLICIA.- ALTRES INVERSIONS NOVES ASSOC.AL 
FUNC.DEL SERVEI 30.000,00 

12 13600 62600 BOMBERS.- ADQUISIC.MATERIAL INFORMÀTIC 15.000,00 

12 13600 62900 BOMBERS.- ALTRE MATERIAL INVENTARIABLE 128.310,00 

12 13600 62902 EQUIPAMENT RESPIRACIÓ.- ERAS 60.000,00 

12 13600 63303 BOMBERS.- OBRES I INSTAL.LACIONS PARCS 491.500,00 

15 13400 62400 MOBILITAT.- ELEMENTS DE TRANSPORTS 14.980,00 

16 33750 63200 
CASAL DE BARRI I ALTRES CENTRES.- EDIFICIS I ALTRES 
CONSTR. 10.000,00 

20 23121 62300 
VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- INVERS. MAQUINARIA INSTAL. I 
UTILLATGE 42.000,00 

20 23121 62500 VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- MOBILIARI 25.000,00 

   Sumen… 15.304.750,00 
 
3.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS01, tipus crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant 
establertes les aplicacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
06 16500 22100 ENLLUMENAT.- SUBM. ENERGIA ELÈCTR. 4.000.000,00 2.700.000,00 6.700.000,00 
06 23110 22100 EDIF.MPAL.-SUBM. ENERGIA ELECTR.SERVEIS SOCIALS 110.000,00 40.000,00 150.000,00 
06 33750 22100 EDIF.MPAL.-SUBM. ENERGIA ELECTR.CASALS I C.CULTURALS 130.000,00 55.000,00 185.000,00 
06 93320 22100 EDIF.MPAL.-SUBM. ENERGIA ELECTR.EDIF.MÚLTIPLES I ALTRES 500.000,00 35.000,00 535.000,00 
10 32320 22100 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- SUBM.ELECTRIC. ESCOLES 800.000,00 400.000,00 1.200.000,00 
06 17100 22101 PARCS I JARDINS.-SUBMINISTRAMENT AIGUA. 1.750.000,00 85.000,00 1.835.000,00 
06 93320 22101 EDIF.MPAL.-SUBM. D'AIGUA.EDIF.MÚLTIPLES I ALTRES 60.000,00 15.000,00 75.000,00 
02 93101 35200 ADM. FINANCERA.- INTERESSOS DEMORA 500.000,00 568.407,96 1.068.407,96 
02 93201 22729 GESTIÓ.- CONTR. NOTIFICACIONS 4.576.490,00 268.785,00 4.845.275,00 
03 33000 15100 ADM.GRAL. CULTURA.- GRATIF. EXTRAORDINÀRIES 9.210,00 15.290,00 24.500,00 
06 92000 15100 ADM. GRAL.- GRATIF. EXTRAORDINÀRIES 4.270,00 8.000,00 12.270,00 
07 43120 15100 MERCATS.- GRATIFICACIONS HORES EXTRES 22.400,00 32.000,00 54.400,00 
08 15000 15100 ADM. GRAL. URBANISME.- GRATIFICACIONS EXRAORDINÀRIES 9.450,00 13.550,00 23.000,00 
09 92000 15100 ADM. GRAL.- GRATIF. SERV. EXTR. PERSONAL 24.110,00 20.200,00 44.310,00 
11 15320 15100 GRATIF. SERV. EXTRAORD. PERSONAL VIES PÚBLIQUES 45.870,00 110.000,00 155.870,00 
11 17100 15100 PARCS I JARDINS.- GRATIF. HORES EXTRAORDINÀRIES 15.790,00 7.000,00 22.790,00 

11 45000 15100 
ADM. GRAL. D'INFRAESTRUCTURES.- GRATIF. HORES 
EXTRAORD. 700,00 7.000,00 7.700,00 

12 13200 15100 POLICIA.- GRATIF. SERV. EXTRAORDINARIS 930.150,00 1.200.000,00 2.130.150,00 
12 13600 15100 BOMBERS.- GRATIFIC. SERV. EXTRAORD. 695.000,00 850.000,00 1.545.000,00 
16 33800 15100 FESTES POPULARS.- GRATIF. HORES EXTRAORDINÀRIES 42.970,00 10.000,00 52.970,00 

20 92080 15100 
POBLACIÓ.- HORES EXTRES ELECCIONS AUTÒNOMIQUES I 
LOCALS 145.000,00 100.000,00 245.000,00 

09 92000 22604 FUNCIÓ PÚBLICA.- DESPESES JURÍDIQUES 300.000,00 1.108.129,17 1.408.129,17 
09 92000 2260466 FUNCIO PUBLICA.-DESPESES JURIDIQUES (ANYS ANTERIORS) 100.000,00 147.983,00 247.983,00 
02 92000 12000 ADM.GRAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 149.749,11 1.153,04 150.902,15 
02 92000 12003 ADM.GRAL.- RETRIB.BÀS. GRUP C1 67.236,00 517,71 67.753,71 
02 92000 12004 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 47.491,85 365,68 47.857,53 
02 92000 12006 ADM. GRAL.- TRIENNIS 61.759,31 475,54 62.234,85 
02 92000 12100 ADM. GRAL.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 179.470,76 1.381,89 180.852,65 
02 92000 12101 ADM. GRAL.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 432.168,97 3.327,63 435.496,60 
02 92000 12103 ADM. GRAL.- ALTRES COMPLEMENTS 22.402,75 172,50 22.575,25 
02 92000 12104 ADM. GRAL.- CARRERA PROFESSIONAL 135.467,81 1.043,08 136.510,89 
02 92050 12000 SERVEIS INFORMÀTICS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1. 22.637,90 174,31 22.812,21 
02 92050 12006 SERVEIS INFORMÀTICS.-TRIENNIS. 2.115,36 16,29 2.131,65 
02 92050 12100 SERVEIS INFORMÀTICS.- COMPL.DESTÍ PERS.FUNCIONARI 11.835,01 91,13 11.926,14 
02 92050 12101 SERVEIS INFORMÀTICS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS.FUNCIONARI 26.821,47 206,52 27.027,99 
02 92050 12103 SERVEIS INFORMÀTICS.- ALTRE COMPLEMENTS 1.692,00 13,03 1.705,03 
02 92050 12104 SERVEIS INFORMÀTICS.- CARRERA PROFESSIONAL. 6.173,25 47,53 6.220,78 
02 93101 10100 ADM. FINANCERA.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 51.565,96 397,05 51.963,01 
02 93101 12000 ADM.FINANCERA .- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 183.026,69 1.409,27 184.435,96 
02 93101 12003 ADM. FINANCERA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 78.442,00 603,99 79.045,99 
02 93101 12004 ADM. FINANCERA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 121.486,92 935,43 122.422,35 
02 93101 12006 ADM. FINANCERA.- TRIENNIS 66.505,35 512,08 67.017,43 
02 93101 12100 ADM. FINANCERA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 224.478,17 1.728,44 226.206,61 
02 93101 12101 ADM. FINANCERA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 524.245,85 4.036,60 528.282,45 
02 93101 12103 ADM. FINANCERA .- ALTRES COMPLEMENTS 36.266,22 279,24 36.545,46 
02 93101 12104 ADM. FINANCERA.- CARRERA  PROFESSIONAL 117.765,80 906,78 118.672,58 
02 93101 13000 ADM. FINANCERA- RETRIB. PERSONAL LABORAL 53.173,29 409,43 53.582,72 
02 93201 12000 GESTIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
02 93201 12001 GESTIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 43.893,72 337,97 44.231,69 
02 93201 12003 GESTIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 179.296,00 1.380,55 180.676,55 
02 93201 12004 GESTIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 161.472,29 1.243,31 162.715,60 
02 93201 12006 GESTIÓ.- TRIENNIS 102.628,30 790,22 103.418,52 
02 93201 12100 GESTIÓ.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 244.523,74 1.882,79 246.406,53 
02 93201 12101 GESTIÓ.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 563.564,10 4.339,34 567.903,44 
02 93201 12103 GESTIÓ.- ALTRES COMPLEMENTS 37.657,93 289,96 37.947,89 
02 93201 12104 GESTIÓ.- CARRERA  PROFESSIONAL 204.454,06 1.574,26 206.028,32 
02 93203 12000 RECAPTACIÓ.- SOUS DEL GRUP A1. 16.638,79 128,12 16.766,91 
02 93203 12003 RECAPTACIÓ.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 33.618,00 258,85 33.876,85 
02 93203 12004 RECAPTACIÓ.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
02 93203 12006 RECAPTACIÓ.- TRIENNIS 17.217,04 132,57 17.349,61 
02 93203 12100 RECAPTACIÓ.- COMPLEMENT DE DESTI FUNCIONARIS 33.472,09 257,73 33.729,82 
02 93203 12101 RECAPTACIÓ.- COMPLEMENT ESPECÍFIC FUNCIONARIS 77.853,59 599,46 78.453,05 
02 93203 12103 RECAPTACIÓ.- ALTRES COMPLEMENTS 4.885,51 37,62 4.923,13 
02 93203 12104 RECAPTACIÓ.- CARRERA  PROFESSIONAL 28.161,52 216,84 28.378,36 
02 93204 12000 TRIB.ECONÒM.ADM.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
02 93204 12004 SOUS DEL GRUP C2. 9.498,37 73,14 9.571,51 
02 93204 12006 TRIB.ECONÒM.ADM.- TRIENNIS  PERS. FUNCIONARI 3.181,73 24,50 3.206,23 
02 93204 12100 TRIB.ECONÒM.ADM.- COMPL. DESTÍ  PERS. FUNCIONARI 13.513,71 104,05 13.617,76 
02 93204 12101 TRIB.ECONÒM.ADM.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 30.012,51 231,09 30.243,60 
02 93204 12103 TRIB.ECONÒM.ADM.- ALTRES COMPLEMENTS 2.685,20 20,68 2.705,88 
02 93204 12104 CARRERA . PROFESSIONAL 5.275,32 40,62 5.315,94 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
02 93400 12000 GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
02 93400 12003 GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 33.618,00 258,85 33.876,85 
02 93400 12006 GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- TRIENNIS 15.856,32 122,09 15.978,41 

02 93400 12100 
GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- COMPLEMENT DE DESTI 
FUNCIONARIS 36.234,51 279,00 36.513,51 

02 93400 12101 
GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 
FUNCIONARIS 83.025,88 639,28 83.665,16 

02 93400 12103 GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- ALTRES COMPLEMENTS 6.836,38 52,64 6.889,02 
02 93400 12104 GESTIÓ DEUTE I TRESORERIA.- CARRERA  PROFESSIONAL 36.318,41 279,65 36.598,06 
03 33000 12000 ADM.GRAL.CULTURA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 37.058,18 285,34 37.343,52 
03 33000 12001 ADM.GRAL.CULTURA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 45.570,28 350,88 45.921,16 
03 33000 12003 ADM.GRAL.CULTURA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 100.854,00 776,56 101.630,56 
03 33000 12004 ADM.GRAL.CULTURA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 75.986,96 585,09 76.572,05 
03 33000 12005 ADM.GRAL.CULTURA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 39.068,46 300,82 39.369,28 
03 33000 12006 ADM.GRAL.CULTURA.- TRIENNIS 72.077,62 554,99 72.632,61 
03 33000 12100 ADM.GRAL.CULTURA.- COMPLEMENT DE DESTÍ FUNCIONARIS 163.205,22 1.256,65 164.461,87 
03 33000 12101 ADM.GRAL.CULTURA.- COMPLEMENT ESPECÍFIC FUNCIONARIS 388.597,44 2.992,13 391.589,57 
03 33000 12103 ADM.GRAL.CULTURA.- ALTRES COMPLEMENTS 26.294,79 202,47 26.497,26 
03 33000 12104 ADM.GRAL.CULTURA.- CARRERA PROFESSIONAL 166.920,63 1.285,26 168.205,89 
03 33210 12001 BIBLIOTECA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 104.135,88 801,83 104.937,71 
03 33210 12003 BIBLIOTECA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 374.578,01 2.884,19 377.462,20 
03 33210 12006 BIBLIOTECA.- TRIENNIS 87.931,08 677,05 88.608,13 
03 33210 12100 BIBLIOTECA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 248.785,54 1.915,61 250.701,15 
03 33210 12101 BIBLIOTECA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 610.864,15 4.703,55 615.567,70 
03 33210 12103 BIBLIOTECA.-  ALTRES RETRIBUCIONS PERSONAL 57.661,78 443,99 58.105,77 
03 33210 12104 BIBLIOTECA.- CARRERA PROFESSIONAL 182.884,27 1.408,18 184.292,45 
03 33220 12000 ARXIUS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
03 33220 12001 ARXIUS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 58.524,96 450,63 58.975,59 
03 33220 12003 ARXIUS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 44.824,00 345,14 45.169,14 
03 33220 12006 ARXIUS.- TRIENNIS 24.134,47 185,83 24.320,30 
03 33220 12100 ARXIUS.- COMPLEMENT DE DESTÍ FUNCIONARIS 67.984,18 523,47 68.507,65 
03 33220 12101 ARXIUS.- COMPLEMENT ESPECÍFIC FUNCIONARIS 154.812,10 1.192,03 156.004,13 
03 33220 12103 ARXIUS.- ALTRES RETRIBUCIONS PERSONAL 10.912,07 84,02 10.996,09 
03 33220 12104 ARXIUS.- CARRERA PROFESSIONAL 45.166,21 347,77 45.513,98 

03 33300 12001 
EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- RETRIB. BÀSIQUES 
GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 

03 33300 12003 
EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- RETRIB. BÀSIQUES 
GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 

03 33300 12006 EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- TRIENNIS 4.295,70 33,08 4.328,78 
03 33300 12100 EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- COMPL. DESTÍ FUNC. 13.645,86 105,07 13.750,93 
03 33300 12101 EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- COMPL.ESPECÍFIC FUNC. 26.651,70 205,21 26.856,91 
03 33300 12103 EQUIPAMENTS CULTURALS I MUSEUS.- ALTRES COMPLEMENTS 2.735,51 21,06 2.756,57 
03 33300 12104 CULTURA.- CARRERA PROFESSIONAL. 11.516,06 88,67 11.604,73 
03 33310 10100 MUSEUS.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES ORGANS DIRECTIUS 84.721,16 652,34 85.373,50 
03 33310 12001 MUSEUS.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
03 33310 12003 MUSEUS.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
03 33310 12004 MUSEUS.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
03 33310 12005 MUSEUS.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP AP 17.409,82 134,05 17.543,87 
03 33310 12006 MUSEUS.- TRIENNIS 15.871,99 122,21 15.994,20 
03 33310 12100 MUSEUS.- COMPL. DESTÍ  PERSONAL FUNCIONARI 27.670,99 213,06 27.884,05 
03 33310 12101 MUSEUS.- COMPL. ESPECÍFIC PERSONAL FUNCIONARI 67.192,98 517,37 67.710,35 
03 33310 12103 MUSEUS.- ALTRES COMPLEMENTS 10.368,97 79,84 10.448,81 
03 33310 12104 MUSEUS.- CARRERA PROFESSIONAL 31.865,48 245,36 32.110,84 
03 33330 12001 TEATRES.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
03 33330 12003 TEATRES.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
03 33330 12005 TEATRES.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP AP 34.819,64 268,11 35.087,75 
03 33330 12006 TEATRES.- TRIENNIS 10.390,97 80,01 10.470,98 
03 33330 12100 TEATRES.- COMPLEMENT DE DESTÍ FUNCIONARIS 31.921,05 245,79 32.166,84 
03 33330 12101 TEATRES.- COMPLEMENT ESPECÍFIC FUNCIONARIS 87.372,46 672,75 88.045,21 
03 33330 12103 TEATRES.- ALTRES COMPLEMENTS 11.399,98 87,78 11.487,76 
03 33330 12104 TEATRES- CARRERA PROFESSIONAL 23.407,16 180,23 23.587,39 
03 33400 10100 PROMOCIÓ CULTURAL.- RETRIB.BÀSIQUES ORGANS DIRECTIUS 93.926,54 723,22 94.649,76 
03 33400 12000 CULTURA.- RETRIB. BÀSQIUES GRUP A1 14.631,24 112,66 14.743,90 
03 33400 12003 CULTURA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 78.442,00 603,99 79.045,99 
03 33400 12006 CULTURA.- TRIENNIS 17.541,61 135,07 17.676,68 
03 33400 12100 CULTURA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 58.329,63 449,13 58.778,76 
03 33400 12101 CULTURA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 140.183,20 1.079,39 141.262,59 
03 33400 12103 CULTURA.- ALTRES COMPLEMENTS 13.097,06 100,85 13.197,91 
03 33400 12104 CULTURA.- CARRERA PROFESSIONAL 38.955,63 299,95 39.255,58 
03 33431 12000 MÚSICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 765.384,34 5.893,33 771.277,67 
03 33431 12004 MÚSICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 18.996,74 146,27 19.143,01 
03 33431 12006 MÚSICA.- TRIENNIS. 183.414,60 1.412,26 184.826,86 
03 33431 12100 MÚSICA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNC. BANDA 412.179,54 3.173,71 415.353,25 
03 33431 12101 MÚSICA.-COMPL. ESPECÍFIC. PERS. FUNCIONARI BANDA 910.253,17 7.008,79 917.261,96 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
03 33431 12103 MÚSICA.- ALTRES COMPLEMENTS. 76.928,59 592,34 77.520,93 
03 33431 12104 MÚSICA.-CARRERA  PROFESSIONAL 462.322,86 3.559,81 465.882,67 

03 33600 12001 
PROT. I GEST. PATR. HIST-ARTÍSTIC.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP 
A2 14.631,24 112,66 14.743,90 

03 33600 12006 PROT. I GEST. PATR. HIST-ARTÍSTIC.- TRIENNIS 3.333,82 25,67 3.359,49 
03 33600 12100 PROT. I GEST. PATR. HIST-ARTÍSTIC.- COMPL.DESTÍ PERS.FUNC. 8.091,88 62,31 8.154,19 
03 33600 12101 PROT. I GEST. PATR. HIST-ARTÍSTIC.- COMPL.ESPEC.PERS.FUNC. 15.191,91 116,98 15.308,89 
03 33600 12103 PROT. I GEST. PATR. HIST-ARTÍSTIC.- ALTRES COMPLEMENTS 1.005,95 7,75 1.013,70 
03 33600 12104 PROT. I GEST. PATR.HIST-ARTÍSTIC.- CARRERA PROFESSIONAL 9.697,61 74,67 9.772,28 
03 92000 12004 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
03 92000 12006 ADM. GRAL.- TRIENNIS 3.126,42 24,07 3.150,49 
03 92000 12100 ADM. GRAL.- COMPL. DESTÍ FUNCIONARIS 4.841,35 37,28 4.878,63 
03 92000 12101 ADM. GRAL.- COMPL. ESPECÍFIC. PERS. FUNCIONARI 12.436,88 95,76 12.532,64 
03 92000 12103 ADM. GRAL.- ALTRES COMPLEMENTS 580,62 4,47 585,09 
03 92000 12104 CULTURA.- CARRERA . PROFESSIONAL 6.173,25 47,53 6.220,78 
03 92070 12000 ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- RETR. BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
03 92070 12006 ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- TRIENNIS. 22.056,58 169,83 22.226,41 

03 92070 12100 
ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- COMPL. DESTÍ  PERS. 
FUNCIONARI 28.334,74 218,17 28.552,91 

03 92070 12101 ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- COMPL. ESPECÍFIC PERS.FUNC 64.260,32 494,79 64.755,11 
03 92070 12103 ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- ALTRES COMPLEMENTS 4.179,19 32,18 4.211,37 
03 92070 12104 ASSESSORAMENT LINGÜÍSTIC.- CARRERA PROFESSIONAL 40.406,85 311,13 40.717,98 
04 34000 10100 ADM.GRAL.D'ESPORTS.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
04 34000 1200002 ADM.GRAL.ESPORTS.-RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
04 34000 1210002 ADM.GRAL.ESPORTS.-COMPLEMENT DE DESTINACIÓ. 26.017,08 200,33 26.217,41 
04 34000 1210102 ADM.GRAL.ESPORTS.-COMPLEMENT ESPECÍFIC. 58.961,97 454,00 59.415,97 
04 34000 1210302 ADM.GRAL.ESPORTS.- ALTRES COMPLEMENTS. 4.606,10 35,47 4.641,57 

05 23100 10100 
ADM. GRAL.- BENESTAR SOCIAL.- RETRIBUCIONS ÒRGANS 
DIRECTIUS 141.961,17 1.093,08 143.054,25 

05 23100 12000 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 83.193,95 640,58 83.834,53 
05 23100 12001 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 78.501,27 604,45 79.105,72 
05 23100 12003 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 67.236,00 517,71 67.753,71 
05 23100 12004 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 182.810,82 1.407,61 184.218,43 
05 23100 12006 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- TRIENNIS 88.161,93 678,83 88.840,76 
05 23100 12100 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- COMPL. DESTÍ 226.758,70 1.746,00 228.504,70 
05 23100 12101 ADM.GRAL. BENESTAR SOCIAL.- COMPL. ESPEC. PERS. FUNC. 590.381,27 4.545,83 594.927,10 
05 23100 12103 ADM. GRAL. BENESTAR SOCIAL.- ALTRES COMPLEMENTS 35.558,85 273,80 35.832,65 
05 23100 12104 ADM.GRAL.BENESTAR SOCIAL.- CARRERA PROFESSIONAL 173.832,78 1.338,48 175.171,26 
05 23100 13000 ADM.GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES PERSONAL LABORAL 46.838,47 360,65 47.199,12 
05 23110 12000 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 249.581,85 1.921,74 251.503,59 
05 23110 12001 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 1.839.533,08 14.164,08 1.853.697,16 
05 23110 12003 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 33.618,00 258,85 33.876,85 
05 23110 12004 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 246.957,62 1.901,53 248.859,15 
05 23110 12005 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 4.248,82 32,72 4.281,54 
05 23110 12006 BENESTAR SOCIAL.- TRIENNIS 475.929,82 3.664,58 479.594,40 
05 23110 12100 BENESTAR SOCIAL.- COMPL. DESTINACIÓ 1.314.074,60 10.118,14 1.324.192,74 
05 23110 12101 BENESTAR SOCIAL.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 3.206.766,44 24.691,54 3.231.457,98 
05 23110 12103 BENESTAR SOCIAL.- ALTRES COMPLEMENTS 227.536,03 1.751,99 229.288,02 
05 23110 12104 BENESTAR SOCIAL.- CARRERA PROFESSIONAL 1.031.350,83 7.941,22 1.039.292,05 
05 23110 13000 BENESTAR SOCIAL.- RETRIB. BÀSIQUES PERSONAL LABORAL 241.843,32 1.862,15 243.705,47 
05 23127 1200101 PROGRAMA ALTER.- SOUS DEL GRUP A2 INTERINS. 67.206,04 1.680,15 68.886,19 
05 23127 1200601 PROGRAMA ALTER.- TREINNIS INTERINS. 1.277,64 31,94 1.309,58 
05 23127 1210001 PROGRAMA ALTER.- COMPLEMENT DE DESTINACIÓ INTERINS. 32.367,52 809,19 33.176,71 
05 23127 1210101 PROGRAMA ALTER.- COMPLEMENT ESPECÍFIC INTERINS. 52.086,56 1.302,16 53.388,72 
05 23127 1210301 PROGRAMA ALTER.- ALTRES COMPLEMENTS INTERINS. 7.090,33 177,26 7.267,59 
05 23128 12001 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
05 23128 12006 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- TRIENNIS 3.186,65 24,54 3.211,19 
05 23128 12100 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- COMPLEMENT DESTÍ 8.091,88 62,31 8.154,19 

05 23128 12101 
FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- COMPL.ESPECÍFIC 
PERS.FUNCIONARI 19.190,17 147,76 19.337,93 

05 23128 12103 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- ALTRES COMPLEMENTS 1.859,77 14,32 1.874,09 
05 23128 12104 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- CARRERA  PROFESSIONAL 7.475,31 57,56 7.532,87 
05 23129 1200101 EPASS.- SOUS DEL GRUP A2 INTERINS. 119.057,47 2.976,44 122.033,91 
05 23129 1200401 EPASS.- SOUS DEL GRUP C2 . INTERINS DE PROJECTES 37.993,48 949,84 38.943,32 
05 23129 1200601 EPASS.- TRIENNIS INTERINS  PROJECTES 7.871,94 196,80 8.068,74 
05 23129 1210001 EPASS.- COMPLEMENT DE DESTINACIÓ INTERINS. 84.680,92 2.117,02 86.797,94 
05 23129 1210101 EPASS.- COMPLEMENT ESPECÍFIC INTERINS. 167.431,44 4.185,79 171.617,23 
05 23129 1210301 EPASS.- ALTRES COMPLEMENTS INTERINS. 14.883,99 372,10 15.256,09 
05 23129 1210401 EPASS.- CARRERA PROFESSIONAL INTERINS PROJECTES 5.118,30 127,96 5.246,26 
05 23132 1200101 SIAD.- SOUS DEL GRUP A2. 117.049,92 2.926,25 119.976,17 
05 23132 1200601 SIAD.- TRIENNIS INTERINS  PROJECTES 6.559,95 164,00 6.723,95 
05 23132 1210001 SIAD.- COMPLEMENT DE DESTINACIÓ. 64.735,04 1.618,38 66.353,42 
05 23132 1210101 SIAD.- COMPLEMENT ESPECÍFIC. 121.535,28 3.038,38 124.573,66 
05 23132 1210301 SIAD.- ALTRES COMPLEMENTS. 11.675,88 291,90 11.967,78 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
06 92000 12000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 66.555,16 512,46 67.067,62 
06 92000 12001 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
06 92000 12003 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 212.914,00 1.639,40 214.553,40 
06 92000 12004 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 138.821,43 1.068,90 139.890,33 
06 92000 12006 ADM. GRAL.- TRIENNIS 91.339,38 703,30 92.042,68 
06 92000 12100 ADM. GRAL.-  COMPL. DESTÍ PERSONAL FUNCIONARI 241.643,11 1.860,61 243.503,72 
06 92000 12101 ADM. GRAL.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 562.171,89 4.328,63 566.500,52 
06 92000 12103 ADM. GRAL.- ALTRES COMPLEMENTS 40.577,81 312,44 40.890,25 
06 92000 12104 ADM.GRAL.- CARRERA  PROFESSIONAL 199.071,12 1.532,81 200.603,93 
06 92000 13000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀS. PERS. LABORAL 56.353,19 433,91 56.787,10 
06 92000 13101 ADM. GRAL.- A COMPTE VALORACIÓ LLOCS FEINA LAB. 9.532,06 73,40 9.605,46 
06 92310 12003 GESTIÓ PADRÓ MPAL. D'HABITANTS.- RETRIB.BÀSIQ.GRUP C1 50.309,43 387,37 50.696,80 

06 92310 12004 
GESTIÓ PADRÓ MPAL.-D'HABITANTS.- RETRIB BÀSIQUES GRUP 
C2 117.100,45 901,65 118.002,10 

06 92310 12006 GESTIÓ PADRÓ MPAL.D'HABITANTS.- TRIENNIS 40.581,09 312,47 40.893,56 
06 92310 12100 GESTIÓ PADRÓ MPAL.D'HABITANTS.- COMPL.DESTÍ PERS.FUNC 90.758,12 698,82 91.456,94 
06 92310 12101 GESTIÓ PADRÓ MPAL.D'HABITANTS.- COMPL.ESP.PERS.FUNC 226.289,32 1.742,39 228.031,71 
06 92310 12103 GESTIÓ PADRÓ MPAL.D'HABITANTS.-ALTRES COMPLEMENTS 16.912,84 130,23 17.043,07 
06 92310 12104 GESTIÓ PADRÓ MPAL.D'HABITANTS.- CARRERA PROFESSIONAL 88.157,94 678,80 88.836,74 
06 92500 12000 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
06 92500 12001 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- RETRIB.BÀSQIUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
06 92500 12003 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 336.180,00 2.588,53 338.768,53 
06 92500 12004 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 598.397,31 4.607,55 603.004,86 
06 92500 12006 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.-TRIENNIS. 186.022,54 1.432,34 187.454,88 
06 92500 12100 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 507.807,92 3.910,03 511.717,95 
06 92500 12101 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- COMPL.ESPEC.PERS.FUNCIONARI 1.348.551,98 10.383,61 1.358.935,59 
06 92500 12103 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- ALTRES COMPLEMENTS 119.837,71 922,73 120.760,44 
06 92500 12104 ATENCIÓ ALS CIUTADANS.- CARRERA PROFESSIONAL 433.011,29 3.334,11 436.345,40 
06 93310 12000 GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- RETR.BÀS.GRUP A1 44.887,33 345,62 45.232,95 
06 93310 12006 GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- TRIENNIS 7.044,00 54,24 7.098,24 

06 93310 12100 
GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- COMPL. DESTÍ 
FUNCIONARIS 24.182,32 186,20 24.368,52 

06 93310 12101 
GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- COMPL.ESPECÍFIC 
FUNC. 57.392,01 441,91 57.833,92 

06 93310 12103 
GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- ALTRES 
COMPLEMENTS 3.335,36 25,68 3.361,04 

06 93310 12104 
GESTIÓ INVENTARI I PATRIMONI MPAL.- CARRERA  
PROFESSIONAL 13.468,95 103,71 13.572,66 

07 43120 10100 MERCATS.- RETRIB.ÒRGANS DIRECTUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
07 43120 12000 MERCATS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
07 43120 12001 MERCATS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 14.631,24 112,66 14.743,90 
07 43120 12003 MERCATS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 134.236,86 1.033,60 135.270,46 
07 43120 12004 MERCATS.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 58.697,85 451,96 59.149,81 
07 43120 12006 MERCATS.- TRIENNIS 58.147,35 447,72 58.595,07 
07 43120 12100 MERCATS.- COMPL.DES.PERS.FUNCIONARI 136.045,78 1.047,53 137.093,31 
07 43120 12101 MERCATS.- COMPL.ESPECÍFIC PERS.FUNC. 335.902,36 2.586,39 338.488,75 
07 43120 12103 MERCATS.- ALTRES COMPLEMENTS 41.200,27 317,23 41.517,50 
07 43120 12104 MERCATS.- CARRERA PROFESSIONAL 113.365,61 872,90 114.238,51 

08 15000 10100 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- RETRIB. ÒRGANS 
DIRECTIUS 105.686,31 813,77 106.500,08 

08 15000 12000 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP A1 632.274,02 4.868,40 637.142,42 

08 15000 12001 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP 
A2 348.731,64 2.685,17 351.416,81 

08 15000 12003 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP C1 618.553,97 4.762,76 623.316,73 

08 15000 12004 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP C2 359.816,85 2.770,53 362.587,38 

08 15000 12005 ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- RETRIB. BÀSIQUES A.P. 8.704,91 67,03 8.771,94 
08 15000 12006 ADM.GRAL.HABITATGE I URBANISME.- TRIENNIS 388.447,27 2.990,98 391.438,25 

08 15000 12100 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- COMPLEMENT DESTÍ 
FUNC. 1.111.475,42 8.558,17 1.120.033,59 

08 15000 12101 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- COMPL. ESPECÍFIC 
FUNC. 2.422.360,82 18.651,75 2.441.012,57 

08 15000 12103 ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- ALTRES COMPLEMENTS 241.916,19 1.862,71 243.778,90 

08 15000 12104 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- CARRERA 
PROFESSIONAL 834.770,22 6.427,58 841.197,80 

08 15100 10100 
MODEL DE CIUTAT.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES ÒRGANS 
DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 

08 15100 12000 URBANISME.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 299.498,22 2.306,08 301.804,30 
08 15100 12001 URBANISME.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 87.787,44 675,95 88.463,39 
08 15100 12003 URBANISME.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 235.326,01 1.811,97 237.137,98 
08 15100 12004 URBANISME.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 56.990,22 438,81 57.429,03 
08 15100 12005 URBANISME.- SOUS DEL GRUP I. 8.704,91 67,03 8.771,94 
08 15100 12006 URBANISME.- TRIENNIS 152.177,52 1.171,74 153.349,26 
08 15100 12100 URBANISME.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 398.530,97 3.068,62 401.599,59 
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08 15100 12101 URBANISME.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 868.888,49 6.690,29 875.578,78 
08 15100 12103 URBANISME.- ALTRES COMPLEMENTS 68.747,20 529,34 69.276,54 
08 15100 12104 URBANISME.- CARRERA PROFESSIONAL 305.238,68 2.350,28 307.588,96 
08 15100 13000 URBANISME.- RETRIBUCIONS PERS. LABORAL 33.476,48 257,76 33.734,24 
08 15100 13101 URBANISME.- A COMPTE VALORACIÓ  LLOCS PERS. LABORAL 4.340,59 33,42 4.374,01 

08 15101 12000 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME .- RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP A1 183.026,69 1.409,27 184.435,96 

08 15101 12001 URBANISME.-RETRIBUC. BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 

08 15101 12003 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP 
C1 33.618,00 258,85 33.876,85 

08 15101 12004 
ADM.GRAL. HABITATGE  I URBANISME.- RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 

08 15101 12006 ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.-TRIENNIS 37.311,68 287,29 37.598,97 

08 15101 12100 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.-COMPLEMENT DESTÍ 
FUNC. 133.941,45 1.031,33 134.972,78 

08 15101 12101 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.-COMPLEMENT 
ESPECÍFIC 298.792,20 2.300,65 301.092,85 

08 15101 12103 URBANISME.-ALTRES COMPLEMENTS 18.841,59 145,08 18.986,67 

08 15101 12104 
ADM.GRAL. HABITATGE I URBANISME.-CARRERA 
PROFESSIONAL 69.746,96 537,04 70.284,00 

08 15200 10100 VIVENDA.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
08 15270 12001 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.- SOUS DEL GRUP A2. 58.524,96 450,63 58.975,59 
08 15270 12004 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.- SOUS DEL GRUP C2. 18.996,74 146,27 19.143,01 
08 15270 12006 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.-TRIENNIS. 2.692,88 20,73 2.713,61 
08 15270 12100 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.-COMPLEMENT DE DESTINACIÓ. 43.209,90 332,71 43.542,61 
08 15270 12101 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.- COMPLEMENT ESPECÍFIC. 101.279,05 779,83 102.058,88 
08 15270 12103 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.- ALTRES COMPLEMENTS. 6.892,68 53,07 6.945,75 
08 15270 12104 OFICINA ANTIDESNONAMENTS.- CARRERA . PROFESSIONAL 7.026,42 54,10 7.080,52 
08 17207 1200001 PERSONAL.- SOU BASE CATEGORIES A1 62.540,06 1.563,50 64.103,56 
08 17207 1200101 PERSONAL.- SOU BASE CATEGORIES A2 14.631,24 365,78 14.997,02 
08 17207 1210001 PERSONAL.- COMPLEMENT DE DESTÍ 41.620,36 1.040,51 42.660,87 
08 17207 1210101 PERSONAL.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 84.883,71 2.122,09 87.005,80 
08 17207 1210301 PERSONAL.- ALTRES COMPLEMENTS 7.227,01 180,68 7.407,69 
09 24100 10100 FOMENT OCUPACIÓ.- RETRIB.BÀSIQUES ÒRGANS DIRECTIUS. 42.360,58 326,17 42.686,75 
09 91200 10000 ÒRGANS GOVERN.- RETRIBUCIONS 1.194.846,68 9.200,11 1.204.046,79 
09 92000 10100 ADM. GRAL.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 366.500,78 2.821,99 369.322,77 
09 92000 11000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES PERS. EVENTUAL 247.113,83 1.902,73 249.016,56 
09 92000 11001 ADM. GRAL.- RETRIB.COMPLEM.PERS. EVENTUAL 399.984,36 3.079,81 403.064,17 
09 92000 12000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 350.995,39 2.702,60 353.697,99 

09 92000 1200001 
PROJECTE REFORÇ PERSONAL.- SOUS DEL GRUP A1. INTERINS 
PROJ 33.277,58 831,94 34.109,52 

09 92000 12001 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 146.312,40 1.126,58 147.438,98 
09 92000 1200101 PROJECTE REFORÇ PERSONAL.- SOUS DEL GRUP A2. 13.045,51 326,14 13.371,65 
09 92000 12003 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 363.585,34 2.799,54 366.384,88 

09 92000 1200301 
PROJECTE REFORÇ DEPART.PERSONAL RETRIB.BÀSIQUES C1 
DES 23.997,73 599,94 24.597,67 

09 92000 12004 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 493.915,24 3.803,06 497.718,30 

09 92000 1200401 
PROJECTE REFORÇ PERSONAL.-SOUS DEL GRUP C2 . INTERINS 
PROJ 9.498,37 237,46 9.735,83 

09 92000 12005 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 304.671,85 2.345,92 307.017,77 
09 92000 12006 ADM. GRAL.- TRIENNIS 325.200,72 2.503,99 327.704,71 
09 92000 1200601 PROJECTE REFORÇ DEPART.PERSONAL.- TRIENNIS 5.058,42 126,46 5.184,88 
09 92000 12100 ADM. GRAL.- COMPL. DESTÍ  PERSONAL FUNCIONARI 935.457,91 7.202,86 942.660,77 

09 92000 1210001 
PROJECTE REFORÇ DEPARTAMENT PERSONAL.- COMPLEMENT 
DE DESTI 41.385,91 1.034,65 42.420,56 

09 92000 12101 ADM. GRAL.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 2.299.206,07 17.703,48 2.316.909,55 

09 92000 1210101 
PROJECTE REFORÇ DEPARTAMENT PERSONAL.- COMPLEMENT 
ESPECÍFIC 88.659,88 2.216,50 90.876,38 

09 92000 12103 ADM. GRAL.-  ALTRES COMPLEMENTS 159.927,71 1.231,42 161.159,13 

09 92000 1210301 
PROJECTE REFORÇ DEPARTAMENT PERSONAL.- ALTRES 
COMPLEMENTS 10.734,14 268,35 11.002,49 

09 92000 12104 ADM. GRAL.- CARRERA PROFESSIONAL 2016 731.002,52 5.628,59 736.631,11 

09 92000 1210401 
PROJECTE REFORÇ DEPART.PERSONAL.-  CARRERA 
PROFESSIONAL 5.291,36 132,28 5.423,64 

09 92020 12000 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
09 92020 12001 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 29.262,48 225,32 29.487,80 
09 92020 12003 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 33.618,00 258,85 33.876,85 
09 92020 12004 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 14.597,21 112,40 14.709,61 
09 92020 12006 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- TRIENNIS 39.532,75 304,40 39.837,15 
09 92020 12100 ESCOLA MPAL FORMACIÓ.-COMPL. DEST. PERS. FUNCIONARI 65.747,47 506,24 66.253,71 

09 92020 12101 
ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- COMPL. ESPECÍFIC. PERS. 
FUNCIONARI 156.350,49 1.203,87 157.554,36 

09 92020 12103 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- ALTRES COMPLEMENTS 8.026,08 61,80 8.087,88 
09 92020 12104 ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.- CARRERA PROFESSIONAL 2016 71.908,45 553,68 72.462,13 
09 92060 10100 PREMSA I PUBLICITAT.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 108.359,78 834,35 109.194,13 
09 92060 12000 PREMSA I PUBLICITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
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09 92060 12003 PREMSA I PUBLICITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 22.412,00 172,57 22.584,57 
09 92060 12004 PREMSA I PUBLICITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
09 92060 12006 PREMSA I PUBLICITAT.- TRIENNIS 8.749,13 67,37 8.816,50 
09 92060 12100 PREMSA I PUBLICITAT.- COMPL. DESTÍ PERS.FUNCIONARI 24.977,21 192,32 25.169,53 
09 92060 12101 PREMSA I PUBLICITAT.- COMPL. ESPEC.PERS.FUNCIONARI 55.281,43 425,66 55.707,09 
09 92060 12103 PREMSA I PUBLICITAT.- ALTRES COMPLEMENTS 6.184,63 47,62 6.232,25 
09 92060 12104 PREMSA I PUBLICITAT.- CARRERA PROFESSIONAL 21.558,54 166,00 21.724,54 
09 92060 13000 PREMSA I PUBLICITAT.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES. 19.043,94 146,64 19.190,58 

09 92060 13101 
PREMSA I PUBLICITAT.-HORES EXTR. I A COMPTE VAL. LLOC 
FEINA. 5.703,17 43,91 5.747,08 

09 92570 10100 DEFESOR DEL CIUTADÀ.- RETRIB. ÒRGANS DIRECTIUS 89.035,88 685,56 89.721,44 
09 92570 12003 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
09 92570 12004 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 28.495,11 219,41 28.714,52 
09 92570 12006 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- TRIENNIS 4.509,68 34,72 4.544,40 
09 92570 12100 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- COMPL. DESTÍ  PERS. FUNCION. 20.078,03 154,60 20.232,63 
09 92570 12101 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- COMP. ESPEC. PERS. FUNCIONARI 42.535,35 327,51 42.862,86 
09 92570 12103 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- ALTRES COMPLEMENTS. 2.617,60 20,16 2.637,76 
09 92570 12104 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- CARRERA PROFESSIONAL 11.897,75 91,61 11.989,36 
09 93102 12000 INTERVENCIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP  A1 133.110,32 1.024,93 134.135,25 
09 93102 12003 INTERVENCIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
09 93102 12006 INTERVENCIÓ.- TRIENNIS 26.139,96 201,27 26.341,23 
09 93102 12100 INTERVENCIÓ.- COMPLEMENT DE DESTÍ 102.812,33 791,64 103.603,97 

09 93102 12101 
INTERVENCIÓ.- COMPLEMENT ESPECÍFIC PERSONAL 
FUNCIONARI 291.973,87 2.248,15 294.222,02 

09 93102 12103 INTERVENCIÓ.- ALTRES COMPLEMENTS 12.162,55 93,65 12.256,20 
09 93102 12104 INTERVENCIÓ.- CARRERA PROFESSIONAL 46.299,74 356,50 46.656,24 
09 93190 12000 FONS EUROPEUS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 44.887,33 345,62 45.232,95 
09 93190 12001 FONS EUROPEUS.- RETRIB. BÀSIQUES  GRUP A2. 14.631,24 112,66 14.743,90 
09 93190 12006 FONS EUROPEUS.- TRIENNIS. 3.580,13 27,57 3.607,70 
09 93190 12100 FONS EUROPEUS.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 38.643,26 297,55 38.940,81 
09 93190 12101 FONS EUROPEUS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 88.505,24 681,47 89.186,71 
09 93190 12103 FONS EUROPEUS.- ALTRES COMPLEMENTS. 4.768,22 36,71 4.804,93 
09 93190 12104 FONS EUROPEUS.- CARRERA . PROFESSIONAL 8.196,85 63,11 8.259,96 
10 32000 10100 EDUCACIÓ.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
10 32000 12000 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
10 32000 12001 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 43.893,72 337,97 44.231,69 
10 32000 12003 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 39.103,43 301,09 39.404,52 
10 32000 12004 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 18.996,74 146,27 19.143,01 
10 32000 12006 EDUCACIÓ.- TRIENNIS 46.944,50 361,46 47.305,96 
10 32000 12100 EDUCACIÓ.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 83.405,05 642,20 84.047,25 
10 32000 12101 EDUCACIÓ.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 200.692,05 1.545,29 202.237,34 
10 32000 12103 EDUCACIÓ.- ALTRES COMPLEMENTS 12.277,19 94,53 12.371,72 
10 32000 12104 EDUCACIÓ.- CARRERA PROFESSIONAL 79.141,56 609,38 79.750,94 
10 32310 1200002 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
10 32310 1200102 EDUCACIÓ.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 14.415,02 110,99 14.526,01 
10 32310 1210002 EDUCACIÓ.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 16.764,24 129,08 16.893,32 
10 32310 1210302 EDUCACIÓ.-ALTRES COMPLEMENTS 37.956,43 292,26 38.248,69 
10 33440 1200601 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- BOSSA TRIENNIS 757,21 18,93 776,14 
10 33470 1200101 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES 29.262,48 731,56 29.994,04 
10 33470 1210001 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- COMPLEMENT DE DESTÍ 16.183,76 404,59 16.588,35 
10 33470 1210101 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 30.383,82 759,60 31.143,42 
10 33470 1210301 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES COMPLEMENTS 2.011,90 50,30 2.062,20 
10 92000 12000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 33.730,43 259,72 33.990,15 
10 92000 12006 ADM.GRAL.- TRIENNIS. 6.396,05 49,25 6.445,30 
10 92000 12100 ADM. GRAL.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 22.155,41 170,59 22.326,00 
10 92000 12101 ADM. GRAL.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 55.423,68 426,75 55.850,43 
10 92000 12103 ADM. GRAL.- ALTRES COMPLEMENTS 2.952,75 22,74 2.975,49 
10 92000 12104 ADM.GRAL.- ALTRES COMPLEMENTS 16.836,15 129,64 16.965,79 
11 13300 12005 LOGÍSTICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 8.704,91 67,03 8.771,94 
11 13300 12006 LOGÍSTICA.- TRIENNIS 1.071,43 8,25 1.079,68 
11 13300 12100 LOGÍSTICA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARII 4.301,65 33,12 4.334,77 
11 13300 12101 LOGÍSTICA.- COMPL.ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 12.651,59 97,42 12.749,01 
11 13300 12103 LOGÍSTICA.- ALTRES COMPLEMENTS 965,02 7,43 972,45 
11 13300 12104 LOGÍSTICA.- CARRERA PROFESSIONAL 3.367,20 25,93 3.393,13 
11 15320 12000 VIES PÚBLIQUES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 83.193,95 640,58 83.834,53 
11 15320 12001 VIES PÚBLIQUES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2. 99.756,73 768,11 100.524,84 
11 15320 12003 VIES PÚBLIQUES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C 48.289,54 371,82 48.661,36 
11 15320 12004 VIES PÚBLIQUES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 85.485,33 658,22 86.143,55 
11 15320 12005 VIES PÚBLIQUES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 203.839,94 1.569,53 205.409,47 
11 15320 12006 VIES PÚBLIQUES.- TRIENNIS 68.606,51 528,26 69.134,77 
11 15320 12100 VIES PÚBLIQUES.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 284.353,99 2.189,48 286.543,47 
11 15320 12101 VIES PÚBLIQUES.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 708.938,54 5.458,70 714.397,24 
11 15320 12103 VIES PÚBLIQUES.- ALTRES COMPLEMENTS 49.727,04 382,89 50.109,93 
11 15320 12104 VIES PÚBLIQUES.- CARRERA PROFESSIONAL 152.956,84 1.177,74 154.134,58 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
11 15321 1200301 PROJECTE SACOV.- SOUS DEL GRUP C1. INTERINS 56.030,00 1.400,75 57.430,75 
11 15321 1200401 PROJECTE SACOV.- SOUS DEL GRUP C2. INTERINS 9.498,37 237,46 9.735,83 
11 15321 1200601 PROJECTE SACOV.- TRIENNIS INTERINS 4.082,32 102,06 4.184,38 
11 15321 1210001 PROJECTE SACOV.- COMPLEMENT DESTÍ. INTERINS 36.885,61 922,14 37.807,75 
11 15321 1210101 PROJECTE SACOV.- COMPLEMENT ESPECÍFIC. INTERINS 77.504,47 1.937,61 79.442,08 
11 15321 1210301 PROJECTE SACOV.- ALTRES COMPLEMENTS . INTERINS 5.386,23 134,66 5.520,89 
11 15321 1210401 PROJECTE SACOV.- CARRERA PROFESSIONAL INTERINS 8.053,46 201,34 8.254,80 
11 16502 12000 ENLLUMENAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
11 16502 12001 ENLLUMENAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
11 16502 12004 ENLLUMENAT.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 37.993,48 292,54 38.286,02 
11 16502 12006 ENLLUMENAT.- TRIENNIS 14.172,58 109,13 14.281,71 
11 16502 12100 ENLLUMENAT.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 41.827,72 322,07 42.149,79 
11 16502 12101 ENLLUMENAT.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 104.229,49 802,55 105.032,04 
11 16502 12103 ENLLUMENAT.- ALTRES COMPLEMENTS 11.836,65 91,14 11.927,79 
11 16502 12104 ENLLUMENAT.- CARRERA PROFESSIONAL 38.903,01 299,55 39.202,56 
11 17100 12000 PARCS I JARDINS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
11 17100 1200001 PARCS I JARDINS PROJ.REFORÇ.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 44.612,89 1.115,32 45.728,21 
11 17100 12001 PARCS I JARDINS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
11 17100 12003 PARCS I JARDINS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
11 17100 12004 PARCS I JARDINS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 113.980,44 877,63 114.858,07 
11 17100 12005 PARCS I JARDINS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 43.524,55 335,13 43.859,68 
11 17100 12006 PARCS I JARDINS.- TRIENNIS 36.915,87 284,25 37.200,12 
11 17100 12100 PARCS I JARDINS.- COMPL. DESTÍ  PERS. FUNCIONARI 125.809,67 968,71 126.778,38 
11 17100 1210001 PARCS I JARDINS PROJ.REFORÇ.- COMPLEMENT DE DESTI 22.898,70 572,47 23.471,17 
11 17100 12101 PARCS I JARDINS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCONARI 329.136,56 2.534,29 331.670,85 
11 17100 1210101 PARCS I JARDINS PROJ.REFORÇ.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 51.105,00 1.277,63 52.382,63 
11 17100 12103 PARCS I JARDINS.- ALTRES COMPLEMENTS 23.403,23 180,20 23.583,43 
11 17100 1210301 PARCS I JARDINS PROJ.REFORÇ.-ALTRES COMPLEMENTS 16.476,04 411,90 16.887,94 
11 17100 12104 PARCS I JARDINS.- CARRERA PROFESSIONAL 81.756,52 629,51 82.386,03 
11 32320 12003 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
11 32320 12006 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- TRIENNIS 585,18 4,51 589,69 
11 32320 12100 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- COMPLEMENT DE DESTÍ 6.622,57 50,99 6.673,56 
11 32320 12101 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 13.921,54 107,19 14.028,73 
11 32320 12103 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.- ALTRES COMPLEMENTS 1.729,56 13,32 1.742,88 
11 32320 12104 FUNC.C.INFANTIL I PRIM.NO GEST.-CARRERA PROFESSIONAL. 2.244,90 17,29 2.262,19 
11 33800 12004 FESTES POPULARS I ALTRES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 18.996,74 146,27 19.143,01 
11 33800 12006 FESTES POPULARS I ALTRES.- TRIENNIS 4.342,20 33,43 4.375,63 

11 33800 12100 
FESTES POPULARS I ALTRES.- COMPLEMENT DESTÍ 
FUNCIONARIS 9.682,70 74,56 9.757,26 

11 33800 12101 
FESTES POPULARS I ALTRES.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 
FUNCIONARIS 25.862,20 199,13 26.061,33 

11 33800 12103 FESTES POPULARS I ALTRES.- ALTRES COMPLEMENTS 2.015,06 15,52 2.030,58 
11 33800 12104 FESTES POPULARS I ALTRES.- CARRERA PROFESSIONAL 11.929,62 91,86 12.021,48 

11 45000 10100 
ADM. GRAL.- INFRAESTRUCTURES.- RETRIBUCIONS ORGANS 
DIRECTIUS 93.926,54 723,22 94.649,76 

11 45000 12000 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- RETRIB.BÀS. GRUP A1 224.494,36 1.728,57 226.222,93 
11 45000 12001 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 69.366,24 534,11 69.900,35 
11 45000 12003 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- RETRIB.BÀS. GRUP C1 106.221,86 817,89 107.039,75 
11 45000 12004 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 104.482,07 804,49 105.286,56 
11 45000 12006 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- TRIENNIS 82.642,79 636,34 83.279,13 
11 45000 12100 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- COMPLEMENT DESTI FUNC. 280.609,22 2.160,64 282.769,86 

11 45000 12101 
ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 
FUNC. 619.815,88 4.772,47 624.588,35 

11 45000 12103 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- ALTRES COMPLEMENTS 46.188,80 355,65 46.544,45 
11 45000 12104 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- CARRERA PROFESSIONAL 183.194,69 1.410,57 184.605,26 
11 45000 13000 IMOV.- RETRIBUCIONS PERSONAL LABORAL 321.104,57 2.472,45 323.577,02 
11 45000 13101 IMOV.- A COMPTE VALORACIÓ LLOCS PERSONAL LAB. 36.816,99 283,48 37.100,47 
11 45900 12001 LOGÍSTICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 43.893,72 337,97 44.231,69 
11 45900 12003 LOGÍSTICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 13.889,93 106,95 13.996,88 
11 45900 12004 LOGÍSTICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 201.728,18 1.553,27 203.281,45 
11 45900 12005 LOGÍSTICA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 87.049,10 670,26 87.719,36 
11 45900 12006 LOGÍSTICA.- TRIENNIS 68.017,33 523,72 68.541,05 
11 45900 12100 LOGÍSTICA.-  COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 183.796,56 1.415,20 185.211,76 
11 45900 12101 LOGÍSTICA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 494.363,51 3.806,51 498.170,02 
11 45900 12103 LOGÍSTICA.- ALTRES COMPLEMENTS 36.190,72 278,66 36.469,38 
11 45900 12104 LOGÍSTICA.- CARRERA PROFESSIONAL 182.723,38 1.406,94 184.130,32 
11 93320 12001 EDIFICIS MÚLTIPLES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 102.418,68 788,61 103.207,29 
11 93320 12003 EDIFICIS MÚLTIPLES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
11 93320 12004 EDIFICIS MÚLTIPLES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 4.017,08 30,93 4.048,01 
11 93320 12005 EDIFICIS MÚLTIPLES.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP AP 8.704,91 67,03 8.771,94 
11 93320 12006 EDIFICIS MÚLTIPLES.- TRIENNIS 26.234,29 202,00 26.436,29 
11 93320 12100 EDIFICIS MÚLTIPLES.- COMPLEMENTS DESTÍ 76.664,36 590,30 77.254,66 
11 93320 12101 EDIFICIS MÚLTIPLES.- COMPL.ESPECÍFIC PERS.FUNCIONAR 163.403,68 1.258,18 164.661,86 
11 93320 12103 EDIFICIS MÚLTIPLES.- ALTRES COMPLEMENTS 10.828,75 83,38 10.912,13 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
11 93320 12104 EDIFICIS MÚLTIPLES.- CARRERA PROFESSIONAL 55.790,25 429,58 56.219,83 
12 13010 10100 ADM.GRAL. SEGUR.CIUTADANA.- RETRIB. ÒRGANS DIRECTIUS 96.071,40 739,73 96.811,13 

12 13010 12000 
ADMÓ.GRAL.DE SEGURETAT CIUTADANA.- RETRIB.BÀS.GRUP 
A1 133.110,32 1.024,93 134.135,25 

12 13010 12001 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- RETRIB.BÀS. GRUP 
A2 43.893,72 337,97 44.231,69 

12 13010 12003 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- RETRIB.BÀS.GRUP 
C1 257.738,00 1.984,54 259.722,54 

12 13010 12004 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- RETRIB. BÀS. GRUP 
C2 191.036,07 1.470,94 192.507,01 

12 13010 12005 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- RETRIB. BÀS. GRUP 
AP 8.704,91 67,03 8.771,94 

12 13010 12006 ADMÓ GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- TRIENNIS. 137.498,59 1.058,72 138.557,31 

12 13010 12100 
ADMÓ GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- COMP.DESTÍ PERS. 
FUNC. 350.582,89 2.699,43 353.282,32 

12 13010 12101 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- 
COMP.ESP.PERS.FUNC. 814.257,94 6.269,64 820.527,58 

12 13010 12103 
ADMÓ.GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- ALTRES 
COMPLEMENTS. 62.370,14 480,24 62.850,38 

12 13010 12104 
ADMÓ. GRAL. DE SEGURETAT CIUTADANA.- CARRERA . 
PROFESSIONAL 288.530,81 2.221,64 290.752,45 

12 13200 12000 POLICIA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 166.129,29 1.279,17 167.408,46 
12 13200 12001 POLICIA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 482.830,92 3.717,71 486.548,63 
12 13200 12003 POLICIA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 8.852.740,01 68.164,55 8.920.904,56 
12 13200 12006 POLICIA.- TRIENNIS 2.236.183,85 17.218,22 2.253.402,07 
12 13200 12100 POLICIA.-  COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 4.834.495,01 37.224,77 4.871.719,78 
12 13200 12101 POLICIA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 17.163.368,31 132.154,77 17.295.523,08 
12 13200 12103 POLICIA.- ALTRES COMPLEMENTS 1.794.955,51 13.820,84 1.808.776,35 
12 13200 1210366 POLICIA.- ALTRES COMPLEMENTS ANYS ANTERIORS 5.000,00 38,50 5.038,50 
12 13200 12104 POLICIA.- CARRERA PROFESSIONAL 4.914.231,02 37.838,72 4.952.069,74 
12 13600 12000 BOMBERS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
12 13600 12001 BOMBERS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 58.524,96 450,63 58.975,59 
12 13600 12003 BOMBERS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 2.641.226,65 20.336,98 2.661.563,63 
12 13600 12006 BOMBERS.- TRIENNIS 483.778,80 3.725,01 487.503,81 
12 13600 12100 BOMBERS.- COMPL. DESTINACIÓ PERS. FUNCIONARI 1.255.413,65 9.666,47 1.265.080,12 
12 13600 12101 BOMBERS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 8.575.748,64 66.031,76 8.641.780,40 
12 13600 12103 BOMBERS.- ALTRES COMPLEMENTS 582.840,75 4.487,77 587.328,52 
12 13600 1210366 BOMBERS.- ALTRES COMPLEMENTS ANYS ANTERIORS 2.000,00 15,40 2.015,40 
12 13600 12104 BOMBERS.- CARRERA PROFESSIONAL 1.157.452,59 8.912,18 1.166.364,77 
14 17200 10100 MEDI AMBIENT.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 51.565,96 397,05 51.963,01 
14 17200 12000 MEDI AMBIENT- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 99.832,74 768,69 100.601,43 
14 17200 12003 MEDI AMBIENT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 44.824,00 345,14 45.169,14 
14 17200 12004 MEDI AMBIENT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
14 17200 12006 MEDI AMBIENT.- TRIENNIS 32.150,16 247,55 32.397,71 
14 17200 12100 MEDI AMBIENT.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 86.039,27 662,49 86.701,76 
14 17200 12101 MEDI AMBIENT.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 192.806,07 1.484,57 194.290,64 
14 17200 12103 MEDI AMBIENT.- ALTRES COMPLEMENTS 17.038,97 131,20 17.170,17 
14 17200 12104 MEDI AMBIENT.- CARRERA  PROFESSIONAL 67.906,35 522,87 68.429,22 
14 17200 13000 MEDI AMBIENT.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES PERS. LABORAL 52.927,77 407,53 53.335,30 
14 17210 12000 MEDI AMBIENT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
14 17210 12006 MEDI AMBIENT.- TRIENNIS 3.201,81 24,65 3.226,46 
14 17210 12100 MEDI AMBIENT.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 8.672,36 66,78 8.739,14 
14 17210 12101 MEDI AMBIENT.- COMP. ESPEC. PERS. FUNCIONARI 19.653,99 151,33 19.805,32 
14 17210 12103 MEDI AMBIENT.- ALTRES COMPLEMENTS 1.250,76 9,63 1.260,39 
14 17210 12104 MEDI AMBIENT.- CARRERA PROFESSIONAL 10.101,75 77,78 10.179,53 
14 17220 12000 NETEJA I MANT. PLATGES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
14 17220 12006 NETEJA I MANT. PLATGES.- TRIENNIS 7.864,08 60,55 7.924,63 
14 17220 12100 NETEJA I MANT. PLATGES.- COMPL. DESTÍ  PERS. FUNCIONARI 9.251,56 71,24 9.322,80 
14 17220 12101 NETEJA I MANT. PLATGES.- COMPL.ESPEC. PERS. FUNCIONARI 22.261,67 171,41 22.433,08 
14 17220 12103 NETEJA I MANT. PLATGES.- ALTRES COMPLEMENTS 1.250,76 9,63 1.260,39 
14 17220 12104 NETEJA I MANT. PLATGES.- CARRERA PROFESSIONAL 13.468,95 103,71 13.572,66 
14 31120 12000 CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- RETRIB. BÀSIQ. GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
14 31120 12004 CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- RETRIB. BÀSIQ. GRUP C2 37.993,48 292,54 38.286,02 
14 31120 12006 CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- TRIENNIS 17.210,93 132,52 17.343,45 

14 31120 12100 
CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- COMPL. DESTÍ PERS. 
FUNCIONARI 40.668,46 313,14 40.981,60 

14 31120 12101 
CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. 
FUNCION 98.102,43 755,37 98.857,80 

14 31120 12103 CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- ALTRES COMPLEMENTS 9.009,06 69,37 9.078,43 
14 31120 12104 CSM PROTEC. ANIMAL SON REUS.- CARRERA PROFESSIONAL 37.937,71 292,11 38.229,82 
15 13020 10100 MOBILITAT.-RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
15 13020 12000 MOBILITAT.-RETRIB. BÀSIQUES GRUP  A1. 16.638,79 128,12 16.766,91 
15 13020 12004 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 33.963,33 261,51 34.224,84 
15 13020 12006 MOBILITAT.- TRIENNIS. 9.326,96 71,82 9.398,78 
15 13020 12100 MOBILITAT.-COMPLEMENT DE DESTÍ PERS.FUNCIONARI 28.393,04 218,62 28.611,66 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
15 13020 12101 MOBILITAT.-COMPLEMENT ESPECÍFIC.PERS.FUNCIONARI 66.643,49 513,14 67.156,63 
15 13020 12103 MOBILITAT.-ALTRES COMPLEMENTS. 4.600,76 35,43 4.636,19 
15 13020 12104 MOBILITAT.-CARRERA PROFESSIONAL 19.987,01 153,90 20.140,91 
15 13300 12000 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 128.081,28 986,20 129.067,48 
15 13300 12001 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 146.312,40 1.126,58 147.438,98 
15 13300 12003 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 256.119,37 1.972,07 258.091,44 
15 13300 12004 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 204.881,22 1.577,55 206.458,77 
15 13300 12005 MOBILITAT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 26.114,73 201,08 26.315,81 
15 13300 12006 MOBILITAT.- TRIENNIS 126.268,04 972,24 127.240,28 
15 13300 12100 MOBILITAT.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 424.347,73 3.267,40 427.615,13 
15 13300 12101 MOBILITAT.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 949.266,81 7.309,19 956.576,00 
15 13300 12103 MOBILITAT.- ALTRES COMPLEMENTS 77.365,85 595,70 77.961,55 
15 13300 12104 MOBILITAT.- CARRERA PROFESSIONAL 266.320,00 2.050,62 268.370,62 
15 93201 12003 MULTES.- RETRIB. BÀSIQUES 89.648,00 690,27 90.338,27 
15 93201 12006 MULTES.- TRIENNIS 34.362,75 264,59 34.627,34 
15 93201 12100 MULTES.- COMPLEMENT DE DESTÍ FUNCIONARIS 57.120,65 439,82 57.560,47 
15 93201 12101 MULTES.- COMPLEMENT ESPECÍFIC PERSONAL FUNCIONARI 144.052,31 1.109,18 145.161,49 
15 93201 12103 MULTES.- ALTRES COMPLEMENTS 10.432,27 80,33 10.512,60 
15 93201 12104 MULTES.- CARRERA PROFESSIONAL 62.856,00 483,98 63.339,98 
16 33000 12000 ADM. GRAL.CULTURA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 16.638,79 128,12 16.766,91 
16 33000 12006 ADM. GRAL.CULTURA.- TRIENNIS 3.201,81 24,65 3.226,46 
16 33000 12100 ADM. GRAL.CULTURA.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 8.672,36 66,78 8.739,14 
16 33000 12101 ADM. GRAL.CULTURA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 19.653,99 151,33 19.805,32 
16 33000 12103 ADM. GRAL.CULTURA.- ALTRES COMPLEMENTS 1.250,76 9,63 1.260,39 
16 33000 12104 DINAMITZACIÓ CIUTADANA.- CARRERA PROFESSIONAL. 6.734,55 51,85 6.786,40 
16 33750 12001 CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- RETRIB. BÀS. GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
16 33750 12006 CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- TRIENNIS 4.323,53 33,29 4.356,82 

16 33750 12100 
CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- COMPL. DESTÍ 
PERS.FUNC. 8.091,88 62,31 8.154,19 

16 33750 12101 
CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- COMPL.ESPECÍFIC 
PERS.FUNC 19.190,17 147,76 19.337,93 

16 33750 12103 CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- ALTRES COMPLEMENTS 1.005,95 7,75 1.013,70 

16 33750 12104 
CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRES.- CARRERA 
PROFESSIONAL 9.697,61 74,67 9.772,28 

16 33800 12001 FESTES POPULARS I ALTRES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 117.049,92 901,26 117.951,18 
16 33800 12003 FESTES POPULARS I ALTRES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 56.030,00 431,42 56.461,42 
16 33800 12004 FESTES POPULARS I ALTRES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 9.498,37 73,14 9.571,51 
16 33800 12005 FESTES POPULARS I ALTRES.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP AP 17.409,82 134,05 17.543,87 
16 33800 12006 FESTES POPULARS I ALTRES.- TRIENNIS 31.242,07 240,56 31.482,63 
16 33800 12100 FESTES POPULARS I ALTRES.- COMPL.DESTÍ PERS.FUNCIONARI 111.740,45 860,38 112.600,83 

16 33800 12101 
FESTES POPULARS I ALTRES.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 
FUNCIONARIS 267.823,76 2.062,20 269.885,96 

16 33800 12103 FESTES POPULARS I ALTRES.- ALTRES COMPLEMENTS 22.194,42 170,89 22.365,31 
16 33800 12104 FESTES POPULARS I ALTRES.- CARRERA PROFESSIONAL 61.792,23 475,79 62.268,02 

16 92400 10100 
PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- RETRIBUCIONS ÒRGANS 
DIRECTIUS 139.153,14 1.071,45 140.224,59 

16 92400 12000 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- RETRIBU.BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
16 92400 12001 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
16 92400 12003 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.-RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 11.206,00 86,28 11.292,28 
16 92400 12004 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.-RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 37.993,48 292,54 38.286,02 
16 92400 12006 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- TRIENNIS 12.327,32 94,92 12.422,24 
16 92400 12100 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.-COMPL. DESTÍ PERS.FUNCI 56.054,48 431,61 56.486,09 
16 92400 12101 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.-COMPL. ESPEC.PERS.FUNCIONARI 123.260,64 949,09 124.209,73 
16 92400 12103 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- ALTRES COMPLEMENTS 8.413,33 64,78 8.478,11 
16 92400 12104 PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- CARRERA PROFESSIONAL 25.539,83 196,65 25.736,48 
19 31100 12000 SALUT.- RETRIB. BÀSIQUES  GRUP A1 99.832,74 768,69 100.601,43 
19 31100 12001 SALUT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 58.524,96 450,63 58.975,59 
19 31100 12003 SALUT.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C1 22.412,00 172,57 22.584,57 
19 31100 12004 SALUT.- RETRIB. BÀSIQUES C2 76.868,85 591,88 77.460,73 
19 31100 12006 SALUT.- TRIENNIS 61.984,42 477,27 62.461,69 
19 31100 12100 SALUT.- COMPL. DESTÍ FUNC. LABORATORI 147.117,40 1.132,78 148.250,18 
19 31100 12101 SALUT.- COMPL. ESPECÍFIC FUNC. LABORATORI 324.258,10 2.496,73 326.754,83 
19 31100 12103 SALUT.- ALTRES COMPLEMENTS 24.152,81 185,97 24.338,78 
19 31100 12104 SALUT.- CARRERA PROFESSIONAL 136.523,99 1.051,21 137.575,20 
19 31110 12000 LABORATORI MUNICIPAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP A1 70.012,22 539,08 70.551,30 
19 31110 12003 LABORATORI MUNICIPAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C1 22.412,00 172,57 22.584,57 
19 31110 12004 LABORATORI MUNICIPAL.- RETRIB.BÀSIQUES GRUP C2 28.495,11 219,41 28.714,52 
19 31110 12006 LABORATORI MUNICIPAL.- TRIENNIS 32.657,59 251,46 32.909,05 

19 31110 12100 
LABORATORI MUNICIPAL.- COMPLEMENT DESTINACIÓ 
FUNCIONARIS 67.186,10 517,32 67.703,42 

19 31110 12101 
LABORATORI MUNICIPAL.- COMPLEMENT ESPECÍFIC 
FUNCIONARIS 168.028,33 1.293,79 169.322,12 

19 31110 12103 LABORATORI MUNICIPAL.- ALTRES COMPLEMENTS 11.478,76 88,38 11.567,14 
19 31110 12104 LABORATORI MUNICIPAL.- CARRERA PROFESSIONAL 65.941,79 507,74 66.449,53 
19 43200 10100 INFORMACIÓ I PROMOC.TURÍSTICA.- RETRIB.ÒRGANS 42.360,58 326,17 42.686,75 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 
DIRECTIUS 

19 43250 1200001 PROGRAMA D'IMPULS DE PALMA.RETRIB.BASIQUES GRUP A1 15.087,12 377,18 15.464,30 
19 43250 1200301 PROGRAMA D'IMPULS DE PALMA.RETRIB.BASIQUES GRUP C1 12.757,67 318,94 13.076,61 
19 43250 1200601 PROGRAMA D'IMPULS PALMA. TRIENNIS 1.035,60 25,89 1.061,49 

19 43250 1210101 
PROGRAMA D'IMPULS DE PALMA.RETRIB.COMPLEMENT 
ESPECÍFIC 31.113,78 777,84 31.891,62 

19 43250 1210301 
PROGRAMA D'IMPULS DE PALMA.RETRIB.ALTRES 
COMPLEMENTS 2.313,31 57,83 2.371,14 

19 43250 1210401 PROGRAMA D'IMPULS PALMA. CARRERA PROFESSIONAL 4.040,75 101,02 4.141,77 
19 49300 10100 OMIC.- RETRIBUCIONS ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
19 49300 12000 OMIC.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
19 49300 12001 OMIC.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP A2 14.631,24 112,66 14.743,90 
19 49300 12004 OMIC.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C2 18.996,74 146,27 19.143,01 
19 49300 12006 OMIC.- TRIENNIS 19.672,45 151,47 19.823,92 
19 49300 12100 OMIC.- COMPLEMENT DEST.PERSON. FUNCIONARI 38.688,00 297,89 38.985,89 
19 49300 12101 OMIC.- COMPLEMENT ESPECÍFIC.PERS. FUNCIONARI 88.141,78 678,68 88.820,46 
19 49300 12103 OMIC.- ALTRES COMPLEMENTS 7.657,08 58,96 7.716,04 
19 49300 12104 OMIC.- CARRERA PROFESSIONAL 42.560,36 327,71 42.888,07 
19 49300 13000 OMIC.- RETRIBUC. PERSONAL LABORAL 31.685,20 243,97 31.929,17 
19 49300 13101 OMIC.-  A COMPTE VALORACIÓ LLOCS FEINA LAB. 5.168,10 39,79 5.207,89 

20 23121 1200001 
ESTUDI I ACTUALITZ.ACTUACIONS EN VG.-RETRIB.BASIQUES 
GRUP A1 16.638,79 415,97 17.054,76 

20 23121 1200601 ESTUDI I ACTUALITZAC. EN VG.- TRIENNIS GRUP A1 1.849,17 46,23 1.895,40 

20 23121 1210001 
ESTUDI I ACTUALITZ.ACTUACIONS VG.- COMPLEMENT DE 
DESTINACIÓ 8.672,36 216,81 8.889,17 

20 23121 1210101 
ESTUDI I ACTUALITZ.ACTUACIONS VG.-COMPLEMENT 
ESPECÍFIC 19.653,99 491,35 20.145,34 

20 23121 1210301 ESTUDI I ACTUALITZ.ACTUACIONS VG- ALTRES COMPLEMENTS. 1.250,76 31,27 1.282,03 
20 23128 10100 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- ÒRGANS DIRECTIUS 42.360,58 326,17 42.686,75 
20 23128 12000 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 33.277,58 256,23 33.533,81 
20 23128 12001 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- RETRIB.BÀSIQUES A2 58.524,96 450,63 58.975,59 
20 23128 12006 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- TRIENNIS 24.925,80 191,92 25.117,72 
20 23128 12100 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- COMPLEMENT DE DESTÍ 53.861,42 414,72 54.276,14 

20 23128 12101 
FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- COMPLEMENT 
ESP.FUNCIONARIS 132.939,80 1.023,61 133.963,41 

20 23128 12103 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- ALTRES COMPLEMENTS 6.525,32 50,24 6.575,56 
20 23128 12104 FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.- CARRERA PROFESSIONAL 48.622,77 374,39 48.997,16 
20 23160 12001 GESTIÓ A LA DIVESITAT.- BÀSIQUES A2 117.049,92 901,26 117.951,18 
20 23160 12004 MEDIACIÓ CONVIVÈNCIA.- SOUS DEL GRUP C2. 9.498,37 73,14 9.571,51 
20 23160 12006 MEDIACIÓ CONVIVÈNCIA.- TRIENNIS 14.066,28 108,31 14.174,59 
20 23160 12100 GESTIÓ A LA DIVERSITAT.- COMPL. DE DESTÍ 69.576,39 535,73 70.112,12 
20 23160 12101 GESTIÓ A LA DIVERSITAT.- COMPL. ESPECÍFIC 131.893,80 1.015,56 132.909,36 
20 23160 12103 GESTIÓ A LA DIVERSITAT.- ALTRES COMPLEMENTS 13.947,27 107,39 14.054,66 
20 23160 12104 CARRERA . PROFESSIONAL 33.368,26 256,93 33.625,19 
20 33710 12000 JOVENTUT.- BÀSIQUES GRUP A1 49.916,37 384,35 50.300,72 
20 33710 12003 JOVENTUT.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C1 33.618,00 258,85 33.876,85 
20 33710 12004 JOVENTUT.- RETRIBUCIONS BÀSIQUES GRUP C2 28.495,11 219,41 28.714,52 
20 33710 12006 JOVENTUT.- TRIENNIS 33.011,89 254,19 33.266,08 
20 33710 12100 JOVENTUT.- COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 61.570,94 474,09 62.045,03 
20 33710 12101 JOVENTUT.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 148.935,15 1.146,77 150.081,92 
20 33710 12103 JOVENTUT.- ALTRES COMPLEMENTS 9.402,09 72,39 9.474,48 
20 33710 12104 JOVENTUT.- CARRERA PROFESSIONAL 69.702,21 542,62 70.244,83 
14 16230 22799 MEDI AMBIENT.- TRACTAMENT RESIDUS SOLIDS 24.960.712,38 3.310.799,30 28.271.511,68 
14 16300 85090 AMPLIACIÓ DE CAPITAL EMAYA 0,00 10.000.000,00 10.000.000,00 
10 32320 2120766 FUNC.C.INF. I PRIM.- MANTENIM. ASCENSORS - ANYS ANT. 0,00 1.620,82 1.620,82 
11 13420 2219966 ACCESSIBILITAT.- SUBMINISTRAMENTS DIVERSOS - ANYS ANT. 0,00 15.426,47 15.426,47 
11 16502 2279966 ENLLUMENAT.- SERVEIS DE MANTENIMENT - ANYS ANT. 0,00 302.792,49 302.792,49 
11 16502 6190066 ENLLUMENAT.- INVERS. PROGR.EFIC. ENER.- ANYS ANT. 0,00 260.228,25 260.228,25 
11 13420 2040066 ACCES. PLATGES - LLOGUER MAT. TRANSP. - ANYS ANT. 0,00 700,59 700,59 
11 45900 2040066 LOGÍSTICA.- LLOGUER MATERIAL TRANSPORT - ANYS ANT. 0,00 10.052,92 10.052,92 
11 93320 2130166 EDIF MÚLTIPLES.- CONS.I REPARAC.MAQ.I INST - ANYS ANT. 0,00 9.737,63 9.737,63 
11 93320 2219966 EDIF. MÚLTIPLES.- SUBM. DIVERSOS - ANYS ANT. 0,00 3.495,70 3.495,70 
11 15100 60900 REURBANITZACIO PLAÇA SANT COSME 0,00 28.949,20 28.949,20 
11 23110 22700 EDIF. MPAL.- NETEJA DEPENDÈNCIES SERV. SOCIALS 335.120,00 4.355,23 339.475,23 
11 23120 21200 EDIF. MUNICIPALS.- MANT. DEPENDÈNCIES SERV. SOCIALS 120.690,00 2.053,33 122.743,33 
11 33210 21200 BIBLIOTECA.- MANTENIMENT  EDIFIC. MPALS. 141.610,00 2.772,00 144.382,00 
11 33310 22700 EDIF. MPALS.- NETEJA MUSEUS 67.030,00 706,25 67.736,25 
11 33750 21200 EDIF. MPALS.- MANTENIMENT CASALS I CENTRES CULTURALS 308.970,00 2.487,33 311.457,33 
11 33750 22700 EDIF. MPALS.- NETEJA CASALS I CENTRES CULTURALS 778.260,00 1.294,80 779.554,80 
11 93320 21200 EDIFICIS MÚLTIPLES.- MANTENIMENT 710.470,00 16.365,49 726.835,49 
11 33602 21000 RESTAURACIÓ MURADA.- MANTENIMENT 34.540,00 17.608,89 52.148,89 
11 17100 61900 MILLORES AL PARC DE LA MAR 0,00 86.937,72 86.937,72 

04 34200 4100066 
ESPORTS.- TRANSFERÈNCIA CORRENT A L'IME - ANYS 
ANTERIORS 0,00 533.688,06 533.688,06 

02 92050 41600 SERVEIS INFORMÀTICS .- TRANSF. CORRENT A L'IMI 6.413.313,37 89.114,07 6.502.427,44 
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 

02 92050 4160066 
SERVEIS INFORMÀTICS .- TRANSF. CORRENT A L'IMI - ANYS 
ANTERIORS 0,00 558.531,10 558.531,10 

02 92050 2060066 
SERV. TECNOL. I INFOR.- LLOGUER EQUIPS,LLIC. I ALTRES - 
ANYS ANT. 0,00 24.078,09 24.078,09 

02 92050 2279966 
SERV. TECNOL. I INFOR.- TREB. REALIT. ALTRES EMP. - ANYS 
ANTERIORS 0,00 365.228,40 365.228,40 

02 92050 4160166 
TRANSF. CORRENT A L'IMI.- NOU CONTRACTE - ANYS 
ANTERIORS 0,00 910.099,45 910.099,45 

02 92050 41601 TRANSF. CORRENT A L'IMI.- NOU CONTRACTE 2.893.470,00 498.819,98 3.392.289,98 
08 15100 22621 URBANISME.- INDEMNITZACIONS PER RAÓ DE L'URBANISME 0,00 63.688,89 63.688,89 
12 13600 21300 BOMBERS.-  CONSERV. I REP. MAQUINÀRIA 20.000,00 11.000,00 31.000,00 
12 13600 22104 BOMBERS.- VESTUARI 280.614,09 38.000,00 318.614,09 
12 13600 62400 BOMBERS.- INVERSIÓ EN VEHICLES 0,00 23.000,00 23.000,00 
12 13600 62900 BOMBERS.- ALTRE MATERIAL INVENTARIABLE 157.009,73 42.000,00 199.009,73 

    178.678.327,58 26.040.065,12 204.718.392,70 

 
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

  Eco. Descripció Previsió anterior Augment Previsió definitiva 
  87000 ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES GENERALS 220.270,41 26.040.065,12 26.260.335,53 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
4.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
5.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt)  
 
47. Aprovar la comprovació de l'Inventari de béns d'aquesta Corporació fins al 30 
d'abril de 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per  5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 
abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.-Aprovar la comprovació de l' Inventari de Béns d' aquesta Corporació  fins al 
30 d’abril de 2023, amb motiu de la renovació de la Corporació,  conforme a les 
relacions que  s'acompanyen com a annex i que consisteixen resumides en: 
 
EPÍGRAF I  
Immobles…...........................................  534.471.669,99 € 
               
EPÍGRAF I I 
Drets reals…………………………………   
 
EPÍGRAF III 
Béns de caràcter històric-artístic o 
de considerable valor econòmic …….……....... 1.285.554,35 € 
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EPÍGRAF IV  
Valors Mobiliaris…………………………................. 5.048.767,25 € 
 
EPÍGRAF V 
Vehicles……………………………………................. 7.919.743,76€ 
 
EPÍGRAF VI 
Semovents…………………………………................... 32.640,00 € 
 
EPÍGRAF VII 
Mobles no compresos en apartats anteriors ... 10.699.105,42€ 
 
EPÍGRAF VIII. 
Béns i drets revertibles................................... 438.583,24 €           
 
SEGON.- Aprovar la comprovació de l’ Inventari del Patrimoni Públic del Sòl que 
consta en document annex acompanyat de l’informe corresponent. 
 
TERCER.-Trametre aquesta comprovació a la Delegació del Govern d' aquesta 
Comunitat Autònoma i al Govern de les Illes Balears. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
48. Aprovar inicialment amb prescripcions la modificació del PGOU que té per 
objecte canviar l’ús assignat en una parcel·la situada al carrer Gabriel Fuster, 16, 
qualificada com equipament religiós. PA22-0003. 01PRAI298 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 6 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 3 abstencions 
(PSIB-PSOE i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar inicialment amb prescripcions  la modificació del PGOU de Palma que té 
per objecte canviar l’ ús assignat en una parcel·la situada al carrer Gabriel Fuster, 16, 
qualificada com equipament religiós (EQ0a/RL 51-01-E), a equipament assistencial. 
Com a sol·licitant de la  present proposta de modificació del PGOU  figura MARQUEZ 
HOUSE REAL ESTATE SLU, i com a redactors els arquitectes Adrià Clapés Nicolau i 
Joan Pizà Roca. La documentació que se sotmet a aprovació inicial es correspon amb la 
documentació amb el següent arxiu electrònic: Y:\Urbanisme\Planejament\DOC 
TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2022-0003-MOD PGOU 
S’ OLIVERA\PA2022-0003-v20230327-AI. 
Amb anterioritat a l’ aprovació definitiva, l’ interessada haurà d’ aportar nova versió de 
la modificació puntual del PGOU  amb compliment de totes les prescripcions que es 
relacionen a l’ Annex al present acord, i que forma part del mateix. 
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2. Sotmetre el projecte a informació pública de trenta dies mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3.  Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; 
queden suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe 
al Consell de Mallorca. 
 
4. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió de la tramitació i l’ aprovació de 
plans de desenvolupament, d’instruments de gestió, així com l’ atorgament de tota 
classe d’ autoritzacions i llicències urbanístiques  i la possibilitat de presentar 
comunicacions prèvies, en els termes que determina l’article 51 de la LUIB, les de 
l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel nou planejament. 
 
5. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de serveis 
que es puguin trobar afectats. 
 
 6. Notificar el present acord a MARQUEZ HOUSE REAL ESTATE SLU i a 
les"Hermanas Misioneras de los Sagrados Corazones". 
 
ANNEX 
 
PRESCRIPCIONS A COMPLIMENTAR ABANS DE L’ APROVACIÓ 
DEFINITIVA. 
 
-Cal aportar la documentació (gràfica i escrita) presentada en format editable i format  
PDF, i amb signatura i diligència digital.  
- Substituir les referències "la Memòria de la Revisió del Pla General d’Ordenació  
Urbana" per "el text refós de la memòria del Pla General d’Ordenació Urbana de 1998".  
- Corregir dins l’apartat de la memòria "Zonificació i ordenances" el codi EQ0a/AS 51- 
01-E per el codi EQ0a/AS 51-01-P  
- Actualitzar la fitxa incorrecta del sistema modificat "EQ0a/AS 51-01-P" 
-Suprimir la justificació de l’apartat "6.2. Anàlisi sobre la subjecció a avaluació  
ambiental estratègica", per la referència ala justificació de l’informe emès el  
23/06/2022 per la tècnica de Medi Ambient dels Serveis Tècnics de Planejament. 
- Corregir i concretar les referències als documents utilitzats per a justificar la memòria  
social  
- Corregir el plànold’informacióD.01, núm. I-16. Cal aportar la versió segons el PGOU  
vigent prèviament a la modificació.  
- Incorporar núm. Exp. PA2022/0003 als plànols d’informació i portada de memòria.  
També cal actualitzar la data del plànol d’ordenació. 
 
Aprovat per 20 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 9 abstencions 
(PSIB-PSOE i Grup Mixt) amb el quòrum de la majoria absoluta 
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49. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que afecta a la 
parcel·la situada a l’Av. Pablo Picasso, 21, Col·legi Sant Gaietà. PA22-0006. 
01PRAI297 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 6 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 3 abstencions 
(PSIB-PSOE i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que afecta a la parcel·la 
situada a l’ Av. Pablo Picasso, 21, Col·legi Sant Gaietà, qualificada a la seva major part 
en el PGOU vigent com EQ0C/DO, 24-01-E, i afectada per nova alineació de vial en el 
planejament vigent, i que  té per objecte la supressió de la nova alineació prevista al 
planejament vigent a tot el front de l’ àmbit a l’ Av. Pablo Picasso, de manera que l’ 
alineació oficial coincideixi amb l’ alineació existent en la realitat. Per altra banda, es 
pretén redefinir el límit de la qualificació EQ0C, que correspon als equipaments en 
elements catalogats, de forma que inclogui els edificis que han de ser objecte de 
protecció segons informes de l’ arqueòloga municipal (la Capella i part dels edificis 
adossats, assignant-li la protecció estructural B; així com el pavelló esportiu i l’ edifici 
de planta enforma de corba, on es pot mantenir la protecció ambiental C), definint un 
entorn de protecció, i s’ exclogui la part de la parcel·la en la que no existeixen elements 
d’ interès. En aquesta part de la parcel·la s’ assigna la qualificació EQ4b, que és la que 
disposava tota la parcel·la al Pla General de 1998 (abans de la modificació del catàleg 
aprovada definitivament el 25/04/19), excepte a les superfícies en les que existeixen 
zones arbrades, a les que assigna la qualificació EL0a, d’ espai lliure privat. 
La documentació que s’ aprova inicialment  ha estat redactada pels Serveis tècnics de 
Planejament, signada electrònicament el 17/01/23, i es correspon amb els següents 
arxius electrònics:  
I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2022-0006—
MOD PGOU SAN CAYETANO\PA2022-0006-v20230117-signed. 
La versió que se sotmetia l’ aprovació definitiva haurà d’ analitzar les observacions 
contingudes a l’ informe del Servei d’ Ordenació del Territori del Consell Insular amb 
entrada en el Servei de Planejament de 20/03/23. 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir informe favorable de la Direcció 
General d’Aviació Civil. 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública de trenta dies mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3.  Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; 
queden suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe 
al Consell de Mallorca. 
 
4. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió de la tramitació i l’ aprovació de 
plans de desenvolupament, d’ instruments de gestió, així com l’ atorgament de tota 
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classe d’ autoritzacions i llicències urbanístiques i la possibilitat de presentar 
comunicacions prèvies, en els termes que determina l’article 51 de la LUIB, les de 
l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel nou planejament. 
 
5. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU, al Servei de Gestió 
Urbanística,  i a la resta de serveis que es puguin trobar afectats. 
 
6. Notificar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per 20 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 9 abstencions 
(PSIB-PSOE i Grup Mixt) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
50. Aprovar definitivament el Projecte de Modificació de l’ àmbit de les UE/71-03 i 
UE/71-04, i canvi de  la modalitat del sistema de reparcel·lació, de cooperació a 
compensació en la UE/71-04. PJ22-0001. 09PRAD35 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 6 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 3 abstencions (VOX 
PALMA i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1er.- Aprovar definitivament el Projecte de Modificació de l’ àmbit de les UE/71-03 i 
UE/71-04, i canvi de  la modalitat del sistema de reparcel·lació, de cooperació a 
compensació en la UE/71-04, redactat pels Serveis tècnics municipals, i que ja va ser 
objecte d’ aprovació inicial per acord de la Junta de Govern de 08/03/2023,  atès el 
resultat de la informació pública. 
 
2n.- Publicar aquest acord d’aprovació definitiva en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, amb la localització de les unitats d’ execució afectades. Aquest acord, 
juntament amb el contingut íntegre del Projecte que s’ aprova definitivament  (també, 
per tant, el document econòmic elaborat pel Servei municipal de Valoracions), es 
publicarà   al tauler electrònic d’ anuncis i edictes de la seu electrònica d’ aquesta 
Corporació. 
 
3er.- Notificar el present acord als titulars afectats. 
 
4t.- Comunicar el present acord a l’ Arxiu d’ Urbanisme, al Consell Insular de Mallorca 
i a la Delegació de Govern, amb una còpia del projecte  que ha estat aprovat. 
 
5è.- Comunicar el present acord a tots els serveis municipals que es puguin trobar 
afectats, particularment al Servei de Gestió Urbanística i a l’ Oficina de la Revisió del 
Pla General. 
 
Aprovat per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 7 abstencions (VOX 
PALMA i Grup Mixt) amb el quòrum de la majoria absoluta 
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51. Considerar anul·lat el Pla Especial de Protecció del Jonquet exclusivament pel 
que afecta a les determinacions que comporten la demolició de la part de 
l’immoble situat al C/ Gambins, 17 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 3 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1.- En compliment del veredicte de  la sentència núm. 797/2022 de 14/12/2022, dictada 
per la Sala de lo contenciós administratiu del Tribunal Superior de Justícia de les Illes 
Balears en el procediment ordinari núm. 100/2021 interposat per BÁRBARA SEGUÍ 
BOSCH contra l’ acord del Ple de l’ Ajuntament, adoptat en sessió ordinària de data 
26/11/20, d’ aprovació definitiva del Pla Especial de Protecció del Jonquet  en relació a 
l’ expropiació que l’ esmentat Pla Especial preveu en part de l’ immoble propietat de la 
recurrent, estimant el recurs, considerar anul·lat el Pla Especial de Protecció del Jonquet 
exclusivament pel que afecta a les determinacions que comporten la demolició de la part 
del’ immoble propietat de la recurrent, situat al carrer Gambins, 17 (referència cadastral 
8902701DD6880B0001AX), per a la realització d’ un Espai Lliure Públic (ELP), com 
es reflexa a la fitxa d’ intervenció del PEP, fitxa F03-001, la qualificació del qual en el 
PEP és de EL 26-05b-P;  en conseqüència, ha quedat sense efecte aquesta fitxa i la 
intervenció descrita.  
 
2.- Notificar el present acord a la recurrent. 
 
3.- Publicar el present acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears.  
 
4.- Comunicar el present acord al Servei d´ Informació Urbanística, de Gestió 
Urbanística, Llicències d’ Obres  i Activitats, Disciplina Urbanística  i Oficina de 
Revisió del PGOU. Així com també als Serveis Jurídics Municipals i a l’ Institut 
Municipal d’ Innovació, a efectes d’ allò previst a la Llei del Cadastre Immobiliari. 
 
5.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears, amb 
justificant de la seva publicació al Butlletí Oficial. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
  

INTERVENCIONS D’ENTITATS 
 

- FEDERACIÓ D’ASSOCIACIONS DE VEÏNS DE PALMA 
 Punt 73 (Gabriel González del Valle Forteza) 

- OBRA CULTURA BALEAR  
  Punt 56 (Antoni Llabrés Fuster i Maria Neus Picó Veny) 

- FEDERACIÓN DE ENTIDADES DE GITANOS Y GITANAS DE LES ILLES 
BALEARS 

  Punt 57 (Carlos Cortés Radó) 
- ASSOCIACIÓ MEMÒRIA DE MALLORCA 
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  Punt 55 
- ASSOCIACIÓ DE VEÏNATS DE SON SARDINA 

  Punt 56 (Iván Solivellas) 
 
Sr. González del Valle Forteza, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma:  
 
“Bon dia Batle, Regidores, Regidors. Tornam al Ple per parlar del Quarter de Son Busquets. Sap 
Sr. Martínez que vostè és el 6è Batle amb el qual m’he reunit per xerrar de Son Busquets? Això 
va començar amb la Batlessa Cirer, després la Batlessa Calvo, el Batle Isern, el Batle Hila, el 
Batle Noguera, el Batle Hila i ara vostè. Esper que vostè sigui el darrer. Son Busquets és la 
causa de que jo militi el moviment veïnal. I això, com deia la nostra recordada Rosa Bueno, qui 
entra a l’associació veïnal per un problema no sol continuar. Crec que jo soc una rara avis, 
després de 20 anys, he acabat sent president d’una associació i vicepresident de la federació. 
Però tornem a lo que importa. Una aclaració molt important, Son Busquets no tenim okupas. Ni 
ara ni al mes de maig. Ho dic per les persones que varen assustar i crispar als veïnats amb 
mentides. les úniques persones que han passat pel quarter són els vigilants, la Policia Local i les 
visites que venen. Ah, se m’oblidava. Fa uns anys se va rodar un curt, una pel· lícula damunt 
zombies, a lo millor va quedar qualcú per allà i és un okupa. No ho sé. Li vull dir una cosa, si 
volen saber lo que passa dins el quarter i no tenen la clau. Me criden i tal com hem fet amb 
arquitectes i premsa, les facilitarem unes terrasses des d’on podran veure una panoràmica de tot 
el quarter. Tornam al tema que nos interessa. Als ciutadans ens va semblar que el Ministerio de 
Transporte, Vivienda y Agenda 2030 li compri Son Busquets al Ministerio de Defensa. Per una 
quantitat, no ho sabem, de 40-50 milions. Però ara s’imaginen la nostra cara d’estorats, per no 
dir algo pitjor, quan sentim la  possibilitat de que l’equip de govern del nostre ajuntament, vol 
expropiar amb els doblers dels nostres impostos el quarter a l’Estado. Esperem que això sigui 
una broma o una calentura de campanya electoral. Li record que aquesta ciutat té una 
oportunitat que Madrid faci una inversió de més de 300 milions. Hem de recordar que a l’any 
2022 aquesta comunitat va enviar més de 4.000 milions d’euros a Madrid. Dels quals, va tornar 
una petita part. No podem deixar perdre aquesta inversió, igual que passa amb el Passeig 
Marítim, el tramvia o la nova depuradora. La nostra associació, juntament amb la Federació, 
demanam que s’arribi a un bon acord amb el SEPES, per un bon pla parcial, PERI per Son 
Busquets, a on se respecti el nou Pla General. Al que la nostra associació va presentar una 
al·legació i va ser aprovada. Crec que teniu una oportunitat històrica de crear un barri nou, 
diferent, accessible i sostenible. A on el cotxe no sigui una prioritat. Un barri que connecti els 
barris de Cas Capiscol, Can Valero i El Amanecer. Un barri que sigui un orgull per la ciutat. que 
venguin arquitectes, urbanistes i ciutadans de tot el món perquè el volen conèixer i estudiar-lo. 
Demanam també que se respecti les edificacions que estan en bon estat. Tal com se va plantejar 
en el concurs d’idees organitzat per l’Associació de Joves Arquitectes de Mallorca i altres 
entitats. També demanam una gran zona verda que servesqui per combatre el canvi climàtic. 
També que el nou barri ha d’incloure l’equipament, llargament demanat per la nostra associació, 
equipaments esportius, sanitaris, escolars, casals de barri. Que han estat reclamats  per la nostra 
associació. Ara parlarem de les famoses 830 vivendes programades. Per combatre la manca 
d’habitatge a la nostra ciutat noltros demanam que aquestes han de ser vivendes públiques de 
lloguer. A preus assequibles. Li puc repetir en castellà per si qualcú no ho entén. Viviendas 
públicas de alquiler. VPA. Una part podria ser pels joves, una part per persones majors, que 
d’aquesta manera poden conviure i compartir zones comuns. La resta pels ciutadans d’aquesta 
ciutat. Per acabar, esper no tenir que tornar intervenir en aquest Plenari fins que se presenti el 
pla parcial per a la seva aprovació. Si me permeten una coseta, com que me queda un minut, me 
vull solidaritzar amb els meus companys de professió, els professionals de la cultura per dir ben 
clar: stop censura, llibertat d’expressió.” 
 
Sr. Fuster, representant de l’Obra Cultural Balear:  
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“Excel·lentíssim Sr. Batle. Il· lustríssims senyors regidors. El 30 d’abril de 1986 a l’Auditòrium 
de Palma, a unes passes d’aquí, se celebrava la cerimònia inaugural del Segon Congrés 
Internacional de la Llengua Catalana. La tria de la nostra ciutat com a escenari d’aquesta 
obertura no va ser un fet casual. Era un homenatge explícit a la figura de Mossèn Antoni Maria 
Alcover, flamant fill il· lustre d’aquesta corporació, el quadre del qual penja darrera meu a la 
meva esquerra. Alcover havia estat l’impulsor del primer Congrés 80 anys abans. Aquella 
inauguració va ser presidida per Gabriel Canyelles, President del Govern i President del Partit 
Popular, a les hores Aliança Popular de les Illes Balears. A la taula presidencial d’aquella 
inauguració, d’aquell acte inaugural, s’hi asseien també el Batle i el Regidor de Cultura d’aquest 
ajuntament. El dia anterior, el 29 d’abril de 1986, el Parlament havia aprovat per unanimitat de 
totes les forces polítiques la Llei de Normalització Lingüística. Una llei impulsada pel govern 
d’Aliança Popular. És en aquest context que aquest ajuntament, amb en Ramon Aguiló al 
capdavant com a Batle, va aprovar el reglament de normalització lingüística poc després, l’any 
1987. Un text que s’ha mantingut en rigor al llarg de 36 anys. Cap dels Batles que l’ha precedit 
en el càrrec, Sr. Martínez, tres dels quals del seu Partit Polític, Sr. Fageda, Cirer i Isern, han 
gosat modificar aquest reglament. La derogació, modificació substancial del reglament de 
normalització com a reclam amb la proposició del grup de Vox, en el número 58 de l’ordre del 
dia del Ple d’avui, equival a fer-ho de manera unilateral, equival a trencar el consens en una 
matèria tan sensible com aquesta. Qualsevol canvi en la regulació dels usos lingüístics 
institucionals i administratius a nivell municipal entenem que requereix d’un consens polític i 
social ample. No pot quedar a mercer de canvis conjunturals amb la correlació de forces 
polítiques presents en aquest consistori. Amb aquest reglament, que ha funcionat relativament 
bé al llarg de tots aquests anys, queden salvaguardat els drets lingüístics de tots els ciutadans del 
municipi. De tots. Sigui quina sigui la llengua de preferència en que s’adrecen a l’administració, 
que no equival automàticament, per cert, a la llengua que desitgen ser resposts. Això és una 
lamentable confusió. En el punt número 205 del programa electoral que guanyaren les eleccions 
no figura expressament ni la derogació ni la modificació d’aquest reglament. Per aquest motiu, 
respectuosament, Sr. Batle, senyors Regidors del Grup Popular, els demanam que rectifiquin. A 
més a més l’entitat que represent, l’Obra Cultural Balear, se li susciten dubtes jurídics seriosos 
sobre els canvis que se plantegen en aquesta proposició. Especialment perquè semblen difícils 
de conciliar amb la Llei 3/2003 de Règim Jurídic de l’Administració de la CAIB, sense reformar 
prèviament els seus articles 43 i 44. Les prescripcions lingüístiques d’aquesta Llei 3/2003, són 
d’aplicació obligatòria per les entitats que integren l’administració local. Si s’aprova la moció, 
la proposició d’avui i es concreta una modificació del reglament que comporti una vulneració de 
l’ordenament jurídic, l’Obra Cultural acudirà a la jurisdicció contenciosa administrativa per 
restaurar la legalitat conculcada. Per això, respectuosament li tornam a demanar Sr. Batle, 
tornam a demanar senyors Regidors del Grup Popular que rectifiquin. En darrer terme, més 
enllà del punt del reglament, vull aprofitar aquesta darrera presa de contacte per demanar al nou 
govern municipal que no interrompi les polítiques lingüístiques que han desplegat els seus 
predecessors de tots els colors polítics. També del Partit Popular. Encara que només sigui 
perquè no resulta legalment opcional. Els articles 4.3 de l’Estatut, la disposició transitòria 4a de 
la Llei de Normalització i l’article 4.1, i aquest interessa aquí especialment, de la Llei de 
Capitalitat de Palma, obliga als poders públics a fer passes en aquest sentit. Nos trobam en un 
moment d’emergència lingüística, de pèrdua d’ús social evident. L’Ajuntament ha de desplegar 
tots els mitjans necessaris per assegurar als nous residents la possibilitat d’aprendre la llengua 
catalana i per dinamitzar la seva utilització en els carrers i places d’aquesta ciutat. Amb ànim 
propositiu i conciliador, amb la mà estesa, nos oferim des de l’Obra Cultural Balear, el 
President de la qual penja damunt el seu cap, Sr. Batle, el Sr. Moll, a col·laborar amb 
l’Ajuntament en aquesta empresa, com ho hem fet amb tots els equips de govern municipals des 
de 1979. Entenem que se tracta d’una empresa, una tasca que ens concerneix a tots, poders 
públics i societat civil. Per això els demanam que posem fil a l’agulla sense més dilació. Moltes 
gràcies.” 
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Sr. Cortés Radó, representant de la Federació de Entidades de Gitanos y Gitanas de les 
Illes Balears:  
 
“Buenos días Alcalde, Concejalas, Concejales, Regidoras, Regidores de este ayuntamiento. Hoy 
es el primer Pleno donde intervengo, aunque no es la primera vez que voy a hablar de los puntos 
que voy a tratar. Yo no sé cuántas veces tiene que venir aquí la Federación gitana para decir qué 
trabajo hace o se le reconozca el trabajo que hace la Federación gitana. Con el gobierno saliente 
tuvimos prácticamente muchas intervenciones, muchas reuniones, donde no se reconoció a 
medias. Con el gobierno entrante esperemos donde se reconozca cómo representación del 
pueblo gitano. Vengo hoy para intervenir sobre el tema de Son Banya. Donde tienen que tener 
en cuenta que llevamos 3 años donde qué se ha hecho en Son Banya. Nada. Con la Federación 
gitana cuando ha propuesto de que se le escuche, que cuenten con la Federación gitana. Bueno, 
han hecho lo que han querido. Espero que este nuevo gobierno nos reconozca como 
interlocutores de Son Banya. Pero no solo de Son Banya, de todas las barriadas de Palma donde 
hay gitanos. Esa es la Federación Gitana. Aquí se debe firmar un convenio. Donde esté FAGIB, 
como interlocutor con el tema de Son Banya y aprovéchense de la Federación Gitana para otras 
barriadas donde existen gitanos. Aprovéchenlo, de verdad. Tienen la oportunidad. Al gobierno 
saliente se lo ofrecí. Contaron cuando quisieron contar con nosotros. El trabajo de Son Banya se 
debe terminar, deben saber lo que quieren hacer ya con Son Banya. Donde los grados que 
sufrimos, el calor que se sufre fuera, imagínese en Son Banya. Decirle que lo tengan muy en 
cuenta y que se debe crear una comisión donde esté la Federación gitana. Creo que es 
importante. Les va a ayudar a ustedes. Nosotros conocemos de verdad a los gitanos. Porque yo 
soy gitano. Porque yo he vivido en Son Banya. Porque creo que es hora que ya de una vez al 
pueblo gitano se le reconozca. Ya está bien de que reconozcamos a otras entidades, a otras 
personas, y la Federación gitana sea siempre la última. Espero que todo esto lo tengan en cuenta 
tanto los que gobiernan como los que están en la oposición. Decirles que nosotros, 
personalmente, hicimos un censo, donde es cierto que han salido en estos 3 últimos años han 
salido 8 familias desde que FAGIB está. El 31 de diciembre cumple este acuerdo. Alcalde, tiene 
la oportunidad de ser el abanderado de desmantelar el poblado de Son Banya. Es cierto, este 
ayuntamiento no tiene vivienda. No se duerman. Hable con el Ibavi. Negociemos con el Ibavi. 
Encontremos las viviendas necesarias. Hagamos un censo. Háganlo ustedes y que lo haga 
FAGIB también como lo hizo con el anterior gobierno. Hagámoslo. Allí crecen las familias. Y 
cuenten con la Federación gitana para cualquier cosa con el problema del pueblo gitano. Les va 
a venir bien. Les va a venir muy bien. Seguramente las condiciones que vive Son Banya son 
terribles. Les invito a este gobierno y voy con ellos de la mano a Son Banya. A la oposición las 
invito también. FAGIB siempre va extender la mano, se la extendió al gobierno saliente, se la 
extiende a este gobierno nuevamente, para que visitemos Son Banya. La reunión, y ya termino 
Sr. Alcalde, tiene que haber ya una reunión con urgencia Ayuntamiento, Consell, Govern y la 
Federación Gitana, para que esas viviendas estén en Son Banya ya. Desmantelemos Son Banya 
de una vez. Tiene la oportunidad Sr. Alcalde. Muchas gracias y que Dios le bendiga.” 
 
Senyora, representant de l’Associació Memòria de Mallorca:  
 
“Bon dia senyores i senyors. Segurament vostès ja saben que la nostra associació és una 
associació que treballa pel dret de les víctimes del franquisme. I esteim personats en aquests 
moments en un contenciós administratiu, bueno, no, a un procés judicial a on noltros hem 
recorregut la decisió del Tribunal Suprem de protegir el monument de Sa Feixina. En aquest 
està la causa al Tribunal Constitucional i esteim esperant encara la resolució. Per tant, el procés 
no està tancat. Ho dic més que res perquè al punt 56 crec que se debatrà l’obertura d’expedient 
per protegir aquest monument. Que sàpiguen que el contenciós no ha acabat encara, que noltros 
esteim personats i que a més, tenim l’intenció a seguir amb el procés. Per lo tant, si això 
s’arribàs a fer efecte noltros ho impugnaríem. Això és una primera consideració. Lo que volem 
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és entrar en el fons de la qüestió, lo que sembla qui ni els tribunals ni ara tots vostès que 
demanen aquesta protecció sembla que hi volen entrar. El fons de la qüestió és que aquest 
monument va ser un monument inaugurat per una dictadura, que va ser i és un monument 
franquista. Que per molt que intentin contextualitzar-lo el feixisme no se contextualitza. Que lo 
que hem de fer noltros és posicionar-mos devora els que defensen un moviment franquisme o 
els que estan en contra d’un monument franquista. Però jo com que vull entrar en el fons de la 
qüestió o la mateixa qüestió, perquè no és que sigui el fons, és que és la qüestió principal, els hi 
tenc que repetir una altra vegada, perquè és la meva funció, que el 6 de febrer de 1937 les tropes 
del General Gonzalo de Queipo de Llano arribaren a Màlaga amb les tropes feixistes italianes, 
per l’oest i per la mar. I per la mar els vaixells del bàndol franquista. Entre aquests vaixells hi 
havia també el creuer de guerra Baleares, amb la seva tripulació. Tripulació instructora 
procedent de l’Alemanya nazi. Això està documentat, jo no m’ho estic inventant. Està 
documentat. Per terra, per mar i per aire les tropes franquistes recolzades pels italians i els 
alemanys van atacar a milers de civils innocents. Aquest fet és conegut com “La desbandada” i 
el tram que va des de Màlaga a Almeria és conegut encara avui en dia per “La carretera de la 
muerte”. Entre 100.000 i 150.000 persones desarmades, civils, van fogir de Màlaga cap 
Almeria, per aquesta ruta. Entre 5.000 i 7.5000 persones víctimes van morir durant aquesta 
trajectòria. Documentat. No m’ho estic inventant. Ho poden trobar si ho cerquen. Molts dels 
cadàvers varen acabar a fosses comunes o se’ls va emportar el riu Guadafeo. Només a la fossa 
comuna del Cementeri de San Rafael de Málaga ja s’han identificat a 4.300 víctimes. Van sortir 
de Màlaga el dia 7 a les 10 de la nit. Tenien por perquè sentien Queipo de Llano per la ràdio que 
dèia: Malagueños, maricones, poned pantalones a la luna. Això deia Queipo de Llano. La 
carretera era plena de gent. No se m’oblidarà mai una dona amb un nen petit als braços. Havien 
disparat des d’un vaixell un projectil i les pedres que van saltar li van donar a la dona a la cara. 
Ella va quedar morta amb el nen als braços. El nen plorava perquè el nen era viu. Recorda 
Natalia Montesoroa, que en aquell moment, a l’any 1937 tenia només 11 anys. Els crims de 
guerra comesos per la tripulació del creuer de guerra Balears contra població civil indefensa, 
està més que documentat amb rigoroses investigacions i no es limiten a atrocitats només de la 
Carretera de la Muerte. Aquesta tripulació va bombardejar també a població civil a les localitats 
de Tarragona, de Dènia, Castelló, Gandia, Mataró, Sant Feliu de Guíxols i Palamòs. Cal 
destacar aquí que la tripulació del Baleares s’apuntaven als falangistes i als raqueters. I hi 
figuraven també assessors nazis. Membre de la Legió Còndor. Vestits de civils per evitar que es 
detectàs pel Comitè de No Intervenció. Tal és el cas del tècnic especialista en hidro..., Jürgen 
Jensen, que figura al llistat de morts de l’enfonsament del creuer al 1938. No estam parlant 
doncs d’innocents víctimes de guerra, si no de combatents d’un vaixell de guerra alçats contra el 
règim democràtic vigent en aquell moment. El monument que ara vostès volen protegir, fou 
erigit i inaugurat per Franco. En memòria d’aquesta tripulació. Vull explicar també un testimoni 
d’aquí, d’En Paco Ferrer. Un homo que nos deia que ell va estar allà i veia de petit com aquesta 
tripulació, quan bombardejaven a la població civil indefensa. Aquesta mateixa tripulació 
aplaudia. Ell ho veia a això. I ho va explicar en aquest Ple. Aquí mateix. Per lo tant, ho vull 
destacar també. Concretament, aquest monument se va aixecar a los héroes del Crucero 
Baleares. Es inimaginable trobar a Alemanya cap monument dedicat a la marina nazi. Però 
encara és més inimaginable que un estat de dret a una democràcia, un monument aixecat a tal 
efecte, que no té cap tipus de protecció, ara se li obri un monument per protegir-lo. Aquesta és 
la qüestió. I així com vostès vagin votant sabrem també quin és el seu fons en aquesta qüestió. 
Si vostès estan devora els demòcrates que els espais públics han d’estar nets de simbologia 
franquista o no. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Solivellas, representant de l’Associació de Veinats de Son Sardina:  
 
“Excel·lentíssim Batle. El meu nom és Iván Solivelles. Som el Delegat de la Plataforma per la 
Llengua de les Illes Balears, l’ONG del català. La setmana passada ens vàrem assabentar per la 
premsa que el Partit Popular i l’extrema dreta, l’extrema dreta reaccionària de fet, volien 
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modificar el Reglament de Normalització Lingüística d’aquesta institució. El cap i casal de 
l’arxipèlag. A més, la notícia es feia ressò de la desaparició de Política Lingüística de 
l’organigrama municipal, de l’eliminació del domini .cat de les webs, entre d’altres mesures en 
contra de la llengua catalana. L’actual reglament lingüístic municipal, aprovat l’any 1987 per 
unanimitat, era i és una eina per avançar en la normalització lingüística. És a dir, perquè ho 
entenguem, a Palma hi ha dues llengües oficials, com bé deis des de diferents partits, però tenen 
condicions diferents. I no fa falta ser gran sociolingüista per saber-ho. Mentres que en castellà 
pot fer qualsevol tràmit i tothom t’entén. Els ciutadans que volen fer vida normal en català no 
ho podem fer. No podem anar al cinema a veure pel·lícules en català. No podem treurer-nos el 
carnet de conduir en català. O fins i tot no podem fer les classes dels gimnasos en català. 
L’esperit del reglament és el de promoure que el català sigui a l’abast de tothom i compensar 
així la desigualtat que hi ha en l’àmbit privat. Tot això sempre garantint també els drets 
lingüístics dels castellano parlants. Que ningú per parlar català ha estat mai discriminat en 
aquesta terra. Que l’Ajuntament s’adreci als ciutadans en català no és un atac a l’altra llengua 
oficial. Al contrari, és impulsar la llengua que està en més males condicions i a l’hora oferir-la a 
tota la població perquè ningú no pugui ser perjudicat per no saber català. És una acció d’equitat 
i de normalitat. I si tan voleu, és una acció de democràcia i de restitució de l’espai públic en la 
llengua que va ser prohibida per la dictadura. A més, és constitucional, com es desprèn de la 
sentència del Tribunal Constitucional 31/2010, que recull que si una de les llengües està en 
situació de clara vulnerabilitat, per situacions històriques, el poder públic pot compensar aquesta 
situació. Ho dic perquè si són constitucionals ho hem de ser sempre. Impulsar el català com 
aquest reglament pretén, no només va en contra del castellà i de la totalitat de l’Estat si no que 
va a desobeir un mandat constitucional. Totes les llengües són patrimoni immaterial de l’Estat i 
s’han de preservar i protegir. Aquest reglament garanteix que qualsevol ciutadà tengui dret de 
rebre qualsevol documentació en la llengua oficial que triï. De manera que demanar-ne la 
modificació, com fa la proposició de l’extrema dreta, amb el pretext que els ciutadans puguin 
adreçar-se a l’administració amb totes dues llengües, com ja queda garantit amb l’actual 
reglament i amb tota la legislació que hi ha, tan sols és propaganda. Una mentida. Una 
propaganda que pretén crear divisió entre els ciutadans per raó de llengua. El que volen és crear 
espanyols de primera, els que parlen castellà, una de les llengües de l’Estat. I espanyols de 
segona, que parlam català i els que parlam totes les altres llengües. Això és el que volen vostès. 
Així mateix, el partit del Sr. Coll, demana que la informació que l’Ajuntament i les empreses 
municipals donin a la ciutadania siguin en les dues llengües oficials. El reglament disposa que 
ha de ser en català perquè és la llengua que s’ha de promoure, perquè és la que no es presenta a 
tots els àmbits de la societat i amb la qual s’ha de familiaritzar, malauradament encara, una gran 
part de la població. Per complir el mandat constitucional, de preservar i promoure el patrimoni 
cultural i lingüístic d’Espanya, s’han d’aplicar mesures per difondre, promoure i fer útil la 
llengua, a fi de que sigui present arreu i que tothom se la pugui fer seva. Relegar-la com pretén 
l’extrema dreta i, entenem que el Partit Popular li donarà suport, a un apèndix del castellà fa que 
el català torni a una llengua poc útil, ja que tothom està obligat a saber espanyol, com imposa la 
Constitució. Senyors del Partit Popular i de Vox, siau bons espanyols, siau constitucionalistes, 
defensau i promoveu la riquesa d’Espanya i retirau aquestes proposicions propagandístiques que 
res tenen de veritat. L’acord de governabilitat entre el Partit Popular i l’extrema dreta pel 
Govern de les Illes Balears, també citat a l’exposició de motius d’aquesta proposició de 
l’extrema dreta, diu que modificaran les normes, i citaré, que suposin la imposició lingüística 
assumint que a la comunitat autònoma hi ha dues llengües i que eliminaran, també torn a citar, 
l’Oficina de Defensa dels Drets Lingüístics, que ha servit com instrument d’exclusió del castellà 
i de la imposició. En honor al rigor i a la veritat hem de tornar a dir que aquestes afirmacions 
són falses i que el que pretenen és escampar propaganda, mentides una altra vegada. De fet, si 
volen eliminar lleis que suposin una imposició lingüística poden començar per les 62 normes 
legals aprovades per diferents administracions de l’Estat, tan sols el primer trimestre del 23, que 
discriminen el català, el gallec, el vasc. L’Oficina de Defensa dels Drets Lingüístics ho era, 
precisament, dels drets de totes dues llengües, de tots els ciutadans. Ara la barataran per un 
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xiringuito dirigit per l’extrema dreta i fent incrementar la despesa supèrflua que, suposadament, 
volien fer davallar. Déu n’hi do. En quant el domini .cat dels webs municipals, quin problema hi 
ha que es vulgui donar visibilitat a la comunitat lingüística que formam 10 milions d’espanyols, 
francesos, andorrans i italians que compartim llengua? L’Estatut com la comunitat científica 
consagren que el nom de  la nostra llengua és el català. És ben lògic, per tant, que per donar 
visibilitat a aquesta comunitat lingüística les webs de les institucions adoptin el domini .cat, 
sense que això no sigui incompatible amb altres dominis. Perquè això, senyors del Partit 
Popular i de Vox, no va d’uns o altres, no va de bons i dolents, això és una qüestió d’equitat i de 
justícia social, encara que siguin dues paraules que determinats polítics, com el Sr. Coll, no 
respectin. Moltes gràcies.” 
 
S’absenta de la sessió el Sr. Batle (11.01 h) 
 
Debat conjunt punt 73 i 81 
73. Grup MÉS relativa al futur de Son Busquets 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Des de MÉS hem hagut de prendre la decisió de proposar en el Ple aquest posicionament en 
relació a la defensa de la feina feta per Son Busquets, per diferents raons. La primera és que Son 
Busquets és un dret conegut des dels darrers 30 anys, gairebé durant 30 anys ha estat tancat i la 
ciutat ha hagut de patir aquest tancament i no ha pogut aprofitar aquest espai tan valuós per 
l’indret allà a on es troba la ciutat i per totes les necessitats que té la ciutat, que Son Busquets 
hagués pogut ser una solució durant tots aquests anys i ha estat un problema. De fet també, Son 
Busquets ha estat notícia els darrers 10 anys perquè hi ha hagut diferents intents del Govern 
Espanyol de vendrer-lo a través d’una subhasta. Per tant, fer un exercici de especulació per part 
de l’Estat. Que des de l’Ajuntament de Palma vàrem reivindicar que s’aturàs i vàrem aconseguir 
que s’aturassin aquestes dinàmiques i que se mantinguessin la titularitat pública de Son 
Busquets. Per un altra costat, l’Estat Espanyol no ha invertit en aquestes darreres dècades, no ha 
fet inversió pública directa per construir o comprar habitatge públic per incrementar el parc 
d’habitatge públic tan necessari en aquesta ciutat per la situació d’emergència habitacional que 
pateix la majoria dels veïnats. per tant, hem de fer polítiques públiques actives per incrementar 
el parc d’habitatge públic i habitatge protegit. Per a que tengui un preu assequible i totes les 
famílies puguin accedir a un habitatge digne sense passar pena d’arribar a final de mes. Davant 
aquest context, l’anterior legislatura vàrem fer molta feina per poder arribar a un acord amb 
l’Estat i que Son Busquets formàs part de les solucions en aquests problemes que tenim a la 
ciutat i no continuar sent un problema. Vàrem arribar a una solució absolutament consensuada 
amb tothom. I quan dic amb tothom és amb tothom. No hi va haver durant tot aquest temps, cap 
partit polític, cap entitat, cap grup de veïnats que s’oposàs a la solució que havíem trobat per 
Son Busquets. Ningú s’oposava a aquesta solució. Vàrem arribar a un acord amb el Ministeri 
d’Habitatge per a què Son Busquets, recollint totes les reivindicacions veïnals, que algunes 
d’elles s’han manifestat per part de la Federació de Veinats, per a què Son Busquets fos un espai 
allà, a on a través de la inversió pública de l’estat, una inversió que evidentment està infradotada 
des de fa dècades per part de l’Estat amb diferents en Palma. I per tant, té una deute històrica 
d’inversions. I Son Busquets formaria part d’aquestes inversions de l’Estat per habitatge públic 
protegit. Més de 800 habitatges públics protegits en aquest indret. Amb equipaments, zones 
verdes, amb la protecció de part del patrimoni arquitectònic, que és valuós i nos ajuda a recordar 
i tenir una memòria de lo que ha estat aquest indret. I a més a més tot aquest projecte amb 
criteris de sostenibilitat. Tant en relació a que fos una súper illa o que fos una zona de baixes 
emissions, com també amb els sistemes i materials constructius per aquest nou barri. Per tant, 
era tot un èxit, havíem aconseguit des de l’Ajuntament de Palma i hem aconseguit des de 
l’Ajuntament de Palma un èxit per a què Son Busquets sigui un projecte prioritari per a l’Estat. 
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Quan mai l’Ajuntament de Palma havia tengut un projecte prioritari en relació a un nou barri o 
inversions en habitatge i amb equipaments. Però clar, arriba el Partit Popular, i com que 
entenem que se sent incòmode perquè noltros, els partits d’esquerres, som els que trobam 
solucions per problemes històrics, només fan que generar incertesa i generar un perill de que 
aquesta victòria se tombi. Perquè en realitat, quan el Partit Popular va parlar de guetos. Que a 
Son Busquets, si hi havia tots aquests habitatges socials acabaria sent un gueto social, lo que 
s’amaga darrera d’aquests posicionaments i declaracions és que el Partit Popular té una al· lèrgia 
extrema a l’habitatge públic, a l’habitatge protegit, en els habitatges socials. El PP lo que vol és 
que hi hagi, o és lo que ha manifestat, que hi hagi manco habitatges públics o manco habitatges 
protegits. Què significa això? Què és lo que vol fer el Partit Popular en relació a Son Busquets? 
Possiblement estan preparant o esktaven preparant un nou pelotazo urbanístic, perquè el Partit 
Popular és l’estil que té quan governa a nivell urbanístic. Perquè el Partit Popular lo que té és 
una guerra oberta en contra de l’habitatge protegit, en contra de l’habitatge públic. Un exemple 
més han estat els moviments del Govern Balear, també del Partit Popular, allà a on ha renunciat, 
no només ha renunciat a comprar 48 habitatges a Palma per inclourer-los a la borsa pública 
d’habitatges, si no que a més a més ha duit a Fiscalia aquesta operació de tanteig i retracte per 
part de l’anterior Govern Balear. Per tant, això és una guerra oberta en contra de l’habitatge 
protegit. El Partit Popular ja sabem que és més d’especular. Lo que passa que a lo millor ara 
aquesta operació de Son Busquets els hi ha sortit malament. Perquè a Madrid pareix que ja no hi 
haurà en Feijoo ni ningú del Partit Popular a qui tocar la porta. Per tant, davant aquesta situació, 
lo que demanam a tots els grups polítics, és que facin un exercici de responsabilitat per donar 
solucions d’habitatge públic i d’equipaments d’aquesta ciutat i recolzin la proposta que duim 
per continuar la feina feta amb Son Busquets.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr.Bonet. empezar esta presentación de la moción compartiendo  las palabras 
de mi compañera, de la Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):. Decir que cuando estábamos en la 
campaña electoral, bueno, pues estábamos todos muy contentos, sobre todo porque teníamos 
claro que todos los partidos que se presentaban tanto al Ayuntamiento como a otras 
instituciones de aquí de Baleares, una de las primeras cuestiones que teníamos para resolver en 
nuestra agenda, que se había venido trabajando durante el trabajo de la legislatura del anterior 
equipo de gobierno era el tema de la vivienda. Era la piedra angular de todas las políticas de 
todos los partidos políticos que aquí nos presentábamos. Y sobre todo creíamos todos que la 
vivienda tenía que convertirse en el quinto pilar del estado de bienestar. Por lo tanto, dentro de 
esos debates entendíamos que la cuestión iría bien, sobre todo a la hora de ejercer y crear 
consensos para establecer mejor vivienda y sobre todo mejor acceso a la vivienda en nuestra 
ciudad de Palma. Que como sabeis es muy necesario. Ante las primeras declaraciones del Sr. 
Fidalgo cuando se convoca la primera rueda de prensa de la primera Gerencia de Urbanismo, 
pues saltaron todas las alarmas, no solo por las declaraciones que hizo, si no por los titulares que 
recogieron los medios de comunicación. Cuando el Sr. Fidalgo habla de que no tiene claro que 
Son Busquets se tenga que destinar a vivienda pública, nosotros nos ponemos, evidentemente 
las manos a la cabeza diciendo que cómo puede ser que un Alcalde como el Sr. Martínez, que ha 
llegado a este equipo de gobierno hablando en primera persona de vivienda pública y siendo 
arquitecto de profesión, encargue, en este caso al Sr. Fidalgo, que el primer trabajo que tiene 
que hacer es desmantelar el proyecto de Son Busquets. No solo eso, si no que cuando el Sr. 
Busquets continua con, perdón el Sr. Fildalgo, continua con sus declaraciones, aparece la 
palabra gueto. Y nosotros decimos: bueno, qué tenemos en este equipo de gobierno nuevo. 
Bueno, pues aparece el clasismo. Aparece cuáles son realmente los objetivos y los principios de 
un Partido Popular, apoyado en este caso por la ultraderecha de Vox. Aparece la palabra 
especulación. Que es lo primero que se nos viene a la cabeza. Cuando ellos se llenan la boca, la 
derecha y la ultraderecha, se llenan la boca de constitucionalismo y sobre todo de ordenamiento 
jurídico, a mi me viene a la cabeza el artículo 47 de la Constitución, que dice que hay que 
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garantizar la vivienda pública y sobretodo evitar la especulación en las políticas públicas. 
Bueno, podemos decir que esto es la primera píldora de vivienda que nos ha dado este equipo de 
gobierno. Que próximamente estará acompañado con música de violines por el Grupo 
Municipal Vox. Porque así nos lo ha hecho ver en este Pleno su posición en cuanto a los 
remanentes. Y decir sobre todo que una de las cosas que nos llama curiosamente la atención y 
que ha pasado estos días, es que no se ha permitido por parte del Gobierno Balear que 
comparezca la Consellera de Vivienda para hablarnos de lo que está pasando en cuanto a las 
viviendas de Metrovacesa, en cuanto a las  peticiones de los fondos buitre en relación a las 
viviendas que tenían que ser públicas. Y decir una cosa muy significativa, que es que cuando 
entró a gobernar Bauzá empezó con menos una vivienda y cuando ha entrado a gobernar la Sra. 
Prohens y el Sr. Martínez  a las instituciones de esta comunidad autónoma, estamos ya en casi 
menos mil, 88 de Metrovacesa y 830 de Son Busquets. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Sra. Pastor, su grupo empieza de menos 1.500, que son las que propuso el Sr. Hila en el año 
2019 y no fueron ustedes capaces de hacer una sola vivienda de protección oficial en Palma. Yo 
les quiero decir a ambos grupos, que parten ustedes de una ficción. En primer lugar, la moción 
de MÉS es un despropósito. Y le voy a explicar por qué lo es. En primer lugar dicen ustedes que 
instan al equipo de gobierno a seguir trabajando con el SEPES para garantizar. Sra. Neus Truyol 
Caimari (MÉS):, usted no ha trabajado nunca con el SEPES. Probablemente por mi deformación 
profesional yo provengo, como usted sabe, del mundo de la abogacía. En derecho 
administrativo los contratos verbales están prohibidos. Y le digo esto, como se lo reafirmo a la 
representante del Partido Socialista, porque las conversaciones, las fotos y los dibujitos no 
cuentan a la hora de hacer proyectos con la administración. Cuenta la documentación firmada, 
los hechos y los compromisos reales que se publican en el BOE. En segundo lugar, le quería 
decir que se contradice usted, Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):, cuando dice que el Plenario del 
Ayuntamiento de Palma acuerda que la financiación del futuro de Son Busquets vaya a cargo 
del Estado para revertir la deuda histórica con esta ciudad. Oiga, en qué quedamos. ¿Pero no 
tenía usted un acuerdo y ha mantenido esta tesis en toda la proposición en que teníamos que 
seguir trabajando? ¿En qué quedamos Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):? Ve como su 
disposición se contradice en sus propios términos. Lo que ha dicho el Partido Popular y este 
Concejal es lo que se dispone, y lo ratifico, en nuestro programa de gobierno. Son Busquets 
tiene que ser un gran espacio verde de vivienda pública. Le voy a leer lo que dice el SEPES en 
prensa del 4 de julio, en el que dice que está incluida desde noviembre del 22 en un convenio 
entre MITECO y SEPES. Dice: “El SEPES lidera de este modo la operación que facilitará la 
recuperación de un suelo público en desuso en Palma para dar cabida a 830 viviendas 
protegidas, de las que más de 700 estarán destinadas al plan de vivienda para el alquiler 
asequible.” Le leo lo que dice el plan de vivienda para el alquiler asequible. Dice: “Todas estas 
viviendas consideradas asequibles, que están respaldadas por capital público, es lo que se 
conoce como vivienda de protección oficial, VPO. Aunque dentro de ellas puede haber también 
algunas destinadas a la venta, al alquiler, de precio limitado, de renta limitada, etcétera.” 
También puede existir, dice el SEPES, perdón, dice el plan de viviendas para el alquiler 
asequible de Pedro Sánchez: “También puede existir vivienda de alquiler o venta asequible 
impulsada por cooperativas o incluso firmas privadas.” Esto es una nota del plan de vivienda 
asequible de Pedro Sánchez. Con esto qué les quiero decir, el titular a día de hoy del suelo, 
como ustedes saben, es el SEPES, que es del Gobierno de España. No es el Ayuntamiento de 
Palma. Quien dispone qué se hace en Son Busquets es el SEPES. Espero que con la 
colaboración a partir de este momento de este Ayuntamiento de Palma. No es el Ayuntamiento 
de Palma. Señora, la portavoz de MÉS, la promoción de un plan especial le corresponde al 
promotor. ¿Quién es el promotor de las viviendas de Son Busquets? El SEPES. ¿Quién aprueba 
el plan especial en Son Busquets en su caso? El Ayuntamiento de Palma. En cualquier caso 
nosotros esperamos avanzar en esa cuestión. ¿Por qué les digo esto? Oiga, la política en Palma 
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ha cambiado y saben por qué ha cambiado. Porque en menos de 8 semanas este equipo de 
gobierno municipal ha hecho más por Son Busquets que ustedes en los últimos 8 años. Y le voy 
a decir por qué. En el día de ayer, el Director General del SEPES recibió una misiva firmada de 
puño y letra del Alcalde exigiendo, exigiendo, un contrato firmado entre el SEPES y el 
Ayuntamiento de Palma. Que es lo que un representante público serio y honesto tiene que hacer 
para defender los intereses generales. Y no hablar y hacer fotos ni dibujitos.  Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Bon dia a tots i totes. En primer lloc un recordatori, el dèficit d’inversió que ha 
patit aquesta ciutat, s’ha anat revertint en la darrera legislatura pel treball d’aquest ajuntament, 
de l’equip de govern progressista. I també perquè hi havia al Congrés dels Diputats una majoria 
plurinacional i progressista que va donar suport al primer govern de coalició de la història. Un 
govern de coalició que per cert, va aprovar també la primera llei d’habitatge de la història i que 
aquest Ajuntament no vol aplicar mentre esteim vivint una crisi habitacional sense precedents. 
Aquesta condició de possibilitat ara es torna a repetir i aquest govern hauria de prendre nota de 
lo que li ha passat al Feijoo. Que quan un s’apropa a l’extrema dreta, la resta de forces 
democràtiques te donen l’esquena. Senyors i senyores del Partit Popular, les mocions que esteim 
debatint venen motivades per l’alarma generada davant les diverses declaracions i de la 
intervenció que ha fet aquí, també és molt preocupant, del Batle i del Regidor d’Urbanisme. 
Hem escoltat els representants de l’Ajuntament mentir sense escrúpols de manera reiterada 
sobre Son Busquets, sobre el Passeig Marítim, sobre el tramvia, sobre la depuradora. I a més 
esteim assistint al desmantellament per part del govern del PP de la compra de 28 habitatges a 
Metrovacesa, que anaven destinades a habitatges de protecció oficial a la nostra ciutat. acaben 
d’arribar i han aconseguit no tan sols no fer res en matèria d’habitatge, si no treballar activament 
per dinamitar les forces dels anteriors governs progressistes. I en plena crisi habitacional. I per 
si fora poc es neguen a donar explicacions a la ciutadania vetant compareixences al Parlament. 
Amb aquest inici brillant de legislatura tant a Cort com al Govern, tenint en compte la fulla de 
ruta, la fulla de servicis de corrupció i especulació de la darrera vegada en que varen governar, 
comprendran que a qui nos preocupa el problema de l’habitatge en aquesta ciutat, nos saltin 
totes les alarmes. Especialment en lo relatiu a Son Busquets que ha de continuar per ser un 
projecte de construcció de 830 VPOs en zones verdes i equipaments públics com ha expressat 
de manera molt clara la Federació d’Associacions de Veins de Palma i els grups de MÉS i Psoe. 
En les seves darreres declaracions el Regidor d’Urbanisme ha tornat enrere, però avui les hem 
escoltat i ja no sabem què pensar. Esperem que la compareixença que hem demanat des d’aquest 
grup, nos doni més explicacions i més detalls.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias. Estamos con Son Busquets desde hace lustros. Hablando con distintos 
ayuntamientos, con distintos Ministros, de Partido Socialista, de Partido Popular. Cesiones, no 
con cesiones. Al final, dónde estamos. Exactamente como estábamos hace muchos años. Por no 
haber, ni el PERI. Y por no haber no hay, como nos acaba de decir el responsable del Área de 
Gerencia de Urbanismo, ningún documento que realmente nos demuestre que se ha hecho algo 
más. Los progresistas, mal llamados progresistas, poco pueden hablar de la vivienda. Con 8 
años de maravillosos y magníficos presupuestos, remanentes, fondos europeos y tantas otras 
cosas, salvo en las elecciones que han prometido hacer todo lo que han hecho durante 8 años. 
No han hecho viviendas. A penas han hecho viviendas. Las razones las podemos estudiar por su 
política, que me imagino querían, que es en fin, lo que era enajenar viviendas de inversores, los 
que tenían más de 4 viviendas, más de 5 viviendas. La realidad cuál ha sido. Vivienda pública, 
muy poca. De la prometida, ninguna. No se llega ni al 10%. Deuda histórica, estamos hablando 
de la deuda estratégica. Pero por distintos gobiernos tampoco se ha hecho nada. Han tenido 8 
años para que le den la deuda histórica y no han conseguido nada. El mayor problema que 
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tenemos es el de inseguridad jurídica, con la normativa que hace que aquí construir es muy 
difícil y si encima le añadimos la ineficacia durante los últimos años en gestión de licencias de 
obras y otras muchas cosas, no pueden decir nada en contra del que acaba de entrar y trata de 
resolver el problema. Ustedes hablan de lo que le he dicho, la campaña electoral. Y visto todo 
esto, no tenemos ni el PERI. Y lo que voy a decirles ahora pues tiene la lógica que vamos a 
cambiar nuestro sentido de voto porque no tienen ustedes la menor credibilidad y no tienen 
ustedes, por sus no hechos, por lo que no han hecho, digo yo credibilidad. Y esta proposición de 
MÉS y la proposición del Partido Socialista la votaremos íntegramente en contra. Por su falta de 
credibilidad. Muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Molt bé. Moltes gràcies. Un parell de comentaris. Durant l’anterior legislatura se varen 
construir, se varen incrementar l’habitatge públic uns 500 habitatges a Palma. Construïts per 
l’IBAVI, molts d’ells a solars que havia cedit l’Ajuntament de Palma i alguns habitatges que se 
varen comprar a través de tanteig i retracte o amb l’expropiació temporal. Eines que nos dona la 
Llei d’habitatge, pionera a tot l’Estat Espanyol, de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 
Aprovada gràcies al suport dels partits d’esquerres del Parlament Balear. Per tant, que no hem 
fet feina en assolir, incrementar l’habitatge públic en aquesta ciutat és mentida. Per tant, deixin 
de dir mentides perquè estan massa avesats, veig, a dir mentides uns i els altres i comencin a 
explicar què és el que volen fer. Quines són les seves polítiques d’habitatge? Quina és la seva 
política i la seva planificació en relació a Son Busquets? O en tants altres projectes importants 
per la ciutat per millorar la qualitat de vida de la gent i adaptar-nos als nous reptes que tenim 
com a ciutat. Per tant, deixin de mentir. Però també volia fer una felicitació en el regidor, perquè 
veig que des de la setmana passada a avui ha estudiat una mica i ha mirat quina és la legislació 
en termes d’urbanisme, ha vist quines són les diferents categories que hi ha d’habitatge públic 
protegit i quines possibilitats té i quin abast pot tenir el Son Busquets que havíem estat 
treballant fins ara. Perquè totes aquestes especificacions tècniques que nos acaba de llegir el 
regidor les coneixíem perfectament l’equip de govern i jo mateixa com a regidora de Model de 
Ciutat, els darrers 4 anys. Perquè és la feina que havíem estat treballant amb el Ministeri 
d’Habitatge i amb el SEPES. Perquè sí, vàrem fer molta feina amb el SEPES aquests darrers 4 
anys. Ara el regidor ja sap que la propietat és del Ministeri. És una propietat del Ministeri. Per 
tant, no és de l’Ajuntament. Quan aquestes darreres setmanes l’equip de govern s’ha 
escandalitzat perquè el Ministeri no havia cedit aquest espai de Son Busquets a l’Ajuntament de 
Palma. És propietat del Ministeri i noltros com a MÉS reivindicam que sigui propietat del 
Ministeri, perquè pagui el Ministeri i poder revertir, com deia, aquest deute històric amb la 
ciutat que té l’Estat Espanyol. I per un altra costat, com he dit, també sap que hi ha una 
possibilitat molt diversa de que l’habitatge protegit tengui diferents fòrmules i pugui acollir a 
diferents tipus de família. Per tant entenc que amb aquesta rectificació i amb aquesta formació 
activa que ha fet el regidor d’Urbanisme durant aquesta setmana, votarà a favor d’aquesta 
proposta, perquè va en la línea de lo que acaba d’expressar en aquest plenari. Agrair molt el 
suport del Partit Popular i esper que se manifesti quan facem la votació ara mateix. I un petit 
comentari, un altre símptoma claríssim de que PP i Vox governaran en aquest ajuntament de 
manera absolutament lamentable amb aquest canvi de posicionament. Veim que Vox està 
entregat en el Partit Popular i el Partit Popular és totalment esclau a Vox.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Yo solo apuntar al Sr. Coll que el único sentido de su cambio del sentido del 
voto es dar apoyo a este gobierno débil y a este Alcalde débil que no puede sacar adelante las 
propuestas del Pleno y las propuestas de gobierno, si no es con el apoyo de la ultraderecha. 
Evidentemente por dinero baila el perro se dice. Pues en este caso espero que les vaya muy bien 
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esta legislatura porque el acuerdo va a demostrar que, efectivamente, que cambiaron en este 
caso derechos y han retrocedido en las políticas públicas de esta ciudad y si no ya lo veremos en 
estos próximos meses, estos próximos años. Decir que enhorabuena Sr. Fidalgo o Sr. Abogado, 
como quiera que le llame o compañero letrado, por darnos estas explicaciones, estas lecciones 
de derecho que aquí no hemos venido a darnos. Aquí lo que hacemos es política. Política 
pública de servicio a los ciudadanos. Evidentemente para eso están los técnicos y los jurídicos 
del Ayuntamiento de Palma en este caso u otras instituciones, para darnos los consejos y los 
apoyos y sobre todo los informes jurídicos necesarios para tomar las decisiones y que se apoyen 
en la legalidad. Yo creo que les ha faltado, 2 meses ya casi de gobierno, para enterarse de lo que 
estaba pasando en este ayuntamiento y cómo funcionan las cosas y de cómo se tienen que 
trabajar estos proyectos, sobre todo el de Son Busquets. Le puedo recordar que durante la 
campaña electoral su Alcalde, el Sr. Martínez, hablaba de expropiación. De expropiación. 
Cuando los terrenos eran públicos y el proyecto venía subvencionado, sobre todo pagado y 
ejecutado por parte del Estado Español. En este caso era mucha cara dura, mucha demagogia y 
mucha, sobre todo, falta de perspectiva en el tema de vivienda pública. Decir que el resumen de 
la política en la oposición que han hecho ustedes es votar en contra, en este caso, de la previsión 
del alquiler vacacional. Que va en contra de los intereses, sobre todo habitacionales, de los 
ciudadanos de esta ciudad. Votar en contra de la moratoria de las plazas hoteleras. Vender 
solares, cuando estaban en el gobierno, para hacer hoteles. Votar a nivel nacional en contra de la 
Ley de vivienda pública que prohíbe la subida del alquiler y que se especule con la vivienda por 
parte de los propietarios en este caso. También votar en contra de esta ley que supone garantizar 
que la vivienda va a ser, efectivamente, un derecho. Y bueno, por eso digo, que lecciones, la 
línea que han venido ustedes demostrando durante estos primeros meses de gobierno o este 
primer mes y medio de gobierno perdón, la verdad es que no nos sorprende. Yo creo que usted, 
no estoy de acuerdo con la Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): de que haya estudiado la situación 
del proyecto, si no que usted el viernes, ¿no fue a Madrid el viernes por la tarde? Yo creo que 
allí le enmendaron la plana. Le dijeron que el Ayuntamiento de Palma aquí lo que tenía que 
hacer es dar las gracias por este proyecto extraordinario de Pedro Sánchez. Hay que decir que 
cuando anidan las gaviotas aparecen los buitres. Y esto se está viendo cada día desde el primer 
día de legislatura del Partido Popular en este Ayuntamiento de Palma. Y bueno, yo quiero 
recordarle que estoy muy contenta con el resultado de las elecciones el domingo pasado, porque 
nuestro Presidente Pedro Sánchez sabe más por perro que por Sánchez. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“No sé qué proyecto se refieren con Son Busquets. En la Gerencia de Urbanismo, insisto, que 
no hay absolutamente ningún documento firmado que vincule al Ayuntamiento de Palma o a la 
Gerencia de Urbanismo de Palma con el Ministerio o con el SEPES. Insisto, ningún documento 
firmado. Miren, en política lo más honesto y lo más importante es empezar por decir la verdad. 
La política que se basa en mentiras es una absoluta ficción. Y al final, como ustedes saben, las 
mentiras tienen las patas muy cortas. En Son Busquets, se ha estado mintiendo durante 20 años. 
Ha tenido que llegar el Partido Popular para desvelar lo que era un secreto a voces. Y es que 
ustedes no tenían absolutamente nada que comprometiera a ninguna institución, en referencia a 
Son Busquets, con el Ayuntamiento de Palma. Si en Son Busquets se hace vivienda pública 
protegida. Si se hace una gran zona verde. Si existen equipamientos. Y si se conservan algunas 
de las instalaciones existentes, desde luego no va a ser por ninguna de las gestiones que ha 
hecho el equipo de gobierno de la izquierda. Equipo de gobierno de la izquierda que se llena la 
boca hablando, por cierto, de la vivienda como el tercer pilar del estado, cuando la herencia que 
recibimos 8 años después de su maravilloso gobierno en esta comunidad autónoma y 
especialmente en esta ciudad es tener el precio de acceso a la vivienda más caro de toda España 
y tener el precio del alquiler gracias a sus maravillosas medidas más caro de España. Gracias. 
Bueno, quiero especificar que, obviamente, votaremos en contra de los 3 puntos de la propuesta 
de MÉS por los motivos que hemos resaltado. E igualmente a la del Partido Socialista.” 
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Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1: s’ha dictaminat  favorablement sobre aquest punt per 4vots a favor (PSIB-
PSOE, Més per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
Punt 2: s’ha dictaminat  desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i Grup Mixt). 
Punt 3: s’ha dictaminat  favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PSIB-
PSOE, VOX PALMA, Més per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP). 
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a seguir treballant amb 
el SEPES per garantir que Son Busquets sigui un barri d’habitatges públics i de 
protecció pública, amb les dotacions d’equipaments públics i zones verdes que necessita 
aquesta zona i la ciutat. 
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma acorda queel finançament del futur Son 
Busquets vagi a càrrec de l’Estat, per revertir el deute històric amb aquesta ciutat. 
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a aprovar un Pla 
Especial de Son Busquets que garanteixi un projecte urbanístic de qualitat amb criteris 
de sostenibilitat i protecció d’una part del patrimoni existent amb valors singulars, tant 
natural com arquitectònic.  
 
No aprovat per 16 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
81. Grup PSIB-PSOE relativa al projecte de 830 habitatges públics de Son 
Busquets 
 
S’ha dictaminat  favorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra 
(PP) i 1 abstenció (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se 
comprometa y garantice que las 830 viviendas que se realicen en SON BUSQUETS 
tengan la condición de viviendas públicas, oponiéndose a cualquier otro destino o uso 
de las mismas y que sus destinatarios sean principalmente los jóvenes de nuestra 
Ciudad, evitando la especulación de dicho espacio y dando cumplimiento al mandato 
constitucional establecido en el artículo 47 de nuestra Carta Magna. 
 
No aprovat per 16 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
56. Grup VOX relativa al Reglament de normalització lingüística 
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Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Muchas gracias. En nuestro programa electoral de las pasadas elecciones 
locales dijimos que había que hacer la modificación de la normativa lingüística y la práctica 
administrativa. De manera que todos los ciudadanos puedan dirigirse y ser contestados por el 
ayuntamiento en cualquiera de las dos lenguas cooficiales de la comunidad autónoma sin 
necesidad de solicitud previa. Así mismo pedíamos que el ayuntamiento, todas las publicaciones 
las hiciera en las dos lenguas cooficiales. Por otra parte en el acuerdo reciente hecho, entre el 
Partido Popular y Vox, en sus 110 puntos, en ellos se dice cosas como acabar con las 
normativas que promueven el enfrentamiento y la división o que ataquen a la unidad de la 
nación. También es muy claro que modificaremos las normas que supongan la imposición 
lingüística asumiendo que en la comunidad existen dos lenguas oficiales. Y además se añade 
que se eliminará la Oficina de los derechos lingüísticos que ha servido como instrumento de 
exclusión del castellano y la imposición lingüística. Entre otras imposiciones está la del dominio 
usado por este ayuntamiento: cat. Como debe ser como Baleares, es decir, España no Cataluña, 
palma.es. Al mismo tiempo el Ayuntamiento y alguna empresa municipal recordar que han 
utilizado únicamente el catalán para la comunicación, sea la empresa municipal de transportes, 
la funeraria, etcétera, etcétera. En la pasada legislatura este grupo municipal presentó 
numerosísimas proposiciones en defensa del derecho constitucional de que se puedan utilizar las 
dos lenguas. Muchas de ellas han sido desde revisar el Reglamento de normalización lingüística, 
si está de acuerdo desde el punto de vista constitucional. Después también hablamos de quitar la 
obligación de que los funcionarios tuvieran que utilizar el catalán. Y un largo etcétera. Y 
también, lógicamente, las quejas que recibimos de muchos ciudadanos que solamente recibían 
publicidad, salvo la electoral, solamente la recibían en catalán. Todas estas proposiciones fueron 
rechazadas por este equipo de gobierno que ya no gobierna. Es decir, el anterior gobierno 
llamado progresista. Pero que no respetan derechos fundamentales de los ciudadanos. Y 
recuerdo, muchísimos ciudadanos nos han pedido muchísimas veces que por favor, consigamos, 
sean residentes, sean extranjeros, sean palmesanos o sean turistas, que por favor se haga este 
uso. Y la proposición le agradezco la transicional que he recibido del Partido Popular que es 
exactamente la misma proposición en la que se tacha la expresión: “y la práctica 
administrativa”. De forma que la transaccional que aceptamos y agradecemos dice: “El Pleno 
del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las siguientes medidas. 
Primero. Modificar la normativa lingüística municipal de manera que las dos lenguas cooficiales 
de la Comunidad Autónoma estén en igualdad de uso y para que los ciudadanos puedan dirigirse 
y ser contestados en cualquiera de las dos lenguas cooficiales sin necesidad de solicitud previa. 
Segundo. Que la información dada por el ayuntamiento y sus empresas municipales se haga en 
las dos lenguas cooficiales. Tercero. Que el dominio palma.cat sea sustituido por palma.es.” 
Esta es la proposición y es una proposición que hemos venido debatiendo. Estamos hablando de 
derechos fundamentales, de derechos constitucionales. Consideramos que la lengua no tiene que 
ser un problema, porque lo de prohibir lenguas nos lleva a naciones o territorios que ya saben 
ustedes cuáles son, que no respetan derechos fundamentales. Pero de todas maneras creo que 
debe ser el único país del mundo donde no se pueda utilizar la lengua oficial del Estado en 
trámites administrativos, en la educación y en muchas cosas. Ustedes pueden decir, bueno, hasta 
ahora ha habido esto. Digo, bueno, pues está para cambiar y mejorar. Y sobre todo lo que son 
derechos fundamentales de los ciudadanos. Derechos de que se le pueda dar la información y la 
comunicación, sea en el español castellano o el español catalán. Muchas gracias.” 
 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Noltros agraïm que hagin agraït la transaccional. I evidentment no podem estar més d’acord 
amb el fet de que quan un ciutadà se dirigesqui a l’administració en qualsevol de les dues 
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llengües oficials d’aquesta comunitat autònoma, sigui respost en la mateixa llengua. I a més 
també és necessari que les informacions que se traslladin cap a la ciutadania siguin expressades 
amb les dues llengües oficials. Per tant, agraïm que s’hagi acceptat aquesta transaccional en el 
punt 1 i esteim d’acord, com no pot ser d’altra manera, així com està. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Se lo voy a decir en castellano. Yo soy castellano hablante y creo que la derecha nunca ha 
entendido las políticas de acción positiva. Es muy fácil. Cuando un grupo de personas está en 
inferioridad de condiciones de igualdad, la igualdad se alcanza blindando sus derechos. No 
basta con darse golpes en el pecho para hablar de igualdad. Y lo mismo pasa con la cultura y 
con la lengua. No creo que nadie pueda decir que el castellano está en peligro en Palma. No lo 
está, Sr. Coll. No lo está. Y estas políticas y estas mociones les debería dar vergüenza porque 
están rompiendo ustedes un consenso democrático que existe aquí desde siempre, desde que hay 
democracia y ese es el problema, que ustedes lo que hacen es poner en peligro la convivencia y 
la democracia. Estas políticas fomentan la división, fomentan el enfrentamiento y van en contra 
de la convivencia y de la normalidad democrática que se ha conseguido en los últimos años. 
Votaremos en contra.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltíssimes gràcies. En primer lloc parlar del .cat. Jo no sé si vostès saben, senyors i senyores 
de Vox, que el .cat no se refereix a un domini geogràfic si no a un domini o un àmbit lingüístic. 
I això me confirma que per una banda vostès o desconeixen o que per l’altra vostès estan 
obsessionats en fer desaparèixer el català de la terra i de qualsevol àmbit. D’altra banda, vostès 
parlen d’imposició de la llengua i de respecte als drets constitucionals. Són vostès els que 
censuren automàticament qualsevol cosa feta i escrita en català. Per tant, no me parlin 
d’imposició perquè els impositors són vostès. Per altra banda, amb aquest nou govern del Partit 
Popular torna la regressió amb l’ús de la llengua per part d’aquest ajuntament. Una actitud 
habitual en el PP que nos torna a dur a les polítiques anti mallorquines de n’Isern i den Bauzá. I 
que pel que hem vist avui, s’atreviran a fer una passa més amb els seus pactes, anava a dir a 
l’ombra, però no són a l’ombra, són ben visibles, amb l’ultradreta d’aquesta ciutat. polítiques 
que en el seu moment varen rebre un ampli rebuig social i que varen fer caure aquells governs 
que els varen impulsar. Vostès avui, senyors del PP i de Vox, volen rompre amb una normalitat 
lingüística i un consens social de gairebé 4 dècades. I rompre també amb aquest esperit de 
consens social de la gent de normalització lingüística que vostès mateixos varen impulsar i 
aprovar per unanimitat en el Parlament. Una passa més amb aquesta modificació del reglament 
que els situa encara a un costat més radical que el de José Ramón Bauzá i el d’Isern. Una passa 
més amb la que avui fan una declaració d’intencions i vostès han triat allà a on se situen. Per 
tant, l’únic que els hi puc dir és que vostès els hi convé recordar com varen acabar José Ramón 
Bauzá i Isern en el seu  moment. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Contestaré en català tot i que la meva llengua materna sigui el castellà, però recordaré, 
aquest cap de setmana durant les votacions, va venir una dona de uns 97-98 anys al col·legi 
electoral. Crec que la més gran d’aquest col·legi. I nos va dir, si una vol pot. I això mateix amb 
la llengua catalana. La llengua és patrimoni. És identitat. És cultura. És element d’unió. És 
diversitat. I una vegada més, Vox, demostra la seva por a la pluralitat. Això és un fracàs 
assegurat. Li deim noltros. Seguríssim. Renuncien a la identitat pròpia, menyspreant el català. 
Una dèria. Tant és la dèria que volen substituir el domini .cat pel domini .es. Quan en realitat, a 
la pràctica poden accedir sense cap problema. Però no és un problema superficial, si no que és 
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un problema de fons, és substituir. De nou cerquen amb la llengua, amb el català, cerquen 
confrontació a on no n’hi ha. Pensen que dividint a la ciutadania treuran major rèdit electoral. 
Però la gent s’ha cansat de crispació i mentides. Noltros volem avançar. Volem polítiques que 
sumin, no que divideixin. De Vox no esperam pluralisme, no esperam consens, no esperam que 
defensin la identitat pròpia. Tampoc no esperam que defensin la Constitució en el seu conjunt. 
Si no que, com sempre fan, només defensen una part. No esperam que defensin la llengua 
pròpia, el català. Ara, del Partit Popular, la veritat és que esperàvem una miqueta més. Avui el 
Partit Popular romp amb les polítiques de consensos. El Sr. Bauzá ho va fer. I per això deia que 
la por a la pluralitat és un fracàs assegurat. I avui s’han atrevit a anar més enllà. No se varen 
atrevir els governs del Sr. Fageda, Cirer ni Isern, amb majories absolutes. Però avui la seva 
minoria, governen per la mínima, avui la seva debilitat els dur a adoptar els pitjors postulats dels 
seus socis. Noltros els demanaríem a l’equip de govern que retornin al camí del consens. Que 
oblidin les dèries dels socis i pensin en el conjunt de la ciutadania. Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“L’únic que vull dir, xerrant de mallorquí o català o de castellà, és agradecer, sinceramente, al 
Partido Popular que defienda los derechos de los ciudadanos, de decenas de miles de 
ciudadanos, y de que se respete un derecho fundamental de la Constitución. Las cosas cuando 
no están bien se cambian. Y yo creo que hoy es un gran día, porque hemos dado pues con una 
solución. Prohibir lenguas es poco democrático. Limitar el uso de la lengua es poco 
democrático. Y para mí es inteligente y valiente hacer y dar pasos, precisamente, en la defensa 
de los derechos constitucionales. Nosotros no queremos prohibir lenguas e idiomas. Hay otros 
que utilizan la lengua para marcar fronteras y ya sabemos qué fronteras quieren marcar. 
Nosotros pensamos todo lo contrario, la diversidad, las lenguas. Qué es eso de prohibir a un 
señor que pueda hablar en mallorquín, en catalán, en castellano, conocido en el mundo como el 
español, en inglés, en alemán. Limitar. Poner trabas a s’escoletes de ciertos sitios donde les 
obligan a hablar. Hay muchísimos ejemplos y casos. Por lo tanto, hoy considero que es un día 
que ha valido la pena estar aquí, que hay y se ha abierto una puerta de respeto constitucional y 
de derechos fundamentales de los ciudadanos. Y reitero, cuando se cambia para mejorar y dar 
derechos es un gran día. Y reitero mi agradecimiento al Partido Popular porque sé que no es 
fácil hacer correcciones. Pero corregir en un momento determinado para respetar derechos, es 
importante. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Només una pregunta. No vull canviar el sentit del vot. Podem conèixer la transaccional? Per 
saber a quin acord han arribat.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Disculpau.” 
 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Disculpi, pensava s’havia entès quan ho ha explicat el Sr. Coll. Disculpi, en primer punt que 
posa “modificar la normativa lingüística municipal y la práctica administrativa”, se suprimeix 
“y la práctica administrativa.” Pensava s’havia entès. De totes maneres ara se passarà el full. 
Gràcies.” 
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S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots en contra (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots 
a favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1- Modificar la normativa lingüística municipal de manera que las dos lenguas 
cooficiales de la Comunidad Autónoma estén en igualdad de uso y para que los 
ciudadanos puedan dirigirse y ser contestados en cualquiera de las dos lenguas 
cooficiales sin necesidad de solicitud previa. 
 
2- Que la información dada por el ayuntamiento y sus empresas municipales se haga en 
las dos lenguas cooficiales. 
 
3- Que el dominio palma.cat sea sustituido por palma.es 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt), amb una esmena in voce transaccional en el sentit de suprimir 
del punt 1 “y la práctica administrativa” 
 
57. Grup VOX relativa al desmantellament del poblat de Son Riera-Son Banya 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies President. Bien, ya conocemos Son Banya. Hemos tratado este tema muchas 
veces. Nosotros no, pero todos los demás partidos que ahora mismo, tanto el Partido Socialista, 
el Partido Popular como, no sé cómo se llamaba entonces, MÉS firmaron un acuerdo. Pero en 
fin, recordemos, el problema de Son Banya es que fue creada en 1970 de manera experimental 
y, por primera vez en España, su objetivo era dar vivienda digna a familias que vivían en las 
condiciones precarias en El Molinar. Al cabo de 50 años, desgraciadamente, este proyecto no ha 
ido bien. Posiblemente porque no se hizo el sostenimiento adecuado. Pero en fin, lo que es 
importante recordar que el 12 de enero del año 2018 se firmó por unanimidad un acuerdo 
político para el programa de desmantelamiento del poblado de Son Riera- Son Banya y al 
realojamiento de las familias vulnerables 2018-2023. El costo previsto para mantenimiento y 
alojamiento de las familias, demolición, etcétera tenía un costo de 7.235.000 euros. Este Grupo 
Municipal Vox Palma ha presentado en la pasada legislatura numerosas iniciativas con la 
finalidad de llevar a cabo el desmantelamiento del poblado de Son Banya y a la mejora de las 
condiciones de vida de los residentes, así como cumplir el acuerdo firmado. Hemos realizado 
numerosas vistas para … la falta de apoyo y las pésimas condiciones en las que viven 
centenares de personas en un poblado en condiciones inconcebibles en una ciudad moderna y 
democrática. Y ahí le recuerdo, los progresistas que no sé dónde estaban para arreglar esto. Falta 
de higiene, deficiente escolarización, ausencia de seguridad. Las familias del poblado viven 
rodeadas de basuras, ratas, con problemas de atención sanitaria y escolarización. Quiénes son 
los responsables. Pues en cierta parte, sin lugar a duda, era el Gobierno de les Illes Balears, con 
su Ibavi, también la parte que le corresponde al Ayuntamiento. Nos encontramos que estamos, 
salvo estas 8 familias que como ha dicho la Federación FAGIB, el Presidente, sí se han podido, 
diríamos alojar, pues se calcula que quedan como unas 45 viviendas para poder llevar a cabo el 
desmantelamiento. La Federación FAGIB representa los intereses de los habitantes del poblado 
en estas negociaciones y su Presidente, Carlos Cortés Radó, que esta mañana lo hemos 
escuchado, ha intervenido numerosas veces en los Plenos. En las dos pasadas legislaturas, a 
pesar de haber tenido los mejores presupuestos de la historia. Y recuerdo, esos gobiernos 
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progresistas de izquierda, poco o muy poco hicieron. Se invitó a la Sra. Armengol y al Sr. Hila a 
visitar el poblado, por el Cortés Radó y los habitantes. Todavía les están esperando. Con la 
llegada del nuevo equipo de gobierno, el Partido Popular tiene en su programa que quiere 
cambiar, y de forma radical, aquellos barrios que se encuentran en una situación, diríamos, que 
no es la deseada. Los llamados barrios vulnerables. Y yo estoy convencido que este nuevo 
equipo sí se va a tomar en interés en poder llevar a cabo ese acuerdo que subscribieron ustedes. 
Todos. Psib, Partido Popular, etcétera, etcétera. Vox no, porque todavía no estábamos. Era el 12 
de enero del 2018. Han pasado 5 años. Y como ha dicho el Sr. Carlos Cortés Radó, quedan 
todos invitados a ir a Son Banya, como algunos Regidores de aquí hemos ido, y hemos 
comprobado en las condiciones en las que viven. Realmente es algo que les recomiendo que lo 
hagan. Porque entonces entenderán el por qué de esta proposición. Proposición que también ha 
venido una transaccional del Partido Popular, y que agradezco, en la que pone una modificación 
en el punto 1. Y ruego que esta transaccional se pase a los señores Regidores para que la 
conozcan. Donde dice: “Que se tomen las medidas oportunas para proporcionar las viviendas 
necesarias para completar el desmantelamiento del poblado de Son Banya, acompañadas de las 
medidas sociales necesarias. Este proceso debería completarse antes de setiembre 2025.” 
Ponemos fecha para que no pase lo que pasa, la legislatura. Y pasan 5 y 10 años y no se hace 
nada. Segundo punto queda exactamente como está. Que el Presidente de la Federación FAGIB 
participe, como representante de las familias del poblado, en las negociaciones que se lleven a 
cabo. Tercer punto: Que en tanto vivan las familias en el poblado, se les dé el apoyo necesario 
dado el grado de vulnerabilidad en que se encuentra. Y por último: Que se solicite a la 
Delegación de Gobierno las medidas necesarias para evitar la ocupación temporal de viviendas 
por grupos organizados que, presuntamente, cometen delitos contra la salud pública. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Noltros vàrem fer, precisament, una transaccional perquè no nos podíem 
comprometre a 45 vivendes perquè no tenim un registre ferma que digui si són 30 o són 45 o 
seran 55 d’aquí a que hi hagi es desmantellament. Òbviament, esteim a favor del 
desmantellament de Son Riera-Son Banya. I ja hem començat a treballar de la ma de la FAGIB 
per posar en marxa i per posar les mesures necessàries que siguin per arribar a setembre de 2025 
i estigui desmantellat. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Per la nostra part dir, lo primer de tot, que les famílies de Son Banya, mereixen habitatges 
dignes i el suport social i l’acompanyament institucional necessari. que esteim d’acord en que 
les associacions veïnals i el poble gità participi en el procés, però votarem en contra. Perquè mai 
participarem de d’instrumentalització que fa l’extrema dreta de la vulneració de drets humans 
del poble gità.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltíssimes gràcies. Bàsicament, amb tot el respecte a la comunitat gitana i a un tema tan 
sensible com és Son Banya per a la nostra ciutat. bàsicament clarificar que votarem en contra 
també, per un costat, perquè ja s’està fent feina en aquest sentit i confiam que el govern 
municipal la continuarà i tendrà aquest compromís. De fet recordar, que de 2015 a 2019 se va 
signar el pacte polític, que ja se varen produir 31 demolicions, amb el reallotjament de 45 ordres 
judicials. Al 2020 s’adjudiquen les obres de demolició amb una vigència fins 2025. Per tant és 
continuar en aquest sentit. I amb un contracte vigent de manteniment fins al 2025 també. Fins 
ara s’han desallotjat 48 famílies i 203 persones han sortit del poblat. D’altra banda tampoc 
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podem votar a favor perquè la responsabilitat no pot recaure només sobre l’Ajuntament, hi ha 
d’haver intervenció i col·laboració de diferents institucions implicades i creim que això és 
important. I finalment també votarem en contra per la demagògia i l’instrumentalització que està 
fent Vox davant aquest tema tan sensible, amb l’únic objectiu de treure rèdit polític. El que 
denota una poca responsabilitat amb els seus continus espectacles d’estar entrant i sortint 
d’aquests acords que prengueren per consens totes les forces polítiques en aquest Ple. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Bonet. Bueno, nosotros evidentemente tenemos un voto, un voto de 
abstención ante el primer punto que se votó en contra, porque evidentemente parecía que se 
generaba un desconocimiento por parte del grupo municipal que presentaba esta propuesta. 
Porque las 45 viviendas, en este caso, nunca se habían hablado. Sí que teníamos un listado de 
censados de las personas o familias que necesitaban estas viviendas, pero evidentemente el 
número no correspondía con el número aportado en la moción. Por lo tanto el primer punto 
pasaríamos a abstención, sobre todo porque votamos en contra. El segundo punto mantenemos 
la abstención. El tercer punto votamos a favor, pero sí que creemos que hace falta toda una serie 
de detalles en cuanto a objetivos y compromisos de escolarización, sobre todo efectivas de 
menores, que es lo que más se necesitaría en esta propuesta. Y también el tema de reinserción 
laboral, búsqueda de empleo. Y decir que nosotros en este caso teníamos un acuerdo, un 
acuerdo firmado por todos los equipos, en este caso por todos los grupos municipales. Vox no 
formaba parte del Consistorio en ese momento. Se votó por unanimidad. Se firmó con 
unanimidad. En el que se hablaba del programa de reinserción de Son Riera, el realojo de 
familias, trabajar el tema del desmantelamiento y los objetivos de educación y empleo que he 
ido comentando. Decir que se ha hecho trabajo muy importante por parte del anterior equipo de 
gobierno. Decir que el Sr. Noguera estuvo muy involucrado en las tareas de desmantelamiento, 
reinserción de los ciudadanos, de las personas que vivían en Son Riera. Decir que por parte del 
Área de Infraestructuras se trabajó muy duro también para poder coordinarnos con las órdenes 
judiciales y con la Policía Nacional y Local, para poder llevar a cabo las demoliciones 
programadas y que no se volvieran a ocupar o levantar esas viviendas o esas infraviviendas, en 
este caso. Y que tuvimos que hacer mucho trabajo, mucho pensamiento, mucho proyecto, 
mucho contrato, para poder llevar hasta allí. Por lo tanto, no le admito en ese caso el tono 
despectivo del trabajo que ha hecho el anterior equipo de gobierno en intentar resolver el 
problema que tenemos en Son Riera. Sobre todo porque ha sido el único equipo de gobierno que 
puso pie a este tema y que intentó salir de esa situación o que esas familias pudieran salir de esa 
situación. Decir que en cuanto al punto cuarto, votamos en contra. Pero más que nada por el 
sentido demagógico y de mucha cara dura que presenta en este caso el Grupo Municipal Vox en 
esta propuesta. Estamos hablando de que se solicite a la Delegación de Gobierno las medidas 
necesarias para evitar la ocupación temporal de viviendas de los grupos organizados. A ver, 
¿cuando estaban los progres en el gobierno era competencia del Ayuntamiento de Palma el 
desalojo de las viviendas ocupadas por grupos terroristas y de organización criminal de 
ocupación de vivienda? No lo sé. Es que le digo: ¿Cuándo cambió usted el sentido o sus 
principios o el sentido de su perspectiva? ¿Cuándo gobierna la derecha en el Ayuntamiento de 
Palma ahora hay que reclamar a Delegación de Gobierno? ¿Y cuando los rojos y progres 
estamos en el Ayuntamiento de Palma somos los culpables de las 7 plagas de Egipto? No lo sé, 
por eso creo que esta propuesta no es seria, no es formal. El punto cuarto lo votaremos en contra 
como Partido Socialista.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Quizás no me haya expresado o no haya escrito bien. Cuando hablo de estas viviendas 
temporales quiero decir que todos sabemos que en Son Banya, a unas horas determinadas, 
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algunas de las casas se utilizan para algo, presuntamente, delictivo. Yo no hablo en general, 
estoy hablando de Son Banya. Y usted sabe que en Son Banya hay unas familias que viven en 
unas condiciones, pero que hay gente que no vive en Son Banya, que está en otros sitios y ocupa 
temporalmente, de ahí las redadas que de vez en cuando hace la Policía Nacional y que 
agradezco, con colaboración de la Policía Local que también agradezco. Lo de Son Banya lleva 
demasiado tiempo. Yo para sensibilizar. Yo no me refiero a la ocupación temporal de ocupas, 
no, no, me refiero que hay gente que en un momento determinado se va de sus viviendas con 
una mercancía, se sitúa en los alrededores de Son Banya y hay lo que se suele llamar un 
trapicheo. Me refería a esto. Y yo creo que tanto los de Son Banya que viven allí, no quieren 
esto. Porque con esto se identifica a un colectivo, a un pueblo, y esto es tremendamente injusto. 
Y por lo demás agradecer la transaccional y a ver si de verdad conseguimos que se desmantele. 
Que el gobierno anterior ha hecho cosas, sí. Que el Sr. Noguera ha hecho mucho, sí. Pero al Sr. 
Noguera no le apoyaron suficientemente. Y echo de menos aquí al Sr. Noguera porque yo he 
reconocido del anterior gobierno y del actual gobierno cuando había un Concejal de la otra 
bancada gobernando, cuando hacía las cosas bien, les aplaudía. Alguien me criticaba. He 
aplaudido a la Sra. Adrover. Por las horas que echaba desde las 5 de la mañana. Y aplaudía al 
Sr. Noguera porque independiente que pensemos cosas a veces diferentes, le respeto y le 
aprecio, porque desde el punto de vista de apoyo social estuvo al lado de no solamente los del 
poblado, si no en su trabajo en general. O sea dejó muy buen recuerdo y por eso digo que lo 
echo de menos. Sí se hicieron cosas pero no se cumplió el acuerdo firmado el 12 de enero de 
2018. Fa 5 anys. Y ahora lo que pido con esto es amem si ho podem fer d’una vegada. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Noltros només dir que com que se va acceptar lo que era la transaccional del punt 1 i havien 
votat en contra, ara votarem a favor de tots els punts. Gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP, 
MÉS  per Palma i Grup Mixt), 2 vots a favor (VOX PALMA) i 2 abstencions (PSIB-
PSOE) 
Punt 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE) 
Punt 3 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 5 vots a favor (PP i 
VOX PALMA), 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Que se tomen las medidas oportunas para proporcionar las viviendas necesarias para 
completar el desmantelamiento del Poblado de Son Banya, acompañadas de las medidas 
sociales necesarias. Este proceso debería completarse antes de septiembre de 2025. 
 
2.-Que el presidente de la Federación FAGIB participe, como representante de las 
familias del poblado, en las negociaciones que se lleven a cabo.  
 
3.- Que en tanto vivan las familias en el poblado se les dé el apoyo necesario dado el 
grado de vulnerabilidad en el que se encuentran.  
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4.-Que se solicite a la Delegación de Gobierno las medidas necesarias para evitar la 
ocupación temporal de viviendas por grupos organizados que presuntamente cometen 
delitos contra la salud pública.  
 
Aprovat el punt 1 i 2 per 16 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS 
per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE); el punt 3 per 24 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, VOX PALMA) i 4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i el punt 4 
per 16 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) amb una esmena in voce transaccional al punt 1, en el sentit 
d’eliminar “45”. 
 
52. Grup Mixt relativa al compromís amb els drets de les persones LGBTI+ 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Hace poco más de un mes Izan sufrió una agresión LGTBIfóbica en Palma. 
Una mujer le profirió insultos homófobos, como engendro mecánico, le escupió y le empujó. 
Acto seguido le propinó un puñetazo en la cara. Izan, como todas las víctimas de LGTBIfobia 
debió sentir miedo, como todas las víctimas de LGTBIfobia. Quizás, incluso, sintió vergüenza. 
Pero a pesar de ello, Izan se atrevió a denunciar. Unos días después la Policía detuvo a dos 
madres y a un padre que habían agredido a sus hijas menores que eran novias, por su orientación 
sexual. El aviso lo dio un instituto de Ciutat. 3 agresiones en menos de un mes. 2 de las víctimas 
menores. Agresiones por sus progenitores. Estos sucesos nos pueden ayudar a entender algunas 
cosas. La primer es la importancia que tiene que las fuerzas y cuerpos de seguridad estén 
formadas y concienciadas ante los delitos de odio LGTBIfóbicos. En ambos casos la encargada 
de actuar y proteger a las víctimas fue la Policía Nacional. Pero también podría serlo la Policía 
Local. Esa, que sin explicación por parte del equipo de gobierno, retiró de sus redes sociales la 
bandera LGTBI+ a escasas horas de haberla colgado. La Policía es, en muchos casos, la 
encargada de dar respuesta a estas agresiones. Su compromiso con la defensa de los derechos 
LGTBI+ debe continuar siendo firme. Por otro lado, el caso de la pareja de chicas, nos muestra 
también la importancia que tienen los centros escolares y el profesorado en la detección de 
posibles casos de maltrato o violencia que sufren los y las menores. De nuevo, la importancia y 
la urgencia de todos los trabajadores y trabajadoras, alumnos y alumnas de los centros escolares 
estén sensibilizados con los derechos LGTBI+ y formados para detectar indicios de violencia. 
Formaciones y sensibilizaciones que Vox quiere hacer desaparecer con la imposición de su 
infame pin parental. Unos días después de la agresión sufrida por Izan, Ben Amics convocó una 
concentración en repulsa de las agresiones y los delitos de odio. Allí estuvimos varias de las 
representantes que estamos hoy aquí, pero ni una de quienes conforman actualmente el equipo 
de gobierno. De hecho, el Ayuntamiento todavía no ha condenado estas agresiones con firmeza. 
Si alguno de los Regidores del PP se hubiese dignado a aparecer y condenar la violencia, quizás 
habría presenciado como hice yo, un suceso anecdótico pero que nos dice muchas cosas de las 
graves consecuencias que tiene el odio que azuzan y amplifican los discursos de Vox, con el 
silencio cómplice del Partido Popular. Mientras en la concentración contra los delitos de odio 
hablaba Izan, compartiendo su experiencia de violencia, pasaron allí dos menores que no debían 
tener ni 13 años, ante las banderas LGTBI+ que ondeaban entre los asistentes, sintieron la 
necesidad de responder con un grito de arriba España. Eso, señores y señoras Regidores, es lo 
que tienen el adoctrinamiento. Eso es lo que hace el odio. Que dos menores, ante el dolor de una 
víctima, ante la condena del odio, respondan sin saber muy bien por qué arriba España. En eso 
ha convertido Vox a España, en un espantajo que azuzar contra las personas vulnerables, contra 
el diferente.  Pero España no es eso y Palma no es eso. Decía Audre Lorde que no son nuestras 
diferencias las que nos dividen, es nuestra incapacidad para reconocer, aceptar y celebrar esas 
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diferencias. Audre Lodre era una mujer negra, feminista y lesbiana, pero también madre y 
superviviente de cáncer de mama. Fue muchas cosas, pero se sintió siempre extranjera en su 
propia tierra. Luchó incansablemente por los derechos de todos, todas y todes a los que alguna 
vez la sociedad hizo sentir diferentes, extranjeros. Creo que sus palabras tienen hoy la misma 
relevancia que cuando las escribió en 1986. Palma es una ciudad diversa, eso es lo que la hace 
resiliente, abierta y viva. Ahí está nuestra fortaleza. Son los discursos de odio los que nos 
dividen. No rompen España ni rompen Palma quienes luchan por la igualdad, sus derechos, por 
poder ser quienes son. Rompen España quienes deshumanizan a las personas trans, quienes 
enseñan a sus hijos que frente a una bandera arco iris se grita arriba España, quienes ríen 
durante los minutos de silencio por las víctimas de violencia de género, quienes criminalizan a 
las personas migrantes. Y la gran mayoría de quienes habitamos esta ciudad no estamos 
dispuestas a permitir que continúe esta deriva. Debemos trabajar decididamente para frenarla. 
Por eso, desde Unidas Podemos, presentamos esta moción. Porque creemos que los derechos y 
las vidas de las personas LGTBI deben defenderse todos los días. No solo el mes del orgullo. 
Deben defenderse siempre y desde todos los espacios, incluso cuando defender derechos LGTBI 
no da rédito electoral. Incluso cuando supone un coste o nos convirtamos en objetivo de 
violencia LGTBIfóbica. Y deben defenderse más que nunca cuando el odio de la extrema 
derecha amenaza sus vidas, contribuye al auge de agresiones y delitos de odio y amenaza con 
retroceder en los derechos conquistados en cuanto llega a las instituciones. Nada más y muchas 
gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet. Sra. Muñoz, noltros esteim totalment d’acord en la defensa dels drets 
de les persones i dels LGTBI. I condemnam qualsevol agressió en aquest col·lectiu. És més, 
reafirmam aquest compromís perquè, a part, està recollit en els articles 10 i 11 de les 
obligacions de les administracions públiques de les Illes Balears i això engloba l’Ajuntament de 
Palma. També continuarem commemorant totes les dates importants. I no hi ha cap dubte 
d’això. Tal i com ja hem fet, i se nos ha criticat, vàrem penjar la bandera al balcó d’acord amb 
les indicacions del funcionariat de Protocol de la casa. Que es va regir també per la Llei 39/1981 
de dia 28 d’octubre. Vàrem proposar una transaccional en el punt 2, més que res per no deixar el 
que era l’acta tancat dia 28 de juny i, tal com li vagi dir, només de penjar una bandera. Però 
igualment, encara que no s’hagi aprovat aquesta transaccional, li votarem a favor i canviarem el 
sentit de vot. Pel que fa a la proposta del centre LGTBI, que no ha xerrat d’ella. Aquest projecte 
sí que no el veim viable. Perquè l’Ajuntament de Palma, i per conseqüència lo que és la 
Regidoria d’Igualtat, ja dona aquest servei d’atenció a les persones LGTBI i a totes les persones 
que ho sol·licitin. És més, a on està projectat aquest centre LGTBI és a l’edifici de Flassaders, 
que ja disposa d’espais que accedeixen per fer activitats d’aquest col·lectiu o qualsevol altra i 
per socialitzar-se. I a part de contar amb aquesta reserva d’espai, tenim un servei de 
dinamització dins el Centre Flassaders, que ja fa una programació d’activitats diversa i plural. 
Trobam, a més, que s’al· legava que els mitjans no eran suficient i els mitjans són més que 
suficients. I això està corroborat per les peticions que entren en el registre. I a part, el Consell de 
Mallorca també fa aquest  servei de recolzament. Per tot això, no es durà a terme el projecte del 
centre LGTBI. Moltes gràcies Sr. Bonet.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Molt bé. Gràcies. Simplement dir que noltros, evidentment, donarem suport en aquesta 
proposició. A la vegada que també demanam al Partit Popular que s’aclareixi en algunes de les 
seves contradiccions al respecte de les qüestions LGTBI. Bàsicament recordar els fets 
ocorreguts amb els comptes de la Policia Local i que després intentaren dissimular. Una penjada 
de bandera sense representació institucional de les forces polítiques o de la societat civil, feta a 
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una hora que ningú en sabia res. O un recurs que posà el Partit Popular a Madrid en el 
Constitucional a la Llei LGTBI Trans. També els demanam contundència, com a govern 
municipal, davant les agressions LGTBIfòbiques que se produeixen en aquesta ciutat. quan se 
ridiculitzi en el col· lectiu LGTBI, com va passar amb membres d’aquesta corporació quan 
equiparaven l’orgull LGTB amb l’orgull taurí. I sobre tot que tenguin tolerància zero davant 
aquestes actituds. A part d’això, insistim en l’importància de visibilitzar el suport en els drets 
del col·lectiu, de la societat civil i de totes les forces polítiques. I això és molt important aquest 
suport pel nostre col·lectiu. Bàsicament, és molt important a l’hora de sentir la teva identitat 
sexual reconeguda socialment. És molt important per saber que hi ha aquesta protecció social 
respecte a la teva diferència. I és molt important, per tant, aquest suport institucional i social a 
l’hora de desenvolupar un projecte de vida digne en el teu dia a dia, tant en l’àmbit personal 
com professional. Per tant, reiteram la nostra petició al govern municipal per a què mostri 
coherència en tots els àmbits en aquest sentit i sigui contundent davant aquelles actituds 
d’agressions o que pretenen ridiculitzar el nostre col·lectiu. Gràcies.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet. Ahora van a escuchar un discurso de odio, genuino. Porque parece 
que atreverse a disentir del pensamiento único, atreverse a disentir del pensamiento 
políticamente correcto, establecer matices, a eso se le llama discurso de odio. Como ya le 
comenté a la portavoz del grupo unipersonal Unidas Podemos, manifestamos lo siguiente con 
respecto a su proposición. En Vox no somos partidarios de segregar a las personas por 
colectivos. Como no somos comunistas, para nosotros la sociedad está formada por individuos, 
por personas. No por colectivos. Y los derechos son individuales. No son colectivos. Y menos 
aún somos partidarios de segregar a los ciudadanos por cualquiera de las personas aludidas en el 
artículo 14 de la Constitución Española. Se lo recuerdo, porque insisten en olvidarlo cuando les 
conviene. Los españoles son iguales ante la ley sin que pueda prevalecer discriminación alguna 
por razón de nacimiento, raza, sexo, religión, opinión o cualquiera otra condición o 
circunstancia personal o social. Creemos que desde su partido, Sra. Muñoz, alienta la 
discriminación, para poder utilizar electoralmente a eso que ustedes llaman colectivo LGTBI+ y 
que para nosotros son ciudadanos que no pueden ser definidos única y exclusivamente por su 
orientación sexual. Como si ese rasgo fuese el único que nos define como personas. Por lo 
mismo, crear espacios como el centro LGTBI+, nos parece también una medida absolutamente 
discriminatoria. Ya que puede llevar a una deriva que consideramos que es poco aconsejable, 
como se ha visto a lo largo de la historia. Como son los guetos. En este caso por orientación o 
condición sexual. Que esta guetización sea voluntaria no exime en ningún caso de que se trate 
de una medida discriminatoria. Como lo es que se pretendan crear espacios seguros, cuando la 
función de los poderes públicos es proteger a todos y cada uno de los ciudadanos con 
independencia, repito, de su nacimiento, raza, sexo, religión, opinión o cualquier otra condición 
o circunstancia política o social. Y porque dividir a las personas en colectivos nos parece 
perversos. Y porque no nos gusta que se discrimine a nadie aunque se pretenda que esa 
discriminación sea positiva. Y porque no nos gusta los guetos, votaremos en contra de su 
proposición.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. El Grupo Socialista, lógicamente, se alegra de que este equipo de gobierno 
vote a favor del primer punto. Porque asumir este compromiso de defensa de derechos significa 
reconocer que están en peligro. Así que no nos queda más remedio que alegrarnos de que 
asuman que realmente este colectivo sufren discriminación, agresiones, rechazo y abusos. Pero 
claro, nos queda el punto 2 del que la Sra. Roca ha dicho, hace un momento, que los grupos han 
criticado que colgara la bandera. No, Sra. Roca, por si algún ciudadanos nos está oyendo, lo que 
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hemos criticado es cómo lo hicieron. Eso es lo que hemos criticado. Aún le queda un turno para 
decirnos a qué grupo invitó usted a colgar esta bandera o a qué entidad ciudadana. Y en cuanto 
el centro LGTBI que proponen, que se propone en la moción, no es un sitio para hacer 
actividades. No se puede decir que no va a haber un centro porque ya hay actividades en 
Flassaders. Un centro LGTBI, no sé si ha visitado usted alguno, es un espacio seguro, como 
dice la moción. Y eso significa que ofrece apoyo emocional, significa que ofrece un sentimiento 
de pertenencia y de comunidad, significa que ofrece servicios y recursos específicos. Es un sitio 
de activismo. Bueno, voy a quitar esa palabra, no sea que entonces no consigamos nada. De 
defensa de derechos. Pero sobre todo es un sitio de información, de educación y de conciencia. 
Eso es un centro LGTBI. Eso es un lugar seguro. Que es lo que le pedimos. Gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Una primera constatación. Esta es la única moción, la única proposición sobre 
derechos LGTBI que se va a debatir en este Pleno. Un Pleno que tiene bastantes puntos de 
debate. Y mientras debatimos sobre cómo podemos hacer cumplir los derechos de las personas 
LGTBI, aquí los grupos han decidido que era el momento de atender a los medios de 
comunicación. Unos medios de comunicación que deberían también estar prestando atención a 
este debate, porque es importante, importantísimo, proteger los derechos de las personas 
LGTBI. Celebro que el Partido Popular de palabra se comprometa con las personas LGTBI. 
Lamento que la único punto donde se materializan esos derechos lo vayan a rechazar. Porque 
ese proyecto ya está proyectado, está muy avanzado. Lo dejó el anterior equipo de gobierno 
preparado y ustedes lo único que tienen que hacer es sacarlo del cajón. Ese espacio es necesario. 
No saben ustedes lo que han sufrido las personas LGTBI históricamente en esta ciudad. Si 
hubiesen ido a las actividades sobre memoria LGTBI que han celebrado Ben Amics durante 
todo el mes del orgullo, habrían conocido a esas personas. Y habrían conocido la historia de esta 
ciudad y entenderían la necesidad que tiene el colectivo de un espacio seguro, como puede ser el 
Centro LGTBI que ya está proyectado para el Centro Flassaders. Nada más y muchas gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Com ja he dit, l’Ajuntament de Palma ja està donant suport a aquestes 
persones del col·lectiu i tenim personal dins l’Àrea d’Igualtat que fa aquesta feina. Sra. Navarro, 
es que el Centro LGTBI estaba proyectado en Flassaders, se iba a llevar a cabo en Flassaders. 
Però si voleu que xerrem de la memòria justificativa de l’expedient de contractació d’aquest 
centre, podem profunditzar una mica més. Lo que trobam és que aquest centre es fa per 
visibilitzar i donar difusió a les activitats del col·lectiu LGTBI. Però és que dins el pressupost 
dels primers 2 anys, de 80.000 euros que costa només els 2 primers anys, només destinen 1.000 
euros a publicitat i a conèixer les activitats que hi ha a dins el Centre de Flassaders. I 1.500 
euros a material d’oficina. Ara sabeu que el material d’oficina compta més que la difusió del 
centre. I no és material d’oficina, és merchandising. També surt en els pliegos que es contracta a 
una persona per 25 hores setmanals amb un sou de 2.000 euros mensuals bruts i un plus pels 
dissabtes per fer les activitats. Que òbviament no crec que se facin un dilluns dematí a les 10 del 
dematí. I l’únic requisit que se li demana a aquesta persona és que tengui una formació en 
diversitat sexual i de gènera de només 30 hores. Tampoc és un especialista en donar suport a les 
persones que sofreixen. Ni tan sols voltros mateixos demanau el nivell de català, tan important 
que és. Si pensassin malament, igual, aquest centre ja tenia nom i llinatges. I arribam aquí al 
primer Plenari, que duim un mes, i me demanau o nos demanau a noltros que facem aquest 
centre quan voltros heu tengut 8 anys per fer-lo. I vaig acabant, crec que no poden venir a donar 
lliçons de defensar els drets LGTBI quan a l’anterior legislatura la Regidora que ho duia, Na 
Sonia Vivas, va haver de dimitir per desacords amb el mateix col·lectiu. Moltes gràcies.” 
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Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 2 i 3: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament reafirma el seu compromís amb la defensa dels drets LGBTI+ i es 
compromet a condemnar tots els delictes, violència i agressions lgbti-fòbicas i a 
solidaritzar-se amb les víctimes, garantint una atenció digna. 
 
2. L'Ajuntament es compromet a commemorar els principals dies de reivindicació del 
col·lectiu LGTBI+, especialment el dia de l'Orgull (28 de juny) penjant la bandera de la 
façana de Cort en un acte participatiu que inclogui a totes les forces polítiques i a les 
entitats LGBTI+ que així ho desitgin i treballant en una programació commemorativa, 
com és habitual. 
 
3. L’Ajuntament es compromet aportar a terme el projecte de crear en Flassaders el 
Centre LGBTI+ iniciat en l'anterior legislatura i que servirà com a espai segur de 
socialització i informació per a les persones del col·lectiu que així ho desitgin. 
 
Aprovat els punts 1 i 2 per 22 vots favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovat el punt 3 per 16 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
S’incorpora el Sr. Batle (12.38 h) 
 
Debat conjunt punt 53 i 62 
53. Grup MÉS relativa al rebuig a la censura i suport als treballadors i 
treballadores de la cultura 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Després de la censura que ha estat patint el sector de la cultura arreu de l’Estat 
amb cancel·lacions massives d’espectacles allà a on hi governen el PP i Vox o PP en solitari 
també, i pels atacs a la llibertat d’expressió que això suposa, presentam aquesta proposició de 
rebuig a la censura, que els pactes i governs de retrocés que el PP i Vox estan suposant també a 
l’àmbit cultural, amb obres justament que fan referència a temes de memòria democràtica, de 
feminisme o de drets LGTBI. I fins i tot arribant a l’absurd amb la censura de pel·lícules com 
Buzz Lightyear, pel simple fet que dues dones es donin una besada. Tot això ha provocat una 
reacció contundent dels treballadors i treballadores de la cultura de tot l’estat denunciant de 
forma massiva aquesta situació, amb una campanya que ells varen anomenar stop censura. A 
Palma el Partit Popular també s’hi ha sumat amb una cancel·lació arbitrària i no fonamentada de 
l’obra Nua. Denunciat en el seu moment per l’actriu Ann Perelló dia 3 de juliol en el seu twitter. 
I vos citaré exactament què és lo que deia n’Ann Perelló: “Estic bastant amb els cabells drets. 
Divendres nos varen comunicar que 3 funcions de Nua Mallorca no se farien perquè no és la 
línea d’espectacles que programaran amb els nous canvis de govern.” Això va provocar també 
una forta reacció del teixit cultural de Balears, que se va sumar també a aquest rebuig a la 
censura produïda arreu de l’estat i també a Palma. S’hi sumaren l’Associació de dramaturgs, 
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espais culturals de la nostra ciutat com el Teatre Sans o el Teatre del Mar. I un nombre infinit de 
personalitats de la cultura a títol individual. Illescena, l’associació d’empreses professionals 
d’arts escèniques, va anar més enllà i va denunciar la mala praxis del nou govern municipal i a 
més a més, el mal començament de la Regidoria de Cultura. Lamentam per tant, que una de les 
primeres decisions de l’equip de govern hagi estat censurar Nua, una obra justament amb 
nombrosos reconeixements i que tracta de temes de gran preocupació social per tots noltros, 
com són els trastorns alimentaris. Afegir també a tot això, les explicacions contradictòries i 
incoherents que s’han donat al llarg de tota la polèmica per part del govern municipal. En 
primer lloc, s’envia un correu electrònic a la companyia informant-los que la seva obra queda 
cancel·lada per canvis de criteris de programació. El que evidencia el motiu ideològic d’aquesta 
cancel·lació. I a més a més crea un greuge important a la companyia. En segon lloc, el Director 
general de Música i Arts Escèniques, el Sr. Rafel Brunet, al·lega motius pressupostaris i de 
contractació. Uns motius calcats idènticament a altres llocs a on s’ha produït aquesta censura 
com Valdemorillo o Briviesca. I a més a més informa d’un cicle de teatre social per principis de 
2024. Finalment diu que se re programarà aquesta obra, després de dies de polèmica, a un teatre 
més gran i a on se faran funcions escolars. Tot això evidencia d’una banda les males pràctiques 
del nou govern municipal en l’àmbit cultural. De l’altra banda també una gran improvisació. 
Una manca de criteri i una falta de respecte, no només cap a la companyia, si no cap a tot el 
sector de la cultura i també, que és el més greu, cap a la ciutadania. Després, la Sala Flyhard, la 
que representa la companyia, va emetre un comunicat amb una versió totalment diferent a la 
donada pel govern municipal. Va expressar la seva sorpresa per la discordança de motius 
al·legats entre els que s’han donat a la productora per part del govern i els que s’han fet públics 
en els mitjans. Una altra evidència de les incoherències de les justificacions donades per part del 
Sr. Brunet i de les seves males pràctiques. A més de fer paleses les mentides cap a la 
companyia, cap el sector i cap a la ciutadania. Una pràctica molt habitual, lamentablement, en el 
Partit Popular. Per tot això demanam la dimissió del Director General. Pensam que és molt greu 
que un càrrec públic menteixi a la ciutadania, incompleixi amb les bones pràctiques dins el 
sector de la cultura i embruti el nom de la ciutat i de la seva imatge amb una greu i gran 
repercussió a tots els mitjans estatals. A més a més els hi demanam, que l’Ajuntament de Palma 
rebutgi aquesta censura que s’està produint arreu de tot de l’estat i que doni suport als 
treballadors i treballadores de la cultura a poder desenvolupar la seva tasca en plena llibertat 
d’expressió. Un dret recollit a una Constitució que vostès defensen molt i que se la boten quan 
els interessa. Finalment, que l’Ajuntament de Palma, amb això ja acab, reiteri o se comprometi a 
garantir a la ciutat una programació cultural diversa, de qualitat i orientada a diferents 
sensibilitats, a més de donar el seu suport a l’actor local. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sra. Roca. Com ja s’han explicat els fets per part del Sr. Contreras, davant aquesta 
anul·lació de l’espectacle Nua, previst a la programació d’aquest any 2023, nos trobam davant 
una situació preocupant, perquè implica que per primera vegada, després de la dictadura, 
l’Ajuntament de Palma governat pel Partit Popular i sota l’expressió dels seus socis d’ultradreta, 
prohibeix el desenvolupament d’una obra teatral. El Grup Socialista ha volgut presentar aquesta 
proposta per demostrar el rebuig a la censura. Sumant-nos als moviments stop a la censura. 
Rebutjant que l’equip de govern s’hagi sumat a l’onada estatal de censura. No és possible que 
en la primera decisió del Regidor de Cultura, ens situa en el mapa com a ciutat a on la llibertat 
d’expressió deixa de ser un dret fonamental. Aquesta onada de cancel·lacions són exemples de 
censura que atempten contra la llibertat d’expressió, dret fonamental com ja s’ha explicat aquí..., 
recollit a la Carta Magna. I que clama una resposta contundent de rebuig unànime per part dels 
demòcrates. Sense llibertat d’expressió no hi ha democràcia. Han estat moltes les veus que s’han 
posicionat en contra de la decisió i per aquest motiu, per emmascarar la decisió de la Regidoria 
de Cultura, ha canviat la versió. Del no encaixa en la programació inicial ha passat a no hi ha 
pressupost. Aquesta mala excusa no és vàlida. La setmana passada es va aprovar una proposició 
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del Grup Socialista per destinar els recursos necessaris de romanents, disponibles per mantenir 
la programació. Tal vegada el Grup Vox ha reaccionat i ha accelerat el ritme de les 
negociacions, vist que es podria restablir la llibertat d’expressió a Ciutat. Una mentida més. Ara 
tenen una nova oportunitat per rectificar i situar-se al costat de la llibertat, de la cultura, que és 
un pilar fonamental per a construir una societat lliure, oberta i democràtica. No tenguin por a la 
diversitat, a la pluralitat, a la discrepància, a la llibertat d’expressió. Com li vaig demanar a la 
comissió, no s’emmarqui en els postulats dels seus socis. Sense cultura no hi ha democràcia i 
sense democràcia no hi ha llibertat. No segueixin pel camí i que Palma sigui coneguda 
internacionalment per aquest episodi de censura. Aprofitin per rectificar i restablir el bon nom 
de la nostra ciutat. faci un canvi de protagonista. Faci el canvi del protagonista de la censura pel 
protagonista que ha de ser la ciutadania. Perquè, precisament, un dels principals reptes que té la 
ciutadania és afrontar la salut mental. I és un problema que pensam que no entén d’ideologies i 
ho compartirem. I precisament, Nua, aquest espectacle que han tret de la programació hi 
tractava.  Per tant, faci cultura per a tothom. Faci que els protagonistes siguin realment els 
ciutadans i ciutadanes de Ciutat. Per això presentam aquesta proposta que consta de 4 punts que 
a continuació els hi comentaré. El ple de l’Ajuntament de Palma rebutja la censura aplicada per 
part de la Regidoria de Cultura a l’espectacle NUA (radiografia d’un trastorn), fet que atempta 
contra la llibertat d’expressió, un dret consolidat en la Constitució. El ple de l’Ajuntament de 
Palma exigeix la preservació de la llibertat d’expressió alhora que condemna els atacs, vets i 
accions de censura contra projectes culturals ocorreguts a les darreres setmanes a diversos 
indrets de l’Estat. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a no 
instrumentalitzar la cultura amb finalitats polítiques, al mateix temps, l’insta a mantenir i 
fomentar programacions, com l’espectacle NUA, que contribueixin a construir una societat més 
lliure, justa i igualitària i que ajudin a afrontar els grans reptes de ciutadania. I finalment, insta a 
la regidoria de Cultura a mantenir l’espectacle NUA a la programació prevista per aquest any 
2023 i ampliar-la a les properes programacions. Gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Roca. Aquest és un tema que ja ha omplit molts de tuïts, ha omplit molta 
tinta en els diaris. Però lo més curiós de tot és que parteix d’una premissa errònia, falsa, 
mentida, que vostès ho saben i no se cansen de repetir-ho i no per això se convertirà en veritat. 
En cap cas hi ha censura, perquè censurar una obra que se refereix a trastorns alimentaris, m’ha 
d’explicar vostè qui és el que té valor de censurar una obra d’aquest caràcter. A més, com ja li 
hem dit, és una obra que ha rebut moltíssims de premis. És una obra que agradarà quan se torni 
a projectar després d’haver-se projectat en el Principal. I pensam que s’ha de fer i s’ha de fer en 
les condicions idònies. I li dic idònies perquè vostès la tenien programada sense cap document. 
La tenien programada sense pressupost i la tenien programada a un lloc de només 100 places. 
150  places. Noltros lo que esteim re programant és que se faci a un lloc molt més gros, al Xesc 
Forteza. Que tengui pressupost. Perquè a noltros nos agrada pagar en el món de la cultura. I per 
tant, no entenem aquesta proposta i no m’estendré massa més. Referent a la Sra. Silvana 
González, li he de dir que la nostra primera decisió no ha estat aquesta. La nostra primera 
decisió a Cultura va ser invertir en el manteniment i la rehabilitació del Casal Solleric. Que ha 
estat abandonat durant 8 anys. També li he de dir, perquè vostè m’ho ha dit a l’enrevés i jo li 
vull dir també, no s’emmarquin només amb aquests postulats dels socis de govern perquè en 
aquest ajuntament s’enyora molt el Partit Socialista Obrer Espanyol. I com sap, noltros li hem 
enviat unes possibles transaccionals, de les que noltros no hem tengut cap tipus de resposta. Per 
tant, entenem que o no se les han mirades o lis donen completament igual i per tant noltros 
votarem en contra de la seva proposta també. Del partit de Més votarem en contra de la primera, 
a favor de la segona i la tercera i en contra de la quarta.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
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“Per la nostra part, rebuig total a la censura ideològica de la programació cultural. Així ho va 
denunciar l’autora. Que hi havia un canvi de línea en el govern. Així se li va comunicar i des del 
nostre punt de vista això sí que és censura. Solidaritat amb els treballadors i treballadores que 
l’estat sofrint. Constatar que la dreta, que parla molt de cultura de la cancel·lació, quan arriben 
al poder són ells els qui censuren. I per suposat, que l’Ajuntament consideram que ha de 
respectar la programació cultural prevista i no censurar propostes tan necessàries com Nua, que 
tracta un tema tan important com la salut mental i els trastorns alimenticis. L’Ajuntament ha de 
garantitzar una política cultural per tots i totes. I el Director General de Música i Arts 
Escèniques ha d’assumir responsabilitats. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Bàsicament, no m’allargaré gaire perquè ho hem esta debatent. Bàsicament vostès insisteix en 
que no hi ha censura. Però jo li reiter que tant la companyia com l’actriu varen desvetllar un 
correu electrònic a on vostès varen cancel·lar aquesta obra de teatre per motius de canvis de 
criteri de programació. Que llavors vostès re programassin aquesta obra de teatre perquè sentien 
vergonya per l’errada que havien tengut davant tota aquesta polèmica, això ja és una altra 
qüestió. Vostès parlen de que no hi havia cap document, però aquí a la Sala Flyhard diuen que 
dia 12 de juny s’havia enviat un comunicat, un pressupost a la Regidoria de Cultura firmat ja 
per les dues parts. Això ho va dir en el seu comunicat la Sala Flyhard. Pot ser vostès tornen a 
mentir. Diuen que no hi havia pressupost. Noltros encara vam deixar 1.600.000 
aproximadament de pressupost a la Regidoria de Cultura quan nos varem anar. A més a més la 
partida dels teatres municipals, ja li vaig contar Sr. Bonet, és una partida que se retroalimenta a 
més a més, a rel dels taquillatges ingressats pels teatres municipals. Per tant, això tampoc és una 
excusa. D’altra banda, en relació a l’espai. Vostès diuen: ah, sí, és que programarem aquesta 
obra en un espai més adequat amb unes condicions millors. En el Teatre Xesc Forteza. El Teatre 
Xesc Forteza té unes 361 places i el Teatre Mar i Terra quasi 170. Dir-vos que aquesta obra de 
teatre està recomanada per un aforament màxim d’unes 200 persones. Per tant, vostès ho estan 
programant sense cap criteri. Se demostra que no tenen cap tipus de criteri a l’hora de 
programar cultura. Gràcies. Acab aquí.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Me reafirm. És la primera mesura que ha pres la Regidoria de Cultura. Perquè les 
notícies que tenim, el tuit, és de dia 3 de juliol. El comunicat de l’empresa és de dia 6 de juliol. I 
la seva visita en el Casal Solleric és de dia 10 de juliol. La cronologia és molt clara. Per tant, la 
primera decisió de la Regidoria de Cultura. Del Solleric en parlarem més endavat també, perquè 
avui mateix també se retracta. Si ara avui diu que la seva primera decisió és que farà una obra, 
una reforma en el Solleric, en aquest cas no té problema pressupostari. En canvi, per mantenir la 
programació sí que en té. Per tant, la veritat és que és bastant incongruent. Respecte a les 
propostes que ha presentat, pensava que les comentaríem ara. Però sí que li he de dir que no les 
acceptarem, perquè si bé diu que no és una censura, li proposam que voti a favor. Si diu que és 
una qüestió pressupostària i que no hi ha censura, és que no entenc per què no pot votar a favor. 
Diu: “El Ple de l’Ajuntament de Palma exigeix la preservació de la llibertat d’expressió a l’hora 
de condemnar els atacs, vets i accions de censura contra projectes culturals ocorreguts a les 
darreres setmanes a diversos indrets de l’estat.” Ni parla de Palma. O sigui, no se pot sentir ni 
ofès. És que preservar la llibertat d’expressió també és rebutjar la censura. És lo mateix. Vull 
dir, la seva proposta és que només digui la preservació de la llibertat d’expressió. I és que una 
cosa dur a l’altra. Per tant, aquesta no li podem acceptar. La següent, demana que eliminem com 
l’espectacle NUA (radiografia d’un trastorn), quan és un exemple de tot lo que diu. Si vostè està 
a favor i està d’acord amb la resta del punt, aquí, com l’espectacle NUA és simplement un 
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exemple i que per tant emmarca i fa referència en el debat que tenim. Tampoc no li acceptaré. I 
la darrera, demana que canviem el 2023,que és la programació que estava prevista, pel 2024 i 
noltros li demanam que la mantengui. Que li hem donat resposta per si tenen un problema 
pressupostari. Ja vàrem dur una proposta a la comissió de comptes que se va aprovar, 
precisament perquè no tenguessin problema pressupostari. Per tant, nos mantenim tal i com 
estava la proposta a la comissió de comptes que se va aprovar, precisament, perquè no 
tenguessin problema pressupostari. Per tant, nos mantenim tal i com estava la proposta i no hi 
hauria més debat.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Batle. Amem, hem xerrat de re programació. Vostè segueix en les seves. Va bé, 
vostè ha de fer això, jo faré lo que me toqui a jo. Evidentment que és la realitat. A jo lo que me 
sorprèn és que quan ha fet referència en el comunicat de Flyhard, no sé si de forma intencionada 
o no, no ha llegit el tros que diu no hi ha cap contracte. Això no ho ha dit. I jo crec que lo que 
vostè ha de fer és no fer trampes en solitari i quan arriba aquí també llegir la part que no li 
agrada, perquè no hi havia cap tipus de contracte. I no ho dic jo, ho diu el comunicat de la Sala 
Flyhard. Vostè me diu que proposar que se faci en el Xesc Forteza és no tenir cap criteri. Per 
tant, li està dient en el que va projectar que se fes en el Principal que no tenia cap criteri 
multiplicat per 5 o 6. Per tant, jo li transmetré en el Director del Principal que no té ni idea ni 
res. I a la Sra. González, el punt2, si vostè no tengués cap mala intenció, que és lo que diu, 
s’aturaria a la proposta a on li he dit: El Ple de l’Ajornament de Palma exigeix la preservació de 
la llibertat d’expressió. Si vostè això no té cap mala intenció, s’aturaria aquí. Però vostè sí que 
en té. Vostè vol jugar a lo que juga Més. I me pareix bé, però no jugarem noltros amb vostè. Per 
tant, votarem en contra.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1 i 4: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
Punt 2 i 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament de Palma mostra el seu rebuig a la censura generalitzada que està 
patint el sector de la cultura arreu de l’Estat.   
 
2. L’Ajuntament de Palma manifesta el seu suport atots els treballadores i treballadores 
de la cultura en el desenvolupament de la seva tasca, i a poder exercir-la amb plena 
llibertat d’expressió, com a dret consolidat democràticament a la Constitució. 
 
3. L’Ajuntament de Palma es compromet a garantir una programació cultural diversa, de 
qualitat i orientada a diferents sensibilitats, a més de continuar donant suport al sector 
local i a la seva tasca.  
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma demana la dimissió del director general de Música i 
Arts Escèniques, Rafel Brunet, per les seves males pràctiques en la gestió cultural i per 
les explicacions contradictòries i discordants donades davant la cancel·lació de l’obra 
"Nua". 
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Aprovat els punts 2 i 3 per unanimitat. No aprovat els punts 1 i 4 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a la protecció dels drets fonamentals i de rebuig a la 
censura 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma rebutja la censura aplicada per part de la Regidoria 
de Cultura a l’espectacle NUA (radiografia d’un trastorn), fet que atempta contra la 
llibertat d’expressió, un dret consolidat en la Constitució.  
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma exigeix la preservació de la llibertat d’expressió 
alhora que condemna els atacs, vets i accions de censura contra projectes culturals 
ocorreguts a les darreres setmanes a diversos indrets de l’Estat.  
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a no instrumentalitzar la 
cultura amb finalitats polítiques, al mateix temps, l’insta a mantenir i fomentar 
programacions, com l’espectacle NUA (radiografia d’un trastorn), que contribueixin a 
construir una societat més lliure, justa i igualitària i que ajudin a afrontar els grans 
reptes de ciutadania. 
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a la regidoria de Cultura a mantenir 
l’espectacle NUA (radiografia d’un trastorn) a la programació prevista per aquest any 
2023 i ampliar-la a les properes programacions.  
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX ACTUA PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
54. Grup MÉS relativa a l'ús de la llengua catalana a l'Ajuntament 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Bé, la veritat és que després de que vostès hagin votat modificar el Reglament 
de normalització lingüística amb la ultradreta, no sé si té gaire sentit defensar aquestes 
qüestions. Per noltros sí, per tant seguirem insistint ara i durant tota la legislatura. Amb 
l’arribada del PP al govern municipal, com deia abans, tornam a viure un retrocés a tot allò que 
suposa el foment o l’ús de la llengua pròpia de la nostra ciutat, per part de l’Ajuntament de 
Palma. una actitud habitual en el paper que no només nos torna a situar en aquelles polítiques 
més radicals den Bauzá i n’Isern, si no que, com dèiem abans, fa una passa més enllà atrevint-se 
a derogar, per primera vegada a la democràcia, aquest Reglament de normalització lingüística 
municipal. Amb els seus pactes, com dèiem, amb l’ultradreta, dels quals ja no se n’amaguen 
gens. Polítiques que en el seu moment, com deia feia un moment, varen suposar un ampli rebuig 
social. Uns retrocessos que estan contrastant o que contrasten amb la normalitat lingüística que 
van viure els darrers 8 anys. No hi havia cap clam social, cap reivindicació, cap queixa a favor 
del que s’estava fent fins ara. Només la seva obsessió de cada vegada malaltissa de 
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castellanitzar tot allò que està en català, però de no fer res per fomentar el català en aquells 
àmbits a on no és predominant. Exemples de tot això, d’aquest darrer més i poc, d’ençà que 
estan vostès en el govern. Política lingüística desapareix de l’organigrama municipal. El que 
denota una desatenció i desinterès per part seva cap a la llengua pròpia d’aquesta ciutat. la 
comunicació a les xarxes socials, se fa des d’un ús indistint en castellà o català sense cap tipus e 
criteri. Com si ses que se fan en català l’hagués d’entendre la gent. Les que se fan en castellà no, 
perquè van d’un altra tema. I arribant fins a tal desgavell i tal ridícul que vostès, a través de tuïts 
o comunicats d’EMAYA, castellanitzen el topònims d’aquesta ciutat. cosa que va en contra de 
l’actual Reglament de normalització lingüística i que ja s’estaven botant abans de modificar-lo 
vostès avui o d’aprovar-ho avui. I de la Llei de normalització lingüística, com deia abans, vostès 
aprovaren en el seu moment per unanimitat. Per tant, avui i des de que el PP està a 
l’Ajuntament, està rompent amb el consens social que vivíem des de l’any 86. Una altra qüestió, 
els Premis Ciutat de Palma. vostès tornen a aquesta obsessió de tornar-los a convocar en 
castellà. No s’enrecorden del que va passar quan hi havia na Cirer o de lo que va passar quan hi 
havia n’Isern? Que va baixar en picat la participació perquè vàrem tenir un fort boicot del sector 
cultural. És que vostès estan obsessionats a castellanitzar allò que només estava en català. Sense 
tenir en comptes les conseqüències. I sense enrecordar-se d’allò que ja va succeir. D’altra 
banda, vostès obliguen a una funcionària a enviar un correu al respecte dels canvis de criteris de 
les comunicacions de l’Ajuntament amb la ciutadania. Un correu que ha d’enviar una 
funcionària a la resta de funcionaris sense cap instrucció de servei i per ordre de la Regidora. 
Cosa que nos sembla bastant irresponsable per la seva part. Un correu que parla de les 
comunicacions de l’Ajuntament a la ciutadania, quan per noltros no té cap tipus de sentit 
tampoc, perquè el Reglament de normalització lingüística actual ja preveia que d’alguna manera 
si algun ciutadà demanava que l’Ajuntament li contestàs en castellà, se li contestàs en castellà. 
Per tant, se torna a confirmar aquesta obsessió absoluta que vostès tenen, ara de la mà de Vox. 
Per tant, vostès tenen fòbia, en definitiva, cap a tot allò mallorquí. I se tornen a situar en aquells 
temps de Bauzá i Isern, donant una passa més, complint punt a punt el programa electoral de 
Vox. Perquè com s’ha dit abans, vostès això no ho duien en el seu programa i han enganat a la 
ciutadania. Així què, el que demanam en definitiva és, que compleixin amb l’actual Reglament 
de normalització lingüística, que mantenguin la convocatòria dels Premis Ciutat de Palma en 
català, a l’igual que la comunicació de l’Ajuntament i de les xarxes socials en llengua catalana. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Molt apassionat el trob en aquest matí. Anem a veure. Vostès consideren que 
avançar és tancar portes. Sempre ho han defensat. Vostès consideren que la societat avança quan 
se troba traves a molts de ciutadans de Palma. Llavors és quan vostès consideren qeu avancen. 
Avançaran vostès. Però totes les persones, milers de persones que han creat, han fet molt bona 
feina en llengua castellana durant aquests 8 anys que vostès han estat aquí i no han pogut en cap 
moment participar d’un premi que és de la seva ciutat, a vostès això li diuen avançar. Això no és 
avançar. Avançar és obrir portes i dir escoltin hi haurà un premi Ciutat de Palma per a qui 
vulgui expressar-se en català i hi haurà un premi Ciutat de Palma per a qui vulgui crear en 
castellà. Això no és un retrocés, això és obrir portes. Això és justícia. Això se fa a Barcelona. 
Vostès només se miren amb Catalunya. Ara no, avui nos parlen de mallorquins. Hi ha dies que 
lo de mallorquins no els hi agrada i ara avui sí. I per què no parlen avui de català i parlen del 
que està passant a Barcelona, amb absoluta naturalitat i que no té cap problema. I vostès aquí 
volen fer veure que això és un problema. No serà mai un problema per aquest equip de govern 
que la gent creï en la llengua que consideri que ha de crear. I noltros facilitarem que aquesta 
gent tengui un reconeixement de la seva ciutat. Premis Ciutat de Palma de novel·la i poesia en 
català i Premis de Ciutat de Palma en poesia i novel·la en castellà. I si això per vostès és un 
retrocés, li dic que encara esteim més enfora de lo que me pensava ideològicament. Perquè 
tancar portes, prohibir a la gent com s’ha d’expressar i impedir-lis participar en una festa de la 
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seva pròpia ciutat, a noltros no tan sols nos pareix un retrocés si no que me pareix molt, molt, 
molt inquisidor. Vostès no tenen cap dret a decidir com vol la gent manifestar les seves 
creacions artístiques. I no serem noltros qui participarem amb això. Pel que fa a la resta, pues ja 
els hi he dit abans, noltros no volem que el ciutadà tengui que dir: escolti, vull que me contesti 
en castellà, vull que me contesti en català. No. Noltros entenem que si un ciutadà ve i s’expressa 
en castellà és perquè vol que se li contesti en aquesta llengua. I en té dret. I si un ciutadà 
s’expressa en català, té dret a que se li contesti en català. No ho dubtin això. Som la primera que 
sempre defensaré aquest dret. Però no defensaré mai un dret per damunt dels drets dels demés. 
Tots en tenim. Uns i els altres. Lo que passen que per vostès només en tenen uns. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Votarem a favor perquè defensam l’ús de la llengua pròpia del nostre territori. La dreta que 
sempre parla de ser un partit d’ordre, està incomplint amb el Reglament municipal de 
normalització lingüística. I avui ja ha demostrar que vol tornar enrere del consens democràtic 
d’aquest territori. I noltros només li pedirien que compleixin amb les normes. Els Premis Ciutat 
de Palma són un emblema cultural de la Ciutat i s’han de preservar com històric i 
tradicionalment s’han dut a terme, que és en llengua catalana. I per tot això, votarem a favor.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Perdón. De la proposición del Sr. Contreras, repetirle que si bien se hace referencia continua al 
Estatuto de Autonomía, se obvia siempre el artículo 3 de la Constitución Española de 1978, que 
es una norma en cualquier caso superior, ya que se dice que el castellano es la lengua española 
oficial del estado. Todos los españoles tienen el deber de conocer y derecho a usarla. Y las 
demás lenguas españolas serán también oficiales en las respectivas comunidades autónomas, de 
acuerdo con sus estatutos. Yo obviaré, el déjeme llamarle y espero que no se ofenda, ridículo 
argumento de que esgrimió en la comisión acerca de su no reconocimiento de la Constitución 
Española, dado que por edad no la había podido votar. Yo le diré, como le dije entonces, que yo 
tampoco voté el Estatuto de Autonomía, pero no por edad, si no porque a diferencia de otras 
comunidades autónomas no se sometió a referéndum. Hablan, pero en cualquier caso desde 
luego yo y desde luego mi grupo lo cumplimos escrupulosamente. Hablan siempre del consenso 
lingüístico, del consenso social, pero siempre obvian el consenso constitucional. Y lo hacen 
desde el mismo momento que toman posesión de su cargo. En el cual ya la fórmula que utilizan 
para hacerlo es poner un reparo acerca de esa Constitución. Hablan de normalidad lingüística y 
para ustedes la normalidad lingüística es la situación que se produce siempre y cuando ustedes 
puedan imponer sus postulados a costa de cercenar los derechos de gran parte de los ciudadanos. 
La verdadera normalidad lingüística es aquella que está instalada en la calle. Que es una 
realidad cambiante y sobre todo la que implica dar cumplimiento a la norma fundamental. 
Palma es una ciudad con una realidad bilingüe. Y esa realidad, dado que es la que recoge la 
norma fundamental, es la que tienen derecho a exigir todos los ciudadanos a todas las 
administraciones, aunque solo sea porque es gracias a sus impuestos que esas administraciones 
pueden sostenerse y pueden ofrecer servicios públicos a esos ciudadanos. Ya le dije que no hay 
nada más reaccionario que el nacionalismo y nada más regresivo que el monolingüismo en las 
sociedades bilingües. Ni nada más contrario a la diversidad de la que tanto hablan, que 
precisamente ese monolingüismo. Y si creen que el catalán está en peligro, si creen que vivimos 
en una eterna emergencia lingüística, si creen que dar voz también a los creadores en lengua 
castellana en los premios de su ciudad pone en peligro el catalán, pregúntense su cuota de 
responsabilidad. Para que a pesar de todos los años transcurridos desde que se aprobó la ley de 
normalización lingüística, de todas las políticas de imposición del monolingüismo que se han 
llevado a cabo y de los ingentes recursos económicos públicos destinados a su obsesión mono 
lingüista, sigan pensando ustedes que vivimos en una emergencia lingüística. Y si hacen un 
poco, solo un poco de autocrítica, descubrirán que la culpa también es suya. Y que una lengua 
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cuando se impone para la mayoría se hace antipática y en todo caso se convierte en una lengua 
que se limita al registro formal. Votaremos en contra de su proposición.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Per explicar el sentit del vot, votarem a favor. Com ja hem expressat anteriorment, la llengua 
ha de ser un element d’unió, és patrimoni, és identitat, cultura i pluralitat. Avui es confirma el 
menyspreu a la llengua pròpia. Retrocedim dècades amb les seves votacions. I la veritat, és que 
sorprèn una miqueta que el Regidor de Cultura avui no hagi defensat el canvi en els Premis 
Ciutat de Palma. Ni avui ni ahir, després de la Junta de Govern, que no se va explicar res de 
l’acord que varen prendre. Sa veritat és que nos sembla una manca de transparència per part 
d’aquest equip de govern. Que no s’ha explicat la modificació dels Premis. Dir-lis també qeu si 
se troben preocupats pel Partit Socialista, noltros, la veritat és que sempre hem estat aquí i hem 
defensat lo mateix. El Partit Popular no pot dir lo mateix. Noltros hem mantingut la coherència 
en aquest sentit. Perquè aquest debat que avui tenim, que s’ha centrat també damunt els Premis 
Ciutat de Palma, l’hem tengut prèviament. Aquest és vera que així com la modificació de la 
normativa lingüística no s’havien atrevit els seus companys. No s’havia atrevit ni el Sr. Fageda, 
ni la Sra. Cirer ni el Sr. Isern. Aquesta vegada, en aquest cas, sí que la Sra. Cirer anteriorment i 
el Sr. Isern sí que ho havien fet. I dir-li que me va fer gràcia repassant els plenaris que s’havia 
fet el debat, el nostre company Toni Roig, que tant se preocupava per noltros, els hi va fer una 
expressió que la veritat que la vaig trobar molt encertada i els hi va dir: “vil lingüisme”. I aquí 
nos quedam. Gràcies.” 
 
 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Sra. Celeste, vostè me parlava d’avanços o retrocessos. Jo li he de dir que si no 
fos pels avanços de l’esquerra, vostè segurament no seria Regidora avui dia. Si no fos pels 
avanços de l’esquerra les dones del Partit Popular no podrien avortar. Si no fos pels avanços de 
l’esquerra, segurament, el col·lectiu LGTBI no nos podríem avui casar. D’altra banda, quin és el 
seu model? Què és el model que ofereixen? El seu model és el model del retrocés. El seu model 
és el model de la repressió. El seu model és el model de la gran paradoxa de la llibertat. Una 
llibertat que només gestionen vostès i per a vostès. La llibertat que vostès se permeten per poder 
censurar. La llibertat que vostès se permeten per poder imposar un pin parental en els menors. 
La llibertat que vostès se permeten per retrocedir en drets de les dones. La llibertat que vostès se 
permeten perquè el que voldrien és tornar a tancar  el col· lectiu LGTBI dins els armaris. Una 
llibertat que vostès impulsen i és una llibertat que al final és per uns pocs i en benefici d’uns 
pocs. Gràcies.” 
 
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Sr. Contreras, m’ha parescut molt desafortunat el seu comentari personal. Escoltim bé, jo no 
som una dona florero. Vol veure tot lo que he fet en la meva vida sense que ningú del Partit 
Socialista ni dels seus m’hagin ajudat en res? Per tant, escolti, si estic aquí li puc assegurar que 
és perquè qualcú ha trobat que puc fer algo aquí. No perquè sigui una dona. I molt manco, una 
dona florero. Jo no sé vostè de què va. Però desde luego que consider que és una falta de 
respecte no només cap a la meva persona, si no cap a totes les dones que esteim aquí segudes. 
Les seves. Que vostè sí que han hagut de fer una cremallera per defensar-les i les nostres, que no 
necessitam cap cremallera per a què ningú nos defensi. Per tant, li deman que al manco tengui 
en compte que aquí s’ha passat una mica de la retxa. Un poc més de respecte a les dones. A 
totes. I després, torn repetir. No, una vergonya és que me diguin això. I després torn repetir, 
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vostès, i ja no parlaré de Sumar o de Més o de Més per Sumar, ho deixarem a part. Però sí en el 
Partit Socialista. El Partit Socialista ja ho sabem que només emplea el castellà quan ve la 
campanya electoral. Ho sabem. El seu consens democràtic acaba quan ve la campanya electoral. 
Quan ve la campanya electoral, vostès sí envien missatges en castellà, sí fan discursos en 
castellà, sí parlen en castellà, sí escolten a la gent que parla en castellà i els hi contesten en la 
mateixa llengo. Quan després tornen estar quan han passat les eleccions, vostès tornen a dur la 
bandera del català. Noltros no, noltros sempre duim la mateixa bandera. La bandera de la gent 
que xerri i com trobi que ha de xerrar, en català o en castellà, i el dret que tenen que 
l’administració els hi respecti les dues llengües oficials, els respecti i els hi contesti com 
correspon. I sobre tot, i tornam dir, vostès només defensen la cultura quan és de part d’alguns. 
Però la cultura no té portes. La cultura no vol que vostè els hi digui com s’han d’expressar. 
Seguirem defensant sempre els drets de la gent a expressar en català o en castellà les seves obres 
i a rebre el reconegut prestigi que els hi toca per part de la seva ciutat. Un reconeixement que 
vostès han vetat durant 8 anys. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Complir i fer complir per part dels càrrecs públics i funcionaris i funcionàries 
municipals el Reglament Municipal de Normalització Lingüística. 
 
2. Mantenir els Premis Ciutat de Palma de Novel·la i Poesia exclusivament en llengua 
catalana, tal com marca la tradició històrica i com reclama el sector cultural. 
 
3. Rectificar la seva política de comunicació perquè les Xarxes Socials i tota la 
comunicació de l’Ajuntament siguin en llengua catalana, en compliment del que marca 
el Reglament Municipal de Normalització Lingüística. 
 
4. Respectar el que marca el Reglament Municipal de Normalització Lingüística pel que 
respecta a les comunicacions, que obliga a atendre a la ciutadania per defecte sempre en 
llengua catalana, a no ser que es demani expressament l’atenció en castellà.  
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
55. Grup MÉS relativa al rebuig a la declaració de Sa Feixina com a bé catalogat i 
bé d'interès cultural 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Bon dia a tothom. Jo som Na Kika Coll. Com tothom coneix ja el sentit de la nostra moció i la 
Sra. Maria Antònia Oliver ha fet una exposició dels fets que varen justificar l’instal·lació del 
monòlit de Sa Feixina. Jo no me repetiré. Però sí que vull destacar que la Sra. Oliver, en nom de 
Memòria de Mallorca i en nom de les víctimes, ha donat un seguit de dades científiques que se 
poden demostrar i que també ha fet constar que el monòlit se va erigir només a favor de les 
víctimes del Crucero Baleares, sense tenir en compte la resta. Jo passaré directament a l’any 
2010, quan des d’aquest consistori, i era Batlessa la Sra. Aina Calvo, se va fer una revisió dels 
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fets i se va fer un intent de despolititzar el conjunt conegut com a Sa Feixina, precisament 
perquè fos un homenatge no només a una part d’aquelles víctimes d’aquella massacra, si no que 
fos un homenatge a totes les víctimes de les guerres. Pensam, a l’any 2023, que aquest fet no se 
va aconseguir, perquè veim, i la  Sra. Oliver ho ha deixat constància, que les víctimes segueixen 
sentint-se desprotegides i no consideren que s’hagi dignificat i que no s’hagin aconseguit la 
defensa dels drets humans, si no que tampoc s’ha aconseguit la suposada neutralitat d’aquell 
espai que se va voler revisar a l’any 2010. No només no s’ha aconseguit que sigui un espai 
neutral, si no que a dia d’avui s’ha aconseguit que sigui un espai de provocació, qual el Sr. 
Abascal fa que en els seu mítings electorals convoca en els seus militants. Per tant, hem fet 
moltíssimes passes enrere. També me vull ara concentrar en l’any 2015, quan el Partit Popular 
del Consell de Mallorca i el Partit Popular de l’Ajuntament de Palma varen instar en el Servei 
de Patrimoni Històric del Consell a que s’incoés aquest bé com a bé d’interés cultural, en el seu 
defecte bé catalogat, i també que s’inclogués en el catàleg municipal de Palma. després d’un 
informe tècnic que va negar qualsevol tipus de valor patrimonial i que aquest be pogués estar 
baix la protecció de les màximes figures que contempla la llei. I també, després d’una mala 
praxis administrativa, sabem que aquest expedient va començar la seva judicialització. Passaré 
al 2017 directament, per falta de temps, però sí que és un fet significatiu quan el Ple del Consell 
acorda la denegació d’aquest bé catalogat i en el qual se va interposar un recurs per part de 
l’Associació de Veïnats de Santa Catalina i també per part de l’Associació ARCA. Aquest 
recurs, en el final, ha fet que un jutge, en el que noltros no creim que estigui capacitat per 
informar sobre valors patrimonials, hagi emès una sentència a favor de Sa Feixina, baix la figura 
de bé catalogat. Per tant, davant l’evident desacord de les entitats memorialistes, davant la 
nostra obligació de seguir defensant els drets humans, davant la inexistència de valors 
patrimonials i de la nul·litat d’espai neutre del conjunt de Sa Feixina, per tot això, noltros volem 
seguir mostrant el rebuig contra aquesta declaració de bé catalogat, i per suposat, a més de que 
nos pareix una falta de respecte, una possible incoació de bé d’interès cultural. També 
intentarem seguir fent feina per poder retirar aquest bé. Ja que, tot i que va ser revisat per la Llei 
de Memòria, veim que aquesta revisió no ha bastat.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, yo también voy a rememorar. En el año 2010, siendo Alcaldesa, 
como ustedes ya ha relatado, la Sra. Calvo, el exAlcalde estaba sentado en aquel Pleno, despojó, 
como usted sabe al monumento a todos los elementos que provocaban un enfrentamiento y que 
significaban aquel monumento. Y creo que contó con el quórum de la mayoría de las fuerzas 
políticas de cualquier consideración, en su caso algún enaltecimiento de carácter guerracivilista. 
Mire, existen hasta 4 sentencias judiciales sobre el asunto. La último, recuerdo, sobre el 
Tribunal Supremo, que se pronuncian sobre esta cuestión. Usted dice que el tribunal no es 
competente para determinar. Oigan, el tribunal es competente en la medida en que se le solicita 
que se pronuncie sobre un hecho determinado. En fin, ahí están las sentencias y los instrumentos 
para recurrirlas. Obviamente, como usted sabe y conoce, están a disposición de todos los 
ciudadanos o de los legitimados para interponerlos. Desoyeron, en su caso, durante todos estos 
años, multitud de informes técnicos que aconsejaban la protección del monolito. Incluso 
judicialmente una vez y otra se les achacó el vicio de inmotivación de manera reiterada por esta 
no protección. Se pronunció en el año 2019, la Real Academia de la Historia. Se pronunció, 
fíjese  usted, en el año 1974 la Real Academia de Bellas Artes de San Fernando. Otro organismo 
asociado a la UNESCO, la Comisión Nacional del Consejo Internacional de Monumentos y 
Sitos y Comos, también se pronunció sobre la necesidad de la catalogación de este monumento. 
La declaración de este bien catalogado, además, y lo han dicho de manera reiterada instancias 
judiciales, no supone la vulneración de la Ley de Memoria Histórica. La comisión técnica del 
Consell solicitó su catalogación incluso en dos ocasiones, como usted sabe. Y ARCA también 
ha solicitado su protección. El artículo 46 de nuestra Constitución establece la conservación y el 
enriquecimiento del patrimonio histórico por los poderes públicos. Y dice que además la ley 
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sancionará los atentados contra este patrimonio. La Ley 12 del 98 de Patrimonio Histórico de 
las Islas Baleares, que informa sobre los bienes catalogados, disponiéndolos como aquellos que 
tienen suficiente significación y valor para constituir un bien del patrimonio histórico a proteger 
singularmente. Y por último, yo quiero acabar con la memoria que está de manera común 
dispuesta en aquella parte del monolito hoy y que dice: “Aquest monument va ser erigit al 1948 
en record de les víctimes de l’enfonsament del Creuer Balears durant la Guerra Civil. Avui és 
per a la ciutat símbol de la voluntat democràtica de no oblidar mai els horrors de les guerres i les 
dictadures. Palma 2010.” Yo creo que, insisto, que este es el espíritu que debe primar, que es el 
de la reconciliación. Yo lamento que existan colectivos y personas que singularmente se ven 
agraviadas por esta circunstancia. Creo que es una opinión mayoritaria, ya no voy a entrar en el 
asunto judicial, pero es una opinión mayoritaria política con respecto a lo que tiene que ver con 
aquel monumento que está en Sa Feixina. Y por eso, en mi opinión, el Ayuntamiento no puede 
votar otra cosa que en contra de las proposiciones de los puntos del acuerdo que usted dispone, 
porque hacer lo contrario, a parte que no estamos de acuerdo, sería simple y llanamente a día de 
hoy, prevaricar. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Des d’Unides Podem pensam que el monument al feixisme no pot tenir cap interès cultural. És 
un insult a la memòria de les víctimes i als seus familiars. Aquesta dreta que ho vol destruir tot, 
el que hem avançat en els últims anys en memòria democràtica. No aplicarà tampoc la Llei de 
Memòria Democràtica. I esperam el dia en que aquesta dreta, com deim, i el feixisme sense cap 
tipus de dubte es posi al costat de la democràcia.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Sra. Coll, una primera providencia. Deberían haber ejecutado cuando tuvieron ocasión, cuando 
usted tuvo además la responsabilidad para hacerlo, la sentencia firme del Tribunal Supremo 
notificada por parte del Tribunal Superior de Justicia de Baleares. No lo hicieron. Porque la ley 
cuando no les interesa es para ustedes papel mojado. Habla de judicialización, pero resulta que 
en las sociedades, las sociedades en las que la libertad está en riesgo, acudir al juzgado es el 
último recurso que le queda al ciudadano frente a los abusos del que gobierna. Ya le dije en la 
comisión que hacía un relato sesgado de los hechos. Y lo hacía por esa politización que atribuye 
a quienes se han empeñado durante estos años. Entidades vecinales, entidades sociales, ARCA y 
sí, también partidos políticos, en que no se destruyese un monumento. Y digo sesgado porque 
como le dije, obvia que la ponencia técnica de Patrimonio Histórico del Consell Insular de 
Mallorca, en dos ocasiones aprobó por mayoría proponer a la Comisión Insular de Patrimoni 
Històric la declaración como bien catalogado del monolito de Sa Feixina. Y por tanto, el criterio 
técnico de tal ponencia lo era a favor de su protección. Ustedes tienen sus razones para querer 
destruir un monumento que a día de hoy, y como ya se ha comentado, está desprovisto de 
cualquier significación fascista o franquista. Ya le digo, como familiar de víctima, a mí no me 
ofende lo más mínimo. Pero que en cualquier caso aún así les molesta. También tenían sus 
motivos los talibanes cuando destruyeron los budas de Bamiyán o los miembros del Daesh 
cuando destruyeron parte de las ruinas de Palmira. También los romanos cuando en virtud del 
damnatio memoriae, procedían a eliminar todo cuanto les recordara a su enemigos, imágenes, 
monumentos, inscripciones, incluso la prohibición de usar su nombre. Todos los iconoclastas y 
ustedes con esa obsesión enfermiza por derribar el monolito lo son. Han tenido siempre un buen 
motivo para destruir el patrimonio. Pero destruir el pasado significa negar el presente y, 
especialmente, el futuro. Acabo solamente con dos cuestiones que figuran en la sentencia y que 
para cualquier persona que diga que defiende el patrimonio debería significar algo. La primera 
de ellas y cito textualmente: “Por ello la ponderación objetiva y sosegada sobre la significación 
histórica del monumento, que es uno de los parámetros a considerar conforme a la Ley de 
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Patrimonio Histórico de les Illes Balears, queda inevitablemente frustrada desde el momento en 
que cada intérprete le otorga una valoración distinta, según entienda que predomina su vocación 
al recuerdo de la tragedia humana provocada por el hundimiento o el de su exaltación de la 
sublevación militar. Y no se puede evitar la interpretación que cada uno quiera darle. Por ello, 
entendemos que sin eludir la valoración histórica, la resolución de litigio debe centrarse en los 
valores arquitectónicos y artísticos, priorizando los informes técnicos sobre aquellos acuerdos 
que resulten de órganos de participación política, como por ejemplo la comisión Insular de 
Patrimoni Històric.” Y la segunda, y ya acabo: “Por último, importa destacar la última de las 
premisas que será decisiva para la resolución de este contencioso. Las dudas con respecto a la 
concurrencia o no de elementos protegibles, deben resolverse a favor de la opción que asegure 
la protección. Máxime cuando la alternativa de la protección suponga la demolición irreversible, 
repito, irreversible del elemento. Imposibilitando la opción de un posterior debate más 
sosegado, no enturbiado en el presente caso por la polarización ideológica.” Por ese motivo 
votaremos en contra de esta proposición. Gracias.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Votarem a favor d’aquesta proposició per diferents motius que s’han 
explicat. Molts d’ells els ha explicat la proposant, la Sra. Coll de Més, i Memòria de Mallorca 
que ha fet una gran explicació. Dues qüestions prèvies també, per una part la representant de 
Memòria de Mallorca ha explicat que la sentència ha estat recurrida per part seva. Que el Sr. 
Fidalgo en feia referència i a la comissió també ho vàrem comentar. I entre els anys 2010 i 
2013, hi ha hagut una escissió de la dreta, i el que realment ha canviat de posició ha estat, en 
aquest cas, el Partit Popular. Que si nos montam a fa dues legislatures, quan se va aprovar la 
Llei de Memòria Democràtica en el Parlament de les Illes Balears, se va aprovar per unanimitat. 
I noltros els hi demanaríem que tornassin en aquest consens, en aquesta unanimitat i que deixin 
en els seus socis, a les seves dèries, que avui hem vist moltes votacions que han fer 
conjuntament. Aquest debat sobre la catalogació del monument no fa més que desviar l’atenció 
de la vertadera simbologia. Obviar el seu significat per protegir el monument és un debat fals. 
Un monument dedicat al vaixell Baleares, tal i com ha explicat la representant de Memòria de 
Mallorca, és el responsable de crims de guerra i de la massacre de mils de persones. Un 
monument que durant anys va homenatjar només a determinades víctimes, mentres altres 
seguien a les cunetes, com explicava el nostre estimat company Paco Ferrer l’any 2015 en 
aquest mateix plenari. En Paco havia perdut son pare i la mare a la coneguda carretera de la 
muerte a la ruta entre Màlaga i Almeria. En Paco defensava justícia i reparació, per ells i per 
molts altres. Per ells som aquí i seguirem defensant la democràcia. Un monument que encara 
ara, Sa Faxina encara ara és un lloc a on s’utilitza, és emprat per alguns per exaltar idees 
antidemocràtiques i no compartim que sigui un llegat que mereixi la nostra ciutadania. Per això 
votarem a favor d’aquesta moció.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Jo només apuntar que de tots és sabut com ha anat aquest expedient i que, a l’hora de les 
sentències, se va tenir més en compte els informes que venien d’entitats i de institucions fora 
d’aquesta terra, abans que tenir en compte els informes que podien sorgir del propi Servei de 
Patrimoni del Consell de Mallorca. És una mica estrany i a noltros nos evoca a poder fer el 
ridícul a davant tota Europa, quan en aquests moments les ciutats més importants, tots aquests 
monuments que fan referència a èpoques franquistes i feixistes se desmantellen, la majoria 
desapareixen, resulta que noltros aquí a Mallorca no només feim això si no que a més els volem 
atorgar una figura de protecció més enllà de la que el propi tribunal ja ha decidit i els seus 
motius tendrà. Amb el fet de que volguem o que volgueu intentar iniciar un expedient 
d’incoació de bé d’interès cultural. Per noltros és una falta de respecte i consideram que tornam 
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75 anys enrera quan per exaltar les polítiques franquistes i feixistes, se va erigir el conjunt de Sa 
Feixina.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Llama poderosamente la atención, a mí al menos, el cambio de actitud del 
Partido Socialista, que fue el que en el año 2010, estando insisto el que ha sido Alcalde hasta 
hace apenas 8 semanas de esta corporación sentado en un banco municipal, respaldando a 
aquella decisión de converger en una opinión común que reconciliara a todas las partes respecto 
a lo que tenía que ver con el monumento de Sa Feixina. Los que han cambiado de opinión, Sra. 
González, han sido ustedes, no nosotros. Nosotros siempre hemos mantenido la misma, que por 
cierto ha sido respaldada de manera reiterada por todas y cada una de las instancias judiciales. 
De manera reiterada e insistente vuelvo a decir que votaremos en contra, puesto que no 
entendemos que una opinión personal, legítima, pero desafortunada sobre el espíritu y la 
consideración del monumento, pueda determinar el destino del mismo y además, porque los 
innumerables y legítimos informes contundentes que respaldan esta decisión, además vienen 
avalados por 4 sentencias judiciales. La última, especialmente, del Tribunal Supremo.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament de Palma mostra el seu rebuig i es reafirma en el seu posicionament 
contra la declaració com a Bé Catalogat i contra la possible incoació de BIC del 
monument de Sa Feixina. 
 
2. L’Ajuntament de Palma es compromet a seguir treballant per la retirada del 
monument i per donar compliment ala Llei de Memòria Democràtica vigent. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
58. Grup VOX relativa a un pla per a la conservació, restauració i divulgació del 
patrimoni històric artístic de la ciutat de Palma 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Tanto la Constitución Española como la Ley 16/85 del 25 de junio de 
Patrimonio Histórico Español, se establece que los poderes públicos están obligados a garantizar 
la conservación del patrimonio histórico español, así como promover el enriquecimiento del 
mismo y fomentar y tutelar y el acceso de todos los ciudadanos a los bienes comprendidos allí. 
En congruencia con esta legislación, en el Estatuto de Autonomía de les Illes Balears y también 
en la Ley de Patrimonio Histórico de les Illes Balears, en su preámbulo se establece que la 
acción de los poderes públicos y los ciudadanos de les Illes Balears en defensa del patrimonio 
histórico, con la firma de voluntad de transmitir a las generaciones venideras el testimonio hoy 
y todavía rico de la historia, el arte y la cultura de los pueblos isleños. Y es importante esta 
precisión del hoy todavía, porque ya en el año 98 se expresaba en este redactado, el peligro al 
que estaba siendo sometido el patrimonio histórico material, que es al que se refiere esta 
ponencia. El patrimonio histórico material que debemos decir que siempre, siempre está en 
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riesgo. La ciudad de Palma cuenta con un patrimonio histórico, artístico, cuya importancia 
radica no solamente en las huellas que han ido dejando los sucesivos moradores. Tanto de 
carácter civil como de carácter religioso. Si no también aquellas obras de carácter 
contemporáneo, que en las últimas décadas se han ido incorporando al paisaje urbano. Unos y 
otros han sufrido, y muy particularmente durante los últimos años, el resultado de la dejadez de 
los poderes públicos y, muy especialmente, de la dejadez del Ayuntamiento. En todo aquello en 
que el Ayuntamiento es competente o bien en lo que le toca. Le toca haber estado vigilante e 
instar a otras administraciones a que lo estuvieran. Creo que basta que se paseen por las zonas 
cercanas a este mismo ayuntamiento para que puedan observar suciedad, pintadas vandálicas, 
abandono, nula vigilancia a la integridad de estos bienes patrimoniales, dejadez en las labores de 
conservación y una clara falta de implicación pública en el conocimiento por parte de los 
ciudadanos de dicho patrimonio. Por eso, esta cuestión es la que nos lleva a considerar la 
urgencia de que se lleve a cabo un protocolo de actuación riguroso e inmediato en aquellos 
casos en que la situación lo requiera, a fin de poner fin a la situación actual. Y si bien es cierto 
que es deseable la labor que llevan a cabo en las entidades privadas, las personas privadas, 
entidades civiles, tanto en la vigilancia del cuidado de ese patrimonio como también en la 
conservación del mismo, no puede ponerse únicamente en sus manos la responsabilidad de 
dicha conservación, ni tampoco la labor. Esa labor de vigilancia y esa labor de denuncia. Me 
refiero obviamente a ARCA y me refiero también a fundaciones como Forteza Rey, que para 
vergüenza del anterior consistorio, han tenido que ser ellos que se dedicasen a limpiar las 
pintadas vandálicas en las  paredes del conjunto conventual de Santa Magdalena. Por ello 
instamos al gobierno municipal a que ponga en marcha un plan de actuación para la 
conservación, restauración y divulgación del Patrimonio Histórico Artístico de la ciudad de 
Palma y que se dé cuenta del mismo en sesión plenaria, así como de su conocimiento. Porque 
nos parece importante que sea así, que no quede simplemente en el ámbito de la Concejalía de 
Cultura. Que dicho plan incluya un protocolo de actuación en que figuren tantas las acciones a 
llevar a cabo, a largo y medio plazo, como aquellas que deban ser de respuesta inmediata. Que 
inicien su labor con la limpieza de las pintadas vandálicas a las que hacía referencia. Y que lo 
hagan también con los requerimientos de restauración y conservación del soporte del 
vandalizado. Porque como saben, depende de dicho soporte la conservación, la limpieza debe 
llevarse de una manera o de otra. Y que acompañen también esta labor con la de la vigilancia 
efectiva de estos bienes y la sanción que se derive de esta vandalización. Muchas gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Durán, yo creo que coincidimos totalmente en el diagnóstico en el que 
se encuentra la ciudad. tenemos una ciudad en precario. Tenemos algunos de los monumentos, 
algunas partes de patrimonio que están en un estado lamentable. Y hemos llegado a esta 
situación por diferentes motivos, uno porque ha habido cierta permisividad. Otro pues porque 
no ha habido mantenimiento, no ha habido inversión, precisamente en estos aspectos. Nosotros 
desde que llegamos al ayuntamiento, evidentemente después del diagnóstico que hicimos 
durante estos primeros años, tomamos una primera decisión y era nombrar a una Directora 
General de Patrimonio e Interpretación de la Ciudad. una persona con un currículum brillante, 
que creo que será capaz de maximizar y optimizar todos estos recursos que tiene el 
ayuntamiento, todos estos recursos patrimoniales que tenemos, para sacarles la mejor versión. 
Esta decisión política por nuestra parte, ya da un poco de constancia de cuál es nuestra intención 
y nuestro proceder. Referente al plan de actuación que ustedes proponen, hemos empezado a 
trabajar en este plan de actuación que proponen y por eso también le votaremos a favor. la 
persona que es la Directora General, la Sra. Pilar Ribal, ya ha tenido diferentes reuniones con 
diferentes partes del ayuntamiento. Y hemos empezado a trabajar en esta línea. Respecto al 
abandono, al que usted hacía referencia, nosotros tenemos previsto crear una unidad específica 
de intervención inmediata y que también pueda hacer tarea continuada de mantenimiento y 
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conservación de estas escultura que hay en la calle, por ejemplo. También es importante ser un 
poco conscientes de la magnitud de este patrimonio. Tenemos más de 2.000 obras. Tenemos 
más de 150 esculturas públicas. Tenemos innumerables objetos artísticos, patrimonio. Creo que 
hay que empezar a sacar pecho de esto que tenemos en la ciudad. Durante esta legislatura le 
garantizamos que va a ser prioritario llevar a término todas estas labores de mantenimiento del 
patrimonio de la ciudad. Y también creemos que debemos actuar desde otros frentes. Y otros 
frentes nosotros lo llevamos en campaña electoral. Y es que se modifique la ordenanza, porque 
todas las pintadas vandálicas en las que estos años ha habido cierta connivencia, se puedan 
catalogar todas como delitos graves, que la cuantía suba a 3.000 euros y siempre que sean sobre 
patrimonio que este Ayuntamiento actúe, además, por la vía penal. Por tanto, con todas estas 
actuaciones, nuestro propósito es el de mejorar, optimizar y volver a sacar color a todo este 
patrimonio que tiene el Ayuntamiento. Muchas gracias.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Gràcies. Jo només per fer una mica de crònica de lo que s’ha fet aquests darrers anys i així 
també tenim la mateixa informació. Noltros votarem en contra perquè no coincidim en la 
manera en que s’ha proposat aquesta moció. Evidentment que nos sembla bé plans d’actuació i 
protocols, perquè ja estaven en marxa. Però pareix que amb la seva proposta se comença de 
zero. I això no és així. Jo només a títol informatiu, i seré breu, recordar que aquests darrers 4 
anys, i sempre baix els criteris dels tècnics professionals de l’Ajuntament de Palma, s’ha actuat 
a damunt una quarantena de bens mobles, entre els que podem contar com escultures 
contemporànies, pintures d’època, creus de terme i fins i tot sobre algun retaule de propietat 
municipal. Amb un pressupost dels voltants de 250.000 euros. Llavors també és important que 
no oblidem que a dia d’avui hi ha en marxa obres de conservació, de restauració i recuperació 
damunt bens immobles de diferents tipologies i èpoques històriques, com pot ser les obres en el 
Castell de Bellver, les obres a Can Ribes, les obres en el Centre Cultural de Cultura Popular i 
Tradicional de la Real, les obres fetes en el Casal de Son Ametller, la Fundació Miró, les obres a 
les Torres del Temple, també en el conjunt de Ses Voltes i iniciats tràmits per fer intervencions 
de recuperació i conservació en els molins del Jonquet, a Can Serra i fins i tot a la murada d’Es 
Baluard. Per tant crec que aquest pla ha de contemplar l’estat de la qüestió en que se troba a dia 
d’avui, per reconèixer també la feina que s’hagi pogut fer. Pel que fa al tema de la neteja de les 
pintades vandàliques, existeix ja un protocol d’actuació que des d’EMAYA està en marxa. 
Aquest protocol actua damunt bens municipals, damunt bens privats i damunt bens protegits. 
Per cada un d’aquestes tipologies hi ha una sistematització de la feina. I fins i tot des de l’any 
2023 a l’any 2025, s’ha fet una revisió de les tarifes que havia d’aportar la ciutadania quan se 
fes una eliminació de pintada vandàlica a un bé privat. I se va acordar que aquesta aportació per 
part del privat fos de 2 euros. I aquestes intervencions damunt bens privats entre EMAYA i la 
ciutadania en els darrers mesos ha estat de més de 300 actuacions. No en parlem de les gairebé 
3.000 que s’han eliminat damunt bens municipals, sobre tot a damunt mobiliari urbà. Està clar 
que noltros entenem que s’ha de fer vigilància i sancionar a tota aquella gent que fa malbé el 
patrimoni de tots, però també entenem que no basta que sigui una acció que se faci des de 
l’Ajuntament, si no que ha de ser una acció que se faci de forma interdepartamental, 
interinstitucional. S’ha de tenir en compte el Consell de Mallorca, el Govern de les Illes Balears 
i també les forces de seguretat. Però una cosa molt important, és fer feina també amb la 
ciutadania posant en marxa accions de conscienciació, de coneixement i respecte cap el bé, 
perquè per noltros és un tema de coresponsabilitat. Res més.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, yo en primer lugar decirle que votaremos en contra de la 
propuesta, solo porque una  propuesta que presenta Vox no podemos nunca votar a favor 
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cuando hablamos de patrimonio. Porque claramente ha quedado reflejado la falta de 
entendimiento, sobre todo en la falta de alineación en los temas de patrimonio de esta ciudad. Y 
sobre todo cuando hablamos de monumentos fascistas, que ha sido el debate que hemos 
finalizado hace un momento. También decirle a la Sra. Durán que nosotros no tenemos que 
avergonzarnos de nada. Porque lo único que hemos hecho aquí durante 8 años ha sido trabajar 
mucho y bien para los ciudadanos de Palma. A lo mejor vergüenza le tiene que dar a usted la 
oposición que está haciendo. Eso para empezar. No le voy a consentir ni esta en ese sentido en 
cuanto a reproches. Puede decir que lo hemos hecho mejor, peor, que se puede mejorar, que no 
se puede mejorar, pero de vergüenza nosotros no tenemos que tener ninguna. Al revés. La cara 
muy alta y muy orgullosos del trabajo que hemos venido haciendo durante estas dos legislatura. 
Decir, que para empezar, me sorprende también un poco que ahora el Sr. Bonet quiera sacar 
pecho de la ciudad. cuando el Partido Popular durante el tiempo que ha estado en la oposición, 
estos 8 años, lo único que ha hecho ha sido lo mismo que ha hecho el Sr. Núñez Feijoo, ir a 
Europa a hablar mal de España, como ustedes han hablado mal de Palma durante estas dos 
legislaturas. Pecho pueden sacar porque el catálogo y el inventario escultórico que hay en esta 
ciudad también ha sido gracias a la inversión que se ha hecho estas dos legislaturas, que se ha 
hecho mucha inversión en el tema de adquirir esculturas. Y así ustedes han encontrado lo que 
pueden poner en valor. Pero, evidentemente, nosotros seguimos poniendo en valor la ciudad, 
estando en la oposición y sobre todo estando en el gobierno que es lo que hemos hecho. Decir 
también que me llama poderosamente la atención que no conozcan que existe un protocolo y 
una oficina antigrafitis, que se puso en marcha en la anterior legislatura, que depende del Área 
de Infraestructuras, en las que se estableció un protocolo entre EMAYA y Policía para 
perseguir, sobre todo las actuaciones incívicas. Que la Ordenanza Cívica que tiene nuestra 
ciudad se aprobó la legislatura 2015-2019 y no hubo ningún voto en contra, ni siquiera por 
nadie, ni ningún Concejal de Partido Popular. Y decirle también al Sr. Bonet que para limpiar 
una escultura o quitar una pintada vandálica se necesita tener un protocolo y una autorización de 
Patrimonio. Que de tener una unidad inmediata especializada de intervención cuando se produce 
un acto vandálico a una escultura, que eso es humo. Humo y demagogia. También decirle, que 
modificando una ordenanza no se tipifica una sanción administrativa como delito grave. Que 
eso lo hace el Código Penal, en este caso, nuestro Presidente del Gobierno, Pedro Sánchez, a 
través de las Cortes Generales. Por lo tanto, hablen con propiedad, no vendan humos, no digan 
que van a catalogar de delito una intervención vandálica en la vía pública, cuando es una 
sanción administrativa. Porque el Ayuntamiento de Palma no tiene competencias para modificar 
el Código Penal y perseguir actuaciones vandálicas como delito. Decirle que el protocolo 
establece que cuándo se discrimina entre una sanción administrativa y cuándo se tiene que llevar 
a la Fiscalía o denuncia de juzgado una acción vandálica porque sí que va contra el patrimonio y 
por lo tanto es un delito. No vienen a traer nada nuevo. Eso ya está regulado en el ordenamiento 
jurídico español. Es decir, cuándo se hace una intervención vandálica contra algún elemento 
catalogado o de patrimonio ya directamente es delito y pasa, directamente, a intervenir la 
autoridad judicial mediante denuncia del Ayuntamiento. Lo que tienen que hacer es ponerse a 
trabajar. Ponerse a trabajar porque llevamos dos meses y vamos todos así, trilirí. ¿Sabes? 
Porque yo estoy viendo ahora mismo, ¿qué balanza han hecho ustedes de estos dos meses de 
limpieza de pintadas vandálicas? Cero. Cero. Lo mismo que las propuestas de vivienda. Cero. 
Bueno, perdón, menos 1.000. Menos 1.000. Decir que tiene unidades de limpieza de grafitis en 
todas las contratas municipales. Pónganse a trabajar. Pongan el Área de Infraestructuras a 
trabajar. Pongan a trabajar a la Policía, que para eso han venido. Nosotros estamos aquí en la 
oposición, asumimos nuestro papel. Ustedes asuman el vuestro. Que es trabajar y trabajar para 
los ciudadanos de Palma. Y déjese de decir que va a modificar la ordenanza para convertir en 
delito algo que ya es delito y que ustedes no tienen competencia para regularla. Así que menos 
humo y más trabajo señores del PP.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
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“Gracias Sr. Batle. Es obvio que no vivimos en la misma ciudad. Puedo comprender que se 
sienta, Sra. Pastor, enormemente orgullosa del trabajo realizado. La humildad es una virtud que 
hace que las personas puedan avanzar en lo personal, pero bueno, es un consejo que le doy y 
que yo de vez en cuando practico. Pero bueno, en cualquier caso, vayamos a lo importante que 
es el patrimonio y no sus sentimientos. Decía que quizás no vivimos en la misma ciudad, les 
voy a poner un ejemplo. Se dejó adjudicado al final del anterior mandato, es decir, de su 
mandato, un proyecto de limpieza, restauración, mantenimiento y conservación de la muralla de 
Palma, por un importe de más de 147.000 euros. Yo les diría que un mantenimiento adecuado 
de esa murallas, incluidas las del Castillo de Bellver, hubiese hecho innecesario un proyecto de 
tal envergadura, sobre todo nos hubiese evitado ver el espectáculo de la paulatina degradación 
de las murallas de Palma. Es posible que durante todos estos años hayan pensado que las matas 
de alcaparreras que se observan en las murallas, también en las del Castell de Bellver, eran 
ornamentales. Es decir, algo así como, yo que sé, como jardines colgantes que florecen en 
primavera. Y que les sorprendiera que hasta que llegaran ustedes no florecieran en los muros de 
la muralla. La realidad es que antes se eliminaban. Y se eliminaban periódicamente. Y por qué 
se hacía. ¿Por vicio? No. No. No se les dejaba crecer porque sus raíces destrozan la argamasa 
que une los sillares de los muros. Y cuanto más crecen, mayor es su raíz. Su raíz es más leñosa 
y mayor es el riesgo de que los sillares caigan. Y esa es la situación en la que nos encontramos 
en la actualidad. Y por eso tuvieron que aprobar este proyecto de limpieza y restauración. Con 
un simple mantenimiento no hubiera sido necesario, por lo menos no llegar a esto. Y les diré 
para acabar que aunque Nápoles y su barrio español es ciertamente bonito, no es el espejo en el 
que crea que deba mirarse la ciudad de Palma. No al menos un centro histórico que aspira a 
convertirse en Patrimonio de la Humanidad. Y que si bien, es prácticamente sin excepción el 
escaparate de la ciudad en cuanto a las obras de arte contemporáneo, o no, que forman parte de 
nuestro paisaje urbano, su abandono y su falta de elementos significativos, en muchos casos. 
Les diré, como aparecía precisamente en un reportaje creo recordar que en Última Hora, está 
convirtiendo debido a su pésimo estado de conservación y el hecho de que no estén 
identificados, en algo parecido al mobiliario urbano. Y por tanto, ni lo aprecian los palmesanos 
ni tampoco las personas que nos visitan. Muchas gracias.”  
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Sra. Pastor, yo no le voy a discutir si usted trabaja mucho o no, porque yo lo 
desconozco. Lo que usted trabajaron bien, no lo hemos valorado nosotros.  Por tanto, yo lo que 
sí que le voy a decir es que una de sus últimas actuaciones que era en S’Hort del Rei, que 
cambiaron el pavimento, buen trabajo, ni usted ni nadie de Cultura, le avisó de que había una 
escultura de Calder, que seguramente no somos conscientes del valor que tiene, patrimonial y 
económico. Y no se puso ningún tipo de protección. No pasó nada. Gracias a Dios. Y 
aplaudimos y estamos muy contentos de que no pasara nada. Pero creo que no es consciente 
usted del valor que tiene esa escultura, como para dejarla desprotegida del todo. Y yo creo que 
el gran ejemplo gráfico patente de su gestión durante 8 años es Can Serra. Ustedes dicen que 
han hecho estudios en Can Serra, pero la situación de abandono, la situación de abandono que 
tiene Can Serra, la situación de ruina, la situación de abandono total por su parte es el claro 
ejemplo de su gestión. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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1- Poner en marcha un plan de actuación para la conservación, restauración y 
divulgación del Patrimonio histórico artístico de la ciudad de Palma y que dé cuenta del 
mismo en sesión plenaria así como de su seguimiento.  
 
2- Que dicho plan incluya un protocolo de actuación en el que figuren tanto las acciones 
a llevar a cabo a medio y largo plazo, como aquéllas que deban ser de respuesta 
inmediata.  
 
3- Que inicie su labor con la limpieza de las pintadas vandálicas que ensucian nuestros 
bienes patrimoniales y que lo haga según los requerimientos de restauración y 
conservación del soporte vandalizado.  
 
4- Que acompañe esta labor con la de una vigilancia efectiva de estos bienesy la sanción 
que se derive de dicha vandalización.   
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
59. Grup PSIB-PSOE relativa a la participació d'entitats i grups municipals als 
actes organitzats per l'Ajuntament 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Presentamos esta moción a raíz, sobretodo de las informaciones que nos iban llegando y las 
conversaciones con las entidades vecinales, sobre todo por el tema del suministro de agua. 
Sabíamos que era un tema que estaba en debate y que en principio no había intención de 
suministrar el agua para las fiestas. Una cosa que se venía haciendo de manera ordinaria cada 
vez que llegaban las fiestas de verano sobre todo. Decir que en este caso yo también al Consejo 
de Administración de EMAYA, le pude preguntar directamente al Presidente de la empresa y 
me dijo que sí. Que había intentado ponerse en contacto con la Federación para decirle que sí 
que se le proporcionaría los suministros. Y bueno, sobre todo la propuesta era para reivindicar el 
valor que tienen las entidades ciudadanas de nuestra ciudad. Sobre todo también porque sin 
ellos no podríamos tener las fiestas en las barriadas que tenemos y que todos disfrutamos y que 
vamos los fines de semana. Este fin de semana seguramente puede que nos veamos muchos de 
nosotros en muchas de estas fiestas. Y sobretodo pues eso, agradecer a las entidades el trabajo 
que hacen y que esta ciudad sea dinámica. Y que esperemos que el equipo de gobierno colabore 
con ellos con todo lo que se les pida. Que se siga invirtiendo en suministros y en medios para 
que las entidades vecinales puedan celebrar sus fiestas bien. Y agradecer sobre todo la 
unanimidad en el voto de esta propuesta.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. Instar l’equip de govern que els actes amb participació municipal siguin coparticipats, 
és a dir, que  es convidi tots els grups municipals i entitats relacionades. 
 
Aprovat per unanimitat 
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60. Grup PSIB-PSOE relativa a la col·laboració amb les entitats veïnals 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Bon dia. moltes gràcies Sr. Batle. Noltros desde el Grupo Vox presentamos una transaccional 
al Grupo Socialista, en referencia a esta propuesta que se presentó en relación al tema de la 
colaboración con las entidades vecinales, etcétera, etcétera. Es decir, en relación a cuando las 
entidades vecinales también solicitaban algún tipo de dotación al Ayuntamiento. Nosotros 
presentamos una transaccional que hacía referencia a que, simplemente, era añadir una frase. Si 
me permiten voy a leer nuestra propuesta: “Insta al grupo de gobierno a que se garantice a que 
las entidades vecinales reciban respuesta en tiempo y forma acerca de sus solicitudes de material 
y de los correspondientes suministros, permisos y dispensas que garanticen la celebración en la 
fecha prevista en su solicitud de sus programas de actividades y fiestas. Y que en su caso la 
denegación de todo lo anterior esté suficientemente justificada. ¿Por qué nosotros hicimos esta 
transaccional? Es por un tema muy sencillo. Las dotaciones para las entidades vecinales pueden 
ser mesas, sillas, las torradoras, lo que precisen, evidentemente no son infinitas. En muchos 
casos coinciden que son unos días de fiestas patronales en muchas barriadas de nuestra ciudad y 
no existe dotación para todas. Entonces, lo que solicitamos es que desde el Ayuntamiento 
creemos que no se puede garantizar siempre esta dotación y que se comunique en tiempo y 
forma a la entidad vecinal si pueden hacer uso o no de esta dotación. Ya que ha pasado, y no 
hace mucho tiempo, en distintas entidades que casi el mismo día desconocen si van a tener esta 
dotación que han solicitado. Entonces, nosotros instábamos al Psoe a esta transaccional que no 
ha sido aprobada, con lo cual desde Vox nuestra votación va a continuar en contra. Y también lo 
que quería añadir es que insto a este gobierno a que el trato que reciban todas las asociaciones 
vecinales sea exactamente el mismo, más allá de cualquier tipo de ideología que uno pueda 
pensar que aquella entidad vecinal, que al ser vecinal está carente de toda índole política. Y que 
el trato sea el mismo. No que unos tengan dotaciones antes o después pensando que bueno, 
porque son de mi misma ideología o no lo son. Es decir, que todos tengan el mismo trato. Y 
bueno, nuestro voto va a ser en contra ya que no ha sido aceptada. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Nosotros mantenemos la moción tal y como la presentamos. Es una moción que lo que hace es 
una declaración de intenciones de colaboración y ayuda y no entendemos que tenga que ser 
transaccionada. Evidentemente, sabemos cómo funciona pues todo lo que es el suministro de 
material, la organización de las fiestas. Pero con una buena organización y sobre todo hablando 
y dialogando con las entidades sabemos que se puede llegar, se puede trabajar bien y se puede 
organizar el trabajo para que todo el mundo pida y esté satisfecho con el suministro. Sobre todo 
con el trato que recibe por parte del Ayuntamiento. Así que entendemos que la proposición no 
tiene más que lo que se lee y mantenemos el sentido de la misma. No aceptamos la transacción 
como tal.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se garantice 
que las Entidades Vecinales contarán con todo el material solicitado por las mismas, así 
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como con los correspondientes suministros, permisos y dispensas que garanticen la 
celebración en tiempo de sus programas de actividades y fiestas. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa a incloure "Feminisme" a l'Àrea de Serveis Socials, 
Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Como ya comentamos en comisión esta es una proposición, como decía el 
propio Sr. Bonet, de cuestiones de semántica. Es pronto para juzgar ahora si las acciones que se 
van a llevar a cabo cumplen o no con la idea. Pero no hablamos de acciones aquí, hablamos 
solamente de la palabra. Que el hecho de que caiga esta palabra pues representa, quiere decir 
algo. Diluye, visibiliza, disuelve, borra. Entonces, no voy a extenderme mucho porque la 
propuesta no es más que recuperar esta palabra para recuperar también esa forma. Porque las 
palabras también significan. No es más que eso.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Dir que des de l’Àrea d’Igualtat es serveixen garantint tots aquest 
serveis que se donen a les dones i es segueixen defensant els seus drets. Perquè noltros entenem 
que el feminisme no és qüestió d’una paraula, és qüestió de garantir els drets i defensar les 
dones. I sincerament, me fa gràcia, que l’únic que vos preocupi sigui excloure feminisme és 
molt més que llevar una paraula, és eludir un suport clar a la sensibilització davant la igualtat 
efectiva entre homes i dones i restar importància a la lluita contra la violència de gènere. I si 
això són les vostres paraules textuals que no fa falta que cerqueu a la proposició. Nosaltres 
entenem feminisme com una igualtat transversal. Entenem feminisme com un fet. No com una 
paraula. És més, l’equip de Batlia està dirigit per 3 dones. El meu equip, la 2a Tinent de Batlia, 
està dirigit per 6 dones i 2 homos. I això no significa que siguin quotes, significa que són les 
persones idònies per dur endavant aquesta tasca. Aquí venim a fer feina i optimitzar recursos. 
Vostès pareix que només se preocupen perquè hi ha una paraula dins el meu títol de l’àrea. 
Noltros donam exemple. Gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Yo escucho la Regidora del Partido Popular defendiendo el feminismo y le 
pregunto por qué su partido ha votado en contra de todas las leyes feministas en esta legislatura. 
Su área no incluye la palabra feminismo, pero es que a nivel autonómico ni siquiera incluye la 
palabra igualdad. Entonces, bueno, nosotros vamos a apoyar esta proposición del Partido 
Socialista que propone incluir la palabra feminismo. Y lamentamos que no hayan aceptado 
nuestra enmienda transaccional en la que proponíamos que fuera feminismos con “s”, en plural, 
y añadir también LGTBI. Porque estamos de acuerdo, el movimiento feminista es 
imprescindible para la igualdad pero también el movimiento LGTBI. Y los feminismos son 
diversos. E incluir esa “s” al final no es una diferencia de matiz, es una diferencia profunda de 
contenido en cuanto a cómo concebimos los feminismos. Nada más y muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros també votarem a favor d’aquesta proposta. I també estaríem d’acord amb l’esmena que 
presenta Unides Podem per a què sigui feminismes i fins i tot introduir LGTBI. De fet va ser 
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una proposta de Més per Palma quan vàrem iniciar l’equip de govern al 2015 que aquesta àrea 
inclogués aquests conceptes. Perquè sí, efectivament, els conceptes també generen una situació i 
generen, ajuden a contribuir als canvis socials necessaris per millorar les condicions de vida de 
la gent i per lluitar en contra de les desigualtats. Perquè davant una situació de desigualtat si 
invisibilitzam aquesta desigualtat, lo que feim no és contribuir a erradicar-la. Si no lo que feim 
és profunditzar en aquesta desigualtat. Per tant, lamentam profundament tot i que no nos 
sorprèn, perquè ja el Partit Popular ja nos té acostumats a aquestes derives, però lamentam 
profundament que la primera acció que ha fet aquest equip de govern en relació a la igualtat i a 
tenir més drets les dones sigui, precisament, invisibilitzar aquestes lluites i aquests avanços.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La intervención de la Sra. Muñoz creo que pone en evidencia la necesidad de 
establecer el matiz que le comentaba, Sra. Navarro, acerca del feminismo. En primer lugar, en 
cualquier caso le diría que si se trata de modificar el nombre de esta regidoría y no la magnitud 
de sus competencias, nos parecería más adecuado que se le añadiese la coletilla de “de 
oportunidades”. Porque ese es el valor real de la igualdad. Cuando hablamos de igualdad 
tenemos que referir, yo creo, de oportunidades. Dejarlo bien claro. En cuanto al feminismo, le 
pregunté en la comisión a la Sra. Navarro, precisamente, a qué feminismo se refería. Y por eso 
decía que la intervención de la Sra. Muñoz me da la razón. Si se refería a la que abogaba por la 
abolición de la prostitución, la que se oponía a la ley TRANS y pedía la reforma de la ley del 
solo sí es sí o bien a la que defendía la regulación de la prostitución, la que defiende la ley trans 
y habla por tanto de feminismos y no de feminismo y que defiende también la ley de solo sí es 
sí, tal y como fue redactada en su momento. Me contestó la proponente, y la entiendo, que 
donde yo veía división, ella veía diversidad. Pero la cuestión es que si hablamos de semántica, 
es importante que si un organismo público debe incluir un término habrá que saber qué 
significa. Y al margen de opiniones, la realidad de estos últimos años ha sido la expulsión, y 
creo que coincidirá conmigo Sra. Navarro, la expulsión de la arena  política de lo que se ha 
llamado feminismo clásico. Y por el contrario, lo que sí ha habido es una labor legislativa 
avalada por su Secretario General Pedro Sánchez y por su gobierno, en la que, tal y como 
afirman precisamente esas feministas clásicas, se está poniendo en grave riesgo a la mujer. 
Empezando por el hecho de que si ser mujer depende de la auto percepción personal, si ser 
mujer es algo relativo, todos esos avances conseguidos para las mujeres por el hecho de ser 
mujeres, a los que usted alude, pasan a ser papel mojado. Por eso, sin decidir qué significa 
feminismo es importante para que se incluya este término o no en el área. Muchas gracias.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Hoy va a ser la segunda vez y espero que haya muchas más en las que no solamente 
reconocemos lo que hace bien el equipo de gobierno, si no que hasta lo agradecemos. Y el 
hecho de que ya haya una disposición a mantener los programas, la gestión y las acciones dentro 
del feminismo, repito, que de momento nos alegra. Estaremos expectantes. Lógicamente. 
Porque de momento no es más que algo de confianza. Ya veremos. Pero no puedo dejar de 
insistir y en matizar en que las palabras no es lo único que nos importa. Es algo más que nos 
importa. Y nos importa porque las palabras influyen. Las palabras influyen en cómo nos ven. En 
cómo nos ven los demás. Incluso, influyen en cómo interpretamos nosotros la realidad. Una 
palabra puede construir puentes y su ausencia puede levantar barreras. Por eso, la palabra 
feminismo es una palabra que tiene poder. Y tiene poder de persuadir, de motivar, de 
emocionar, de educar, pero no hablamos solo de mociones, si no sobretodo de decisiones. De las 
que insisto, estaremos expectantes. Gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Sra. Muñoz, yo creo que no entendemos el feminismo de la misma manera. 
También cabe recordar que el pacto de estado se firmó, contra la violencia de género, se firmó 
en el 2017 con el gobierno de Mariano Rajoy del Partido Popular. I és que vostè se nota que 
només pensau en un terme clarament, des de fa més de 2 anys, el Servei de Detecció a les 
Víctimes de Violència de Gènere està saturat i no heu fet res. Aquestes són les dades des de 
2020 fins al 2022. Hem passat de 29 casos al gener de 2020, a 92 casos actualment. I l’únic que 
vareu fer, perquè és l’únic que vareu fer, va ser contractar un hostal que tenia humitats i xinxes. 
I que la setmana passada va ser notícia als diaris. Sí, als diaris. I per què? Per què vostès abans 
d’anar-se’n, durant aquests 2 anys no havien fet res, i tampoc varen voler signar l’aprovació de 
l’ampliació del servei per a que aquestes víctimes poguessin sortir dels hostals i se poguessin 
anar a pisos. I aquesta, aquesta Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):, va ser la primera acció que 
vàrem fer en matèria de feminisme. Aquesta va ser la primera. Firmar l’ampliació del servei. I a 
on queda el feminisme? A on queda el suport i el respecte contra la lluita contra la violència? I 
vaig acabant. També és bastant graciós que sigui el Psoe el que tregui aquesta paraula i que nos 
dugui aquesta proposició aquí damunt. No recorden que el seu partit és el que ha deixat a més 
de 1.000 abusadors sexuals en el carrer per permetre la llei del sí és sí. Si, si. El feminisme no és 
només de les esquerres. El feminisme no és només de les esquerres. Per vostès el feminisme és 
una tàctica de màrqueting. És que no feis feminisme, és un gender whashing. És únicament un 
discurs sense cap contingut. Un lavado de género. Si. No crec que pogueu donar cap lliçó de 
feminisme, perquè lliçons poques. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Instar a l’equip de govern a incloure la denominació de "feminisme" a l’àrea de 
serveis socials, educació, participació ciutadana, joventut, interculturalitat i igualtat. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es fa un recés quan són les 13.56 h per reiniciar la sessió a les 14.34 h 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa als dispositius policials a les festes veïnals de la 
ciutat de Palma 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. Tal como está explicado en la propuesta, el pasado 1 de julio se celebraron las 
fiestas de verano de S’Aranjassa. Y bueno, como ya saben ustedes, porque fue, 
lamentablemente, una noticia que tuvo eco nacional en diferentes medios y generó bastante 
repercusión. Se produjo una  pelea bastante multitudinaria entre varias personas en estas fiestas. 
Y una de las cuestiones que a raíz de estos hechos, que nosotros condenamos absolutamente y 
que son inadmisibles, se puso de manifiesto que no existía ningún tipo de dispositivo de 
seguridad programado por la Policía Local de Palma. Esto lo expresaron los vecinos. También 
tuvimos información sobre las reuniones que ustedes entiendo que han planteado con entidades 
para tratar de resolver esta falta de planificación que demostraron por su parte, estas primeras 
semanas. en materia de seguridad. Es una cuestión muy importante porque estamos hablando, 
en este caso en particular, de unas fiestas en las que participaron más de 1.000 personas y en las 
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que los dispositivos de seguridad tienen que ser una cosa absolutamente básica. Además se da la 
circunstancia de que el Regidor de Seguridad Ciudadana es que estaba en las fiestas. O sea, 
sabían perfectamente la cantidad de gente que había allí. Usted estaba. Lo que no había era 
dispositivo de Policía Local. Y eso, más allá que es un grave error, lo que planteamos en esta 
moción es de cara a futuro. De cara a futuro que ustedes planifiquen y coordinen con las 
entidades vecinales, con las entidades de barrio, los dispositivos de seguridad. Que no se 
olviden de los barrios porque el Partido Popular, bueno y ahora Vox también, conjuntamente, 
tienen la tendencia a olvidarse de los barrios y a centrarse solo en el centro de la ciudad, que es 
importante pero los barrios son fundamentales. Ustedes tienen esa tendencia. Lo han 
demostrado ahora con las fiestas de barrio, no solo en materia de seguridad si no también 
respecto a cuestiones de suministros y logística, como les he explicado en otra moción. 
Entonces, creo que es absolutamente fundamental esta coordinación con la entidades vecinales. 
Y una cuestión importante en materia de seguridad, es que la ciudadanía tenga conocimiento, 
por cuestiones de prevención, por un principio también disuasivo, esta información tiene que 
llegar a la ciudad y en los barrios se tiene que saber que hay Policía Local. Les tengo que 
recordar que la apuesta que nosotros hicimos en materia de Policía Local y Seguridad 
Ciudadana en los barrios es fundamental. Ustedes la tienen que mantener. La Policía de Barrio y 
las Mesas de Convivencia funcionaron bien y les vamos a instar a que continúen, en la medida 
de lo posible, mejorando y estableciendo más recursos para esto. sí que no sé si tienen alguna 
moción, porque me han hablado el Partido Popular y Vox como de manera alternativa sobre esta 
moción. No sé muy bien quién lleva el tema. Pues nada, ahora me dirán cuáles son las 
propuestas que quieren plantear. Gracias.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Ducrós, debe saber y si no se lo hago saber ahora, hoy y ahora mismo, yo 
uno de los signos diferenciadores de este equipo de gobierno, es que estamos trabajando de la 
mano con las asociaciones y organizaciones vecinales de nuestra ciudad en todo un abanico de 
materias. Incluyendo, como no puede ser de otra manera, todo lo concerniente a la seguridad. 
En este sentido, una de las primeras reuniones que hemos mantenido ha sido con la Presidenta 
Maribel Alcázar, con la Presidenta de la Asociación de Son Rapinya, una representación de Sant 
Jordi y de Son Ferriol. Nos hicieron llegar un calendario de fiestas para esta temporada de 
verano. A partir de ahí, desde Policía, hemos elaborado un operativo pertinente para dar la 
máxima garantía de seguridad. Como bien sabéis, los policías con los que contamos son muy 
pocos. Es la plantilla con la que nos hemos encontrado hace apenas un mes que llegamos. Aún 
así, amparados con la profesionalidad de los policías y redoblando los esfuerzos, tanto de su 
parte como del lado de este equipo de gobierno, estamos cubriendo el servicio. Dicho esto, 
como he mencionado anteriormente, planificamos un operativo específico para cada evento con 
unas medidas bases, que son las siguientes. Asignar unidades de policía comunitaria en las 
fiestas de barriada. Reforzar el número de efectivos en las fiestas de barriada de posible 
conflictividad. Asignar voluntarios de la Agrupación de Protección Civil para colaborar en el 
mantenimiento de la pacífica convivencia en fiestas de barriada. Mantener unidades de 
intervención inmediata en prevención de posibles intervenciones en estas fiestas. Establecer 
dispositivos específicos en las actividades de la calle que lo requieran, en coordinación con el 
Departamento de Participación Ciudadana. Termino señalando, nuevamente, que este equipo de 
gobierno no escatimará en esfuerzos para garantizar la seguridad de todos los palmesanos. Ya 
sea durante esta temporada estival como en cualquier otro momento del año. Por tanto, nuestro 
voto parece será a favor. En el punto 2 presentamos una transaccional con ustedes y esta 
mañana con el grupo Vox en cambiar en lugar del Ple de l’Ajuntament insta al equipo de govern 
a informar públicamente, cambiarlo por informar als interessats. Ya que ellos son los que nos 
pasaron el calendario de sus acciones susceptibles de generar conflicto. Ellos ya lo saben y la 
Policía Local actúa de oficio en todas las fiestas. No hace falta decir, anunciar que vamos a 
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actuar. Seguro que actuarán. Lo que pasa que se va a reforzar los esfuerzos en esas barriadas 
que puedan generar mayor conflicto. Gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Breument, noltros recolzarem aquesta proposta perquè, evidentment, les festes populars dels 
barris són un aspecte molt important de la ciutat. De fet, fan ciutat i tota la feina que fan les 
entitats veïnals, tant a dins les festes com a millora dels barris, necessiten i se mereixen tot el 
suport de l’Ajuntament. I sempre estarem al costat de les propostes que vagin en aquesta línea, 
de donar recursos necessaris, també dispositius policials o de seguretat, però també la resta de 
recursos que necessiten per desenvolupar la seva tasca tan important.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Bones tardes. Noltros varem votar a favor del primer punt, però jo la veritat, si hagués sabut, 
personalment, que aquest ... en contra que ha tengut aquest govern amb associacions per tractar 
el consens a nivell de seguretat ha esta amb una part d’associacions i no s’ha tengut en compte 
altres federacions, jo tal vegada hagués votat en contra d’aquest primer punt. Però votaré a favor 
d’aquest primer punt, com s’havia dit, aquest sentit de vot, perquè tenc l’esperança de que això 
ha estat un error, ha estat qualque problema de comunicació, i que a partir d’ara quan hagin de 
xerrar i tenir en compte les distintes associacions veïnals, deman per favor que se tenguin en 
compte a totes les associacions veïnals que hi ha representades i que representen en els 
ciutadans de Palma. Dit això, anam en el segon punt. El nostre vot, si no s’accepta aquesta 
transaccional, evidentment, també serà en contra, perquè és en el mateix sentit que ha comentat 
abans el Sr. Busquets. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. Bueno Sr. Busquets, lo que usted no puede decir es que no tiene medios pero 
que a la semana siguiente se compromete a poner los medios. O los tenía o sigue sin tenerlos. 
Los tenía, tenían medios suficientes. Porque esto ya se hacía los veranos anteriores. Cómo 
puede ser que en una semana diga me comprometo a poner los medios. Si no los tiene no se 
puede comprometer. Un error de planificación. Bueno, son cosas que pasan. Tampoco hace falta 
poner excusas. Se reconoce, porque lo han reconocido con el hecho de reunirse y de 
comprometerse a poner cosas en marcha. Es que ustedes, por ahora, la única iniciativa que 
tienen es poner en marcha la máquina de excusa. Dejen de poner excusas. Porque además es que 
también se lo digo en la moción, ese fin de semana ustedes anunciaron un dispositivo sobre la 
venta ambulante y dio un resultado de un acta. Levantaron un acta y dedicaron un montón de 
medios ese fin de semana sobre ese tema. No digo que no los tenga que dedicar, pero muy 
eficiente no fue esa semana para ustedes. Que es lo que le estaba planteando. No es ningún 
secreto y además es información que ustedes han dado. Luego respecto a la transacción. No la 
vamos a aceptar. ¿Por qué? Porque lo que usted plantea, que es informar a las entidades, que 
tienen que ser todas las que organicen fiestas. Claro que tienen que ser todas las que organicen 
fiestas. Unas fiestas que haya una presencia ciudadana importante como para requerir esta 
actuación. Se supone, evidentemente, con el primer punto que ya les informan, claro que sí. 
Pero el segundo, va encaminado a que es la ciudadanía que tiene que tener esta información. No 
le estoy pidiendo, evidentemente, que nos diga esta información que cuántos policías va a 
poner, ni a qué hora, ni en qué esquina de la calle o en qué cruce. Evidentemente no es eso. 
Ustedes no tienen que desvelar cómo va a funcionar un dispositivo. Pero sí que tienen que 
informar. Por varios motivos, primero porque es importante en sí misma la seguridad ciudadana. 
Es un valor. Y segundo, para la asistencia a un evento también es importante que la gente 
conozca cuáles son las características y si hay un dispositivo de seguridad. Sobre todo después 
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de lo que ha pasado. Es que es después de lo que ha pasado. Por eso yo creo que ustedes pueden 
votar perfectamente a favor de este punto. Luego ya se encargarán de cómo transmiten esa 
información. Es una información más general o más concreta, eso ya lo podrán ver ustedes en 
función de unos criterios de seguridad. Pero la ciudadanía tiene que estar informada. Igual que 
están informando ahora, continuamente, dispositivos que hacen. Ya están informando 
previamente. Lo hacen. Pueden informar también de estos. Son importantes, son los barrios. Por 
eso les pido. Los dispositivos que afectan a los barrios tienen que informar. No solo los del 
centro de Palma que es lo que están haciendo ahora. Gracias.”  
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Mayans, la representació que va venir era bastant important, perquè va 
venir la Presidenta de la Federació d’Associacions. Ella és la que nos va demanar ara i la vàrem 
atendre. O sigui que ella venia en representació de totes les associacions. Lo que passa que va 
venir una representació de Son Rapinya, Sant Jordi i Son Ferriol perquè eren els llocs que 
podien ser susceptibles de generar conflicte. Nos varen donar un calendari de les festes seves i 
amb aquestes festes treballarem. Sr. Ducrós, si quiere le puedo pasar el comunicado interno de 
la acción que se hizo en S’Aranjassa. Lo tengo aquí. La policía estuvo durante muchas horas 
allí. Si quiere se lo paso a leer. O sea, que ellos tenían presencia, lo que pasa que la policía no 
puede estar a todas horas en todos los sitios y en todos los kilómetros alrededor de la fiesta. 
¿Quiere que se lo lea? Los agentes de la Unidad GAP, siendo las 0:48 horas, fuimos 
comisionados por la base del 092 a la barriada de S’Aranjassa. A la plaza. Lugar donde al 
parecer se había producido una riña entre jóvenes. Se añadía a la información aportada que la 
barriada festejaba las verbenas estivales. Una vez en el lugar, en la plaza del barrio, los agentes 
comprobamos que efectivamente los vecinos celebraban las verbenas, cuyo epicentro era la 
propia plaza de S’Aranjassa. A groso modo, la zona de la plaza, albergaba aproximadamente 
entre unas 1.000 y 1.500 personas. Además, por todo el resto del barrio y zonas aledañas a la 
plaza, se localizaban grupos diseminados de jóvenes. Los agentes no presenciamos ningún tipo 
de incidencia a la llegada y tampoco fuimos requeridos por ninguna persona que quisiera 
denunciarles ningún hecho concreto. Tras unos minutos de presencia y visualización por la 
zona, los agentes dimos por cumplimentado el servicio y proseguimos nuestra ruta de trabajo. 
Antes de abandonar la zona del Pla de Sant Jordi, siendo la 1:12 horas, los agentes recibimos 
una nueva comunicación de la base del 092, que nos comisionaba nuevamente a la plaza de 
S’Aranjassa. Entiendo que estaban. Estaban por allí, estaban activos. Donde en ese preciso 
momento se estaba produciendo una nueva riña entre jóvenes. Los agentes llegamos al lugar a 
los pocos instantes. No más de 5 minutos. En el momento de esta segunda llegada, sí que 
pudimos observar como en el tramo de la calle de S’Aranjassa más próximo a la plaza parecía 
haber una discusión entre varios jóvenes. Los actuantes nos aproximamos un poco más al grupo 
y este se deshizo, emprendiendo los jóvenes diferentes direcciones. Pese a lo anterior, varias 
personas ahí congregadas nos fueron señalando la dirección de que a partir…En total, había 
presencia policial. Aquí el documento. Gracias Sr. Batle.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Es que no tendría que haber leído esto, porque acaba de explicar que no había un 
dispositivo organizado, Sr. Busquets. Es que lo acaba de reconocer. Por eso, no diga que sí 
había. Sí que fue la Policía, pero no había un dispositivo. Lo acaba de reconocer. No había 
quedado tan mal.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Dispositivo organizado no. Muy organizado.” 
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Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Era para aclarar un tema que se ha dicho una cosa.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Organizado no. Muy organizado.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
Punt 2: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma instar a l’equip de Govern a establir mecanismes 
previs de planificació, conjuntament amb les entitats veïnals de Palma i consensuat amb 
aquestes, per tal de garantir la presència efectiva de dispositius policials suficients 
durant la celebració de les festes veïnals. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a informar públicament 
dels dispositius disponibles per garantir la seguretat a la celebració de les festes veïnals 
al municipi de Palma. 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. No aprovat el punt 2 per 17 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
64. Grup VOX relativa a les rebaixes fiscals en la promoció d'habitatges 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Respecto a la rebaja fiscal que proponemos. Les proponemos una modificación de la ordenanza 
fiscal respecto a los tipos impositivos que afectan a la construcción y modificación de viviendas. 
En primer lugar una rebaja en la tasa y también una rebaja en el tipo del ICIO, del impuesto. La 
tasa es un coste que se repercute por cuestiones de necesidad. Es decir, requiere  unos servicios 
y por lo tanto la tasa tiene que cubrir estos servicios. En el momento en que estamos, en una 
situación de emergencia habitacional y también, entendemos, que estamos en una situación muy 
especial, por los atrasos significativos que hay en la concesión de licencias que suponen un 
coste para el ciudadano. Coste que muchas veces tiene, bueno, que soporta anticipadamente y 
no ve la licencia hasta pasados, en algunos casos, años. Cuando, recuerdo, que la legislación 
exige la licencia del proyecto básico en 3 meses. Por lo tanto, a la vista de esto, consideramos 
que por razones de necesidad habitacional y por cuestiones también de repercutir el coste que en 
este sentido se está dando de una forma, entendemos, ineficaz, proponemos una rebaja en 
ambos. En el tipo de la tasa y en el tipo del impuesto de construcciones. En cualquier caso le 
rogaría al Secretario leyese la transaccional que se ha elaborado en coordinación con el equipo 
de gobierno.” 
 
Sr. Secretari 
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“Es proposa la següent transaccional. Primer, trabajar para modificar en el mayor breve plazo 
posible la Ordenanza fiscal para reducir tasa por la prestación de servicios urbanísticos, en las 
obras e instalaciones en una cantidad considerable, y revisar el sistema de cálculo de las cuotas 
en base al coste real y efectivo del servicio. El punt número 2. Trabajar para reducir  la cuota del 
Impuesto de Construcciones, Instalaciones y obras.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“De acuerdo con esta transaccional vamos a proponer la votación a favor de dicha propuesta con 
la transaccional acordada.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Breument, des del nostre punt de vista, els problemes de l’habitatge no se solucionen amb 
rebaixes fiscals. Una reducció fiscal no garantitza que el preu final sigui més baix. Els 
promotors immobiliaris es poden quedar amb el marge de benefici. I recordar que els impostos 
financien els serveis públics i per tant, haurien d’explicar quins serveis públics recortaran si fan 
una rebaixa fiscal i una baixada d’impostos. Res més i moltes gràcies. Votarem en contra.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Des de MÉS per Palma nos oposam de manera rotunda a aquest tipus de mesures. Perquè 
reduir taxes municipals. Les taxes municipals sempre s’han calculat en relació al cost d’aquest 
servei. Per tant, reduir els ingressos d’aquesta taxa municipal significarà reduir els serveis que 
se dediquen a tramitar les llicències i donar llicències. I per tant, s’incrementaran els temps de 
donar llicències. I anirà en detriment del servei al ciutadà i als seus drets. I per altra costat també 
aquesta reducció d’ingressos municipals, suposarà les retallades pressupostàries perquè menys 
ingressos significa que hi haurà d’haver menys despesa i per tant menys serveis pels veïnats i 
veinades. I per un altra costat, a dins el còmput del cost i el valor econòmic que pot tenir un 
habitatge en el mercat a Palma, el cost que pugui tenir una taxa o l’ICIO, l’impost de 
construccions, és ínfima, és ridícula devora els costos que tenen els habitatges a dia d’avui. Per 
tant, aquesta mesura suposarà retallades de serveis públics i en cap cas suposarà una millora 
d’accés a l’habitatge als veïnats de Palma. Per tant, votarem en contra de manera clara i 
rotunda.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. És que això no va d’emergència habitacional ni tampoc va de llicències que 
se donaran més ràpid o més lent. Això de lo que va és d’una altra escenificació d’aquest acord 
que tenen el Partit Popular i Vox. D’aquest pacte Partit Popular i Vox per fer efectiu el mantra 
de l’esquerra de la reducció dels ingressos públics. És d’això de lo que va aquesta proposta. 
Disminuir els ingressos públic significa deixar de fer coses. Deixar de donar serveis. Deixar 
d’afavorir la igualtat d’oportunitats, amb menys inversions, amb menys serveis, amb menys 
serveis que dona aquests consistori. Les alternatives en qüestió de pressupost sempre són 
excloents. Si deixes d’ingressar, deixes de gastar. Si fas una cosa no fas una altra. I no se tracta 
de si puges o de si baixes. Se tracta que aquí baixes i de fer què. El que aquí estan platejant és 
una qüestió absolutament discriminada. És igual si el qui està pagant de taxa és un fons voltor. 
És igual si el que està pagant la taxa és una multinacional que fa habitatges de luxe. Perquè de lo 
que se tracta és de disminuir els ingressos públics. I després de la disminució dels ingressos 
públics venen les retallades. I després de les disminucions dels ingressos públics ve la 
privatització dels serveis públics. Política d’habitatge és això que ha explicat avui la Regidora 
Pastor, quan ha dit que ja han començat en menos 1.000 habitatges públics. Quan han renunciat 
a Son Busquets o quan renunciat en el govern als 88 habitatges de Metrovacesa. Això és política 
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d’habitatge. Política d’habitatge contra la gent de tenir un habitatge a preu assequible. I perquè 
aquesta proposta és hipòcrita. I perquè aquesta proposta engana és per lo que votarem en contra, 
absolutament, d’aquesta proposta. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Hombre, Sra. Sánchez, vivienda a precio asequible. Dice usted y tiene la 
consideración de hablar de la operación, que por cierto firmaba usted, de Metrovacesa. Un 40% 
por encima del precio de mercado de la vivienda pública. Eso es beneficioso para todo menos 
para a nivel general Sra. Sánchez. De los creadores del dinero público no es de nadie, vienen los 
argumentos de Barrio Sésamo que consideran que la buena gestión tiene que ver con el recorte 
de servicios públicos. En ningún caso, Sra. Sánchez, ustedes de hecho han gozado durante 8 
años de los mayores presupuestos en la Comunidad Autónoma, en el Consell de Mallorca y en 
el Ayuntamiento de Palma y han realizado la peor gestión de la última década en esta 
comunidad autónoma. La peor. Da fe de ello un hecho notorio que es aquello que todo el mundo 
sabe, que es que el acceso a la vivienda, especialmente en esta ciudad, es el más dificultoso de 
toda España. Tenemos el precio del alquiler más alto después de la aplicación 8 años de sus 
políticas maravillosas el precio de la vivienda más alta de España. ¿Cómo que no? ¿Por qué me 
dice que no? Y el precio de alquiler más alto de toda España. Y esto es así. ¿Cómo que no? 
Bueno, la representante del Partido Socialista dice que no y en fin, como su opinión es el BOE, 
y como todo el mundo sabe, Palma tiene un acceso maravilloso a la vivienda tanto en el alquiler 
como en la venta, a mí me gustaría que constara en acta y que la gente que nos ve en su casa 
tenga constancia de que además, la Sra. Sánchez, se ríe cuando habla de vivienda después de, en 
fin, hacer un alegato contra el interés público. Pues firma cuestiones como la de Metrovacesa de 
dudosa legalidad, por cierto. Ya veremos qué dicen los juzgados y tribunales sobre esa 
operación. Que tienen el beneplácito de comprar vivienda un 40% al precio medio de mercado 
de la vivienda protegida. Fíjense ustedes qué maravillosa operación para las arcas públicas y 
para el dinero de todos los contribuyentes. En fin, en la hemeroteca queda Sra. Sánchez. Yo no 
creo que esta iniciativa vaya a solucionar el tema de la vivienda. Creo que ustedes objetivizan 
en los fondos de inversión y en las grandes constructoras, oiga, familias como nosotros 
reforman una casa que heredan de sus padres. Que por cierto, ahora van a pagar menos 
impuestos que cuando estaban ustedes, gracias a las políticas del Partido Popular. Hay gente que 
hace reformas que también paga tasas e impuestos de obras. La casuística es muy grande. 
Obviamente nosotros estamos siempre, en la medida de las posibilidades, a favor de bajar 
impuestos y tasas y por eso hemos transaccionado en el sentido que ha leído el Secretario del 
Ayuntamiento esta intervención y le vamos a dar soporte. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Únicamente matizar. Gracias Sr. Secretario. Gracias Sr. Alcalde. Únicamente matizar que no 
significa una bajada de tasas que se recaude menos. La recaudación influye en el tipo, pero no 
influye en el total del ingreso. Es decir, que todo esto no es directamente proporcional. Es decir, 
si se construye más tendremos más ingresos. Primero, es un tema puramente de matización. 
Respecto a la transaccional, evidentemente, nosotros hemos hecho una propuesta pero, como 
ustedes saben, todo requiere un informe técnico para la modificación, en este caso de una 
ordenanza, y por lo tanto evidentemente pasará por la comisión de presupuestos, por donde 
tenga que pasar, para que esto se haga de la forma más ordenada y más objetiva posible. Pero 
también recuerdo que existe la obligación de dar licencias en plazo. Por lo tanto, también existe 
la necesidad de contribuir a que el ciudadano no tenga que soportar tasas altas por mal servicio. 
Gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
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“Yo doy por reproducido ya el argumento del equipo de gobierno.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 7 vots en contra (PP,PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 vots a favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1º. Trabajar para modificar en el mayor breve plazo posible la Ordenanza fiscal para 
reducir tasa por la prestación de servicios urbanísticos, en las obras e instalaciones en 
una cantidad considerable, y revisar el sistema de cálculo de las cuotas en base al coste 
real y efectivo del servicio. 
 
2º. Trabajar para reducir la cuota del Impuesto de Construcciones, Instalaciones y obras. 
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
65. Grup VOX relativa als policies locals agraviats pel cas Sancus/Cursach 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Tenemos algo que ha sido noticia, dolorosa para todos y 
especialmente para aquellos policías y funcionarios. Por parte de este grupo municipal, en la 
pasada legislatura, presentamos varias iniciativas para tratar de dar solución al llamado caso 
Sancus/Cursach, con la finalidad de que por parte del Ayuntamiento se tomasen las medidas 
necesarias para paliar los efectos devastadores que sufrieron los Policías Locales, funcionarios y 
sus familias. A lo largo de estos 4 años o largos años, no los 4 si no todos los años que ha 
habido, diferentes equipos de gobierno vulneraron el principio fundamental de presunción de 
inocencia. Tergiversaron el principio de aportación de prueba de cargo y faltaron al más 
elemental principio de lealtad entre la administración y sus funcionarios. Esto significó la 
imputación de más de un centenar de Policías Locales y funcionarios de la administración 
general y el procesamiento de una treintena de agentes y funcionarios. Todos ellos no solo 
fueron abandonados, sino que también perseguidos. Anulados porque debieron preservar si 
integridad y velar el cumplimiento de la ley. Los trataron peor o igual que a terroristas, algunos 
casos. Los partidos políticos implicados, bueno, pues no estuvieron bien. Y aquí en la 
exposición de motivos viene a decir que quisieron sacar rédito informativo, etcétera, de esta 
tragedia. Se dio rienda suelta a ambiciones malsanas de algunos. Y se despejaron promociones y 
reconocimientos. Otra consecuencia fue el hundimiento del prestigio de la Policía Local, 
logrado a través de muchos años de muy buen trabajo. Desde 2013, las medidas organizativas 
fueron en la dirección de apartar a los supuestos corruptos y declarados como indeseables. Pero 
esto fue falso dado que el principio de este proceso fue fraudulento. Ahora, presuntamente, 
delictivo. Y tenemos pues a dos funcionarios de la administración de justicia en un proceso de 
investigación penal. Al final de este penoso proceso la Fiscalía presentó sus conclusiones en las 
que exculpaba a todos los procesados y pidió disculpas por la injusticia que había significado 
todo el procedimiento penal instado contra ellos. El Fiscal reconoció el error y pidió perdón por 
los daños causados. A continuación los policías tuvieron la última palabra en la sala. La relación 
de los daños sufridos, los costes emocionales y familiares y económicos y profesionales y en 
definitiva, personales no tienen parangón. El acto de reconocimiento institucional que 
propusimos no fue aceptado por el gobierno municipal progresista de la anterior legislatura. El 
Alcalde, haciendo un esfuerzo, dijo simplemente perdón, nos hemos equivocado. Visto todo lo 
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que ha ocurrido, pues aquí viene esta proposición que ha sido modificada con una transaccional 
del equipo de gobierno. Transaccional que acepto y agradezco. Y si me lo permiten se las 
pasarán y se las voy a leer. Prácticamente el punto 1 es el mismo, en el que al final se dice los 
que deseen asistir. Voy a leerla. Realizar un acto público de reconocimiento institucional en un 
espacio emblemático a los Policías Locales y Funcionarios de la Administración que fueron 
víctimas estos casos con asistencia de los mismos; de agentes de policía local, funcionarios, 
familiares, funcionarios de otras administraciones y público en general que deseen asistir. El 
punto 2. Se ha dado otro toque, que estoy totalmente de acuerdo con la transaccional. Que dice: 
Garantizar una rápida resolución de las reclamaciones de los afectados, en cuanto a restitución 
de cargos y puestos de trabajo y compensación de los costes derivados de su defensa jurídica en 
relación al caso Sancus, poniendo a disposición los medios técnicos y jurídicos necesarios y 
suficientes. Y el punto 3, también hay una modificación para evitar la expresión que decía antes, 
al no poner impedimentos, aceptando esta redacción que es: Actuar de forma rápida y efectiva 
para la restitución de los derechos, haberes y aquellos gastos que se hayan producido. En fin, 
aquí tenemos una oportunidad de restituir un daño enorme causado a policías y a sus familias. 
Que si los analizamos caso por caso algunos de ellos son estremecedores. Por tanto, gracias por 
la transaccional y con esto he terminado. Muchas gracias. Ruego al Secretario si puede pasar la 
transaccional a los diferentes portavoces. Gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Coll, agradecerle esta moción. Usted y yo también, como Portavoces en 
su momento durante el mandato anterior, estuvimos luchando y debatiendo estos puntos aquí 
una y otra vez. Yo con mucho honor, en nombre del Partido Popular, y usted de Vox. Y siempre 
nos chocamos contra una pared. Siempre, en todo momento nos chocamos contra una pared. Es 
evidente que ahora esta pared ya no existe. Los funcionarios que han sido pues atrapados en un 
enjambre de líos, mentiras y acusaciones, que se ha demostrado que eran personas inocentes, 
merecen todo nuestro apoyo. Merecen el restablecimiento de su dignidad. Merecen que la 
administración local, su casa, sea la que está más a su lado y les reconozca y les devuelva la 
dignidad y el honor. Por tanto, evidentemente, en eso nos encontrará al lado de ellos, sin 
ninguna duda. Y le agradezco que nos acepte la transaccional, que no ponga que ponemos 
impedimentos. Puede que en un momento se pusieran impedimentos. Eso ya no lo vamos a 
discutir, pero a partir de ahora no se pondrán impedimentos. Se actuará siempre de forma 
diligente, rápida y eficaz para que puedan ser restituidos sus derechos y, sobre todo, ayudarles a 
compensar las enormes cargas judiciales que han soportado sus familias y que no todas las 
familias pueden sostener económicamente. Por tanto, evidentemente, y ya lo hemos demostrado 
esta mañana con los remanentes, hemos tenido muy claro que había que apostar por ello, que no 
era una cosa capricho de algunos. Otros sí lo han considerado así. Pero nosotros no. Por tanto 
esta tarde volvemos con esta moción a revalidar lo que hemos hecho esta mañana, que es 
apostar por la justicia y apostar por la dignidad de las personas inocentes que han sido los 
funcionarios de esta casa. Gracias por todo.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo senzillament, després d’aquesta nova mostra de suport mutu de Vox i el PP, crec que és 
raonable que en aquest plenari s’expliqui quins són els termes d’acord de govern que ha arribat 
tant PP com Vox, perquè sapiguem tant l’oposició com tots els ciutadans, quines són les regles 
del joc del nou govern municipal. I que no tapin amb cortines de fum aquests acords que ja 
tenen i que s’estan fent visibles a cada punt que avançam en aquest plenari. És una vergonya 
que a dia d’avui encara no hagin manifestat quins són els seus acords, tan programàtics com 
d’estructura de govern per aquests propers 4 anys.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
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“Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):, muchas gracias por su preocupación, si llegamos a 
acuerdos, no llegamos a acuerdos y por decir lo que hemos de votar muchas veces. Sí, esta 
mañana lo ha hecho. O sea, mire usted, se lo voy a decir. No hemos llegado a ningún acuerdo. 
No, perdón, estamos y le voy a decir hablando. Punto. Y le voy a decir una cosa muy 
importante. ¿Sabe cuál es el acuerdo? Facilitar que aquí se gestione bien. Lo van a tener más 
difícil que ustedes. Lo van a tener más difícil que ustedes que con los mejores presupuestos, a 
pesar de las bicicletas eléctricas y de los autobuses de hidrógeno. Déu meu! Quin autobús han 
duit! Ustedes no han recibido la confianza de la ciudadanía. Y nosotros, como partido político, 
tomamos las decisiones que nos parecen. Y le estoy diciendo que ya verá si hay algún acuerdo. 
Ya se lo diré yo personalmente. Y le agradezco mucho el interés. Pero yo lo siento mucho, yo 
no voy a votar ni tomar decisiones que usted toma. Yo no estoy de acuerdo con lo que dice 
muchas veces y la respeto. Respete a los demás cuando no pensamos como usted. Y dentro de 
un momento volveremos a hablar de esto. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Llastimosament, ni la Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS):, ni la Sra. Sánchez tenen res que dir 
de la proposta. Amb això lo que volen dir és que senzillament no tenen res que dir de que ja hi 
hagi hagut funcionaris que hagin patit un assetjament sense comparació amb res que s’hagi 
viscut en aquesta casa. Per tant, aquí quan s’ha hagut de parlar de la proposta, quan s’ha hagut 
de parlar de fer un acta per restituir la dignitat d’aquestes persones, quan s’ha hagut de parlar de 
posar doblers damunt la taula per complir amb les obligacions i alliberar-los de tot aquest pes 
que han duit durant tants anys. Que molts ho han perdut tot. Quan esteim parlant de coses així 
de serioses a ells només els hi preocupa la seva política de sempre. Que és el no y el ataque y 
cortinas de humo. Esteim parlant d’una cosa molt seriosa i vostès o no tenen res que dir o l’únic 
que tenen que fer és atacar en el PP i a Vox. Per tant, senzillament reiteram sense cap tipus de 
complexa, que ben arribat sigui el pacte que tenim aquí damunt. 3 punts. 3 punts per retornar la 
dignitat a totes aquestes persones. Per complir amb les nostres obligacions i pagar-los com toca 
i per fer lo que hem fet avui dematí, que és posar els doblers damunt la taula per fer-ho. Si 
vostès no s’avenen a això és perquè de veres no són conscients del mal que se li ha fet a 
persones innocents i vostès estaven aquí i en lloc d’ajudar-los els enfonsaven amb les seves 
declaracions públiques, vergonyoses, parlant de trames corruptes injustes. Per fer mal al Partit 
Popular varen passar per damunt de qui fes falta. Ho varen fer. Se varen quedar a gust. Ara la 
vergonya és seva i no tenen ni tan siquiera la dignitat de votar a favor per fer un reconeixement 
públic a aquestes persones que han patit tant. Per tant, honestament, oblidin-se de les cortines de 
fum i tenguin una miqueta de vergonya per aquestes persones. Podrien ser qualsevol de vostès.”  
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 7 vots en contra (PP,PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 vots a favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1º. Realizar un acto público de reconocimiento institucional en un espacio emblemático 
a los Policías Locales y Funcionarios de la Administración que fueron víctimas del caso 
Sancus con asistencia de los mismos; de agentes de policía local, funcionarios, 
familiares, funcionarios de otras administraciones y público en general que deseen 
asistir. 
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2º. Garantizar una rápida resolución de las reclamaciones de los afectados, en cuanto a 
restitución de cargos y puestos de trabajo y compensación de los costes derivados de su 
defensa jurídica en relación al caso Sancus, poniendo a disposición los medios técnicos 
y jurídicos necesarios y suficientes. 
 
3º. Actuar de forma rápida y efectiva para la restitución de los derechos, haberes y pago 
de facturas de abogados de las víctimas. Muchos policías locales afectados han tenido 
que hacer frente durante estos años a provisiones de fondos. 
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
66. Grup VOX relativa a la revisió dels estats financers intermedis de les empreses 
mercantils municipals del període d'1 de gener a 17 de juny de 2023 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Únicamente que quedó aprobada en la comisión de Hacienda la remisión limitada de los 
estados financieros, al haber habido un cambio en el equipo de gobierno que consideramos que 
es lógico que se haga por cuestiones de transparencia. Y también por cuestiones de 
responsabilidad. También incluíamos en este punto un informe de cumplimiento normativo 
específicamente en temas contractuales y fiscales. Nada más que añadir.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOXPALMA) i 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1º Solicitar que el equipo de gobierno ordene la realización de una Revisión Limitada de 
los Estados Financieros de las empresas públicas municipales EMAYA, EMT, SMAP i 
EFM, del período 1.01.2023 al 17.06.2023. 
 
2º Solicitar a equipo de gobierno, también, la realización de los informes de 
cumplimiento de normativa a esta empresas y para el mismo período. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
67. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de tresoreria per a retribucions 
del personal 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Es una cuestión de orden. Se había aprobado, entonces no había debate. Pero no sé si se 
mantiene el sentido de voto.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
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“Disculpau, a la Junta de Portaveus se va renunciar al debat. Que no vol dir res, si s’ha de fer se 
fa. I el Grup Vox havia demanat una intervenció ja a la Junta de Portaveus i per això està 
reflectida aquí.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“El Grup Vox ja ha fet la intervenció i hem votat i ara esteim al punt 67 que és nostro.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Estaiem referint-nos al punt 67.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Es va demanar intervenció també.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Ah, bé, idò feim debat. No passa res. No ha quedat reflectit. No passa res.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Jo vaig demanar intervenir. A part de lamentar que hem passat d’una estona de plenari que s’ha 
fet molta demagògia damunt de temes que jo crec que són molt dolorosos per aquesta institució. 
Ara jo li donaré una oportunitat a la Regidora d’Hisenda de fer algo que no sigui demagògia i 
que me contesti una pregunta, que és si s’ha trobat aquest ajuntament sanejat o no. Després 
vostè me contesta en quines situacions s’ha trobat els comptes públics d’aquest ajuntament. 
Perquè jo crec que és una qüestió d’elegància, de reconèixer que podem fer incorporacions... 
Que digui la veritat, perquè venir aquí a dir mentides no té sentit. Aquí s’ha de venir a dir la 
veritat. Si se l’ha trobat sanejat o no i en quina situació estan els comptes públics, què és lo que 
estan reflectint els informes d’intervenció que acompanyen avui l’ordre del dia d’aquest plenari. 
Aquest ajuntament té en aquests moments 46 milions per fer projectes, per fer les actuacions 
que la corporació consideri adients. 46 milions és una quantitat molt important que noltros 
esperam que se dediquin no només a Palma, si no també als barris de Palma. perquè el Batle que 
dur 100 dies, encara no ha visitat els barris de Palma. en aquestes dues intervencions les faré a la 
mateixa vegada, 66 i 67, que era l’ús dels romanents de tresoreria. Que en comissió varen sortir 
endavant amb el vot favorable de Vox. Jo no sé ara si amb aquest pacte que avui s’ha vist, Vox 
votarà en contra d’aquests dos punts. Del 66 i el 67 del Partit Socialista. El que estaven instant 
és, efectivament, a pagar l’increment del 2,5% que està previst en els pressuposts generals de 
l’Estat pels treballadors públics. Estaven demanant una qüestió que no s’ha fet de l’incorporació 
de romanents que ha sortit amb el vot conjunt del Partit Popular i de Vox en aquest pacte, que 
era una reserva de crèdit per l’increment del 0,5% de les retribucions dels treballadors públics 
que està prevista al pressuposts generals de l’Estat, si se donen tota una sèrie de circumstàncies 
que probablement se donaran. I després, sense entrar en més detalls, hi ha una qüestió que jo 
crec que és important, ressaltar que era perquè avui el Regidor de Cultura també ha fet 
referència a l’obra Nua, que també deien que no tenia pressupost i que no hi havia contracte. 
Que amb aquests 46 milions hi ha pressupost de sobres per fer obres de teatre que ja estaven 
programades, sobre tot si van a favor de la salut mental. I una qüestió important que en aquell 
moment va sortit a les comissions i no sé que votarà ara el Partit Vox després de pacte PP i Vox, 
que consideràvem que era molt significativa, que era la creació d’una comissió ad doc per 
l’anàlisi d’aquest romanents. I perquè tots tenguem el dibuix de a què se destinen aquest 46 
milions de romanent líquid de tresoreria. Que se pot emplear per fer projectes i que poden tenir 
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molta capacitat transformadora a la nostra ciutat. així que voldria saber quin és el posicionament 
de la resta de grups, perquè consideram fonamental que això se dugui a debat entre tots els 
grups polítics. Moltíssimes gràcies.  
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Vol que li expliqui com nos hem trobat l’Ajuntament? Pues avui dematí 
vostè mateixa ha vist que teníem 20 o 21 reconeixement de deute extrajudicial que no 
corresponen a cap contracte en condicions i mínimament reglat. Vol que li digui com m’he 
trobat l’Ajuntament? Pues que vostès varen quadrar els pressuposts de 2023 desdotant places de 
funcionaris sense mirar prim. Més de 50 i pico corresponen als Policies Locals, precisament, 
clar després no lis volen fer reconeixements. No m’estranya. Volen que li diguem com nos hem 
trobat l’Ajuntament? De veres ho vol? Pues amb un patrimoni a l’Ajuntament que ningú li treu 
cap profit i que està tot abandonat per tot arreu. Plaça Major, i seguesc, el Mercat del Camp 
Redó, puc seguir. Miri com està la Costa de Santo Domingo. Patrimoni per tot arreu desperdigat 
sense cap control, sense res de res de res. Per tant, si vol que li expliqui com m’he trobat 
l’Ajuntament de veres, li demani al seu ex Batle, li demani als seus companys i sabrà com està 
l’Ajuntament. Miri, jo no n’he xerrat, a més és que no li havia xerrat. És que no sé perquè m’ho 
demana perquè no n’havia xerrat, per educació, per prudència, per respecte, per no crear un 
debat estèril, perquè tanmateix no ho poden arreglar ja. I han tengut 8 anys i l’únic que han fet 
és espenyar-ho. Per tant, jo ja no volia entrar en tot això. Vol que li expliqui? Pues això. Ara vol 
que li digui algo? És vera que no està com al 2011. Obrim un calaix i trobam factures, 
reconeixements extrajudicials, però no trobam factures com se va trobar al 2011 que quasi un 
poc més i tancam la casa. Però que cada vegada que passen vostès per qualque lloc de 
comandament deixen un solar. Sí. Sí. Vostès estan a punt, o estaven a punt de deixar 
l’Ajuntament com un solar. No li han deixat perquè, evidentment, hem arribat noltros i ho 
arreglarem. Amb unes setmanes ja no pareix ni lo mateix. Però així és com ho nos hem trobat. 
De totes maneres anem a la proposta. Perquè és que vostè se’n va i jo no tenc cap interès. Anem 
a la proposta. La proposta, avui dematí vostès han tengut oportunitat de posar en valor aquesta 
proposta i han dit no. Ni tan sols s’han estès. Han dit no. Per tant aquesta proposta és que 
l’haurien de retirar. Ara nos està dient lo que noltros ja hem fet i que vostès diuen: no, és que 
això vull que faci. No, és que avui dematí nos ha dit que no. Ni tan sols s’ha estès Sra. Sánchez. 
Vostè ha dit no. Per tant, ara que nos ha de comptar un rollo i pensar que noltros que som 
persones que anam per fer feina nos apuntarem a la seva cortina de fum. No. Si vostè vol quedar 
bé amb la gent i anar dient que ha presentat això ho faci, de veres. Ja varen córrer pel Twitter. 
Faci, faci. Però la pura realitat és que avui s’han posat els doblers i s’han posat els doblers amb 
el seu vot en contra. I la comissió que vostè demana per activa i per passiva amb tant interès, li 
he de dir que durant 4 anys estava jo seguda allà i vostès deien no a qualsevol participació de 
l’oposició. És més, es que ni tan sols varen tenir mai la dignitat de mirar-se una de les nostres 
esmenes. Per tant, Sra. Sánchez, nos deixi començar a fer feina, nos deixi arrancar. Jo li puc 
assegurar que sempre contarà amb les portes obertes perquè li donem totes les explicacions 
habidas y por haber, per recollir les seves aportacions. Sempre que vostè vulgui té la porta 
oberta per oferir-les i proposar-les. I ho valorarem. Però no nos faci passar pel tubo d’una 
manera com ha pretès avui dematí. Ara avui dematí ha dic no, ara avui horabaixa dic sí. Noltros 
no esteim per jugar en això. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Molt breument. Votarem a favor perquè consideram que per aquest ajuntament garantitzar les 
retribucions dignes dels treballadors de la casa ha de ser una prioritat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
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“Hemos cambiado el sentido del voto, en el sentido. No, me explico si me deja. En el momento 
que hemos recibido información que no teníamos en la comisión, a partir de este momento se ha 
analizado. Las cosas son como son. Cuando se tiene información se tiene y cuando no se tiene, 
no se tiene. Creo que es fácil de entender. Entonces, hemos visto la aplicación, el remanente de 
tesorería. Los 46 millones es un tanto alzado. Hemos visto que se cubre las necesidades 
perfectamente para el incremento de 2,5. Usted es economista, sabe perfectamente que el punto 
2 es una reserva que está supeditada a la evolución de la inflación. Por tanto, cuando llegue ya 
veremos. No será hasta septiembre. Respecto al 68. Pues repito lo mismo. Es decir, hemos 
recibido información detallada de todo lo que ha quedado pendiente y de las aplicaciones para 
cubrir la necesidades presupuestarias hasta final de ejercicio. A la vista de esto y en este sentido 
estamos a favor del remanente de tesorería. Que se va a aplicar, en principio, la explicación que 
se nos acaba de dar. Por lo tanto tenemos que votar en contra de estas proposiciones. Respecto a 
la comisión, la comisión nosotros aceptábamos esta comisión desde el momento en que no 
teníamos información y era la única forma de tenerla. En el momento que la tenemos no cabe la 
necesidad de dicha comisión. Gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Amb lo qual entenc que estan dedins del govern. Perquè la votació d’avui, 
d’aquest romanent, és un mini pressupost. 46 milions, que és el romanent de tresoreria que és lo 
que se proposava des del Partit Socialista, fer una comissió amb la participació dels grups 
polítics, això és determinant. És una votació determinant. És una votació que pot marcar també 
el seu sentit del vot en el pressupost que pugui presentar el Partit Popular. Perquè vostè ho sap, 
el moment més polític d’una institució, és el moment a on es decideix què se fa amb els doblers 
públics. Que són els doblers de tothom. No com ha dit el Regidor d’Habitatge que considera que 
no són de ningú. Els doblers públics són els doblers de tothom. I el moment més important és 
l’aprovació de què feim amb els doblers públics. I vostès han decidit que l’equip de govern faci 
lo que trobi. Si l’equip de govern fa lo que troba és que vostès estan dedins del govern d’una 
manera o d’una altra. En quant al reconeixement extrajudicial de crèdit. Els reconeixements 
extrajudicials de crèdit, més que de finances, tenen que veure amb la tramitació administrativa. 
Vostè ara haurà de prometre que no farà reconeixement extrajudicials de crèdit. Perquè noltros 
nos vàrem trobar, quan vàrem arribar en aquesta corporació, reconeixements de crèdit que 
d’alguna manera són bastant habituals a lo que jo he vist a la història d’aquest ajuntament en 
aquest ajuntament. Vostè m’haurà de dir que vostès tramitarà totes les despeses sense cap 
reconeixement extrajudicial de crèdit. Estaré vigilant, perquè si ara se queixa dels 
reconeixements extrajudicials. L’informe d’Intervenció no fa falta anar massa enfora, fa falta 
llegir l’informe d’Intervenció sobre les finances d’aquesta corporació. Lo que diu és que s’ha 
reduït l’endeutament públic en un 43%. Quan va arribar el pacte d’esquerres era un 98% dels 
ingressos. Ara és un 43% dels ingressos. És un percentatge amb lo qual se pot governar amb 
bastant tranquil·litat. Jo crec que és important i jo crec que la informació que la ciutat de Palma 
ha de saber. Perquè ha de saber que té una corporació en condicions de dur endavant projectes. 
En condicions de dur endavant projectes importants. En condicions d’afrontar el repte de 
l’habitatge, que és un repte importantíssim, en condicions de fomentar l’habitatge públic i el 
lloguer social. Per donar-li un exemple. A l’informe d’Intervenció també diu que el superàvit 
del 22 són 19 milions. És un superàvit considerable. L’informe d’Intervenció diu que hi ha 46 
milions, com he dit abans, per fer projectes. A l’informe d’Intervenció també diu una qüestió 
importantíssima, importantíssima pel funcionament de l’economia d’aquesta ciutat, és que el 
període mitjà de pagament és de 10 dies. Quan el període màxim de pagament permès per les 
administracions públiques, després de la Llei d’estabilitat, és de 30 dies. Jo crec que és 
important no fer demagògia davant de les finances públiques. Jo crec que és important informar 
que l’equip de govern sigui capàs d’informar a la ciutadania de com estan els comptes públics, 
de donar la tranquil·litat de que els seus ingressos, de que els seus imposts s’han gestionat amb 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 119 - 

seny i amb coherència i de que poden estar tranquils de la situació financera d’aquesta 
corporació. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Sánchez, jo ja feia comptes de que vostès estarien a l’aguait de tot el que 
féssim. De fet, és la seva feina. Està pendent i controlant a l’equip de govern. No volem res més. 
Noltros serem hipertransparents. Nos podrà vigilar sempre i en tot moment. I a més li he dit i li 
repetesc, vostès poden interpretar qualsevol cosa en qualsevol moment, però li he dit 
exactament lo mateix públicament a vostè ara que lo que li vaig dir al Sr. Coll l’altra dia, tenen 
les portes obertes per rebre tota la informació i totes les seves aportacions seran molt 
benvingudes, per debatre, per tractar-les i per dur endavant aquesta ciutat. les té obertes vostè, 
les té obertes, com no pot ser d’altra manera, la Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): i també la 
Sra. Lucía Muñoz. Tots tenen les portes obertes. Cosa que noltros no les vàrem trobar en cap 
moment a l’hora de negociar pressupost, a l’hora de negociar remanents. Vostès varen fer 
sempre lo que lis va donar la gana, passant rodillo de qualsevol manera per damunt de 
l’oposició, deixar-nos sense cap tipus de resposta al manco raonada i convincent, senzillament 
amb un no perquè no a qualsevol aportació que se fes damunt el seu pressupost o els seus 
remanents. Jo li dic, evidentment, el meu compromís i el de tot aquest equip és que noltros no 
farem això. De fet, vostè mateixa sap que ha demanat informació, ha estat un informe llarg i 
complicat que els funcionaris no tenien ni perquè fer-lo. L’han fet, els hi ha passat i vostès 
saben que sempre trobaran les portes obertes i tota la nostra feina serà per donar resposta i 
tractar amb el respecte que se mereix aquesta oposició. Per tant, Sra. Sánchez, esper que d’aquí 
en endavant no nos torni a passar lo mateix que nos ha passat avui dematí, qeu vostè s’ha oposat 
a unes propostes que de polítiques e ideològiques en tenen res i que l’çunic que pensaven era 
enfrontar una situació important com era el sou dels funcionaris, com eren les gratificacions, 
com era el suport als Bomberos, com era al suport als Policies que han estat innocents i han 
hagut de pagar molts de doblers en abogats i en determinades qüestions que no tenen res que 
veure amb la ideologia, però que vostès, la seva barrera a no fer ni un mínim pacte, ni un mínim 
cas al Partit Popular els hi ha impedint, fins i tot, votar abstenció. Per tant, no nos faci culpables 
de la seva limitació. I li torn a dir, té els braços estesos. Gràcies.” 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
Punt 1: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP) i 6 
vots a favor (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt)   
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP), 4 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma acorda destinar 4.000.000 € o la part necessària del 
romanent de tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació de l’exercici 
2022  a l’increment del 2,5% de  les retribucions del personal al servei del sector públic 
municipal amb caràcter retroactiu de 1 de gener del 2023. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma acorda reservar la part necessària del romanent de 
tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació de l’exercici 2022  a 
l’increment addicional del 0,5% de  les retribucions del  personal al servei del sector 
públic municipal amb caràcter retroactiu de1 de gener del 2023 pel cas de que es 
compleixi allò previst a l’apartat 2.a de l’article 19 de la Llei 31/2022 de 23 de 
desembre de Pressuposts generals de l’Estat per l’any 2023 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 120 - 

 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
68. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de tresoreria per a despeses 
generals 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
El punt 1: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP), 4 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA) 
El punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP), 4 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA) 
El punt 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP) i 6 
vots a favor (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma acorda destinar lapart necessària  del romanent de 
tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació de l’exercici 2022  a la 
materialització immediata dels diferents acords adoptats per unanimitat en el plenari 
d’aquest consistori al llarg del 2023 com són, entre d’altres: 
-Mesures de compensació a empresaris i autònoms afectats per les obres de remodelació 
del Passeig Marítim 
-Continuar millorant les freqüències i capacitat del transport públic de Palma 
-Augmentar la presencia policial especialment a les zones amb més afluència de turistes 
i d’oci nocturn. 
-Impulsar un pla específic contra les pintades vandàliques en els termes previst a l’acord 
-Intensificar la neteja i el mantenim dels parcs canins i pipi cans 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma acorda destinar la part necessària d del romanent de 
tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació de l’exercici 2022 a la 
materialització de les propostes plantejades en aquest plenari com són: 
- La constitució de refugis climàtics en dependències municipals 
- La recuperació de la programació cultural prevista, com la obra teatral NUA 
 
3.El ple de l’Ajuntament de Palma acorda activar amb caràcter urgent una Comissió no 
permanent amb representació dels diferents grups polítics que plantegi una proposta 
d’aplicació del romanent de tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació de 
l’exercici 2022 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
69. Grup VOX relativa al servei de les OAC de Palma 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Nosotros queremos cambiar el sentido del voto porque en comisión votamos el primer punto 
abstención y en el segundo en contra, por las cuestiones que expliqué en comisión. Pero creo 
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que vi necesario introducir una moción que ha entrado por urgencia en el Pleno, sobre el tema 
de las OACs, sobre todo centrándonos mucho más no solo en la presencialidad de las oficinas 
de atención al ciudadano, si no también que estas puedan promover y ofrecer una atención 
personalizada y de calidad y promoviendo la autonomía personal de las personas que se 
acerquen. Sobre todo hablando de personas mayores, con el tema de la brecha digital. O 
personas que tengan algún tipo de discapacidad, ya sea funcional o ya sea intelectual, que 
también necesite una ayuda mucho más personalizada. Así que cambiamos el sentido del voto y 
ya expongo luego en la votación en el punto de urgencia, porque ya he explicado la moción. 
Muchas gracias.” 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures 
i D.T.: 
Punt 1: s’ha dictaminat favorablement sobre la transaccional a aquest punt per 5 vots a 
favor (PP i VOX PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB- PSOE). 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre la transaccional a aquest punt per 5 vots a 
favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt). 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a 
 
1.- Garantizar la presencialidad en las gestiones municipales a la mayor celeridad y que 
en su caso, que la web de las OAC esté operativa. 
 
2.- Garantizar que se disponga de los recursos suficientes para solucionar los problemas 
de no funcionamiento del sistema de climatizacion. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
70. Grup VOX relativa a la necessitat que Palma sigui una ciutat accessible 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En los últimos años Palma se ha convertido en una ciudad hostil para los 
viandantes. Pero especialmente para aquellas personas que tienen su movilidad o bien reducida 
o bien comprometida. Es verdad que durante la campaña y en los años anteriores, cuando el 
gobierno de la izquierda coincidía en la necesidad de tener una ciudad humana, acogedora, una 
ciudad para ser paseada. Me temo que se estaba olvidando en ese modelo de ciudad que 
defendían de una gran parte de los ciudadanos de Palma. Como decía, a día de hoy, gran parte 
de la ciudad de Palma es un territorio hostil para las viandantes, muy especialmente para 
aquellos que tienen su movilidad reducida o simplemente comprometida, pero también para 
aquellas personas a las que la edad les ha restado agilidad, reflejos, estabilidad. Los que 
caminan con andadores. Los que van en sillas de ruedas. Los que empujan carritos de bebé. Para 
todos ellos circular por Palma es una carrera de obstáculos. Bordillos rotos o demasiado altos, 
hasta hacerlos absolutamente impracticables. Ausencia de rebajes en dichos bordillos, para que 
se pueda acceder a la calzada. Alcorques levantados. Baldosas rotas o colocadas en distintas 
alturas. Diseño errático de los carriles bici que llevan a la confusión a la hora de optar por una u 
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otra vía en el momento que se tiene que cruzar la calle. Aceras desiguales. Todos esos 
problemas, todos esos desperfectos que se han ido cronificando y empeorando con el tiempo, 
dan idea de la nula sensibilidad del anterior consistorio, con las personas cuya movilidad por un 
motivo u otro tienen su movilidad, como decía, reducida o comprometida. Y no, esas personas 
no son ciudadanos de segunda y tienen derecho a moverse por las calles y por las plazas de 
Palma sin obstáculos insalvables, con el temor de una caída. Tienen derecho a no resignarse a 
que haya calles que les estén prohibidas, simplemente porque no pueden acceder a ellas. Es por 
eso por lo que proponemos, instamos al gobierno municipal a que lleve a cabo una evaluación 
de la accesibilidad de todas las calles y plazas de la ciudad de Palma en relación con las 
personas cuya movilidad se encuentra reducida o simplemente comprometida. Así como para 
quienes llevan sillas de ruedas o carritos de bebé. Que en dicha evaluación participen aquellas 
asociaciones o colectivos entre cuyas finalidades se encuentra dar apoyo o asistencia las 
personas con movilidad reducida. Que tras la evaluación de la situación de cada una de las 
barriadas a continuación se lleve a cabo un plan de actuación inmediato para paliar las 
cuestiones más urgentes y se calendarice el resto de las mismas según su prioridad. Y que se 
ponga en marcha una brigada de atención inmediata que dé respuesta a los desperfectos de las 
infraestructuras urbanas que surja con posterioridad en cada una de las barriadas sobre las que 
ya se haya actuado. Muchas gracias.”  
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Muchas gracias. Sra. Durán, compartimos al 100% esa sensibilidad que acaba de manifestar. Y 
como usted bien sabe, así como lo dijimos en comisión, relativa a las cuestiones relacionadas 
con la accesibilidad, tanto del punto 1, 2 y 3, dado que tanto la evaluación de las condiciones de 
accesibilidad no solo de los viales sino también de los espacios libres públicos, como de los 
equipamientos de competencia municipal, ya se está haciendo según lo previsto en la legislación 
balear, la Ley 8/2017 de Accesibilidad Universal de les Illes Balears y les votamos a favor del 
primer punto. Así mismo en cuanto a la participación de las asociaciones y colectivos 
vinculados a la promoción de la accesibilidad universal se canaliza a través de la mesa de 
accesibilidad, que además quiero que sepan que nosotros convocamos esa mesa el día 24 de 
julio. A pesar de que anteriormente en julio y en agosto esas mesas no se convocaban. Nosotros 
hemos querido anticiparnos para que me conozcan, sobre todo las entidades y saber que en 
septiembre empezaremos a trabajar de inmediato otra vez con esta mesa. Y en cuanto a la 
planificación de las medidas correctoras que resulta de la evaluación de la auditoría de 
accesibilidad, está implícita en el propio alcance de la misma, por lo que igualmente se 
dispondrá como parte de dicha evaluación de la referida planificación. En cuanto, por lo tanto el 
punto 1, 2 y 3 vamos a votar a favor. El punto 4 se va a transaccionar como habíamos acordado, 
en los mismos términos que habíamos acordado, que es que se trabajará en, un segundo que lo 
leo: Que se trabajará en poner en marcha una brigada de atención inmediata, que dé respuesta a 
los desperfectos en las infraestructuras urbanas que surgen con posterioridad, en cada una de las 
barriadas sobre las que ya se haya actuado. De todas maneras, también hay que indicar, que esas 
pequeñas deficiencias ya se están resolviendo por las brigadas municipales y las contratas de los 
diferentes servicios. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Aceptamos esta transaccional.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muy brevemente. A nosotros nos parece muy bien la participación vecinal en estos procesos, 
pero consideramos que era la línea de trabajo del gobierno anterior y que por tanto esta es una 
propuesta innecesaria. Nada más y muchas gracias.” 
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Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo también un poco explicar nuestro sentido del voto que es desfavorable en todos los 
puntos. Como bien expliqué en comisión, creemos que la propuesta, actualmente el trabajo que 
se estaba haciendo en la anterior legislatura y que espero que se continúe haciendo o mejorando 
por parte del nuevo equipo de gobierno, vaya en la línea que se ha trabajado en los últimos 4 
años, porque creo que los resultados han sido espectaculares. Me extraña mucho, Sra. Durán, 
que el Sr. Coll le deje hacer esta intervención. No los puntos de la moción, que la entiendo 
totalmente lícita. Pero sí esta motivación. Porque yo he sido una de las personas que más 
felicitaciones ha recibido en el Pleno por mi trabajo por parte del Sr. Coll, lo bien que se estaba 
haciendo por parte del Área de Infraestructuras, sobre todo los temas de mejoras de aceras por 
tema de accesibilidad. Así que me extraña mucho que en este caso le permita hacer esta 
intervención que me parece un poquito fuera de lugar y, sobre todo, no tiene nada que ver con el 
trabajo que se ha hecho durante la anterior legislatura. Decir también que en este caso la línea de 
trabajo es la consensuada. Es la que se tiene que seguir llevando. La Mesa de Accesibilidad es 
muy importante. La participación de todas las entidades y la representación de todas las 
personas de cualquier colectivo, con personas con discapacidad está en la mesa. Nos gustaría 
que nos convocasen a la Mesa de Accesibilidad, para también como grupo municipal poder 
aportar nuestra opinión al trabajo que se tiene que venir haciendo en temas de accesibilidad. Nos 
gustaría que se pusiera en marcha el Plan de Accesibilidad que se aprobó a final de la legislatura 
pasada. Y sobre todo decir, Sra. Soto, que solo faltaba que no hubiera convocado usted a la 
Mesa de Accesibilidad siendo la nueva Regidora. Lo mínimo que tiene que tener es un poquito 
de deferencia por las entidades con las que va a trabajar durante esta legislatura y presentarse en 
el mes de julio. ¿O qué esperaba? ¿Presentarse a ellas en el mes de septiembre? ¿Cuándo los 
niños empiezan el cole? Muchas gracias. Sentido del voto en contra.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Sra. Pastor, quisiera hacerle una precisión. En este partido no hay machos alfa que den permiso 
al resto de Concejales mujeres para que hagan las proposiciones que consideren necesarias en 
uso de sus facultades mentales no mermadas por el hecho de ser mujeres. Yo quería reconocer 
en este turno de réplica que hay calles cuya amplitud de las aceras, de su rehabilitación o nueva 
creación, permiten que personas en las situaciones citadas puedan circular sin excesivos 
problemas. Pero crear ejes cívicos no exime de llevar a cabo el más elemental mantenimiento de 
las infraestructuras públicas y hacerlo con prontitud y sentido común. Obviamente no vivimos 
en la misma ciudad. Yo sé lo que veo y sé las situaciones que viven, como digo, con movilidad 
reducida o comprometida o sin la agilidad necesaria para su juventud. Y creo que simplemente 
abordar esta cuestión facilitaría la vida de los ciudadanos. Porque no, no es cierto que los 
bordillos cuando se rompen se arreglen. No es cierto que sean accesibles todas las aceras. No es 
cierto que las personas, que como digo, tienen la movilidad reducida no tengan vetadas algunas 
de las calles y plazas de esta ciudad. Y decía, que bueno, crear ejes cívicos no exime de mirar el 
resto de la ciudad con los ojos de quien tiene esa movilidad reducida o comprometida por sus 
circunstancias físicas o por su edad. Es una mera cuestión de humanidad. No simplemente de 
reivindicar el trabajo que se ha hecho cuando no se ha hecho. Ustedes no la tuvieron, espero que 
sí que el actual equipo de gobierno sí que la tenga. Muchas gracias.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Muchas gracias. Evidentemente vamos a trabajar de manera muy dura sobre este tema. Y 
colaborando en todo lo que sea posible para mejorar y para obtener ideas nuevas y cualquier 
tema de mejora. Y Sra. Pastor póngase tranquila, que no pasa nada, que está en la oposición. 
¿Me oye? Que se ponga tranquila. Es que la veo muy efusiva a veces.” 
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Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“No, yo soy así desde que nací. No sé. Ya me conoce de hace muchos años. No le viene de 
nuevo. Si le da un poquito de miedo no pasa nada.” 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures 
i D.T.: 
Punts 1, 2 i 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt)  
Punt 4: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 7  vots en contra (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2vots a favor (VOX PALMA). 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las siguientes 
medidas: 
 
1- Que el Gobierno municipal lleve a cabo una evaluación de la accesibilidad de todas 
las calles y plazas de la ciudad de Palma, en relación con las personas cuya movilidad se 
encuentra reducida o simplemente comprometida, así como para quienes llevan sillas de 
ruedas o carritos de bebé. 
 
2- Que en dicha evaluación participen aquellas asociaciones o colectivos entre cuyas 
finalidades se encuentra dar apoyo o asistencia, a las personas con movilidad reducida. 
 
3- Que tras la evaluación de la situación en cada una de las barriadas, a continuación se 
lleve a cabo un Plan de actuación inmediato para paliar las cuestiones más urgentes y se 
calendarice el resto de las mismas según su prioridad. 
 
4- Se trabajará para la creación de una brigada de atención inmediata que dé respuesta a 
los desperfectos en las infraestructuras urbanas que surjan con posterioridad, en cada 
una de las barriadas sobre las que ya se haya actuado. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) amb una esmena in voce  en el sentit d’afegir al punt 4 “Se 
trabajará para la creación”  
 
71. Grup PSIB-PSOE relativa al projecte del bulevard del parc de Sa Riera 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Como también he expliqué en comisión, el sentido de la proposición no es otro que el de que 
se dé continuidad y que se termine de ejecutar el proyecto que se ha puesto en marcha en esta 
legislatura. Y sobre todo que se dé salido a los fondos por los que están financiadas estas obras. 
Es importante que tengamos todos la capacidad y sobre todo la voluntad de sacar adelante los 
proyectos que son importantes para la ciudad. Este proyecto es un proyecto de ciudad. Fue 
elegido en 2016 como el más votado como presupuestos participativos por parte de todos los 
que apoyaron este proyecto y se pudieron presentar a elegir a la ciudadanía de Palma. Y por lo 
tanto, no tiene más sentido que el que siga adelante las obras, que no nos demoremos mucho o 
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solo lo estrictamente necesario en los trámites que tengamos que hacer. Y que se ejecute lo 
mejor posible. Gracias.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Gracias. Sabemos perfectamente y desde este equipo de gobierno vamos a seguir, 
evidentemente, con el proyecto y eso ya se habló en comisión. Le brindamos a la Sra. Pastor 
una transaccional. Pero por los tiempos, primero porque nos hablaba de una manera inmediata y 
también cumpliendo con los plazos estipulados y acordados. Es cierto que, como bien ya sabe, 
en toda obra y modificaciones de proyecto, por lo tanto yo le dije que era una cosa muy tasada y 
a lo mejor los tiempos que ahora tenemos, si hay modificados posteriores, por cosas inesperadas 
que nos podamos encontrar, como ha sido el amianto, pues esos plazos se pueden varias. Y fue 
por eso que queríamos la transaccional. En todo lo demás nosotros estamos de acuerdo. 
Seguimos adelante con la ejecución de las obras y también para nosotros es algo prioritario. 
Pero sí que es cierto que la inmediatez, esa inmediatez que usted sugiere en cuanto a las 
modificaciones del proyecto, bueno, nosotros también podemos decir aquí que desde que se 
encontró en diciembre de 2002, que apareció el amianto, hasta el 19 de abril que no se aprobó, 
pasaron 4 meses. Entonces, yo le dije que era una cosa como muy tasada y a lo mejor los 
tiempos que ahora tenemos, si hay modificados posteriores, por cosas inesperadas que nos 
podemos encontrar como ha sido el amianto, pues esos plazos se pueden variar. Y fue por eso 
que pedíamos la transaccional. En todo lo demás nosotros estamos de acuerdo, seguimos 
adelante con la ejecución de las obras y también para nosotros es algo prioritario. Pero sí que es 
cierto que la inmediatez, es decir esa inmediatez que usted sugiere en cuanto a las 
modificaciones del proyecto, bueno, nosotros también podemos decir aquí que desde que se 
encontró en diciembre de 2002 que apareció el amianto, hasta el 19 de abril que no se aprobó, 
pasaron 4 meses. Es decir,…” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“2022” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“…y esa es la inmediatez. Es decir, no, no, porque usted me habla de una inmediatez que 
realmente en una obra es difícil de concretar. Era por eso la transaccional. Nada más. Vale. Pero 
en cuanto a todo lo demás estamos de acuerdo.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“El proyecto de Sa Riera está consensuado con los vecinos y las vecinas. Es de los proyectos 
con más apoyos. Creo que es el proyecto con más número de apoyos y consideramos que se 
tiene que continuar con diligencia para no perder la financiación europea y votaremos a favor.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 5 vots en contra (PP, VOX PALMA) i 4 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt).  
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a continuar de 
manera inmediata con la ejecución del Proyecto del Bulevar del Parc de Sa Riera (Sa 
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Sínia d’en Gil - C/ Joan Dameto), cumpliendo con los plazos estipulados y acordados y 
así evitar perder los fondos europeos asignados a dicho proyecto. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
72. Grup Mixt relativa al compromís amb la lluita contra el canvi climàtic 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Compañeros y compañeras Regidores estamos muy veraniegos y eso es porque es verano y 
hace mucho calor, aunque aquí se está bastante bien. De hecho, muchos de ustedes llevan 
chaquetita y eso es porque esta sala de plenos es un refugio climático. Un nombre que yo creo 
que es bastante auto explicativo pero, básicamente, para los que no sepan lo que significa, 
significa que bueno, es un lugar donde refugiarse, en este caso, de las altas temperaturas. Porque 
todos estaremos de acuerdo en que allí fuera hace calor. Hace calor porque es verano, pero ha 
estado haciendo un calor anómalo, incluso para estas fechas. Y hay una razón detrás de estas 
altas temperaturas que se llama cambio climático. Parece simple de entender y la comunidad 
científica lleva aportando datos de su existencia durante décadas. De hecho, si no recuerdo mal 
esto se estudia en Primaria. Pero desgraciadamente la irrupción de los negacionistas del cambio 
climático en el discurso público y en las instituciones de la mano de Vox, no solo amenaza con 
hacernos retroceder a la edad media en derechos sociales, sino también en nuestra posición 
respecto a la ciencia. Creo que el sentir mayoritario de la población palmesana y de este 
consistorio con respecto a la crisis climática es muy clara, es una emergencia y debemos actuar 
con urgencia para mitigarla y revertirla. Pero, por si acaso a alguno le quedan dudas les voy a 
dar algunos datos. Esta semana el Mar Mediterráneo rompió su record de temperatura absoluta 
rozando los 28 grados, casi 3 grados por encima de las temperaturas habituales para estas 
fechas. Esta gráfica muestra la variación de la cantidad de hielo en el Mar Ártico por años. La 
línea roja es de 2023. En el Atlántico Norte más de lo mismo. Esta gráfica muestra la variación 
anual de la temperatura en superficie. En rojo, de nuevo, 2023. Más datos, llevamos 15 días con 
la temperatura global por encima del anterior récord de temperaturas. Los últimos 15 días son 
seguramente los más cálidos de los últimos 100.000 años. 100.000 años. El pasado domingo, 16 
de julio, se rompió el record global de temperaturas en China. Con 52,2 grados, superando el 
anterior de 2015 con casi 2 grados. De hecho, hay una probabilidad del 81% que en el 2023 sea 
el año más caluroso desde que hay registros. Aquí, otra gráfica. De la situación de alerta de 
sequía en Europa. El rojo siempre es una mala señal. Pero hablemos de datos más locales. 
Veamos qué está pasando en Palma y en Mallorca. Según un estudio internacional de todos los 
lugares de Europa, el Mediterráneo es donde se está notando más la aceleración del cambio 
climático. Tenemos diferencias de temperatura que exceden entre 2 y 8 grados centígrados y en 
algunos lugares mucho más. De hecho el cambio climático se acelera un 20% más rápido en 
Baleares que en el resto del mundo. Y el verano se ha alargado un mes y medio. Al final la 
ciudad tuvo en el año pasado 50 días más de los habituales, en que se superaron los 25 grados. 
La media nacional es de 40 días. Me parecen datos suficientemente alarmantes como para 
preocuparse. Pero hablemos de los efectos esperables de este aumento de temperaturas. La crisis 
climática tiene un impacto en la cadena alimentaria. En la evaporación que provoca las lluvias 
torrenciales e inundaciones. Junto con periodos de calor muy altos. La tierra se impermeabiliza 
y las lluvias causan deslizamientos. El cambio climático conlleva un cambio en la naturaleza 
devastador para el equilibrio humano con la llegada de las islas de calor. La pérdida de agua 
potable y problemas de salud urbanos. Según un estudio publicado por Save the Children, en 
colaboración con la Universidad Libre de Bruselas, los niños nacidos en 2020 se enfrentarán a 
una media de olas de calor 7 veces superiores a las de sus abuelos, a 3 veces más inundaciones y 
al doble de incendios forestales. El calentamiento global provocará también una subida del nivel 
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del mar. En Palma esto supondrá, en menos de 80 años, que en la primera línea de costa del 
Molinar o del Passeig Marítim, serán devorados por el mar. También la Playa de Can Pere 
Antoni y Es Portitxol. Mallorca perderá 60 metros de costa para el año 2100. Creo que son datos 
suficientes para asumir que la crisis climática es un problema de salud pública y de 
supervivencia de nuestro territorio y de nuestra especie. Y que la respuesta debe ser 
contundente. Hace unos días Jorge Campos, líder balear de Vox, incapaz de negar ya la 
existencia de un cambio climático sostenido por infinidad de datos científicos, ponía en duda el 
origen de este. Parecía decirnos que sí, que la crisis climática existe, pero no es de origen 
antropogénico. No es la actividad humana lo que la causa, es un proceso natural. Miente. Otro 
dato, el 99% de los estudios científicos coinciden en que somos culpables del cambio climático. 
También hay otros efectos causados por la actividad humana que empeoran la crisis climática, 
como la isla de calor o la contaminación que tiene efectos en la salud a corto, medio y largo 
plazo, aumentando la …, la diabetes, la bronquitis o el asma. Las altas temperaturas, la 
contaminación, la escasez de agua, todo ello, supone un peligro para la supervivencia de nuestra 
especie. Y todo tiene el mismo origen. Un cambio climático de origen antropogénico. Es decir, 
una modificación del clima mundial generada por la acción del ser humano. Es bastante fácil de 
entender. ¿Verdad? Pero el negacionismo y sus voceros de Vox provocan que mientras vivimos 
una ola de calor sofocante, tengamos que estar tomándonos el tiempo de volver a explicar que el 
cambio climático existe, en vez de hacer política para revertirlo. Nos hacen ustedes perder el 
tiempo. La moción que presentamos hoy desde Unidas Podemos parece básica, pero necesaria. 
Es urgente que todas las fuerzas políticas responsables muestren su compromiso con la ciencia, 
reconozcan el cambio climático, que está basado en la evidencia científica, su existencia, su 
origen antropogénico y el riesgo que supone la crisis climática para la población y el territorio.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Sra. Muñoz, està clar. Son uns fets tangibles i dels quals cada dia es fan més palès i els 
reiteram amb allò que vàrem dir a la comissió. I per això i amb base al nostre compromís i 
contracte amb la ciutadania que vàrem adquirir de gestió, esteim fent feina en això. Pero a mí 
también me gustaría pedirle unas cosas, por favor. y es que no patrimonialice en las políticas de 
cambio climático. Porque no pertenecen a nadie. Sinceramente, yo creo que es algo que es 
colectivo, que nos tiene que afectar a toda la ciudadanía y van mucho más allá de llevar un pin 
en la solapa o enarbolar una bandera cuando a ustedes les interese. Pero volviendo a lo que les 
decía, desde este equipo de gobierno estamos trabajando, como se dijo el otro día en la 
comisión, en hacer políticas serias teniendo en cuenta uno de los pilares fundamentales de 
nuestro compromiso que es apostar por la sostenibilidad y nos reafirmamos en lo que dijimos el 
otro día. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Nuestro sentido del voto será favorable a esta moción. Pero con cierto pesar, 
porque no por la proposición en sí, si no porque pensamos que no se tendría que votar, tendría 
que ser una declaración institucional. Como antes decíamos, que nos cubra a todos, estamos 
cerquita de conseguirlo pero por desgracia los negacionistas no lo permiten. Es innegable ya 
afrontar una crisis climática y aquí podremos discutir las maneras de mitigarla o de combatirla, 
que allí es donde entra la política. Pero no en sí el hecho de lo que estamos viviendo. Esto no es 
una teoría woke ni una cosa friki de unas izquierdas, una guerra cultural. Es una realidad que 
cuesta vidas. Es una realidad que va a peor y es una realidad, además, que afecta especialmente 
a la gran mayoría de la población. A la clase trabajadora, la clase media. No es lo mismo 
afrontar una crisis climática en Son Vida que en otras zonas de nuestra ciudad. No es lo mismo 
afrontar una crisis climática en casa en las que viven 4 o 5 personas sin aire acondicionado ni 
medidas, que en otras con grandes chalets. No es lo mismo afrontar una crisis climática en el 
primer mundo que en el tercer mundo. No es lo mismo afrontar una crisis climática adoptando 
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medidas que negando el cambio y negando la implicación que supone el acto del ser humano. 
Pero si aquellos que lo niegan no lo quieren aceptar por ideología o por ataque woke o como lo 
quieran decir, sí pediríamos desde el Grupo Socialista que lo hagan al menos por el más puro 
egoísmo capitalista. Esa ultraderecha ultraliberalista que defiende el capitalismo ante todo, debe 
entender que la crisis climática es también un elemento grave para el desarrollo de la economía. 
¿Alguien se imagina que de seguir estas temperaturas, de 40, 40 y pico grados, en esta tierra 
vamos a seguir con estos niveles de turismo? ¿Cómo afecta la crisis climática a la agricultura? 
¿Cómo afecta a la biodiversidad marina y a la pesca? Podemos ver los análisis que están en 
PACES aprobado por este ayuntamiento de cómo nos va a afectar. Aunque solo fuese por puro 
egoísmo capitalista, deberían votar a favor de la existencia de la crisis climática y la necesidad 
de tomar medidas. Ya discutiremos posteriormente las medidas. Y también por egoísmo si no lo 
quieren apoyar, por convicción o por ciencia, que debería ser lo mínimo, por egoísmo también 
háganlo por recibir los fondos europeos de la transición verde y digital que suponen los PRTR. 
Que ayudan a esa lucha contra el cambio climático. Un Plan Marshall sin Marshall. Un plan 
europeo en que Europa se auto defiende para hacer esta lucha contra el cambio climático. En 
cualquier caso pensamos y reiteramos que si luchamos muchas veces en este Pleno, en estos 
plenos anteriores, en que hay parte de la política que no es política, que son acuerdos y 
consensos. No se nos ocurre nada más apartidista que defender la subsistencia del ser humano y 
del medio natural. Podemos discutir de política de todo, pero si hemos desaparecido y nuestro 
planeta queda arrasado. Basta salir ahí fuera y dejar este oasis, este refugio en el que vivimos, 
con estas temperaturas en las que algunos pasamos frío. Yo igual con el resfriado que llevo, para 
saber que las cosas ahí fuera son diferentes. Estaría bien, y termino, que pudiese ser una 
declaración institucional y que este ayuntamiento asumiese que la crisis climática existe.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Simplemente por responder al Regidor del Partido Popular. Yo creo que antes de acusarnos de 
patrimonializar la lucha contra el cambio climático, ustedes simplemente deberían decir alto y 
claro que rechazan los discursos acientíficos, negacionistas. Los condenen, los combatan por 
medio de la sensibilización y la información ciudadana. Que digan alto y claro que este 
ayuntamiento va a luchar contra la crisis climática, que va a ser una prioridad. Y a partir de estas 
premisas, yo creo que se puede trabajar. Ahora bien, no hemos escuchado el discurso de Vox, 
pero sabemos que va a votar en contra. ¿De verdad van ustedes a gobernar con una fuerza 
política que niega la existencia del cambio climático? Es que además no solo niegan la 
existencia del cambio climático, niegan la realidad en general. Entonces, van ustedes a ser 
capaces de por un lado, prometer y de palabra decir que se comprometen ustedes en la lucha 
contra el cambio climático y después no van a hacer absolutamente nada, porque van a estar 
secuestrados por su socio.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Gràcies Batle. Sra. Muñoz, creo que el sentido del voto de este equipo de gobierno pone de 
manifiesto nuestra postura. Y por mi parte nada más. Gracias.” 
 
S’ha dictaminat  favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA). 
 
Es proposa: 
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1. El reconeixement, basat en l'evidència científica, que el canvi climàtic existeix, és 
d'origen antropogènic i suposa un risc per al medi ambient del nostre territori i per a la 
salut pública. 
 
2. El rebuig als discursos a científics i negacionistes i el compromís de combatre'ls a 
través de la sensibilització i la informació. 
 
3. El compromís de l’Ajuntament de Palma amb la lluita contra la crisi climàtica, que 
suposarà una línia prioritària de l'acció institucional d'aquesta legislatura. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
74. Grup MÉS relativa a corregudes de bous i menors 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Un apunt abans d’entrar en aquest tema. Acabam de presenciar com ha entrat 
un ex Regidor de Vox en aquest plenari per donar l’enhorabona a En Fulgencio Coll. No sé si a 
lo millor ha estat l’enhorabona per aquest acord de govern a l’Ajuntament de Palma i nos ho 
volen explicar. Jo no deixaré d’insistir perquè tenc molta curiositat i molta preocupació en 
aquest acord que sabem que han arribat. Si el que volíeu era una discreció i mantenir aquestes 
negociacions i aquest acord de manera discreta, no ho esteu aconseguint. Heu de millorar molt. 
Entrant ja en matèria d’aquest punt. Acabam d’aprovar avui dematí que l’Ajuntament de Palma 
continuï amb el reconeixement de ciutat amiga de la infància. I durant aquests darrers anys, des 
d’aquest ajuntament, s’ha fet molta feina amb aquesta línea, creant el Consell de la Infància i de 
l’Adolescència. I fent moltes polítiques actives des de moltes àrees, en col·laboració amb molts 
agents socials i agents econòmics, precisament per protegir als infants i per donar-lis el 
protagonisme que se mereixen. Però al mateix temps PP i Vox, amb un acord a fora d’aquest 
ajuntament, però aquests dos partits han arribat a un acord aquí a les Illes Balears  per permetre 
l’entrada de menors a les corregudes de bous. Qui és que està demanant socialment, 
políticament, econòmicament, aquesta mesura, aquesta modificació de normativa? No l’està 
demanant ningú. Hi ha un silenci absolut en aquest tema. Ningú vol que entrin els menors a les 
corregudes de bous. Perquè és una barbaritat. Les úniques dues persones que jo sé, o que hem 
conegut des de Més que volen que entrin els menors són dues persones notòriament conegudes, 
perquè són persones públiques i que ho han trasmès a través de les xarxes socials o els mitjans 
de comunicació públics. Que són en Jorge Campos de Vox, que va a les corregudes de bous 
amb menors i a més ho fa d’una manera orgullosa i reivindicant-ho. I l’Infanta Elena, la 
germana del Rei que tenim ara aquí de visita. Són les dues úniques persones que crec i reconec 
que estan reivindicant aquesta modificació de normativa. Ningú més. A Balears des de l’any 92 
no poden entrar a les corregudes de bous els menors de 16 anys. I al 2017 se va incrementar 
aquesta prohibició als 18 anys. Aquesta és una mesura absolutament raonable, que va en la línea 
de la protecció dels menors i de salvaguardar-los i de protegir-los de les violències i de 
situacions que poden vulnerar els seus drets com a  menors. Aquí a més, en aquest ajuntament, 
com deia, s’ha fet molta feina en aquesta línea. I crec que, com ajuntament, nos hem de 
posicionar d’una manera clara per rebutjar aquest tipus de polítiques i aquesta canvi de 
normativa. Perquè si se canvia la normativa les institucions de les Illes Balears i aquest 
ajuntament, si no nos hi pronunciam en contra, també serà còmplice, serem unes institucions 
que fins ara treballaven per incrementar la protecció dels menors i que si culmina aquesta 
modificació i se permet l’entrada de menors, lo que farem és que com institucions estarem 
exercint directament la violència en contra els menors. Perquè facilitarem que se exposin en 
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aquestes violències i en aquestes situacions de tortura que tots sabem que se viuen a les 
corregudes de bous. Perquè les corregudes de bous són una tortura explícita en els bous, en els 
animals. Però no només això nos preocupa, si no que també les corregudes de bous 
s’escenifiquen i se pateixen ferides, i fins i tot alguns casos hi ha hagut de mort de persones, per 
tant també s’exerceix una violència i una desprotecció també de les persones. Per tant, exposar 
als menors a les corregudes de bous i que les puguin veure o en directe o en diferit, lo que ajuda 
és a banalitzar la violència. La violència en contra dels animals o també la violència contra les 
persones. Perquè és el que s’escenifica a les corregudes de bous. Per tant, també una altra de les 
línees que ha fet feina aquest ajuntament des de fa molts anys és a incrementar la consciència 
social en relació a la cura dels animals. I les corregudes de bous, com acab de dir, està festejant i 
generant un espectacle de tortura cap els animals. Un aspecte que està prohibit en tots els altres 
casos a l’Estat Espanyol. Però se fa una excepció amb les corregudes de bous per interessos 
totalment espuris a la cultura o a la defensa del benestar dels animals. Per tant, davant aquesta 
situació jo lo que deman a tots els partits polítics d’aquest ajuntament, que conformam aquest 
plenari, és que nos pronunciem en contra d’aquesta barbaritat. A Vox, sincerament, no els hi 
deman res perquè ja sabem quines són les seves expectatives i el seu respecte dels drets humans 
en molts de casos. Però als senyors i senyores del Partit Popular sí que vos deman que ho 
penseu amb consciència i que faceu un vot en consciència. Perquè estic convençuda que en el 
fons, els Regidors del Partit Popular saben que això és una barbaritat, que deixar entrar als 
menors a una correguda de bous és absolutament una barbaritat.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Moltes gràcies Batle. Sra. Truyol, la seva proposició va més enllà de tot això que vostè diu. No 
sé. Per començar, segons quins aspectes no li correspon en aquesta administració legislar en 
aquesta matèria. I això vostè ho sap ben clar. A més, la legislació de patrimoni vigent ens 
autoritza a les administracions a legislar en favor del patrimoni cultural regulat per llei. O no 
coneix vostè la Llei 18/2013? Li he de dir, Sra. Truyol, que recentment s’ha aprovat una llei de 
benestar animal. A la que vostè, si hagués volgut, ja que mostra tanta sensibilitat, hagués pogut 
introduir qualque article per abolició de la tauromàquia. Per abolir les corregudes de toros. Però 
això no ho ha fet. O jo al manco no ho he trobat. Com li he dit, Sra. Truyol, no nos correspon a 
noltros legislar això. I a més vostè, la seva proposició també parla de vetar segons quines 
accions que duen els mitjans de comunicació. Miri, jo torn a lo que li comentava abans, la 
pràctica taurina és una activitat regulada per llei i protegida per llei, i les lleis a un estat de dret 
estan per complir-se i estan per se complertes i ser respectades. Perquè neixen de la sobirania 
popular, Sra. Truyol. I atorga una seguretat jurídica a les persones. I això també succeeix en 
l’àmbit de la tauromàquia. Li agradi més o li agradi manco. D’això tenim la Llei 18/2013 del 12 
de novembre que ho regula a tot això. Però bueno. Vostè parlava dels menors, sí. La seva 
proposició també parla dels mitjans de comunicació. Això des dels poders  públics és promoure 
pràctiques que són contràries en aquesta esperit, són contràries a la llibertat de premsa i 
comunicació. El que vostès volen aquí és imposar una censura, una apagada informativa amb 
aquesta proposició Sra. Truyol. pretenen dir-lis als mitjans de comunicació lo que han de dir i lo 
que han d’emetre. Això és lo que proposa vostè. Vostè s’ompl la boca xerrant de llibertats, de 
drets i vostè aquí prohibeix o li diu als mitjans de comunicació lo que han de fer o deixar de fer, 
amb aquesta proposició. Per tant, com li deia, Sra. Truyol, no nos correspon a noltros decidir en 
aquesta matèria. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Vamos a votar a favor. Porque las corridas de toros no son cultura, son tortura y son maltrato 
animal. Son violencia y deberían estar prohibidas en todo el estado. Deberían serles retiradas 
todas las ayudas públicas y toda la financiación. Te tienes que reír cuando la derecha censura 
una película infantil donde dos mujeres se besan, pero luego les parece estupendo que menores 
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asistan al espectáculo violento de los toros. Habla usted de que le tenemos que decir a los 
medios de comunicación qué es lo que pueden emitir o no. Esta demanda que aparece también 
en esta proposición, que no se emitan los toros, por lo menos en horario infantil, por la 
televisión es una demanda de las organizaciones de infancia. Ustedes han llevado en este Pleno 
la aprobación de seguir siendo una ciudad amiga de la infancia. ¿Saben ustedes lo que votaron 
en el Congreso de los Diputados en la Ley de protección de la violencia contra la infancia? 
Porque Unidas Podemos presentó una iniciativa, presentó una enmienda para prohibir en todo el 
estado, en esas corridas de toros, y que no se pudieran emitir en horario infantil. ¿Sabe lo que 
hizo su partido? Y por cierto el Partido Socialista, ¿sabe lo que hizo su partido también? Porque 
no salió adelante, no hubo mayoría para eso. Y ustedes aquí tienen la oportunidad de por lo 
menos demostrar que se está al lado de los derechos de la infancia y van a votar en contra.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Noltros, manifestar des del Grup Socialista el nostre posicionament 
respecte d’aquesta moció. Tenim molt clar que el benestar animal se manté a l’agenda política 
d’aquest nou equip de govern. Això és una bona notícia perquè d’una manera o l’altra 
defensaran els drets del benestar animal i per tant d’aquesta agenda política, que cada vegada 
més socialment té major suport, estarà. El que tenim dubte és de saber quina prioritat tendrà 
aquesta política de benestar animal en el capdavant de l’Ajuntament. I nos genera dubtes. Nos 
genera dubtes perquè veim, i avui aquesta moció és objecte d’aquesta qüestió, com signen amb 
el partit de Vox, un acord post electoral respecte de modificar l’accés de menors a les 
corregudes de bous de les Illes Balears. Per tant, primera qüestió que se posa damunt la taula. 
No me parli de legislacions Sr. Bauzá. Digui si hi ha un compromís bàsic, fonamental, com 
Ajuntament de Palma, en el que nos podem intentar sumar la resta de partits, que hi pugui haver 
un mínim consens per intentar garantir els drets dels menors, els drets dels nostres infants a les 
Illes Balears, i més en qüestió, a Palma. Clar, després nos trobam amb una altra qüestió que 
succeeix i és que en aquest pacte PP-Vox, resulta que el vice president negacionista de canvi 
climàtic se converteix en el vice president caçador del Consell de Mallorca de Medi Ambient. 
Clar, nega el canvi climàtic. Té un perfil, que bé, ja està. Tots tenim diferents perfils. Però crida 
l’atenció idò, que tenguent aquest perfil sigui també el benestar animal una prioritat de l’equip 
de govern del Consell de Mallorca. Per tant, no importa sortir de la casa. Aquí tenim un Director 
General caçador, nomenat per aquest equip de govern. I aquest Grup Socialista no qüestionarà el 
nomenament, simplement el que qüestionam és si no hi havia més perfils idonis perquè, homo, 
posar un caçador en el capdavant de les polítiques de benestar animal. Miri, es com ficar al llop 
a guardar les gallines. Per tant, una qüestió que res té que veure amb la realitat de la protecció 
de la defensa dels animals. I en aquesta qüestió també nos volem referir, i ho apuntava la Sra. 
Muñoz, avui precisament, l’Ajuntament de Palma ha votat a favor de tornar a regularitzar el 
nomenament de Palma com a ciutat amiga de la infància i esteim fent passes, justament al 
contrari de la protecció dels nostres infants i menors. Per tant això consider que és important per 
a què l’Ajuntament de Palma, l’equip de govern reflexioni, perquè properes votacions respecte 
d’aquesta qüestió arribem a consensos que puguin ser entre tots els partits. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Molt bé. Dos comentaris. Celebr que el Partit Socialista hagi fet un canvi en relació fa un 
temps per lo que fa a la visualització, a l’exposició de les corregudes de bous a través dels 
canals de comunicació. Que ara mateix són permesos gràcies, entre altres, de l’abstenció del 
Partit Socialista en el Congrés dels Diputats. I per tant, celebr aquest moviment en defensa 
d’aquests posicionaments i entenc que ara, que s’estarà treballant per conformar un nou govern 
progressista, de coalició a l’Estat Espanyol, poguem treballar de manera decidida per abolir, 
d’una vegada per totes les corregudes de bous. I mentres no abolim les corregudes de bous, com 
a mínim, la prohibició a nivell estatal de l’entrada de menors a les corregudes de bous i que 
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desapareguin aquestes corregudes de bous dels mitjans de comunicació, que exposen a la 
població i a la població vulnerable, especialment als infants, en aquesta tortura i en aquesta 
barbaritat. I per lo que fa al Partit Popular, evidentment, noltros hem treballat sempre per 
eliminar aquestes tortures animals i per protegir en els menors. Lo que passa és que el Partit 
Popular ha duit de manera sistemàtica, al Tribunal Constitucional, totes les lleis i les normatives 
que s’han aprovat a diferents comunitats autònomes, entre d’altres les Illes Balears fa un parells 
d’anys, que suposaven el final d’aquestes barbaritats i d’aquesta tortura animal i d’aquests 
espectacles que lo que feien era assassinar a bous d’una manera salvatge. Per tant, aquí no hem 
de parlar de llibertats de premsa i de que això no són competències municipals perquè aquí, som 
un ajuntament, entre d’altres coses nos hem d’atendre a les nostres competències municipals, 
però també hem d’exigir i reclamar a altres institucions com s’ha fet en diferents moments 
durant aquest plenari i esper que se faci també durant tota la legislatura, a altres institucions que 
fan polítiques i que poden exercir de manera activa o de manera passiva, efectes positius o 
negatius damunt la Ciutat de Palma o damunt els veïnats i veïnades que vivim aquí. Per tant, no 
facem més demagògia i posicionem-nos. Si el Partit Popular considera positiu que els menors 
puguin entrar a les corregudes de bous, ho ha de dir alt i clar. Si no hi ha està a favor, ara té 
l’oportunitat de votar a favor d’aquesta proposta i de caminar plegats per mantenir la protecció 
dels menors.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Gràcies Batle. Miri, aquesta proposta d’abolició de la tauromàquia no se la creuen ni vostès. En 
el Congrés voten una cosa, aquí voten una altra. Fa uns mesos, va substanciar en el Senat, la 
Llei dels drets als animals. Una llei que proporcionava un marc irrenunciable per a tots vostès, 
per els abolicionistes de la tauromàquia, per posar fi a ella. Què varen fer? Res. Tota l’esquerra 
va votar en conjunt i va poder seguir endavant. Això no ho oblidin vostès, per favor. Per tant, 
Sra. Truyol podem concloure que les Corts Generals varen legitimar la tauromàquia com la 
coneixem avui en dia. La va legitimar. Una altra cosa, anam en el Senat. Aquesta mateixa llei, 
que tenim, Més, és a dir vostè, va tenir l’oportunitat de presentar esmenes en aquesta llei de 
benestar animal per posar fi a la tauromàquia. I que va fer el seu Senador autonòmic el Sr. 
Vicens? Jo li diré. El Sr. Vidal, perdó. Jo li diré. No va proposar res. No va proposar res, al 
revés, va fer aquesta esmena. Sabeu que diu aquesta esmena? Aquesta esmena proposava 
mesura per a la protecció d’animals. Sí. Al transport, de cara a l’arribada a on se fa la correguda. 
Però no posava res. Si no que la regulava. No proposava abolir-la. Per tant, jo crec que lo que 
haurien de fer vostès, Sra. Truyol, és xerrar amb el seu nou Diputat in pectore a Madrid, que ja 
sabeu, de Balears i li digui que en ves de vostè instar a nosaltres, li insti a ell a que posi fi en 
això a les Corts Generals i no aquí. Moltes gràcies.” 
 
S’ha dictaminat  desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l'Ajuntament insta a les forces de seguretat i inspecció a vetllar pel 
compliment de la normativa vigent relativa a les corregudes de bous que es puguin dur a 
terme a Palma, evitant l'entrada de menors o procedint a la sanció corresponent si això 
es produeix, entre d'altres.  
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma acorda que els partits amb representació en 
aquest consistori treballaran decididament a totes les institucions on tenen representació, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 133 - 

per tal de prohibir les corregudes de bous, ja que suposen tortura animal i van contra 
tots els principis i normatives de benestar animal.  
 
3. El Plenari de l'Ajuntament de Palma insta al Govern espanyol i a les forces polítiques 
del Congrés dels diputats a abolir les ajudes públiques al sector de la tauromàquia, així 
com a l'eliminació de la declaració de Bé d'Interès Cultural o Bé d'Interès Turístic per a 
tots els "espectacles" on es maltractin animals, com les corregudes de bous, entre 
d'altres.  
 
4. El Plenari de l’Ajuntament de Palma s’oposa a la modificació de la normativa vigent 
per permetre l’entrada a persones menors a les corregudes de bous,per tal de preservar 
els drets de la infància i l’adolescència. Al mateix temps que insta a prendre mesures 
legislatives, administratives i educatives de protecció de la infància d’acord amb els 
pronunciaments del Comitè dels Drets del Nin de Nacions Unides, que insta a allunyar 
els menors d’edat de la "violència de la tauromàquia".  
 
5. El Plenari de l'Ajuntament de Palma demana als mitjans de comunicació d’àmbit 
local, autonòmic i estatal, tant públics com privats, que no retransmetin les corregudes 
de bous pels seus efectes negatius sobre el conjunt de la ciutadania i, especialment, 
sobre les persones menors d’edat. 
 
6. L'Ajuntament de Palma elevarà aquest acord al Parlament de les Illes Balears així 
com al Congrés dels Diputats. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
S’absenta el Sr. Hila (PSIB-PSOE) 
75. Grup MÉS per Palma relativa a la reprovació del batle i del regidor 
d'Urbanisme 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Esteim en un inici de legislatura, aquest primer mes i mig de legislatura amb 
un nou equip municipal. Honestament, bastant sorprenent i inèdit. Durant aquest mes i mig s’ha 
fet diferents declaracions i diferents manifestacions a través dels mitjans de comunicació o en 
aquests plenaris, allà a on no s’ha proposat cap projecte estratègic o cap projecte per millorar la 
ciutat per part del nou equip de govern. I l’únic que s’ha fet ha estat fer feina per criticar la feina 
feta a l’anterior govern. Entenem que el govern actual té uns projectes i una planificació diferent 
a l’anterior govern. Perquè si fos un govern continuista seria una mica estrany, que el Partit 
Popular continuàs fent totes les polítiques que ha estat criticant durant 8 anys a l’equip de 
govern anterior, però no és capaç de proposar cap projecte. Pot ser és que no en té cap. I davant 
una situació de que tu no tens res a explicar de nou que pugui agradar a la ciutadania has de 
començar a fer artificis i focs artificials. I un dels aspectes que se poden utilitzar, una estratègia 
molt coneguda en diferents contextos polítics, és difamar i criticar la feina que han fet altres 
sense exposar la feina que s’ha de fer. Per tant, jo entenc que aquí al Partit Popular li molesta 
que sigui Més o sigui un partit d’esquerres que trobin solucions a problemes històrics i 
endèmics de la ciutat. I durant aquests 8 anys és lo que hem fet. hem anat trobant solucions a 
diferents problemes que hi havia estructurals a la ciutat. en canvi, al Partit Popular lo que li 
agrada més és crispar. I si ho fa acompanyat de Vox ja és com una satisfacció global entenc, 
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amb lo que esteim presenciant avui aquí. Per dir un parell de comentaris dels diferents projectes 
que s’han estat treballant a l’anterior legislatura i que ara el nou equip municipal critica, no 
perquè critiqui el projecte, perquè no sé quina opinió tenen del projecte, si no perquè diuen que 
no hem fet feina i que no s’ha trobat res d’aquests darrers anys. Son Busquets, ja n’hem parlat. 
Crec que ja suficientment. De la Ciutat de la Justícia. Cerqui, cerqui dedins Urbanisme perquè 
lo que s’està tramitant és el pla parcial del nou Son Pardo. Per a què hi tengui cabuda aquesta 
Ciutat de la Justícia. I evidentment, és el Ministeri de Justícia, no és l’Ajuntament de Palma, per 
si estau una mica despistat, que ha de comprar aquests solars, si no que és el propi Ministeri de 
Justícia que ha de comprar els solars per poder desenvolupar després la Ciutat de la Justícia allà. 
O per lo que fa al tramvia. El Partit Popular, ja ho vaig dir, però a lo millor ara ja s’ha informat 
una mica aquesta setmana, que també tenen a lo millor algunes dificultats en trobar informació a 
Internet. I a Internet poden cercar-la i trobaran l’exposició pública allà a on se marca la 
subvenció de 185 milions d’euros pel nou tramvia de Palma. la subvenció de l’Estat. La poden 
trobar molt fàcilment. Amb un Google és bastant fàcil i si no jo els hi puc passar el link. Per un 
altra costat amb l’antiga presó. L’antiga presó també tenim molta feina feta. S’ha fet la 
modificació del Pla General, perquè se pugui desenvolupar el projecte de residència, d’espai de 
creació cultural, habitatges públics, una escoleta municipal, una zona verda, a tot aquell entorn. 
Però és més, des de la Regidoria de Cultura també poden cercar. Dins la Regidoria de Cultura hi 
ha un expedient obert per la contractació d’un equip de feina per a què desenvolupi i redacti el 
projecte de rehabilitació de la part d’entorn cultural que hi ha d’haver a l’antiga presó. I a més a 
més per lo que fa a la residència. A lo millor l’equip municipal no parla amb l’equip autonòmic 
del Partit Popular, perquè fa pocs dies vaig veure en els mitjans de comunicació que la 
Presidenta de les Illes Balears se va reunir amb la Universitat de les Illes Balears i allà a on 
varen parlar d’aquesta nova residència a l’antiga presó de Palma. per tant, veig que els hi falta 
informació. Però si només els hi faltàs informació, s’haguessin pronunciat els primers dies de 
manera crítica, de manera abrupta, sense prou informació d’una manera molt primària, però al 
cap d’uns dies de rebre més informació i al informar-se una mica més, ja haguessin modulat 
aquestes declaracions. Però al cap de bastants de dies se varen tornar a fer declaracions 
contundents en aquest sentit. I això ja nos mostra que ja no és desconeixement si no és mala fe i 
sobre tot molta covardia. Perquè és una covardia no voler explicar quins són els plantejaments 
que tenen el nou equip de govern en relació en aquests o altres projectes que vulguin tenir o que 
vulguin desenvolupar, que és legítim que un nou govern vulgui desenvolupar nous projectes. 
Però els han d’explicar. No poden tudar el temps o jo els hi recoman que no tudin el temps en 
criticar la feina que ja s’ha fet, perquè és una feina feta, si no que expliquin quina és la feina que 
s’ha de fer d’ara en endavant. Per tant, noltros creim, davant aquesta situació i aquest principi de 
legislatura tan inèdit i tan sorprenent d’aquest equip de govern, que no podem fer altra cosa i 
nos hem vist forçat, i nos hagués agradat no haver de presentar aquesta proposició, lo que 
demanam és la reprovació del Batle i del Regidor d’urbanisme amb totes aquestes declaracions 
que han fet. que l’únic que fan és confondre a la població i, sobre tot, lo que és més greu, dir 
mentides. I noltros no permetrem que la mentida sigui la principal arma política que utilitzi 
aquest govern municipal.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Miren, ya no es que no se nos hayan concedido los 100 días de gracia, si 
no que en apenas 6 semanas, que es lo que dista desde el cambio de gobierno en este 
ayuntamiento, se desacredita al proponente de la reprobación. Més por ser una desfachatez, pero 
sobre todo viendo de quien pretende, precisamente Sra. Truyol, ocultar que en realidad este 
ataque no es más que una defensa pírrica. Y me voy a explicar. El que les habla no ha realizado 
tal y como dispone y solicita la comparecencia, negación ninguna de ningún cambio en ninguno 
de los proyectos que nosotros hemos anunciado durante la campaña electoral y que figuran en 
nuestro programa electoral. Mire, decía Diderot que nos tragamos con mucha avidez cualquier 
mentida que nos alague. pero solo sorbemos poco a poco la verdad que nos amarga. Y este es el 
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verdadero kit de esta reprobación de hoy, Sra. Truyol. Més hoy pretende reprobar al Alcalde y 
al Regidor de Urbanismo simple y llanamente por decir la verdad. Lo cual es inaudito, Sra. 
Truyol. Por tras 8 largos años de mentiras, empezar a decirles a los palmesanos qué nos hemos 
encontrado. Pero sobre todo, Sra. Truyol, lo que no nos hemos encontrado en Cort. Sobre sus 
anuncios, sobre su gestión. Miren, ya les he dicho esta mañana que el artículo 37, en concreto, 
lo he apuntado aquí, de la Ley de Contratos del Sector Público, prohíbe los contratos verbales. 
Se lo reitero. ¿Ustedes entienden que no se puede contratar verbalmente nada en derecho 
administrativo mediante una conversación, una rueda de prensa con una Ministra de Justicia? 
oiga, esto es así. ¿Por quién nos toman ustedes? Al parecer los millones del tranvía, proyectos 
como el de Son Busquets, el EDAR, la gratuidad del transporte público. Pregúntenle al Sr. 
Deudero. Eran todo ruedas de prensa, palabras, fotos. Ni un solo documento público. Por 
ejemplo, como hemos tenido oportunidad a lo largo de esta mañana, avala contrato, convenio o 
acuerdo alguno hasta hoy entre el Gobierno de España, el SEPES, dependiente del Ministerio de 
Transportes y Medio Ambiente, como usted sabe, y el Ayuntamiento de Palma, respecto a Son 
Busquets. Si quiere, otra vez, esta vez se lo digo en inglés. Y la prueba de que esto es así es que 
usted no ha sido capaz de enarbolar absolutamente ningún documento que avale que el 
Ayuntamiento de Palma tiene un compromiso con SEPES o al revés. En ningún caso lo ha 
hecho. Y no lo ha hecho simple y llanamente porque no puede hacerlo. El relato es que ustedes 
pasaron, de verdad, 7 largos años sesteando. Y en los últimos meses corrieron a anunciar a todo 
titular las más extravagantes ocurrencias. Acordamos en la campaña electoral los más 
impresionantes proyectos, Sra. Truyol. Por supuesto, todos en el futuro. Habida cuenta del 
desastre de su gestión que no podían, obviamente, hacer valer. Y se les olvidó que las 
entrevistas, los renders, esos dibujitos carísimos de los que está lleno la Gerencia de Urbanismo, 
no vinculan a nadie y, además, no se publican en el BOE, Sra. Truyol. Ni los millones del 
EDAR, ni los de las carreteras y enlaces de Palma, ni en el supuesto acuerdo de un imaginario 
proyecto en Son Busquets, ni el tranvía, ni Playa de Palma, ni siquiera los de la gratuidad del 
transporte público. simple y llanamente Sra. Truyol, no existen. Y es normal que a ustedes les 
duela esta verdad amarga que no es un alago, pero los palmesanos sin duda tienen derecho a 
conocer la verdad del estado de las cosas. De sus cosas. Es una prioridad irrenunciable para 
nosotros. Miren, nosotros hemos venido a hacer política al Ayuntamiento de casa llorados de 
casa. Pero procuramos no distraernos Sra. Truyol. Y no vamos a asumir como propios ningunos 
de los charcos embarrados que comprometan los intereses generales de Palma. Ni por tierra, ni 
por mar, ni por aire. Y no vamos a asumir ninguna carga ajena. Y las vamos a seguir 
denunciando. Les gusten a ustedes o no. Ya tendremos tiempo también, Sra. Truyol, no se 
preocupe, lo tendremos, de hablar del Plan General de Palma. Lo tendremos y hablaremos largo 
y tendido. Estos años han mentido ustedes, fíjese, incluso por encima de sus posibilidades Sra. 
Truyol. La única verdad irrefutable es que hoy gracias a este equipo de gobierno, se ha 
cambiado, como les he dicho esta mañana, la forma de hacer política en Palma. Para empezar, 
hoy el Director General de SEPES ha recibido, se lo puedo pasar para que la vea, una carta 
firmada de puño y letra de su Alcalde, que exige, como ya les he dicho un contrato firmado para 
determinar el proyecto de Son Busquets con la ciudad de Palma. Que es lo que debería haber 
hecho cualquier consistorio serio hace mucho tiempo, Sra. Truyol. En menos de 8 semanas 
hemos hecho más en este asunto, que ustedes en estos últimos 8 años. Señores de Més, quien no 
sabe la verdad, puede que solo sea un necio, pero quien la sabe y la llama mentira es simple y 
llanamente un necio en toda solemnidad. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Sr. Fidalgo, hay un documento. En el documento hay una proposición no de 
ley aprobada en el Congreso de los Diputados que vincula al Ayuntamiento de Palma con Son 
Busquets. ¿Hay algún documento por encima de una proposición no de ley aprobada en la sede 
de la soberanía popular?” 
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Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Muchos.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“La presentó su partido. La presentó su partido Sr. Fidalgo, se va a saltar la posición de su 
partido. Ah. Entonces a lo mejor, a partir de ahí podemos tener una base. Porque usted está 
como todo el rato cogiendo como excusa que no existe ningún documento. Bueno, explíquenos 
cuál es su proyecto. Porque su programa electoral son 4 líneas. Hay muchas cosas que detallar. 
Luego hablaremos en la comparecencia si van a venir a bien ustedes contestar, qué es lo que 
quieren hacer en Son Busquets. Pero creo que esta actitud merece una reprobación. Y por eso 
voy a votar a favor.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Ha hablado la Sra. Truyol de los grandes éxitos, de lo mucho que han 
hecho y de los avances. Permítame que le diga que no. Que el grupo progresista no ha 
conseguido todo lo que dice si no todo lo contrario, a pesar de haber tenido unos presupuestos 
beneficiosos. Pero en fin, entraremos en el tema y le voy a repetir lo que le dije cuando tuvimos 
la comisión de pleno sobre este tema. Que se presente una moción, una reprobación en el primer 
Pleno. Inaudito. Inaudito. Y además lo hace alguien que sí ha tenido numerosas reprobaciones o 
peticiones de cese en el cargo. Pero no en el primer Pleno. Si no como consecuencia de una 
trayectoria que consideramos en su momento muy negativa. Y luego habla mentides, mentider. 
Mentiroso. Hay alguno de aquí que ha estado en campaña electoral, ha gobernado ¿y ha 
cumplido lo que ha prometido? ¿Qué es una mentira? Tenemos alguien en la  Moncloa que 
puede ser doctor en esta faceta. Pregunto. Què és mentida? Unas declaraciones sobre un tema 
que, además, ha demostrado que tiene razón que son mentides. A mí me llamó mentider. Aquí. 
Porque dije que en la Comisión del Centro Histórico pregunté yo a una reputada personalidad 
designada directamente por el Alcalde, por qué votaba siempre contra las …. y me contestó: 
perquè no m’agraden. Guau. Y lo dije aquí y me llamaron mentider. O sea, la mentira no la 
utilice. Por favor, tenga un mínimo de coherencia. Quantes mentides ha dit vostè? A lo largo de 
toda su trayectoria política. Qualcuna. Bien, entonces la reprobación inaudito. Sa mentida 
hablamos. Y luego nos llaman negacionistas a todos los que no pensamos como ustedes. 
Negacionistas y otras cosas peores. Y algunos pedradas. Y luego nos habla de higiene 
democrática. Por supuesto que sí. ¿Dónde está la higiene democrática? En la verdad. En el 
cumplimiento de la ley. En el respeto de la Constitución. Que todos ustedes aquí, hace pocas 
semanas, prometieron o juraron lealtad al Rey y guardar y hacer guardar la Constitución como 
norma fundamental del Estado. Aquesta sí que és una gran mentida. Porque si usted ha 
prometido, sea coherente con lo que ha prometido. Por lo tanto, votaremos totalmente en contra 
de esta absurda proposición. Y por favor, a lo largo de esta legislatura hablemos de problemas 
de los ciudadanos y no de mentides. Muchas gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Coll, veig que està fent vostè bastant bé la feina de suport al govern, en 
aquest marc d’aquest nou pacte ja esperat per tots Partit Popular-Vox. Però veig que ho agafa. 
Perquè això va més enllà d’una reprovació, això va de la importància de la veritat. I això va de 
la importància de que el Batle de Palma, no En Jaime Martínez, el Batle de Palma digui la 
veritat. Perquè quan ell perd la credibilitat, no la perd en Jaime Martínez, la perd el Batle de 
Palma. Els que han estat abans i els que vendran després. Perd la credibilitat la institució. I això 
és greu. I això és un problema dels ciutadans de Palma. Perquè el Batle de Palma ha de dictar 
ordenances. I el Batle de Palma té un poder municipal importantíssim. I ha de ser creïble. I ha 
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de ser respectat. El Regidor d’Urbanisme, perdoni que me resulti hilarant la seva demagògia. No 
m’escolta però jo hauré de seguir amb el que li pensava dir al Regidor d’Urbanisme i entrarem 
punt per punt als temes que s’han dit abans. jo he de triar amb el Regidor d’Urbanisme si és 
ignorant o si diu mentides. Els 185 milions van en el Govern de les Illes Balears. Perquè el 
Govern de les Illes Balears és el que fa el tramvia de Palma. i a qui han de demanar que faci el 
tramvia de Palma és al Govern de les Illes Balears. Hi ha 20 milions al pressupost general de 
l’Estat. Hi ha un conveni que ha passat per informació pública. Hi ha un conveni que està 
pendent per firmar i passar a Consell de Ministres. La seva Consellera de Mobilitat en el Govern 
de les Illes Balears ha de fer la feina, perquè se signi el conveni i començar a construir una 
infraestructura tan important com és el tramvia de Palma. Els 40 milions que hi ha en el 
pressupost general de l’Estat. Supòs que sap llegir? En el pressupost general de l’Estat per la 
mobilitat, per la gratuïtat de la mobilitat. Van al Govern de les Illes Balears i després venen a 
l’Ajuntament. Tot això ho saben perquè ho són ignorants o són mentiders. Son Busquets, vostè 
se pensa que el Ministeri de Defensa li passen al SEPES un solar, per què? Un solar que s’ha 
acordat amb les diferents institucions, amb les diferents administracions, de fer un equipament 
d’habitatge públic de lloguer social. Aquesta és la veritat i els ciutadans de Palma no es 
mereixen que li diguin mentides sobre temes tan importants. Xerrant del Batle de Palma. El 
Batle de Palma, no en Jaime Martínez. El Batle de Palma no pot mentir amb finalitats electorals. 
No pot fer una roda de premsa per difamar el govern d’En Pedro Sánchez perquè rep una ordre 
des de Madrid, de que això és lo que toca. Perquè és una cosa diferent el Batle de Palma. El 
Batle de Palma no és el Secretari General d’un partit polític. És la màxima autoritat de la ciutat. 
el Batle de Palma és una Persona que governa no només pels qui li han votat, si no també pels 
que li han votat a l’oposició. I en defensa dels que ens han votat a la institució, donarem suport 
en aquesta moció del Grup Més. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Només dos comentaris al respecte. Perquè crec que ja els posicionaments són bastants clars. El 
primer, jo no dic mentides. en general a la meva vida, però en política molt manco. Si un cas, a 
lo millor, qualque inexitud. Ai. Ara he volgut fer una broma i no m’ha sortit. És igual. Sí, jo soc 
més de dades inexactes. A lo millor. Si qualque vegada has pensat que he dit una mentida és 
perquè era una dada inexacta. Com altres. Com companys del Partit Popular que són més fans 
de la inexactitud, no me surt la paraula, que de les mentides. Després per un altre costat, tornam 
a veure com Vox ja no és que entrarà en el govern municipal i que té un acord amb el Partit 
Popular, és que Vox és el gran cavaller defensor del Partit Popular. És que tota la intervenció 
den Fulgencio Coll, per favor, donau-li una Regidoria o una estona de Batlia perquè s’ho 
mereix. Aquest homo se mereix ser Batle una estona, d’aquest ajuntament. Donau-li una estona 
de càrrec perquè aquest homo s’ho està treballant intensament. I després un altre comentari. 
També nos sorprèn el silenci absolut del Batle en aquesta intervenció. Quan s’està demanant la 
reprovació del Batle. Que el Batle ha fet declaracions i ha fet manifestacions de temes que s’han 
tractat aquí i que la resposta sigui el silenci. Això creim que és una irresponsabilitat per part del 
propi Batle.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Yo le quiero agradecer a la Sra. Sánchez las clases que nos da sobre gestión cada vez que tiene 
la oportunidad de hablar. En cualquier caso yo me voy a referir a lo que ya he dicho en la 
intervención anterior. Sobre el tranvía, evidencia usted que no han hecho absolutamente nada. 
En fin, ha hecho un silogismo de que tendría, que la Consellería de Movilidad, en fin, ustedes 
han reconocido que ustedes no han hecho absolutamente nada en lo que tiene que ver con el 
tranvía, salvo hacer un gran anuncio, hacer un anuncio plagado, por cierto, de alegaciones en 
contra. Y como en caso todo durante la legislatura pasada, junto con Més, tirar para adelante a 
un contra cualquier tipo de criterio cívico o técnico. Que es lo que han hecho ustedes en la 
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mayoría de grandes proyectos. Unos favorablemente no se han llevado a cabo. Y otros 
presumiblemente no se llevarán a cabo porque son auténticas barbaridades. Y sobre Son 
Busquets, yo no he dicho absolutamente ninguna falsedad. Yo he dicho y reitero, que el 
Ayuntamiento de Palma no tiene ningún documento firmado con el SEPES. ¿Sabe usted que el 
SEPES tiene decenas de protocolos firmados con todos los ayuntamientos de España? ¿Sabe 
usted que en las fechas en las que se producía la transacción entre el Ministerio de Defensa, 
Defensa cedía suelo en muchas comunidades autónomas a muchos ayuntamientos? A Málaga 
por ejemplo. Oiga, qué pasaba con Son Busquets. De hecho, ¿qué pasa con Son Busquets? No 
hay un protocolo, ni un convenio de cesión. No hay absolutamente ningún documento firmado 
entre SEPES y el Ayuntamiento de Palma. En fin, me reitero en que es un absoluto despropósito 
esta declaración y esto sí que pone en evidencia, obviamente, a la oposición y al oportunismo 
del Partido Socialista sin una sola idea en este Pleno municipal, de reprobación al Alcalde de 
Palma y al Regidor de Urbanismo. Yo creo que están ustedes, francamente, después de 6 
semanas, desesperados. Y yo les auguro que esa desesperación, sinceramente, va a ir en 
aumento en el futuro. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Jo no solc utilitzar segons quins termes, però com que segurament vostès m’entendran millor 
perquè ho fan així. Els h diré una cosa. Si vostès no duen cap document de tots aquests projectes 
que hem dit seran uns mentiders i si els duen jo rectificaré i els donaré l’enhorabona. Moltes 
gràcies.” 
 
S’ha dictaminat  desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma reprova el batle de Palma, Jaime Martínez, per les 
seves mentides reiterades.  
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma reprova el regidor d’Urbanisme, Óscar Fidalgo, per 
les seves mentides reiterades. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma considera inacceptable la mentida com a forma de 
fer política.  
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
S’incorpora a la sessió el Sr. Hila (PSIB-PSOE) 
76. Grup VOX relativa a la reducció de tarifes de l'SMAP 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La vamos a dejar sobre la mesa porque queda pendiente de concretar un 
par de cosas, ya que se está haciendo un estudio y vamos a dejarla para el mes de septiembre y 
poder llegar, posiblemente, a una transaccional. Muchísimas gracias.” 
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S’ha dictaminat  desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 7 vots en contra (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
vots a favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a 
 
El pleno del ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que reduzca las tarifas 
del SMAP un 30%.  
 
Sobre la taula 
 
77. Grup VOX relativa a la falta de taxis en el centre de Palma 
 
Sra. Sara Cerdó Frias (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Hemos presentado esta proposición con el suficiente margen de 
tiempo, para que la próxima temporada turística de 2024 no volvamos a tener la misma 
situación. Los vecinos de Palma, los visitantes y turistas sufren por 2 años consecutivos las 
consecuencias de la falta de planificación municipal de la falta de taxi en la ciudad. Esta semana 
ha salido en prensa: Taxis en Mallorca, muchas colas y falta de servicio en el centro de Palma. 
Faltan taxis para hacer frente a tanta demanda, se necesita más refuerzo. Por consiguiente es 
necesario poner en marcha cuanto antes las medidas propuestas por el Grupo Municipal Vox, 
solucionar los problemas que tiene este servicio público en la actualidad. Por ello agradecemos 
y aceptamos la transaccional del grupo de gobierno al punto 1, que quedaría de la siguiente 
manera: “Establecer una libertad de horario de los vehículos que puedan trabajar 24 horas sin 
restricciones en los meses de temporada alta (1 de mayo al 31 de octubre), con el previo acuerdo 
con las entidades representativas del sector del taxi.” El punto 2 y 3 queda igual. Punto 2. 
Homologar y aumentar más modelos de vehículos  de la flota de auto-taxis, con un incremento 
de licencias temporales en temporada alta. Punto 3. Convocar más fechas de exámenes para que 
entren nuevos conductores como aspirante a taxistas. Ruego al Secretario que le pase a los 
partidos la transaccional si no la tuvieran. Muchas gracias.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Perdó. M’han nomenat. Jo no tenc la transacció aquesta. Que han comentat que la passi als 
altres regidors. Però jo no la tenc.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“En principio, confirmamos el contenido del acuerdo transaccional en este punto, en el sentido 
de que el 58.1 queda como ha indicado la … Y para que quede constancia in voce, para que 
pueda ser sometida posteriormente a votación tras debate si tiene que haberlo. Es el punto 1 el 
único que se modifica y la modificación es en el sentido de incluir, con el previo acuerdo de las 
entidades representativas del sector del taxi.” 
 
Sra. Sara Cerdó Frias (VOX): 
 
“Leo la transaccional. Es en el punto 1. Establecer una libertad de horario de los vehículos que 
puedan trabajar 24 horas sin restricciones en los meses de temporada alta (1 de mayo al 31 de 
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octubre), con el previo acuerdo con las entidades representativas del sector del taxi. Es el punto 
que se ha añadido. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Més que res per posar en valor que aquestes qüestions són objecte de l’acord a la Mesa de 
seguiment del taxi. Que hi ha varis representants allà, que per tant s’ha de proposar un acord 
entre totes les parts. Que no és bo de fer. I que crec que també s’ha d’animar a l’equip de govern 
a aconseguir-ho. I que, evidentment, sempre estarem d’acord en que hi hagi més presència de 
servei en el carrer perquè el taxi és un servei públic i, com a tal, ha de funcionar per prestar el 
millor servei possible a la Ciutat de Palma. vist que aquesta acord del pacte PP-Vox s’ha 
traspaperat. No sabem molt bé. Menys mal que la Sra. Cerdó nos ha pogut llegir. Nos crida 
l’atenció també que s’hagi retirat l’anterior punt. Clar, supòs que també estan negociant el tema 
de les tarifes de l’SMAP. Perquè era una constant també en el Plenaris del passat mandat, a on 
se reiterava constantment aquesta reducció de tarifes dels aparcaments municipals. I jo me vaig 
manifestar en aquest sentit a la comissió prèvia al Ple, de que això és una qüestió que s’ha 
d’abordar amb acord amb la resta d’aparcaments concessionats i, sobre tot també, tenguent molt 
present que la prioritat és apostar per la mobilitat sostenible, no la mobilitat del vehicle privat. 
En qualsevol cas i tornant a aquesta qüestió que avui nos ocupa de les llicències de taxi, una 
bona notícia que tenguem més servei de taxi, perquè hi ha llicències temporals que va treure 
aquest equip de govern. Jo encoratjaré a l’equip de govern nou també a seguir treballant en 
aquesta línea. I a partir d’aquí, amb aquestes qüestions que puguin ser de consens, nos hi 
trobaran. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Amb el vostro permís. Primera vegada que agaf la paraula en el Pleno 
consistorial a una sessió ordinària. Voldria manifestar el meu orgull i la il·lusió que me fa poder 
participar com a regidor electe i donar les gràcies al Batle, donar les gràcies al Partit Popular i, 
per descomptat, pels votants que nos han donat aquesta possibilitat. A partir d’aquí, dins el 
contingut d’aquesta proposta voldria fer saber que de les primeres mesures que vaig prendre 
com a Regidor, 7è Tinent de Batle de Mobilitat, va ser poder treure endavant les primeres 
llicències temporals firmades en un temps rècord. Pràcticament eren 40 llicències temporals. I 
també poder fer front a la firma de pràcticament 51 llicències permanents afegides, que fa que 
pràcticament un centenar de taxis més estiguin donant servei a la ciutat. A partir d’aquí varen 
rebre amb la idea d’acceptar i poder transaccionar aquesta proposta, després de també, he de dir, 
més de 2 anys i mig dins la Comissió de Mobilitat del Partit Popular preparant el programa 
electoral, hi havia tota una sèrie de punts que ara podem veure que comencen a estar reflectits a 
l’activitat de govern municipal. Per exemple, la tirada endavant d’una nova ordenança del taxi 
per tal de que quedi aprovada en el proper mes de la tardor, començament de l’any escolar, més 
o manco. Esteim ja que hem aprovat homologació de noves versions d’ecotaxis, 3 models que ja 
hi són i ja poden tenir a l’abast el sector del taxi de Ciutat. El Toyota Rav-4, Hyndai Ioniq 5 o 
Kia Niro i està en estudi també el Dacia Lodgy híbrid. Tot això dins l’àmbit de la mobilitat 
sostenible i ecològica dels vehicles híbrids o elèctrics. Esteim començant a preparar tot un 
format d’exàmens, com un temari tancat, tal i com sol·licitaven a la proposta feta pel Grup Vox. 
Conseqüència d’això és que també la idea era votar-la a favor, respecte de tenir exàmens més 
sovint i amb un temari tancat i un procés novedós que pensam que tendrem preparat aviat. I amb 
això, finalment, acabar d’aclarir que esteim contents de que surti, que pugui sortir amb els vots a 
favor dels dos partits polítics: Partit Popular i Vox, amb la transacció feta. I esperam i desitjam 
també tenir la col·laboració de la resta de grups polítics. Perquè en definitiva són en benefici del 
sector, en benefici del ciutadà que gaudirà d’aquestes millores ostensibles i en conseqüència 
entenem que se pot tenir una unanimitat amb la votació d’aquest punt. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
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S’ha dictaminat  desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 7 vots en contra (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
vots a favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1- Establecer una libertad de horario de los vehículos que puedan trabajar 24 horas sin 
restricciones en los meses de temporada alta (1 de mayo al 31 de octubre), con el previo 
acuerdo con las entidades representativas del sector del taxi. 
 
2- Homologar y aumentar más modelos de vehículos  de la flota de auto-taxis, con un 
incremento de licencias temporales en temporada alta. 
 
3- Convocar más fechas de exámenes para que entren nuevos conductores como 
aspirante a taxistas. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt)  amb una esmena transaccional in voce, d’afegir al final del punt 
1 “con el previo acuerdo con las entidades representativas del sector del taxi”. 
 
78. Grup VOX relativa a l'agilitació en la concessió de llicències urbanístiques 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Gracias. Respecto a lo que ya se ha comentado inicialmente en otra proposición, afecta en este 
caso a los trámites de obtención de licencias o de concesión de licencias. Y consideramos que 
para agilizar, con carácter de urgencia, el atasco que en estos momentos se está produciendo. 
Proponemos que, a ser posible, el mes de agosto ya sé que esto es una opción, pero en cualquier 
caso lo proponemos, se llegue a un acuerdo para otorgar las licencias en la mayor brevedad 
posible, dentro del plazo legal de los 3 meses, como es preceptivo. En el caso, y por eso lo 
proponemos, en el caso de que los medios humanos no sean suficientes, se externalice 
parcialmente el servicio de información de licencias a través de una oficina colaboradora, como 
han hecho otros ayuntamientos: Madrid, Valencia, por ejemplo. Comentado esto, también pedir 
por favor, Sr. Secretario, si es tan amable de leer la transaccional que hemos acordado con el 
Partido Popular respecto al tema de los plazos, debido a la dificultad que se nos ha manifestado 
que esto se produzca en un brevísimo plazo de tiempo, que es el que hemos solicitado. Nosotros 
pedíamos que fuese lo más rápidamente posible. Y por esto se ha llegado a este acuerdo 
transaccional. Si por favor es tan amable.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Para quitarle trabajo al Sr. Secretario. El texto es el siguiente. El Pleno del Ayuntamiento de 
Palma insta al equipo de gobierno a: 1. Acordar los mecanismos necesarios para posibilitar el 
otorgamiento de licencias urbanísticas con el objetivo de su otorgamiento en tres meses, 
condicionada a que en el plazo de 6 meses se presente el Proyecto de Ejecución y, en su caso, se 
corrijan deficiencias y complete la documentación requerida. 2. Trabajar para que el servicio de 
información de licencias, implemente la posibilidad de creación de Entidades colaboración 
urbanísticas (ECU) como mecanismo de agilización de la concesión de licencias urbanísticas. 
Creo que ustedes además conocen el texto, porque se les ha pasado a todos los portavoces.” 
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Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Vamos a votar en contra, porque esta agilización de la concesión de licencias a nosotros nos 
parece un eufemismo para saltarse los procedimientos administrativos. Los procedimientos de 
solicitud de licencias están diseñados para ser garantistas y proteger al territorio y a las 
personas, aunque he de confesarles que tengo la tentación de votarles a favor, solo por verles 
trabajar a ustedes en agosto en el gobierno. Nada más. Muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros també votarem en contra en aquesta transaccional. Perquè aquesta transaccional 
simplement lo que reflexa és la feina que se venia fent aquests darrers anys per millorar la 
tramitació de llicències. Per tant, si volen fer una festa perquè ara arriben a un acord i estan 
celebrant que tenen un acord de govern i aprovar coses conjuntament, està molt bé però en el 
fons aquesta proposta és paper banyat perquè és la feina que estan fent des de fa un parells anys 
els treballadors d’Urbanisme.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Únicamente que no es que estemos celebrando nada, lo que estamos intentando es que se 
agilice. Nada más.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Bueno, Sra. Truyol que usted hable y saque pecho de la gestión para la concesión y de la 
agilización de licencias urbanísticas en la Gerencia de Urbanismo de Palma que es tremendo. 
Usted debe conocer, y si no lo conoce ya lo digo yo, el gran número de expedientes que hay 
empantanados en la Gerencia hace mucho tiempo y que, además, estadísticamente, y eso son 
números que vienen del Departamento de Calidad, cruzado con datos del IMI, etcétera, han ido 
aumentando, precisamente, mientras usted ha sido Regidora de Urbanismo. De manera 
absolutamente exponencial,  incluso llegando a duplicarse el tiempo medio de concesión de una 
licencia administrativa mientras usted ha sido Regidora de Urbanismo. Con lo cual me parece 
una desfachatez. La segunda, a ruarse usted que ha aprobado usted el funcionamiento de las 
ECU en Palma. En ningún caso ha aprobado usted el funcionamiento de las ECU en el 
Departamento de Urbanismo de la Ciudad de Palma. Vamos, en fin, faltaría más. Por todas esas 
circunstancias, por la primera y por la segunda, creemos que las propuestas que van en 
disposición de hacer que este consistorio trabaje mejor y que están en disposición también de 
otorgar herramientas para que el que sea beneficiado, al final, sea el interés general, obviamente, 
siempre van a contar con el análisis y, en su caso, con la aprobación, como en este caso, del 
equipo de gobierno municipal. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Un ruego sobre este punto. Y le pediría al Regidor que las reuniones de Gerencia de 
Urbanismo recuperen el informe que se hacía hace tiempo, que analiza la tramitación de los 
expedientes. El Sr. Coll, supongo que se acuerda y sabe a lo que me refiero, desde que ha 
habido el cambio de gobierno este informe no se ha presentado. Hay semanas que por 
cuestiones de los trabajadores no se hacía. Pero llevamos un tiempo que no se ha hecho. 
Entonces, le pediría, si no ya lo hablaremos en la siguiente reunión de Gerencia de Urbanismo, 
pero bueno, ahora que va a tener tiempo para pensarlo y hacerlo, recuperen ese informe que 
servía para hacer un seguimiento. Que esto se instauró cuando la Sra. Truyol era Regidora de 
Modelo de Ciudad, para conocer porqué los expedientes tardaban lo que tardaban. Había una 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 143 - 

explicación, había una transparencia. Y les pediría que, ya que a ustedes, el futuro equipo de 
gobierno, ha acordado este mecanismo, este acuerdo, pues introduzcan una manera de hacer un 
seguimiento al respecto.” 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s’ha dictaminat  desfavorablement sobre aquest punt per5 vots en contra (PP, 
Més per Palma i Grup Mixt), 2 vots a favor (VOX PALMA) i 2 abstencions (PSIB-
PSOE). 
Punt 2: s’ha dictaminat  desfavorablement sobre aquest punt per 7 vots en contra (PP, 
PSIB-PSOE, Més per Palma i Grup Mixt) i  2 vots a favor (VOX PALMA). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Acordar los mecanismos necesarios para posibilitar el otorgamiento de licencias 
urbanísticas con el objetivo de su otorgamiento en tres meses, condicionada a que en el 
plazo de 6 meses se presente el Proyecto de Ejecución y, en su caso, se corrijan 
deficiencias y complete la documentación requerida. 
 
2. Trabajar para que el servicio de información de licencias, implemente la posibilidad 
de creación de Entidades colaboración urbanísticas (ECU) como mecanismo de 
agilización de la concesión de licencias urbanísticas. 
 
Aprovat la transaccional, el punt 1 per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en 
contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE); el punt 2 per 17 
vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) 
 
79. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adopció de mesures per a la creació de refugis 
climàtics a Palma i per a protegir als treballadors i treballadores davant les 
elevades temperatures i els episodis de calor extrema 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Hablábamos unos puntos atrás de crisis climática, de cambio 
climático, y sin duda uno de los aspectos más palpables son los episodios de calor extremos o 
los aumentos de temperatura. Ayer mismo, los Presidentes de Italia y Grecia hacían un 
llamamiento a la Unión Europea para hacer un frente común para luchar contra la situación que 
vivimos, de manera alarmante, en el Mediterráneo. Presidente de Italia, con el gobierno que hay 
en Italia. Cosas… Una situación en el Mediterráneo, como decíamos, que es especialmente 
preocupante para nuestra ciudad y para nuestra isla. Lo que está pasando en nuestro mar es 
terrible. El aumento de las temperaturas está ya por 3 grados. Va a tener consecuencias sin duda 
directas en la biodiversidad marina, en nuestra posidonia. Y puede tener, esperemos que no, 
consecuencias duras en cuanto a las tormentas que pueda haber en otoño. Es una situación que 
padecemos especialmente y que tiene unas repercusiones muy directas también en la ciudadanía 
de Palma. En este sentido hay una combinación terrible. Noches tórridas y días insoportables. 
Creo que a nadie escapa, salvo a estas instancias que tenemos aquí con este aire acondicionado, 
que la situación que estamos viviendo no es normal. Año tras año se van acumulando, los 
informes de la Aemet así lo atestiguan en esta ciudad, como las temperaturas van subiendo. Y 
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eso requiere una serie de medidas para proteger nuestra ciudadanía. Y en segundo lugar para 
actuar en el ámbito de los trabajadores … para sus empresas. En el primer punto pensamos que 
es especialmente importante contribuir a la creación de una red de refugios climáticos. En este 
sentido se ha presentado una propuesta de transacción por el equipo de gobierno, que 
aceptamos. Entendemos además visto la intervención y voto a favor por el otro punto, es una 
buena línea en el ámbito de lucha contra el cambio climático, y esperemos que el futuro 
gobierno no eche a bajo lo que hoy se está votando aquí por el Partido Popular. En este sentido 
los refugios climáticos son especialmente importantes para la gente mayor. En una regidoría 
ocupada de este ámbito, todos sabemos que la gente mayor padece mucho más este calor y los 
niños y las personas con enfermedades, por eso, ser capaces de establecer en esta ciudad unos 
ámbitos para poder respirar, con agua, con condiciones adecuadas, como estamos aquí, es 
fundamental. Es fundamental, especialmente en aquellas barriadas, en aquellos ámbitos que se 
convierten en auténticas islas de calor. En el segundo caso, en el ámbito de los trabajadores, 
todos sabemos que hace unos meses el Gobierno de España aprobó un cambio de normativa 
para la protección de los trabajadores debido a estos episodios de calor extremo que se van 
repitiendo. El año pasado hubo fallecimientos ya en nuestro país. Y en este verano tenemos que 
poner en marcha. En este sentido, valoramos positivamente algunas iniciativas que se han 
aplicado en la Regidoría de Función Pública en cuanto a formación y capacitación de los 
trabajadores. Pero pensamos que se tiene que ir un punto más allá. Como pone esta moción. No 
solo se trata de proteger y tomar medidas a los empleados públicos municipales directas en este 
ayuntamiento, que es nuestra obligación, es responsabilidad del equipo de gobierno, si no 
hacerlo también en las empresas públicas, organismos autónomos y las contratas que prestan 
servicio para este ayuntamiento. Hoy mismo, cuando retomamos este Pleno, había unos ruidos 
que nos molestaban y el Sr. Alcalde al Policía escolta le comentaba que parase ese ruido. Ese 
ruido, no sé si lo saben, son unos trabajadores que arriba están poniendo andamios. A las 2 y 
media de la tarde están montando los andamios en el edificio de Cort, mientras nosotros 
debatimos que hay que tomar medidas para proteger a los trabajadores en picos de calor. No es 
una crítica al gobierno, solamente porque lo supieran. Pero tenemos que ir todos cambiando esta 
filosofía para entender que a las 2 de la tarde no podemos tener trabajadores encima del Pleno 
que debate sobre el calor, trabajando montando andamios. Esos son los nuevos tiempos que nos 
toca a todos trabajar como Pleno municipal, para poder adaptarnos. Ese liderazgo tiene que 
trasladarse también no solo al empleo público, no solo a las empresas municipales, no solo a las 
contratas municipales, sino a toda la ciudad. El Ayuntamiento tiene una capacidad de liderazgo 
social con las empresas de esta ciudad. tiene capacidad de movilizar activos económicos para 
concienciar en lo que se nos viene encima, que son cambios de costumbre, que son cambios de 
hábitos como recoge esta moción. Por lo tanto, lo que planteamos y, vuelvo a repetir, lo que ya 
tratamos en el otro punto, es la necesidad de combatir estas olas de calor extremo, de plantear 
ese trabajo en los focos climáticos y plantear el mantenimiento y la aplicación de la protección 
de los trabajadores en los episodios de calor extremos. Gracias.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Cereijo, la transaccional en la que en el primer punto nos 
comprometemos a valorar la creación de estos refugios climáticos que pueden ir más allá de 
dependencias municipales. Hay ejemplos que ustedes han aplicado en anteriores gobierno 
municipales, fuera de la isla, en espacios abiertos. Por lo tanto, como le decía, nuestro 
compromiso va en esa línea de intentar y, como habíamos dicho, de estudiar la posibilidad de 
ver estos espacios. Que nos ayuden a mitigar los efectos que son provocados por estas olas de 
calor. Pero hay que decir una cosa, las olas de calor no son cosa nueva. No vienen con este 
equipo de gobierno, si no que, desgraciadamente, irán a más, por lo tanto, vamos, como decía a 
estudiar cómo podemos mitigarlas. Y otra manera también seguir las indicaciones y protocolos 
de actuación que a día de hoy se están cumpliendo. Muchas gracias.” 
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Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s’ha dictaminat  desfavorablement sobre aquest punt per5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i Grup Mixt). 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
Punts 3 i 4: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, Més per Palma i Grup Mixt) i  2 abstencions (VOX PALMA). 
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno Municipal, reconociendo la crisis climática, insta al gobierno municipal a 
que  valore estudiar la creación de refugios climáticos en dependencias municipales 
estratégicamente ubicadas, para atender a la ciudadanía y a los trabajadores que prestan 
servicios en la calle durante episodios de calor extremo, ofreciendo un lugar seguro y 
fresco.  
 
2. El pleno municipal manifiesta su compromiso con la seguridad y salud de los 
empleados y empleadas del Ayuntamiento, de sus empresas y organismos autónomos 
así como de las contratas municipales, e insta al gobierno municipal a que dé ejemplo en 
nuestra ciudad y lidere la aplicación efectiva de las medidas previstas en el Decreto-Ley 
4/2023, aplicándolas a través del diálogo social, y de manera urgente en aquellos 
trabajadores y trabajadoras que deben prestar servicios en exteriores (o interiores no 
climatizados adecuadamente) durante las alertas naranja y roja emitidas por las agencias 
meteorológicas ante el potencial riesgo para la salud que suponen las olas de calor 
extremo que estamos viviendo. 
 
3. El pleno municipal insta al gobierno municipal a que promueva e incentive la 
aplicación de las medidas previstas en el Decreto-Ley 4/2023,enlas empresas que 
operan en nuestra ciudad, a través de campañas de concienciación, colaboración y 
asesoramiento técnico, reconociendo que la crisis climática es innegable y requiere 
medidas de adaptación y mitigación de sus efectos. 
 
4. El pleno municipal insta al equipo de gobierno a que establezca mecanismos de 
seguimiento y evaluación para verificar la efectividad de las medidas implementadas, y 
realizar ajustes y mejoras de acuerdo con los resultados obtenidos dando cuenta cada 
mes a este pleno mientras se sigan produciendo episodios de calor extremo y olas de 
calor. 
 
Aprovat el punt 1, per 23 vots a favor (PP, PSIB- PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 
6 vots en contra (VOX PALMA), amb l’esmena in voce, en el sentit que on diu 
“establezca” ha de dir “valore estudiar la creación” ; el punt 2 per unanimitat; els punts 
3 i 4 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions 
(VOX PALMA).  
 
80. Grup PSIB-PSOE relativa a recuperar el carril bici a les Avingudes de Palma 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Han eliminat el tram de carril bici que circumval·lava les Avingudes al seu 
pas per la Plaça Espanya. Entenem que les obres de remodelació de la plaça que vàrem impulsar 
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al passat mandat poden arribar a ser incompatibles temporalment amb la convivència entre 
vianants i ciclistes, però no pot ser cap excusa per eliminar un carril bici. Un govern el que ha 
de fer, i duen 40 dies, és cercar alternatives reals. I avui tenen amb aquesta moció una 
oportunitat per seguir apostant per aquesta mobilitat sostenible, perquè no hi ha cap altra 
alternativa. Apostar per les bicicletes i els VMP com aliats en el desplaçament de molta de gent. 
I això, no és més que promoure projectes com el que va impulsar l’equip de govern al passat 
mandat, el BiciPalma. Seguiran fent créixer la xarxa de BiciPalma? Seguiran adquirint més 
bicicletes i apostant també per les elèctriques? Seguiran contractant més personal? Cal que ens 
donin aquestes respostes perquè en aquestes qüestions la ciutadania també vol saber si tenen 
clares quines seran les polítiques de mobilitat d’aquest ajuntament del PP. I apostar, 
especialment també, per seguir fer créixer la xarxa ciclista, especialment a les connexions que 
manquen i, sobre tot segregant també de l’espai dels vianants els carrils que encara conviuen a 
damunt la vorera. Per cert, qüestió amb la que es varen comprometre amb la plataforma, 
“Patinetes y bicis a ralla” i que esper que el seu vot sigui a favor d’aquest punt. I finalment 
també l’aposta per traslladar la calçada, com diu el títol d’aquesta moció, a la calçada de les 
Avingudes el carril bici que fins ara creuava la Plaça d’Espanya i que avui, precisament, una 
altra entitat cívica, “Vianants i lluita”, reclama amb urgència. Caldria que recordéssim una mica 
perquè tenim un carril bici sobre la Plaça Espanya. I és que resulta que el que va executar aquest 
carril bici a la Plaça Espanya va ser un govern del Partit Popular, obsessionat en desfer tot allò 
que havia fet l’anterior equip de govern de la Batlessa Calvo. I el varen eliminar del seu espai 
natural, la calçada de les Avingudes. L’actual Batle només fa 40 dies va anunciar en el seu 
discurs d’elecció que volia estendre la mà per construir plegats una ciutat millor. I ni la mà ni 
tan sols la falange d’un dit ens ha estès a l’oposició. Segueixen amb la mateixa obsessió. El que 
els hi ha caracteritzat sempre. Desfer, desfer i desfer sense intentar fer res. I tenen, com els hi 
deia, una oportunitat per enterrar debats que són estèrils. Tanmateix sigui ara o sigui d’aquí a un 
temps, el carril bici tornarà a passar a les Avingudes. Maldament ara tenguin uns socis de 
govern negacionistes, com són els Regidors de Vox, això succeirà a Palma més prest que tard. 
Nosaltres seguirem aquí, a la mateixa posició. Estenent la mà per arribar a l’acord i amb la 
predisposició a no tornar a fer dels carrils bici una arma política. Palma no ho mereix. I aquesta 
qüestió és a les seves mans. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Con permiso, Sr. Alcalde, muchas gracias. Sr. Dalmau, la ejecución de la eliminación del carril 
bicicleta de la Plaza de España es a instancias del proyecto de remodelación de la Plaza de 
España que ejecutó el gobierno del pacto de progreso y las cuestiones derivadas al nuevo carril 
bici que propone, se están ejecutando también como indicaba ese proyecto.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“No he acabat d’entendre massa bé si això idò és una situació temporal, si té predisposició 
aquest equip de govern a tornar aquest carril bici a les Avingudes. Queda una mica difús aquest 
missatge. El que sí ens preocupa és aquesta voluntat o aquesta poca voluntat d’aquests 3 punts 
d’acord. És a dir, independentment del tercer punt, jo puc entendre, és més difícil i per tant 
pentura mereix un estudi, al manco els dos primers de seguir promovent la mobilitat sostenible i 
seguir potenciant la segregació de carrils bici, que a més és una qüestió que com els hi deia, que 
plataformes cíviques han sol·licitat, no crec que hagi de ser un objecte de debat, si són capaços 
d’arribar a un mínim consens amb aquesta oposició. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Con permiso. Por cerrar un poco el tema y dar un poco de luz. Es idea de este equipo de 
gobierno y de la Regidoría de Movilidad el lanzar un plan de seguridad que estudie la situación 
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de los carriles bici y plantear a futuro cómo tiene que ser el desarrollo de los mismos. Tenemos 
una necesidad de concienciación en seguridad vial porque el incremento es muy alto y ha 
conllevado un incremento también en la falta de seguridad vial, tanto en los peatones como en 
los ciclistas y también a los vehículos de movilidad personal, que utilizan estos carriles bici. 
Queremos luchar contra esa siniestralidad en beneficio del peatón y en beneficio, también, de 
los usuarios de la bicicleta y de los vehículos de movilidad personal. Y al final, en definitiva, lo 
que deseamos y queremos hacer, es que la modificación de los carriles bici pase por una 
modificación del PMUS, consensuada con todos en el sentido completamente contrario a lo que 
se hizo en la legislatura pasada. Muchas gracias.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma acorda promoure l’ús de bicicletes i VMP’s com a 
mitjans de transport més sostenibles. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda seguir fent créixer la xarxa de carrils bici 
amb especial atenció a les connexions no completades i la segregació de carrils bici a 
zones de vianants. 
 
3. Instar a l’equip de govern a recuperar el carril bici a les Avingudes, per tal de 
permetre una connexió ciclista adequada i alternativa a l’eliminació del actual carril bici 
que transita per la Plaça Espanya. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)   ... 
 
Sr. Secretari:  
 
“Jo he d’intervenir un moment per aclarir una qüestió relativa al punt anterior, el 79. En aquesta 
sala, des d’aquí, tenim seriosos problemes d’audició i això provoca de vegades distorsions en el 
sistema. Noltros lo que hem visionat des d’aquí en quant al punt 79 és el següent: no sabem, 
pareix a ser que hi ha una transacció al punt número 1, però no en tenim coneixement. I noltros 
hem pres nota que sense tocar el punt, l’apartat número 1 s’ha aprovat per unanimitat. Tothom 
ha aixecat el braç al punt número1. A l’apartat número 2, per unanimitat. I el 3 i 4, tothom a 
favor excepte Vox que s’ha estès. Però hi ha dubtes, pareix a ser, que hi ha una transacció que és 
aquesta que ara m’acaben de passar. Aquesta transacció l’heu acceptada entre tots?  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sí. És la que ha llegit el Regidor.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Valora estudiar la creación. És la que ha llegit. I el punt número 1 l’heu aprovat tot per 
unanimitat? Diuen que no.... 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 148 - 

 
“Perdó. El nostre vot és en contra perquè hi hagut error.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Val. Per tant no estau d’acord amb aquesta transacció?”  
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“No.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Val. És això per aclarir. Per tant, quedarà que el punt número 1 tothom a favor excepte Vox 
que vota en contra i lo altre així com he dit. Perfecte. És per aclarir. Hauríem de millorar el 
sistema.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“S’hauria de millorar el sistema d’audició d’aquí. No volia entrar en debat. Gràcies.” 
 
82. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Mixt del Sr. Batle 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del Batle perquè aclareixi 
 
1. Els canvis anunciats pel regidor d'Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics. 
 
2. Els detalls, inclòs el cost econòmic per a l'Ajuntament, del plantejament del projecte 
de Son Busquets de l'actual equip de govern. 
 
3. El calendari de reunions amb el SEPES. 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Sr. Alcalde, le voy a dar la oportunidad de explicar su política de vivienda, particularmente con 
el proyecto de Son Busquets. La única aportación que ha hecho usted en este Pleno hasta ahora 
ha sido llamar mentirosos a la izquierda, a todos los grupos políticos de la izquierda. No ha 
intervenido para nada más en todo el Pleno. Por lo tanto, creo que le estoy dando una 
oportunidad para explicar esas declaraciones erráticas por su parte y por parte del Regidor de 
Urbanismo, que nos preocupan mucho y queremos transparencia. Queremos transparencia en el 
tema de Son Busquets y nos gustaría también tener transparencia en el acuerdo que han llegado 
ustedes con Vox. Quizás sea porque esperaban un gobierno del Partido Popular y Vox a nivel 
estatal y se les ha complicado la jugada y ahora están reculando, pero no entendemos muy bien 
cuál es su proyecto para Son Busquets. Queremos saber si van a abrir la puerta a la 
especulación. Por favor, no se escondan más detrás del SEPES. Como ha manifestado el 
Regidor de Urbanismo en su declaración esta mañana, van a trabajar para que el Ayuntamiento 
de Palma participe activamente en el proyecto. Queremos saber qué van a defender. Porque lo 
que no vamos a permitir es que el proyecto de Son Busquets corra el mismo destino que los 
pisos de Metrovacesa. Por lo tanto, hay muchas cosas que aclarar. El proyecto que defiende este 
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consistorio para Son Busquets, para empezar. Sean ustedes claros. Qué quieren hacer en Son 
Busquets. ¿Van a abrir la puerta de Son Busquets a los promotores inmobiliarios y a la iniciativa 
privada? ¿Cómo lo piensan hacer? ¿Cuál es su hoja de ruta? ¿Cuál es su hoja de ruta de Cort 
para sus reuniones con el SEPES? ¿Cuál es el calendario de esas reuniones? ¿Cuál es el 
contenido de las reuniones que ya han tenido? ¿Qué información tienen relativa a la 
financiación del proyecto? ¿Qué pretenden incluir en el contrato que ha anunciado que han 
solicitado que firme el SEPES? El SEPES liderará la operación, pero sabemos que aunque de 
las 830 VPOs, más de 700 estarán destinadas al plan de viviendas para alquiler asequible, el 
resto son de cesión obligatoria al ayuntamiento. ¿Qué pretenden hacer el Ayuntamiento con esas 
viviendas de cesión obligatoria? ¿En qué punto está el levantamiento topográfico, el estudio 
geotécnico, el inventario de arbolado, el estudio energético que ha mencionado esta mañana? 
¿Se van a comprometer a informar a este Pleno y a la ciudadanía de los detalles de las reuniones 
con el SEPES? Nada más y muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Sra. Muñoz, oiga, usted ha hecho la intervención de Juan Palomo. Es decir, ha intervenido, se 
ha preguntado lo que hay y usted misma se ha respondido. En fin, yo le contesto porque me 
solicita usted mi comparecencia pero creo que usted lo tiene muy claro todo. Se lo voy a reiterar 
y en fin, hace un rato decía que lo podía decir en inglés, pues en alemán no sería muy capaz de 
decirlo, pero también lo puedo estudiar. En el sentido de que, oiga, Son Busquets es propiedad 
del SEPES. Como usted sabe lo era del Ministerio de Defensa. Hubo un convenio, bueno, un 
convenio no, una venta mediante el cual se traspasó del Ministerio de Defensa. Por cierto, 
durante aquellas fechas Defensa se dedicaba a ceder terrenos alrededor de toda España: en País 
Vasco, en Málaga, cedieron terrenos. Fíjese usted, en Málaga gobierna también el Partido 
Popular. No era una cuestión política, no sé, algo pasaba o algo pasa con Baleares. En todos los 
demás sitios se firmaban protocolos. Yo lo que le puedo es que, y esto es radicalmente cierto, el 
SEPES no tiene ningún protocolo ni ningún documento firmado de carácter administrativo con 
el Ayuntamiento de Palma. Es que le reitero lo que hay. El SEPES ha anunciado. El SEPES que 
es el propietario y el promotor del terreno. Ha anunciado que allí quiere construir viviendas de 
protección pública de diferente tipología. Cosa que coincide con lo que nosotros hemos 
manifestado. Que quiere que haya una gran zona verde. Cosa que coincide con lo que nosotros 
hemos manifestado. Que quiere que haya equipamientos públicos. Cosa que coincide con lo que 
nosotros hemos manifestado. Y que quiere que además se conserven algunos de los elementos 
existentes. Cosa que nosotros estamos de acuerdo. Esas son, estos son los hechos, Sra. Muñoz. 
Yo no he anunciado, usted dice en su solicitud de comparecencia, ahora manifiesta usted a raíz 
de las intervenciones de Pleno cosas distintas, pero usted aquí dice lo que dice. Y dice, pues que 
yo he tenido cambios de opinión. ¿Especulación? Quiere usted hacer el favor de explicar e 
ilustrar a este Pleno cómo el Ayuntamiento de Palma puede especular con un terreno que no es 
suyo. Me lo quiere usted contar. Oiga, dejen de decir ustedes barbaridades, aplíquense en las 
soluciones, planteen ustedes iniciativas que sean razonables y estaremos encantados de 
colaborar. Es que con el tema de Son Busquets, Sra. Muñoz y señores de Més y del Partido 
Socialista, es que no ha colado. Su relato, su invento sobre que el Partido Popular quiere hacer 
poco menos que en Son Busquets un parque acuático para millonarios. Oiga, es que cualquiera 
que les lea a ustedes en prensa parece que nosotros nos hemos abstraído de la realidad, que nos 
hemos caído de un guindo y que pretendemos pactar con no sé quién hacer no sé qué en Son 
Busquets. Oiga, que no es nuestro Son Busquets. Se lo reitero. Yo creo que lo he dicho 100 
veces. Se lo puedo decir 101. Por lo que los cambios anunciados por el Regidor de Urbanismo, 
Habitatge i Projectes no son tales. Primer punto de la solicitud de la comparecencia que usted 
dice: Los detalles, incluidos el coste económico para el Ayuntamiento del planteamiento de Son 
Busquets del actual equipo de gobierno. Oiga, nosotros tenemos un planteamiento económico 
de los proyectos que son nuestros, pero le reitero que la promoción y el plan especial, que en su 
caso aprobará en conjunción el Ayuntamiento con el SEPES, el terreno y la promoción lo son 
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del SEPES. Y el calendario de reuniones con el SEPES. Y el 13 de julio yo ya manifesté y lo 
dije públicamente que el Gerente de Urbanismo había tenido oportunidad de hablar con el 
Director General de SEPES. Y hoy día 26 de julio le ha ido a llevar esta carta del Ayuntamiento 
de Palma, firmada por el Alcalde, en la que una vez por todas, se exige y si quiere le puedo leer. 
Que como Alcalde de Palma llegar a esa necesaria cooperación institucional, le solicito 
formalmente la firma urgente de un contrato vinculante entre la entidad pública de suelo y en su 
caso un expediente administrativo por los cauces legales oportunos, por la que SEPES, que 
usted dirige, y el Ayuntamiento de Palma en el que se especifique a qué consideran destinar el 
solar de Son Busquets ubicado en Palma. En qué condiciones para el Ayuntamiento. Y cuáles 
son los plazos de ejecución de la urbanización y construcción en su caso. Palma y sus vecinos 
no pueden seguir esperando más estudios y más anuncios. Necesitamos respuestas porque no 
tenemos más tiempo que perder. Estoy seguro que comprenderá la razón y el sentido de esta 
misiva ya que tengo la obligación de garantizar certidumbres y certezas a los vecinos de mi 
ciudad. Quedo a la espera de su pronta respuesta y disposición. Agradeciéndole de antemano su 
amabilidad. Ya le digo yo a usted que nadie nos ha contestado por escrito y esto se registró ayer 
por red Sara al Ayuntamiento de Palma con respecto a esta carta. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Oportunidad perdida, Sr. Alcalde. Me ha contestado lo mismo que ha contestado en todo el día 
que es nada. O sea, qué puede hacer el Ayuntamiento. Es que no le estoy preguntado eso. Le 
estoy preguntando que qué quieren hacer ustedes. No, no han dicho absolutamente nada, no hay 
un documento. Otra vez detrás del SEPES. Que le he enviado una carta al SEPES. Hoy le he 
enviado una carta al SEPES. ¿Me viene con esto? Mire, ya que estoy aquí, le voy a recordar que 
yo no estoy en la Gerencia de Urbanismo. Que me tienen ustedes que incluir en la Gerencia de 
Urbanismo. Pero ya veo esta actitud tan poco democrática por su parte, del Sr. Alcalde venir 
aquí a insultar a la oposición de los grupos de izquierdas y no dar ninguna explicación cuando 
se le solicita la comparecencia. En la que le estoy dando tiempo para explicar qué quiere hacer 
en Son Busquets, Sr. Alcalde. Y viene a presentarme a su Regidor, a su perro de presa, a atacar 
a la oposición. Sí señor. Sí señor.  Porque esa soberbia merecía la aprobación que ustedes, los 
señores de Vox, porque ya han pactado con ustedes. Lo que es una vergüenza, lo que es una 
vergüenza es no dar ninguna explicación a la ciudadanía sobre qué quieren hacer ustedes en Son 
Busquets. Ante el mayor problema que tiene la ciudadanía, el problema de la vivienda. En plena 
crisis habitacional, ustedes no dan ningún tipo de explicación. No proponen absolutamente 
nada. Nos dicen que le han enviado una carta al SEPES. Y ahí se queda la historia. ¿Y sabe lo 
que pienso? Que están ustedes muy frustrados para haber perdido el gobierno de España. Porque 
ustedes tenían un plan para Son Busquets. Claro que lo tenían. Y ahora no lo van a tener. Ahora 
no lo van a tener. Eso es lo que ha  pasado. No han explicado si querían vivienda pública o no. 
No lo han explicado. Haberlo dicho ahora. Le he dado la oportunidad al Sr. Alcalde para 
explicar qué era lo que quería hacer. No lo ha hecho. Es lamentable y una actitud muy poco 
democrática no dar ningún tipo de explicación ante el proyecto más importante que tiene esta 
ciudad con respecto a la vivienda pública. Lamentable.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Sra. Muñoz, si quiere se lo digo ladrando, estamos a favor de la construcción de vivienda 
pública protegida en Son Busquets. De diferente tipología: VPO, pero es que vamos a ver. Es 
que yo reitero lo que dice el propietario del suelo que es el SEPES. Oiga, vivienda de protección 
oficial, de alquiler a precio tasado, VPO, de venta a precio tasado. Si es que es lo que dice 
SEPES que quiere. Pero es que entre lo que dice SEPES que quiere hacer en Son Busquets y lo 
que yo creo que se tiene que hacer en Son Busquets hay, prácticamente, una identidad de 
criterios. Y esto no se lo digo yo ahora aquí, lo he dicho en diversidad de ocasiones. Otra cosa 
es que usted quiera ver circunstancias elementos y discusiones donde no están. Lo que yo 
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reitero es que el Ayuntamiento no tienen ningún instrumento contractual con SEPES que 
determine una colaboración con lo que tiene que haber en el solar de Son Busquets de Palma. 
Eso es lo que reitero. Y lo reitero, ¿sabe usted por qué lo reitero? Porque es cierto. Y porque 
Palma no es más que ningún ayuntamiento de toda España, pero tampoco es menos. ¿Por qué 
Palma no tiene ningún documento administrativo firmado con SEPES y todos los demás sí lo 
tienen? Pues eso es lo que yo le estoy reclamando al SEPES. Debería usted ponerse de parte de 
este equipo de gobierno y no seguir haciendo demagogia con intervenciones, en fin, 
simplemente creo, y se lo digo sinceramente, poco afortunadas. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
83. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA del regidor de 
l'Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del Sr. Antonio Deudero Mayans, regidor responsable del Área de 
Movilidad y Polígonos industriales, para que informe sobre las actuaciones que tiene 
previsto adoptar para dar solución al deterioro de infraestructura en el Polígono de Son 
Castelló de ASIMA, en relación con la conservación de los ALCORQUES, del citado 
polígono empresarial. 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Gracias. Solicitamos la comparecencia del Sr. Antonio Deudero respecto a una solicitud que ya 
hizo ASIMA en 2018 sobre el estado de conservación de los alcorques en el polígono. Y 
respecto también a una carta que hay del 21 respecto a lo mismo respecto a la solicitud de un 
proyecto para la conservación y mantenimiento de las aceras y los alcorques en el Polígono Son 
Castelló. Yo sé que están trabajando en este tema. No es el único problema que hay. Pero me 
gustaría en el caso concreto de este, si nos puede avanzar qué actuaciones tiene previstas y en 
qué plazo, por favor, las tiene previstas. Gracias.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con permiso y para concretar un poco a raíz de la petición de 
comparecencia. Quería explicar un poco con respecto lo que es la EMT y posteriormente el 
tema de los polígonos, que según se comentó en la comisión iban a ir conjuntamente. Con 
respecto al tema de la situación de la Empresa Municipal de Transportes, he de indicar que la 
Empresa Municipal de Transportes ahora mismo tiene una situación delicada con respecto a la 
flota de vehículos. En palabras del Jefe de operaciones de la empresa, necesitan de media 180 
vehículos con puntas de hasta 185-190 vehículos cuando hay periodos escolares o puntas 
estivales de usuarios. Y en ese sentido hay que indicar que, y lo tiene que saber así el 
consistorio, que solamente pueden disponer de una media de 150 vehículos, 160 como máximo. 
Esta situación viene derivada de circunstancias varias y múltiples, pero la realidad es que hay un 
déficit de vehículos y el equipo de gobierno actual se ha puesto a trabajar para intentar dar 
solución a esta situación. Quería manifestar también que hemos intentado visualizar claramente 
en las diferentes motorizaciones que tienen los vehículos y separarlas unas de otras. Nos hemos 
encontrado con un servicio de mecánicos expertos en vehículos gas y vehículos diesel que no 
habían recibido formación para vehículos de hidrógeno ni tampoco para vehículos eléctricos. 
Esto hace que a nivel de mecánica no se pueda intervenir de forma inmediata. Añadiendo 
además que son vehículos que no están prestando servicio convenientemente y que están en 
garantía, con lo cual eso conlleva la necesidad, la obligatoriedad de que para no perder esas 
garantías se acuda a las empresas proveedoras para que sus técnicos sean los que tengan que 
solventar esas incidencias. Todo ello lo que hace es que al final, en definitiva, el servicio haya 
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mermado en su calidad, el usuario tiene una percepción de que el servicio que se está prestando 
no es bueno, se prolongan las esperas en las paradas de autobús. Esperas de 10 minutos pasan a 
ser, prácticamente, de media hora. Autobuses que se les rompe el aire acondicionado a medio 
servicio y provoca, también, las quejas por las grandes oleadas de calor donde los usuarios están 
en esos vehículos. Que muchos de ellos tienen superficies de vidrio muy grandes y en 
consecuencia se calientan sobremanera de temperatura en el interior. Etcétera, etcétera. Esta es 
la situación que estamos encontrando en cocheras de la EMT. Y le estamos poniendo remedio 
con muchas reuniones, con refuerzos, que creo que podrán dar respuesta a esta situación de 
forma más o menos inminente. Con respecto al tema de los polígonos, como saben, ha sido una 
prioridad del Alcalde y de este equipo de gobierno el poder tomar nota de las inquietudes de 
todo lo que es la red de empresas que trabajan en los polígonos industriales. Que son el 20% del 
Producto interior bruto y que crean buena parte de los puestos de trabajo que aquí tienen los 
ciudadanos de Baleares. Y se ha creado una Dirección General de Polígonos expresamente con 
esas finalidad. Además tenemos en el Gobierno Balear al Conseller que fue Gerente de ASIMA, 
que ha ayudado en el todo el periodo de precampaña y posterior campaña a que se tuviera en 
cuenta todas las inquietudes, que están recogidas buenas parte ellas en el programa electoral. Y 
con este trabajo estamos lanzando toda una serie de actuaciones, tendentes a dar respuesta a las 
peticiones que desde los propios polígonos industriales nos están demandando. En esto estamos 
y ya hay actuaciones que se han ejecutado y otras que están en el calendario por ir 
desarrollándose en las próximas semanas y próximos meses. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sorprèn. Sorprèn les afirmacions que ara mateix acabam d’escoltar del Sr. 
Deudero. Perquè ni tan sols duen 40 dies i l’EMT ja no és lo que era. Fa 40 dies que no teníem 
problemes de servei. Fa 40 dies que no teníem problemes de manteniment. Fa 40 dies que se 
prestava el servei en el carrer i no faltava cap bus a la seva línea. I fa 40 dies, Sr. Deudero, fa 40 
dies que passejàvem pels carrers de Palma els busos d’hidrogen i els busos elèctrics. Què està 
passant perquè jo he vist busos elèctrics circular? O és que no és vera? Jo n’he vist a diferents 
línees circular varis vehicles elèctrics. Li diré lo acaba de dir que no és cert. Acaba de dir i 
acaba d’acusar als mecànics dels tallers de l’EMT de no tenir la formació adequada. I jo li diré, 
no és una qüestió de formació adequada dels mecànics que tenen una formació adient i són uns 
grans professionals. És una qüestió de que hi ha vehicles que estan en garantia. I que per tant 
aquests vehicles qui ha de respondre són les concessionàries que nos han venut aquest vehicles a 
l’EMT de Palma. solaris, per un costat. Scania, per un altra. I Irizar, amb els vehicles elèctrics. 
Són ells responsables de tocar els vehicles perquè estan en garantia. O és que vostè quan se va a 
comprar un cotxo en el concessionari i li falla un llum, va al mecànic de capçalera. No el dur al 
concessionari per què està en garantia? Estan 3 anys, això se diu la Llei de Consum. 3 anys de 
garantia tenen els bens. Per tant, hi ha afirmacions que no són les adequades. Però és que amb 
40 dies també resulta que han publicat una retallada de servei que no té cap ni peus. Fa, ahir 
justament, moltes queixes d’usuaris de l’EMT de Palma que han traslladat a diferents mitjans la 
seva queixa, perquè el mateix dia de l’anunci de la retallada de servei és quan anuncien. Dia 26. 
A la primera publicitat que hi ha és a través del canal de Twitter. Dia 26. El mateix dia a on hi 
ha la modificació horària. Una modificació horària que jo no qüestionaré perquè són 
modificacions que se fan respecte a la demanda d’anys anteriors. I per tant, que al 2022 també 
hi va haver una modificació del servei. El que hi ha de diferència, Sr. Deudero, és que duim un 
45% més de passatge. Això és la gran diferència. I que vostès lo que no poden fer és copiar, 
pegar, els horaris de l’any passat a una realitat que no té res que veure amb la de l’any passat. 
Perquè sortadament transporta l’EMT molt de més passatge que el que transportava fins ara. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
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“Muchas gracias. En la contestación de las dos que hemos presentado, quisiera recordar lo que a 
lo largo de esta legislatura me han dicho de dentro de la empresa municipal de transportes. El 
resumen es: en la actualidad hay unos 125 autobuses operativos, cuando se estima los 
conductores que debería haber unos 220, sobre todo esperando en septiembre cuando empiece el 
colegio. Hay entre 80 y 100 unidades paradas. Bien porque no sirven por su antigüedad o 
porque están averiados. La adquisición de vehículos eléctricos o de hidrógeno no solo no ha 
resuelto el problema, si no que han resultado ser poco fiables, excesivamente caros y de difícil 
mantenimiento. Scania en Polonia. Y pida usted repuestos o pida usted mantenimiento. Todo el 
mundo dice que el autobús hoy en día que da más fiabilidad es el de gas natural. Bien, a estos 
problemas se puede añadir la falta de espacio para aparcar en las instalaciones. Los conductores 
dicen que se necesitan por lo menos 60 aparcamientos. La iluminación de noche es deficiente. 
El taller no da abasto. No decimos que no sean buenos, no da abasto para las reparaciones. Los 
túneles de lavado están en malas condiciones. E incluso en el área de oficinas.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Coll tenemos la costumbre, pero no soy yo el compareciente. Es el Sr. Concejal de 
Movilidad.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“No, son sus 4 años.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Lo digo, porque si quiere me solicite a mí la comparecencia y yo le responderé con los tiempos 
que me correspondan.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Los conductores piden suprimir la distribución irregular tal y como se aplica actualmente. 
Consideran los horarios que usted mantenía estresantes y con problemas. Lo mismo la tarjeta de 
pago. ¿Por qué no hacen como la tiene la otra empresa de transporte? Y un largo etcétera. Esta 
ha sido la realidad. Esta es su obra. Muchas gracias.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con permiso, bueno, yo he procurado hacer una intervención 
prudente. Traía una serie de datos, al ser mi primera intervención en comparecencia pretendía, 
igual que con una propuesta en la parte anterior a las comparecencias, conseguir el voto 
unánime porque eran cuestiones que van en el interés general de los ciudadanos. No lo he 
conseguido antes y veo, a raíz de la intervención del Sr. Dalmau, que tampoco he conseguido 
tranquilidad. Mire, Sr. Dalmau, hemos constituido y puesto en marcha un gabinete de crisis en 
el tema de los autobuses de hidrogeno. Ayer tuvimos una reunión y hoy se ha convocado la 
primera de técnicos, porque los autobuses de hidrogeno no funcionan. Yo lamento darle esa 
noticia. No era usted conocedor, porque entre otras cosas, cuando solicitaron cita desde los entes 
del consorcio, se olvidaron que había un Regidor de Movilidad. Y me dijeron: no, es que el 
anterior solo venía a las presentaciones y no venía a las reuniones. Entonces yo en eso le tengo 
que decir que hay un gabinete de crisis a raíz de una reunión ex proceso porque los vehículos de 
hidrogeno que han costado 5 millones de euros, entre subvenciones y dinero público, no 
funcionan y no circulan y tampoco han circulado. Trajeron ustedes un vehículo articulado con 
matrícula polaca que era de una empresa que lo enviaba para hacer exhibición de ello. Pero no 
era un vehículo de la flota. Estos vehículos no han prestado servicio al ciudadano. Con los 
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eléctricos está pasando tres cuartas partes de lo mismo. Tenemos ya 7 vehículos recepcionados 
y solamente había un punto de anclaje para carga eléctrica. Lo que impedía, de todas todas, a 4 
o 5 horas de carga por vehículo, tenerlos en funcionamiento de forma correcta. Ahora mismo se 
están construyendo y poniendo en marcha 12 puntos de anclaje, pero entre los montajes más las 
certificaciones y los vistos buenos de Industria, no estarán en un plazo corto ni breve de tiempo 
operativos. Es decir, que la inversión que se ha hecho en vehículos eléctricos tampoco está 
siendo operativa. Yo lamento tenerle que informar de esto, pero esta es la realidad. Aquí hay 
una totalidad de vehículos de 150 hasta 185 que hacen falta, con una serie de vehículos nuevos 
de trinca, con matrícula nueva, que no pueden prestar servicio al usuario. Los mecánicos están 
realizando una labor exquisita. No intente tergiversar mis palabras. Son profesionales de 
vehículos de gas y de diesel. Hay unos torneros magníficos, impecables. Pero no estoy hablando 
de eso. Cuando se toma una decisión de comprar vehículos de hidrogeno, se han de poner en 
paralelo en marcha funcionamiento de formación para que los mecánicos de la casa sepan de 
tecnología de hidrogeno. Que es última y puntera, pero que la que no saben nada todavía. Y con 
el eléctrico lo mismo, no podemos tener mecánicos de gas y diesel y pasarlos directamente a 
reparar vehículos eléctricos, que es otra tecnología y eso cae de cajón. Pero no tergiverse mis 
palabras, los mecánicos que hay en la casa son excelentes. Hay una contratación externa de 
refuerzos que llevan sin contratación y están en precario los contratos desde hace tiempo, 
caducaron y no se han dignado ustedes, ni tan siquiera, a revisarlos y actualizarlos. Están los 
equipos jurídicos de la EMT poniendo al día esos contratos para dar cobertura y refuerzo  a lo 
que se pretende hacer con ayuda de mecánicos externos, porque con los propios no se da abasto. 
En consecuencia esto es la realidad de lo que estamos viviendo en la EMT. Tenemos la nueva 
flota en garantía. Vale. Pero hay vehículos que son más antiguos que no están en garantía y 
estos también van cayendo en averías. Las averías de los aires acondicionados ha venido 
provocado porque a nivel de gestor no se había dado la orden de que este año se revisaran los 
sistemas de aire acondicionado antes de que empezara la temporada de calor. Al no haberse 
revisado, han ido cayendo uno tras otro. No habían tenido el mantenimiento que se debía. Y esa 
orden no se dio. Con lo cual, tenga usted en cuenta lo que me comenta en base a lo que yo le 
estoy explicando y podrá recapacitar en las cosas que antes ha afirmado. Queremos coordinar 
las diferentes contratas. No había coordinación hasta ahora. A fin de poder ampliar y hacer un 
añadido de servicio por las mañanas e intentar que también trabajen el fin de semana. Y además, 
vamos a conseguir poner en el próximo curso académico de septiembre una línea, por primera 
vez en la historia de Palma, 100% eléctrica, que será la línea 10. Con los vehículos eléctricos 
que sí me comprometo a tener funcionando para cuando empiece el curso académico. Y con 
esto son unas pinceladas de lo que tiene de recibo la EMT. Cuando tenga esto solucionado 
podremos lanzar las antiguas líneas 15, la línea 3 de Illetas, la línea 20 y la línea 39. Una 
cuestión que reclama el ciudadano y el usuario desde hace mucho tiempo y que se habían 
perdido para detrimento del servicio del usuario. Y en consecuencia trabajaremos y, si ustedes 
quieren echarle una mano la podrán, siempre serán bienvenidos, pero no pretendan hacer ver 
que aquí en 4 semanas los servicios han caído de repente porque la decisión del Regidor ha sido 
querer prolongar las estancias del usuario, entre los que me encuentro, para en lugar de esperar 
10 minutos, esperen más de media hora. Eso no es así. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
84. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA del regidor de 
l’Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials 
Sol·licita:  
 
La comparecencia del Sr. Don Antonio Deudero regidor del Área de Movilidad, para 
que nos explique las medidas que tiene previsto tomar para mejorar el servicio de la 
EMT. 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
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“Perdón, yo antes me he referido a ASIMA. Es que se han solapado las dos y han contestado las 
dos. Ya está.” 
 
85. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de 
l'Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del regidor de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana perquè exposi 
la planificació dels dispositius per tal de fer front, per part de l’Ajuntament de Palma, 
als diferents reptes en matèria de seguretat ciutadana abans exposats i, en particular, les 
acciones desenvolupades per tal de donar compliment a la normativa en matèria de 
turisme d’excessos vigent a les zones turístiques de Palma. 
 
Sobre la taula 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Fa un moment hem viscut un moment d’una defensa 
“enardecida” del Sr. Fulgencio Coll del Regidor de Mobilitat. El Sr. Fulgencio Coll fa 
una estona ha fet unes declaracions amb les que es comprometia a donar estabilitat al 
govern del Sr. Martínez. No ha explicat a canvi de què. Ha dit que hauria un acord 
programàtic. No ha descartat l’entrada en el govern. Hem vist com el Partit Popular 
cedia a la qüestió del Reglament lingüístic d’aquesta institució. Per primera vegada es 
trencava aquest consens de fa més de 30 anys. Amb lo qual noltros havíem presentat 
tota una sèrie de compareixences que eren de línees generals dels regidors. I ja no 
sabem si aquestes línees generals seran les mateixes al setembre, si seran els mateixos 
regidors en el setembre. Amb lo qual, deixarem damunt la taula el punt 85, 86 i 87, que 
eren compareixences de línees generals dels diferents regidors. I passaríem directament, 
si no té res en contra, Sr. Batle, al punt 88.” 
 
86. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de la regidora de 
l'Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença de la regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació 
Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat perquè expliqui les línies d’acció de les 
diferents matèries de la seva regidoria. 
 
Sobre la taula 
 
87. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de 
l'Àrea d'Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics 
 
Sol·licita: 
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La compareixença del regidor de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics 
perquè exposi les línies generals de planificació de la seva àrea de competència amb 
especial referència a les mesures per tal d’afrontar el repte de l’habitatge a Palma. 
 
Sobre la taula 
 
88. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del regidor de 
l'Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del regidor de l’Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials perquè doni 
compte de la intenció del Ajuntament de Palma respecte de la pretensió del Consell de 
Mallorca d’eliminar el carril BUS-VAO i la limitació a 80km/h, que ha salvat tantes 
vides. 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. aquesta no és una qüestió que s’hagi de retirar perquè tenim molt clar quin és 
el pacte de govern en el Consell de Mallorca entre PP i Vox i, per tant, com que és una qüestió 
que tangencialment correspon a Palma però que és competència del Consell de Mallorca, hem 
parlarem. Perquè ja tenim molt clar quin és l’equip de govern. Aquí encara s’enduen les mans 
en el cap però altres tenim molt clar que són socis de govern els representants de Vox i de PP. 
Aviat, esperam tenir coneixement de la nova remodelació de l’equip de govern i de com queden 
representants, aquest equip de Vox a l’equip de govern del PP. Sr. Deudero, no m’aniré en altres 
qüestions, anem a la qüestió objecte de la compareixença. Voldríem saber quin és el 
posicionament de l’Ajuntament de Palma davant les pretensions del Consell de Mallorca 
d’eliminar el carril bus VAO i eliminar també la limitació a 80 km de la Via de Cintura. Són 
dues decisions que, lluny de ser una mesura ideològica, només haurien de ser una decisió 
metodològica. Fonamentada amb criteris de seguretat, salut i ambientals. I per això, vostè com a 
Regidor de Mobilitat d’aquesta ajuntament, no només ha de posar en valor el Pla de Qualitat de 
l’Aire que se va aprovar la passada legislatura, el passat mandat i el Pla de Mobilitat Urbana 
Sostenible, que ara nos ha dit que vol modificar, si no exigir-ne el seu compliment per part de la 
resta d’institucions. Perquè sembla que amb aquestes afirmacions del President del Consell de 
Mallorca, no s’està respectant per res aquest marc de polítiques de mobilitat i qualitat de l’aire. 
Al manco les que tenim aquí a Palma, per acord del passat mandat. El carril bus VAO ha estat 
cabdal per la millora i eficiència en les freqüències dels busos de l’EMT. De la que vostè ara, 
precisament, en parlava. Del TIB. Però també per molts d’usuaris de transport discrecional i 
també alabat pels taxistes que així ho han traslladat. La limitació de velocitat a 80 kilòmetres 
per hora ha reduït fins al 70% d’accidents de trànsit, però també a l’hora s’ha reduït el renou 
dels veïnats que viuen a les finques del voltant i s’ha reduït, notablement també la generació 
d’emissions de CO2 a l’atmosfera. Per tant, el que necessitam saber aquests Grup Municipal 
Socialista és saber quina serà la seva tasca respecte d’aquesta qüestió, quin posicionament 
tendrà amb el Consell de Mallorca, quin impacte tendrà l’eliminació del carril bus VAO per a 
les freqüències de les línees A1, 25, 23 i 31 de l’EMT, perquè això incrementarà notablement 
els horaris i per tant, disminuiran les freqüències. Quan pensen convocar la Mesa de seguiment 
del sector del taxi per anunciar-lis i informar-lis que, contràriament al que defensa el sector, 
vostès eliminaran el carril bus VAO? Pensen reunir-se amb els veïnats i veïnades de la zona? 
Han parlat amb la Federació de Veïnats? Convocaran la Mesa de Mobilitat per tal de conèixer 
per les principals entitats defensores d’una mobilitat a Palma que aquesta qüestió de 
l’eliminació dels 80 km/h és una defensa del seu equip de govern? Pensen unir-se també amb el 
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sector del transport discrecional? I quan pensen també parlar de la reducció de la velocitat a 
80km, són conscients dels greus perjudicis que això suposarà per l’increment d’accidents? 
Confio que aquestes qüestions que, com deia, han de respondre a un mètode i no només a una 
qüestió electoralista, se debatin, se qüestionin i se re formulin per tal de que tenguem un 
posicionament que estigui d’acord amb el marc normatiu aprovat en aquest ajuntament i 
d’acord, també, amb els criteris ambientals de seguretat i salut de la ciutadania de Palma. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Amb permís, moltes gràcies per la sol· licitud de compareixença per 
tal d’explicar lo que, en qualsevol cas, s’ha pogut explicar en campanya electoral i dins l’àmbit 
dels programes electorals del Partit Popular de Balears, del Partit Popular de Mallorca i, per 
descomptat, de Ciutat. hi ha hagut un canvi polític. El 17 de juny va haver un nou equip de 
govern amb unes noves i diferents línees d’actuació polítiques i en conseqüència l’idea que té 
aquest ajuntament en l’àmbit del bus VAO i de la limitació dels 80 km/h és poder donar suport 
al Consell Insular de Mallorca, perquè desenvolupi la seva part del programa electoral. 
Gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Efectivament, és lamentable aquestes mesures que són mesures d’autèntic retrocés. Les 
mesures del carril bus VAO i de reduir la velocitat a 80 km/h a la Via de Cintura, per un costat 
s’estan fent arreu d’Europa. Aquí que defensam tant mesures que no tenen sentit, que s’estan 
imposant mesures de l’esquerra radical i de no sé què més, a tota Europa, que hi ha governs de 
tot color polític. Són mesures que s’estan aplicant per tot. Però aquí el Partit Popular 
acompanyat de Vox tenen una mania persecutòria en contra de la mobilitat sostenible i de les 
mesures de sentit comú, pur sentit comú. Són mesures que van a favor de la salut pública, de les 
persones, però també de la salut ambiental, que redueixen la contaminació de l’aire i a la 
contaminació acústica d’una manera radical. Lo que estan proposant és recuperar aquelles 
contaminacions de l’aire i acústiques que se patien en aquella zona. Per un altra costat també, un 
fet molt important per noltros, és la seguretat vial. Són mesures que, com ja s’ha dit, han 
millorat moltíssim la seguretat vial. Fer marxa enrere és possiblement posar en perill molts dels 
usuaris que estan en aquestes vies. Per tant, una mostra més que les polítiques del Partit Popular, 
que el Partit Popular se basta ell tot solet, paro ara està acompanyat de Vox, són polítiques 
d’absolut retrocés del sentit comú, del canvi climàtic, de les necessitats de les persones i de les 
necessitats de les ciutats d’adaptar-se a les noves circumstàncies, que vos agradin o no vos 
agradin arribaran. Perquè hem de reduir pressió de trànsit i hem de facilitar el transport públic i 
altres modes de transport i mobilitat que, evidentment, defensam que tots els ciutadans tenen 
dret a mourer-se d’un costat a l’altre, però sempre amb criteris de sostenibilitat ambiental i 
social.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Els veig molt preocupats pel compliment de les promeses electorals. Miri, el 
Sr. Martínez va prometre canviar el Passeig Marítim. Quan se n’ha donat compte no ha pogut 
fer res. Hi ha dit, no, miri, no puc fer remodelar el Passeig Marítim, perquè clar, s’està 
executant. Ja fa 2 mesos o 3 que sabien que s’estava executant. Des del mes de febrer 
s’executaven les obres. Però el Sr. Martínez va enganar als seus electors. Deien també. No, no, 
no se preocupin que tanmateix noltros no pactarem amb Vox. Avui veim que hi ha un pacte 
entre PP i Vox, per tant una altra mentida als electors. Què més dona una més que manco, Sr. 
Martínez, Sr. Deudero. Escoltim, vostès han arribat pensant que podrien canviar la limitació de 
80 km/h, podrien canviar l’eliminació del bus VAO i realment això va encontra, no només dels 
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informes tècnics, si no de les mesures que prenen tot els municipis i províncies d’Espanya. 
Limitació de 80 km/h forma part d’un acord que va fer la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies per promoure la pacificació dels entorns urbans a 30 km/h. Per cert, Palma se va 
adelantar en això i ho va aplicar abans que ho digués la DGT com obligatòria. Però és que dins 
aquest acord també se recull que a les vies interurbanes s’ha de limitar la velocitat a 80 km/h. Ja 
està. Surtin, diguin: ho vàrem prometre però no ho podem fer, no nos convé. Perquè limitar, 
incrementar la limitació a 80 suposa més morts, suposa més renou pels veïnats, suposa més 
emissions de CO2 a l’atmosfera. No nos convé. Ja està. La limitació del carril bici, perdó, 
l’eliminació del carril bus VAO va en consonància amb tota la política de mobilitat que han fet 
tots els darrers governs de l’ajuntament. Els seus i els nostros. La promoció dels carrils bus, el 
carril bus n’ha fet el Psoe, n’ha fet el PP. Per tant, l’eliminació del carril bus VAO suposa anar 
en contra d’aquest tipus de polítiques. Anar en contra, no només del PMUS del 2022 que vostès 
ara volen modificar. No, anar en contra del PMUS del 2014 que vostès varen aprovar per 
majoria absoluta. És contrari als criteris medi ambientals i de mobilitat. Ho pensin i facin dues 
voltes. Hi són a temps. I aquí, com els hi he dit, nos hi trobaran. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Amb permís, a la Regidora Truyol. sabem que a vostè no li agrada el 
cotxo. I com que vostè ho va dir molt clarament, pues sabem que això de tenir autovies, 
autopistes, cotxos rodant no li va bé. Però bueno, noltros la política del Partit Popular no és 
aquesta. És una altra ben diferenta i la societat, la ciutadania va decidir molt clarament a les 
eleccions passades del mes de maig que volien un canvi. En conseqüència aquest canvi és el que 
farem. La seguretat vial és una preocupació per a tots. No només per un tema de possibilitat de 
canvi de limitacions de la velocitat. Si arribàssim a tancar l’autopista o fer que la gent anàs a 20, 
encara hauria menys accidents. Aquest no és el debat. El debat és poder donar una mobilitat 
sostenible a la ciutat de Palma i els embossos a la via de circumval·lació de tot lo que és 
l’entorn de ciutat és lamentable. I entenem que aquesta limitació és una limitació que no ajuda 
gaire. I el VAO, el bus VAO, l’autobús que té aquest carril i també poden usar els taxis i 
vehicles amb més de 2 passatgers, també és un tema que no ha ajudat gens ni mica a solventar el 
problema de la mobilitat. La mobilitat ha empitjorat, no ha millorat. I en conseqüència jo li 
agraesc les reflexions però no són les reflexions que té el Partit Popular damunt la taula per 
executar. I Sr. Dalmau, jo li volia donar les gràcies per autoritzar-nos a incomplir el nostre 
programa electoral. Moltes gràcies però no ho farem. Quan un dona exemples d’incompliment 
de programa electoral, lo que hem de procurar és complir-lo. És un compromís que té el Partit 
Popular amb els seus votants, amb això nos presentam a les eleccions i rebent la confiança és 
amb el que anirem endavant per treure aquestes qüestions que estiguin fitxades dins el 
programa. I recordi, l’Ajuntament donarà suport al Consell Insular de Mallorca amb les 
polítiques que vol tirar endavant. Però no és l’Ajuntament que limita. No és l’Ajuntament que 
lleva o que posa. Són competències del Consell Insular de Mallorca. perquè amb la seva 
intervenció ha paraescut com si fos la Regidoria de Mobilitat i el Batle Jaime Martínez que 
havia de prendre aquesta decisió. I noltros donam suport al Consell de Mallorca. Hem de saber 
ben clarament quines són les competències d’uns i quines són les competències d’altres. 
Gràcies.” 
 
89. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 26.04.23, pròrroga extraordinària 
del contracte de l'Spa del Personal de l'Ajuntament adoptat amb informe 
Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 2023CINT000170 30/03/2023 Exp. 
X2021000066 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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Donar compte de l’acord de la Junta de Govern de 26/04/2023 relatiu PRORROGA 
EXTRAORDINARIA DEL CONTRACTE DE L'SPA DEL PERSONAL DE 
L'AJUNTAMENT DE PALMA, DISCIPLINES D'ERGONOMIA I 
PSICOSOCIOLOGIA APLICADA, CORRESPONENTS AL LOT 2 DE LA 
LICITACIO adoptat amb informe de la Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 
2023CINT000170 30/03/2023 Exp. X2021000066 
 
90. Donar compte al Ple morositat mes d'abril 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes d’ABRIL de 2023 de 
l’Ajuntament de Palma : 21,02  dies  
2. Detall per entitats mes d’ABRIL de 2023 
 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 13,48 36,92 21,55 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 17,46 20,79 17,66 
F. Pilar i Joan Miró 16,88 11,84 16,01 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 17,59 4,54 17,59 
Inst. M. l'Esport 34,46 12,85 22,68 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 2,97 120,00 58,97 
P. M. d'Escoles d'Infants 0 120,00 0,01 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

12,92 4,00 12,55 

Palau de Congressos de Palma S.A. 11,39 4,89 6,95 
 
91. Donar compte al Ple acord Junta Govern 14.6.2023 aprovar l’adquisició 
voluntària de les dues parcel·les cadastrals adoptat amb omissió de la funció 
interventora, nº informe de la Intervenció: 2023CINT000277 24/05/2023 
Exp.X2022000319 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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Únic.- Donar compte de l’acord de la Junta de Govern de 24/05/2023 relatiu a 
l’aprovació de la proposta d'acord Aprovar l’adquisició voluntària de les dues parcel•les 
cadastrals PC 9215704DD6891E0001LQ i PC 9215738DD6891E0001FQ, que formen 
la finca registral 654 tom 3772, llibre 576, foli 5, Lluís Sitjar, adoptat amb omissió de la 
funció interventora, nº informe de la Intervenció: 2023CINT000277 24/05/2023 
Exp.X2022000319 
 
92. Donar compte al Ple de l’informe anual sobre els resultats de la funció 
interventora efectuada per la Intervenció de l’Ajuntament de Palma a l’exercici 
2021 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Primer.- Donar-se per assabentat de l’informe anual de control financer de l’Ajuntament 
de Palma, núm. X2022000194 de data 28/04/2022, emès per la Intervenció General 
relatiu a les resolucions adoptades pel president de l’entitat local contràries a les 
objeccions efectuades, les principals anomalies en matèria d’ingressos, els informes 
d’omissió de la funció interventora i els resultats del control dels comptes a justificar i 
de les bestretes de caixa fixa, corresponent a l’exercici 2021, amb la informació que es 
transcriu tot seguit i que es concreta en el corresponent informe adjunt. 
 
93. Donar compte al Ple de l’informe anual sobre els resultats de la funció 
interventora efectuada per la Intervenció de l’Ajuntament de Palma a l’exercici 
2022 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Primer.- Donar-se per assabentat de l’informe anual de control financer de l’Ajuntament 
de Palma, núm. X2023000176 de data 28/04/2023, emès per la Intervenció General 
relatiu a les resolucions adoptades pel president de l’entitat local contràries a les 
objeccions efectuades, les principals anomalies en matèria d’ingressos, els informes 
d’omissió de la funció interventora i els resultats del control dels comptes a justificar i 
de les bestretes de caixa fixa, corresponent a l’exercici 2022, amb la informació que es 
transcriu tot seguit i que es concreta en el corresponent informe adjunt. 
 
94. Donar compte al Ple informe anual control financer 2021 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Únic.- Donar-se per assabentat de l’informe anual de control financer X2022000194 
emès per la Intervenció General respecte l’activitat economico financera corresponent a 
l'exercici 2021, amb la informació que es transcriu tot seguit i que es concreta en el 
corresponent informe adjunt. 
 
95. Donar compte al Ple informe anual control financer 2022 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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Únic.- Donar-se per assabentat de l’informe anual de control financer X2023000176 
emès per la Intervenció General respecte l’activitat economico financera corresponent a 
l'exercici 2022, amb la informació que es transcriu tot seguit i que es concreta en el 
corresponent informe adjunt. 
 
96. Donar compte al Ple informe resum anual control intern 2021 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Únic.- Donar-se per assabentat de l’informe resum anual de l'Ajuntament de Palma 
emès per part de la Intervenció General en data 28/04/2021, dels resultats del control 
intern, que s’estableix a l’article 213 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals, de l’exercici 2021. 
 
97. Donar compte al Ple informe resum anual control intern 2022 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Únic.- Donar-se per assabentat de l’informe resum anual de l'Ajuntament de Palma 
emès perpart de la Intervenció General en data 28/04/2023, dels resultats del control 
intern, que s’estableix a l’article 213 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals, de l’exercici 2022. 
 
98. Donar compte al Ple acord Junta Govern 14.06.23, adquisició de 16 títols de 
propietat que formen la finca Lluís Sitjar, adoptat amb omissió de la funció 
interventora, nº informe de la Intervenció: 2023CINT000315 13/06/2023 
Exp.X2022000319 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Únic.- Donar compte de l’acord de la Junta de Govern de 14/06/2023 relatiu a 
l’aprovació de la proposta d'acord Aprovar l’adquisició voluntària de 16 títols de 
propietat parcel·les cadastrals PC 9215704DD6891E0001LQ i PC 
9215738DD6891E0001FQ, que formen la finca registral 654 tom 3772, llibre 576, foli 
5, Lluís Sitjar, adoptat amb omissió de la funció interventora, nº informe de la 
Intervenció: 2023CINT000315 13/06/2023 Exp.X2022000319. 
 
99. Donar compte al Ple resolució president PMI de l'aprovació del conveni entre 
el Govern Balear i el Patronat Mpal d'Escoles Infantils, adoptat amb omissió de la 
funció interventora, Expedient X2022000084 nº informe 2023CINT000001 
11/01/2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Donar compte de la Resolució d’Urgència aprovada pel President del PMEI relatiu a 
l’aprovació de la proposta del  CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE EL 
GOVERN DE LES ILLES BALEARS I L'AJUNTAMENT DE PALMA I EL 
PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLES INFANTILS, PER ESTABLIR LA 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 162 - 

GRATUÏTAT DEL SERVEI EDUCATIU DE TERCER D’EDUCACIÓ INFANTIL 
adoptat amb omissió de la funció interventora,  Expedient X2022000084 nº informe 
2023CINT000001 11/01/2023 
 
100. Donar compte al Ple de l'informe definitiu del programa de control financer 
CF/2022 en matèria de despesa: àrea subvencions 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de l'informe definitiu del programa de control 
financer CF/2022 en matèria de despesa: àrea subvencions 
 
102. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a garantir el control de la 
legionel·losi durant les obres del laboratori municipal 
 
Com pensen garantir, durant els mesos que durarà l'execució de les obres en el 
laboratori municipal, el control de la presència de legionel·losi a les fonts ornamentals i 
edificis municipals així com la salubritat de l’aigua de les platges. 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Doy por reproducida la pregunta. No es más que lo que quieren saber los trabajadores 
de los servicios públicos, acostumbrados a las revisiones que solían hacer y los ciudadanos por 
sus fuentes. Nada más.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Sr. Batle. Regidors. És un tema molt tècnic. El Director del Laboratori m’ha fet un informe. 
Coment que s’ha implementat des del Laboratori, com ja sabeu, els temes que el Laboratori 
passarà a la 4a planta. S’ha fet un contracte menor per la custòdia de la maquinària i els 
instruments que utilitza el laboratori. Lo que se pregunta. La finalitat de la pregunta és: S’ha 
informat a la Directora del Laboratori d’EMAYA la perillositat de les mostres i determinacions 
que s’hauran de fer, que són les següents. A las fuentes ornamentales se hará una muestra entre 
6 y 10 a la semana. Criterio de valoración si son más o menos técnicas. Parámetros analíticos 
que se examinarán es lo que determinará la persona que tome la muestra, en este caso será un 
ayudante de laboratorio. Y las muestras que se analizarán, se analizará el pH, turbulencias, la 
Legionella y entre otras bacterias la Salmonella. En cuanto a las piscinas municipales, las 
muestras serán entre 8 y 12 a la semana incluyendo los diferentes tipos de muestras. Los 
parámetros analíticos, entre otros, estará también la turbidez del agua y hierro, cobre, lo que se 
está haciendo hasta ahora. En cuanto a las aguas de baño, que en este caso son las playas. Ya se 
está haciendo un control ordinario por parte de EMAYA. Igual que se hacía el control doble por 
parte del laboratorio, en este caso visto que no se podrá hacer este tipo de control por parte del 
Ayuntamiento, lo que se va a hacer es contrastar dichos análisis. Y en los edificios municipales 
lo mismo: en cuarteles, Policía, cuarteles de Policía, edificios de mayor riesgo, guarderías. Las 
muestras se cogerán entre 5 y 10 a la semana, dependiendo de lo que estipule la valoración 
técnica. Y entre ellos se valorará los hongos que puedan haber en las piscinas, duchas, etcétera. I 
bé, això és tot. Hi ha un informe tècnic del Director del Laboratori de l’Ajuntament que està a 
disposició de tothom. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
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“Si lo he entendido bien la de las playas lo hará EMAYA, que de hecho ya lo hacía también 
antes. Y lo de las fuentes ornamentales, entonces, también se lo ha encargado a EMAYA. Es 
que no sé si lo he entendido.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Lo que vengo a decir es que los ayudantes de laboratorio, los auxiliares, recogerán muestras y 
eventualmente el análisis que harán será por medio, exacto, del laboratorio de EMAYA. La 
determinación del Cloro residual, lo hará la persona lo que lo recoge. Lo hace in situ. Sí, ho farà 
EMAYA.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Era solamente por, imagino que sí que lo saben, que en el laboratorio se hacía en unas horas 
por PCR, los de EMAYA tardarán al menos 10 días por cultivo. Nada más.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Bueno, vuelvo a decir esto, que las directrices del Director de Laboratorio, que es el técnico 
especialista en realizar este tipo de análisis es lo que en su informe pone y lo que en su informe 
yo digo esta respuesta a la pregunta del Psib-Psoe.” 
 
FOD 1. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la posada en marxa de 
l'ascensor de la plaça Major 
 
¿Por qué no está en marcha el nuevo ascensor? ¿Cuándo entrará en funcionamiento? 
 
Contesta la Sra. Soto, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat. 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. En relación a la primera pregunta, pues no es posible hacerlo antes 
porque todavía quedan algunas actuaciones que se tienen que hacer. Perdona, no sé si me 
escucha. Que todavía hay actuaciones que se están haciendo, como por ejemplo, es la 
impermeabilización del foso. Están haciéndolo ahora mismo. Y en cuanto a cuándo se va a 
poner en funcionamiento, los técnicos tienen previstos que el 14 de agosto. Dentro de 2 
semanas.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Y agradecer en este caso a mis compañeros del anterior equipo de gobierno 
que fueran también tan generosos y nos ayudaran a poner este contrato de ascensores en marcha. 
Que bueno, ha dado el resultado de esta necesidad que tiene la ciudad.” 
 
FOD 2. Moció Grup PSIB-PSOE relativa a l'atenció presencial a les OACS 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“En principio la doy por reproducida. Lo hemos hablado también cuando hemos hablado de la 
presencialidad en las OACs del Grupo Municipal Vox. Por tanto, creemos que era necesario 
aportar otra moción porque creemos que era mucho más completa y sobretodo tenía el carácter 
este de la promoción de la autonomía personal que creemos que era necesario que este 
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ayuntamiento se ponga las pilas con este trabajo, que se empezó a trabajar en la anterior 
legislatura a través de la Mesa de Accesibilidad. Pero que tiene que tener y tiene que seguir 
teniendo un recorrido para que se plasme en políticas concretas por parte del gobierno del 
Ayuntamiento de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, nosotros vamos a votar que sí a todo. Pero hay una serie de 
cuestiones que, evidentemente, esta no la firma el Sr. Hila porque es que estoy convencida que 
el Sr. Hila si la hubiera leído nunca la hubiera firmado. En el primer punto dice: El pleno del 
Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se garantice la atención 
personalizada. Yo creía que ya estaba garantizada. Estableciendo protocolos y procedimientos 
que garantice que cada ciudadano que acuda a las oficinas de atención al ciudadano reciba una 
atención individualizada y adecuada a sus necesidades. Yo entiendo que esto ya estaba 
garantizado. Y que cuente con el personal capacitado y suficiente. ¿De verdad ustedes van a 
entrar ahora si el personal está capacitado o no? Pues es que me parece incluso ofensivo tener 
que escribir esto. yo estoy convencida, ya le digo, que el Sr. Hila no la habría firmado. Tiene 
mucho más respeto, lo ha tenido siempre, por los trabajadores. Evidentemente, este 
ayuntamiento cuenta con el personal capacitado y suficiente para atender a los ciudadanos de 
manera eficiente. Entonces, bueno, el primer punto les daremos la razón para que se queden 
contentos pero no nos parece adecuado plantearlo en estos términos. El segundo punto: El pleno 
del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que ponga en marcha medidas que 
garanticen la atención personalizada. Vuelta a lo mismo. Ya es una atención personalizada. Y de 
calidad. Ya es una atención de calidad. No lo ha sido durante mucho tiempo, pero al final 
ustedes cambiaron de actitud y nosotros les apoyamos. Entonces no entiendo ahora por qué 
tenemos que garantizar una cosa que ya está en marcha. La atención es de calidad. En las 
oficinas de atención ciudadana que supongan la promoción de la autonomía personal de todos 
los ciudadanos. Evidentemente siempre se ayuda a todos los ciudadanos y sobre todo a las 
personas mayores con la brecha digital. ¿Que tenemos que poner más todavía en eso? Lo 
haremos sin ninguna duda. Pero que ustedes que hace un mes trabajaban en esto, nos lo pidan 
ahora a nosotros. Es que me da la sensación de que no estaban contentos con el trabajo que 
estaban realizando. No ustedes, que ustedes siempre se cuelgan medallas, si no los trabajadores. 
Yo creo que los trabajadores que tenemos en la casa son personal más que capacitado y hacen 
sus trabajos correctamente. Por tanto, evidentemente, votaremos que sí a los dos puntos. A pesar 
de que considero que quizás no están bien redactados y no son lo suficientemente respetuosos 
con el trabajo que se está haciendo. Y el tercer punto: El pleno del Ayuntamiento de Palma insta 
al equipo de gobierno a implementar programas y recursos que fomenten el desarrollo de la 
autonomía personal de nuestros ciudadanos. Pues sí, nosotros ya tenemos una Regidoría que se 
va a encargar y muy mucho, de las personas mayores. Va a poner en marcha y va a reactivar 
programas que habían quedado en el olvido. Y este tercer punto lo cogemos con una gran 
ilusión y con mucho empuje. O sea que van a ver ustedes como sí, nosotros vamos a desarrollar 
y mucho esta parte de la ciudadanía para que cada vez más formen parte de todo. Sin olvidos. 
Gracias.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Yo quiero dar réplica a la contestación. Sobre todo porque yo ni valoro ni cuestiono. Yo 
propongo y hago mi trabajo como oposición. Si no le gusta no es mi problema. Aquí me va a 
tener 4 años seguramente. Así que a aguantar los Plenos que para eso estamos. Decir que la 
proposición, evidentemente, habla de la promoción de la autonomía personal. Y que yo 
agradezco el voto a favor. porque evidentemente no puede ser de otra manera. Esperemos que 
no deshagan el trabajo, el buen trabajo que ha venido haciendo el anterior equipo de gobierno. 
Porque hasta ahora lo que ha demostrado este nuevo equipo de gobierno es que lo único que 
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hace es políticas de destrucción de anteriores políticas que estaban muy bien gestionadas y muy 
bien implementadas en el Ayuntamiento de Palma. Por eso no me fío. Por eso le traigo esta 
propuesta al Pleno, porque no me fío que ustedes vuelvan atrás todo lo que se ha hecho en el 
tema de la autonomía personal y en la atención presencial de las oficinas de atención a la 
ciudadanía. Y en cuanto al punto 3, pues decir que con una Regidora y con un funcionario 
espero que sean capaces de desarrollar políticas de promoción de autonomía personal. Pero 
bueno, lo dudo. Pero bueno, ya está. Con las competencias que tiene el Ayuntamiento de Palma 
en personas mayores yo creo que el equipo está súper bien dotado. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Sra. Pastor, usted a nosotros nos puede decir lo que quiera pero poner en duda la capacitación 
del personal es un error que ha cometido y que tiene que asumir. Nosotros, yo no le voy a poner 
una alfombra, cuando usted cometa un error de esta categoría. Le guste o no le guste lo que le 
diga. Y repito, nosotros vamos a votar a favor de los 3 puntos, dando por hecho que no estamos 
votando a favor de que a partir de ahora contemos con personal capacitado y suficiente, si no 
que sabemos que contamos con personal que ha sido capaz incluso de llevar este ayuntamiento 
adelante con un equipo de gobierno como ustedes. Gracias.” 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se garantice la 
atención personalizada estableciendo protocolos y procedimientos que garantice que 
cada ciudadano que acuda a las oficinas de atención al ciudadano reciba una atención 
individualizada y adecuada a sus necesidades y que cuente con el personal capacitado y 
suficiente para atender a todos los ciudadanos de manera eficiente y ofrecer soluciones a 
sus trámites y consultas. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que ponga en 
marcha medidas que garanticen la atención personalizada y de calidad en las oficinas de 
atención ciudadana que supongan la promoción de la autonomía personal de todos los 
ciudadanos y en particular de las personas mayores que son los más afectados por la 
brecha digital. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a implementar 
programas y recursos que fomenten el desarrollo de la autonomía personal de nuestros 
ciudadanos. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per unanimitat 
 
FOD 3. Presa en consideració de la renúncia al càrrec de regidor Sr. Jose F. Hila 
Vargas, amb efectes a partir de dia 27 de juliol de 2023, sol·licitant a la Junta 
Electoral Central la credencial del nou  regidor del Grup Municipal PSIB-PSOE 
 
Sr. José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Dir que ha estat un honor servir a la meva ciutat durant 4 legislatures, 
les 2 darreres com a Batle. Que ho he fet amb plena dedicació, amb molta il· lusió i també a peu 
de carrer, que crec que és com s’ha de fer la política municipal. Vull també agrair a la ciutadania 
la confiança que me va donar tot aquest temps per fer-ho. Sense ells noltros no som ningú. 
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També agrair als meus companys de grup, d’aquest grup i dels grups amb els que he fet feina 
durant aquestes 4 legislatures. La veritat és que ha estat un honor compartir aquesta legislatura 
amb ells, perquè també això és una feina d’equip i un tot sol no pot fer res. També agrair al meu 
partit que me va donar la confiança per tenir aquesta oportunitat que és la més important que he 
tingut a la meva vida. Als partits que me varen acompanyar al govern, a Més i Podemos. Que 
també va ser una aventura compartida i que també això podem estar orgullosos. A tots els grups 
municipals perquè l’ajuntament ho fan tots els grups municipals, no ho fa un govern. És el 
consistori complet que reflexa la sobirania de la ciutat i de totes les seves sensibilitats. També 
als treballadors municipals que són l’ànima i que sempre està al front de l’ajuntament i al servei 
de la ciutadania. He de dir que ara a la nova etapa del Senat sempre he pensat que la política 
municipal és la millor escola en la política, i per tant, que a altres nivells polítics tenien que 
arribar persones que haguessin estat abans a un ajuntament. Així que ara al Senat portaré 
aquesta experiència municipal també per allà defensar els interessos de la ciutadania des de lo 
proper i no únicament des de lo general. I també desitjar-lis molta, molta sort i encerts en 
aquesta aventura que és servir a la ciutadania de la millor ciutat del món que és Palma. moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Agrair a Jose Hila tot el treball que ha fet durant aquests 8 anys. La darrera legislatura ha 
demostrat una capacitat política i de gestió per sortir d’una pandèmia, per mitigar les 
conseqüències d’una guerra, que ha sigut un treball conjunt d’un govern progressista que ha 
avançat en drets, que ha millorat la ciutat. Li desig molta sort. Molts encerts al Senat. I esper 
que a les Corts Generals també se puguin seguir fent polítiques progressistes. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo també, jo i de part del nostre grup municipal també te volíem agrair tota la feina que has fet 
durant tots aquests anys. Que han estat molts anys i els has dedicat en aquesta ciutat. També he 
de dir que hem assolit molts objectius conjuntament, com has comentat ara mateix. És feina 
amb equip i hem fet un bon equip. Hem aconseguit prohibir el lloguer turístic, hem aprovat un 
pla general molt ambiciós en aquesta ciutat, hem superat una pandèmia, amb els problemes de la 
inflació en relació a la guerra d’Ucraïna. I ho hem treballat de manera conjunta, no només els 
partit que formaven part de l’equip de govern aquestes darreres legislatures, si no també 
acompanyats de la ciutadania. Però a més a més també hem assolit molts objectius de cara a 
Madrid. Totes aquestes reivindicacions que avui n’hem parlat d’algunes: de la depuradora, del 
tramvia, de Son Busquets. Tots aquests reptes que havíem de reclamar a altres administracions i 
a Madrid, que ara és allà a on vas a fer feina, també han estat fites importants i que han mostrat 
un punt d’inflació amb maneres de fer política. D’una política col·laborativa des dels grans 
consensos i amb col·laboració també amb les altres administracions. Jo no sé si ets el primer 
Batle i Regidor de Palma que és Senador. Jo diria que sí. No ho sé. Però jo diria que sí. I per 
tant, amb el teu permís, t’utilitzarem com a grup municipal per fer-te demandes per a què les 
traslladis en el Senat en benefici d’aquesta ciutat. Enhorabona pels nou càrrec i molta sort.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Sr. Hila, desde el grupo municipal le deseamos toda clase de éxitos. Hemos hablado antes. Está 
la parte política y está la parte de personal. Le deseo lo mejor. Y va a pasar, creo yo, una etapa 
que va a ser muy importante, muy interesante estar en Madrid y desde Madrid trate de ayudar a 
Baleares. Muchas gracias y mucha suerte.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
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“Bueno, en nombre del gobierno municipal quiero decir que entendemos que hay momentos en 
la vida política donde es necesario apartar las diferencias y este es uno de ellos. Después de 
tantos años representando a los ciudadanos en el Ayuntamiento, intentando mejorar sus vidas 
desde sus posiciones y con grandes sacrificios personales, que no suelen apreciarse con 
facilidad, usted Sr. Hila cierra hoy un ciclo. Ahora abrirá una nueva etapa en otra institución y 
desde el equipo de gobierno le deseamos la mejor de las suertes. Quisiéramos también pedirle, 
encarecidamente, que no se olvide de defender los intereses del municipalismo y, en especial, de 
la Ciudad de Palma, de la que usted ha sido Alcalde a lo largo de estos 6 años. Eso es 
precisamente lo que esperamos de usted de cara al futuro. Y así de hecho se lo exigiremos. 
Mucha suerte Sr. Hila y muchas gracias por todo.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Hila, no hemos coincidido mucho tiempo en este salón de Plenos. Pero yo creo que hay una 
oportunidad, yo creo que es una suerte que un Senador autonómico represente también a la 
Ciudad de Palma en Madrid. Espero que lo haga defendiendo los intereses no solo de Baleares, 
si no de Palma. Y yo desde este momento me pongo a su disposición para poder defender esos 
intereses también donde sea necesario y con quien sea necesario. Muchas gracias.” 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 
unanimitat, de: 
 
1. Prendre en consideració la renúncia al càrrec de regidor de l’Ajuntament de Palma 
del Sr. José Francisco Hila Vargas, del Grup Municipal PSIB-PSOE, amb efectes des 
del dia 27 de juliol de 2023.  
 
2. Sol·licitar a la Junta Electoral de Zona la credencial del següent candidat, Sr. Daniel 
Oliveira de Souza de la llista electoral PSIB-PSOE, dins la qual va concórrer a les 
eleccions. 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
92

8_
01

_0
03

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
23

 i 
ho

ra
 1

1:
16

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
97

B
B

F
5D

E
C

39
94

09
1

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t


		2023-09-28T11:16:20+0200
	firma
	Firmado




